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Łowicz | Starania „Solidarności” powiodły się 

13 grudnia 
powitamy relikwie 
bł. ks. Popiełuszki

Oddział NSZZ „Solidarność” 
w Łowiczu zainicjował starania 
o sprowadzenie do bazyliki kate-
dralnej relikwii błogosławionego 
ks. Jerzego Popiełuszki, męczen-
nika Kościoła katolickiego z cza-
sów komunistycznych.

Ich uroczyste powitanie w 
świątyni nastąpi 13 grudnia, pod-
czas zaplanowanych na ten dzień 
obchodów przypominających o 
rocznicy wprowadzenia stanu wo-
jennego. Mszę św. będzie sprawo-
wał ordynariusz diecezji łowickiej 
bp Andrzej F. Dziuba. 

– Chcemy, żeby kult błogosła-
wionego ks. Jerzego Popiełusz-
ki się rozszerzał. Tym bardziej, 
że wierzymy, iż niedługo zostanie 
on zaliczony w poczet świętych  
– mówi przewodnicząca łowickie-
go oddziału NSZZ „Solidarność” 
Teresa Kowalska-Suchecka. Przy-
pomina, że 24 października 2009 
r., w 25. rocznicę męczeńskiej 
śmierci ks. Jerzego Popiełuszki,  

w obecności m.in. jego matki  
– Marianny Popiełuszko, przy ko-
ściele ojców pijarów odsłonięty 
został kamień ku czci błogosła-
wionego. Dodaje, że uroczystość 
ta była dla wielu osób źródłem 
wyjątkowych przeżyć. – Uwa-
żam, że opatrzność błogosławio-
nego jest w naszym mieście obec-
na. Dalej chcemy go prosić o łaski 
dla Łowicza – dodaje Teresa Ko-
walska-Suchecka.  str. 20

na ścieżkę rowerową. str. 4

Ile „grzali” policjanci
na obszarze zabudowanym?
Bo już wiadomo, że nie jechali na sygnale. str. 2

Łowicz | Nowy Rynek będzie gościł liczne stoiska

Kiermasz Bożonarodzeniowy
15 i 16 grudnia  
w godzinach 10-18 
warto będzie odwiedzić 
Nowy Rynek, na 
którym będzie trwał 
Łowicki Kiermasz 
Bożonarodzeniowy. 

Poza stoiskami z żywnością, 
ozdobami bożonarodzeniowymi  
i rękodziełem, na odwiedzających 
czekać będzie moc innych atrak-
cji. 

Pierwszy kiermasz na rynku 
trójkątnym został zorganizowany 
przez Urząd Miejski w Łowiczu 
w ubiegłym roku. Nie cieszył się 
wielkim zainteresowaniem, dlate-
go w tym roku zdecydowano się 
powierzyć przygotowanie i prze-
prowadzenie kiermaszu profe-
sjonalnej firmie – głównie po to, 
aby uatrakcyjniła odwiedzającym 

czas spędzony na Nowym Rynku.  
W trybie zapytania ofertowego 
wyłoniono agencję reklamową 
Jantom Art z Katowic, która za 
zlecenie to otrzyma 33.825 zł. Jest 
to kwota porównywalna do kosz-
tów ubiegłorocznego kiermaszu, 
na którym nie było dodatkowych 
atrakcji. 

Agencja zajmuje się wynaj-
mem stoisk handlowych w kil-
kunastu domkach drewnianych, 
które zostaną ustawione na ryn-
ku, wykona dekorację, oświetlenie  
i nagłośnienie. Zapewni wszyst-
kie dodatkowe atrakcje: na odwie-
dzających kiermasz czekać bę-
dzie Mikołaj oraz kącik dla dzieci,  
w którym będzie można napi-
sać list do Świętego Mikołaja. 
Zorganizowane będą warsztaty, 
na których będzie można wyko-
nać świąteczne kartki, ozdabiać 
bombki czy dekorować pierni-
ki. Przewidziano też występy ar-

tystyczne, kolędowanie, degusta-
cję makowca, pierników oraz inne 
niespodzianki dla dzieci. 

Na stoiskach możemy się spo-
dziewać takich towarów jak: wę-
dliny, sery, chleby na zakwasie, 
miody, bakalie, pierniki, kulinaria, 
ozdoby świąteczne, biżuteria, ga-
lanteria skórzana i rękodzieło. 

Jeśli chodzi o dostępność kier-
maszu dla sprzedawców, to twórcy 
ludowi będą mieć do swojej dys-
pozycji 4 domki, za korzystanie  
z których nie będą płacić. Pozo-
stali wystawcy mają przez  Jantom 
Art ustaloną cenę  (wraz z prądem 
i ochroną) wynoszącą średnio 
200-250 zł za dzień w domkach, 
w namiotach około 100 zł/dzień. 
Stawki te są ustalane indywidual-
nie i zróżnicowane w zależności 
od asortymentu i spodziewanego 
zużycia prądu – a tego najwięcej 
potrzebować będą stoiska gastro-
nomiczne.   str. 5

Kultura | Promocja niezwykłej książki

Dzieło życia 
Mariana Moskwy 
Na ten dzień Marian 
Moskwa, zmarły przed  
6 laty muzyk, nauczyciel, 
kierownik wielu zespołów 
ludowych, czekał całe lata  
i się za życia nie doczekał.

Doczekali się, na szczęście, 
jego bliscy i wszyscy kochający 
muzykę ludową naszego regio-
nu. Dziś, w czwartek 6 grudnia  
o 17.00 w sali barokowej mu-
zeum, odbędzie się promocja 
książki jego autorstwa „Łowicki 
folklor muzyczny”. Jest to anto-
logia pieśni i melodii instrumen-
talnych wykonywanych przez 
muzyków ludowych na naszym 
terenie w wieku XX. Marian Mo-
skwa wykonał przez dziesięcio-
lecia ogromną pracę, kontaktując 
się z dziesiątkami osób grających 
i śpiewających, zbierał pieśni, me-
lodie i przyśpiewki, zapisywał ich 
muzykę i teksty. Zebrał ich kilka-
set, w książce prezentowanych jest 
ogromna większość, ponad 330. 
To prawdziwe dzieło życia pana 
Mariana – ale i żywy pomnik ło-
wickiej kultury ludowej.

Ogromną, nieocenioną pra-
cę włożył w wydanie tej książki 
dyrektor ŁOK Maciej Malangie-

wicz: od zorganizowania głoso-
wania na zdobycie funduszy na 
jej wydanie w budżecie obywa-
telskim województwa łódzkiego, 
przez zorganizowanie zespołu re-
dakcyjnego, po gromadzenie ma-
teriałów ilustracyjnych – bo książ-
ka jest świetnie ilustrowana.

My mamy tę satysfakcję, że do 
podjęcia tego trudu go namawiali-
śmy. Wszystkich kochających na-
szą muzykę ludową zapraszamy 
do muzeum, wystąpią Stanisław 
Madanowski i kapela Szymona 
Mońki.  wal 

Rzut oKIEm 

30-letni świerk został wycięty  
z posesji przy ulicy Jana  
Pawła II w Łowicz. Jeszcze 
tego samego dnia stanął na 
Starym Rynku, a już w sobotę 
będzie cieszył dzieci i innych 
mieszkańców Łowicza, którzy 
przybędą na Choinkę Miejską.

Niedźwiada | Gmina chce raportu o oddziaływaniu na środowisko 

Ma powstać wieża: 
czy mieszkańcy zostaną 
zapytani o zdanie? 
W starostwie trwa rozpatrywanie wniosku ws. wydania pozwolenia  
na budowę wieży telekomunikacyjnej wraz ze stacją bazową  
telefonii komórkowej w Niedźwiadzie w gminie Łowicz.  
Inwestorem jest firma Electronic Control Systems S.A. 

Przypomnijmy, że na przeło-
mie czerwca i lipca br. ze sprzeci-
wem spotkała się budowa podob-
nej wieży komórkowej sieci Play 
w Zielkowicach, tyle że wiado-
mość o jej powstaniu mieszkań-
cy powzięli, gdy na placu budowy 
pojawiła się żółta tablica informa-
cyjna i zaczęły już być zwożone 
elementy konstrukcji. 

Mieszkańcy organizowali spo-
tkania i składali pisma, w któ-
rych wyrażali swoje niezadowo-
lenie z faktu, że nie byli o niczym 
informowani, co więcej: nie mie-
li możliwości wypowiedzenia się 
na temat obaw, związanych z od-

działywaniem urządzeń na owej 
wieży na swoje zdrowie i śro-
dowisko. Wójt Andrzej Barylski 
tłumaczył wtedy, że gmina żad-
nym dokumentem ani pismem 
nie uzgadniała lokalizacji czy 
uwarunkowań środowiskowych 
przedmiotowej inwestycji, a or-
ganem decyzyjnym w tej sprawie 
jest starostwo. 

– Nadal jeszcze temat ten budzi 
spore emocje wśród mieszkańców 
– mówi nam z perspektywy czasu 
sołtys Zielkowic Ewelina Zawadz-
ka. Sądzi, że mieszkańcy mają 
największy żal o to, że decyzję  
o budowie masztu podjęto bez ich 
wiedzy, a powstała ona w bliskiej 
odległości od części domostw. 
Dodaje, że choć „fizycznie” od-
działywanie pola elektromagne-
tycznego nie jest odczuwalne, to 

podświadomie ludzie się go oba-
wiają. Zdaniem mieszkańców po-
stawienie masztu uczyniło oko-
licę mniej atrakcyjną, a co się  
z tym wiąże: wpłynęło na obniże-
nie wartości działek. Zdaniem soł-
tys jedynym pozytywnym aspek-
tem sprawy jest to, że wyciągnięto 
z niej wnioski i tym razem poinfor-
mowano mieszkańców o planowa-
nej inwestycji w Niedźwiadzie. – 
Naprawdę nie jest niczym miłym 
zostać postawionym przed faktem 
– skwitowała. 

Mając na uwadze protesty zda-
rzające się przy tego typu inwe-
stycjach, gmina Łowicz zachęca 
zainteresowanych mieszkańców 
do zapoznania się z dokumen-
tacją w Starostwie Powiatowym  
w Łowiczu. Informacja zosta-
ła rozpowszechniona za pomocą 

„kartki po wsi” i na stronie inter-
netowej gminy. 

Wójt Andrzej Barylski powie-
dział nam, że starostwo wystąpiło 
do gminy z pytaniem o opinię, czy 
w przypadku inwestycji w Niedź-
wiadzie będzie potrzebny raport 
oddziaływania na środowisko. 
Gmina odpowiedziała twierdząco, 
bo o ile w najbliższym promie-
niu nie ma zabudowań (na razie), 
to całkiem niedaleko są ogródki 
działkowe. – Dokumentacja jest 
jawna, każdy mieszkaniec może 
się z nią zapoznać – powiedział 
nam wójt. Dodał, że jeśli miesz-
kańcy będą składali sprzeciw, to 
starostwo, które jest dysponentem 
dokumentacji i organem stano-
wiącym w tej sprawie, zdecydu-
je, czy będą oni stroną tegoż po-
stępowania. 

Przypomnijmy, że obecnie 
przepisy są tak skonstruowane, 
że inwestycje tego typu mogą 
powstawać na terenach rolnych  
i nie jest konieczne dokonywanie 
zmian w planie zagospodarowa-
nia przestrzennego.  

agnIeszka
antosIewICz

agnieszka.antosiewicz@lowiczanin.info
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okładka książki „Łowicki folklor 
muzyczny”
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marianka | wypadek z udziałem radiowozu. 

Ile mieli na liczniku?
Droga z Łowicza do Kiernozi była 30 listopada przez około 3 godziny zablokowana, po wypadku,  
do którego doszło około godz. 12 na skrzyżowaniu w Mariance. W jadący drogą wojewódzką policyjny 
radiowóz Kia Ceed uderzył Citroen Evasion, który nadjeżdżając od strony Goleńska nie ustąpił 
pierwszeństwa. Czy jednak policjanci są całkowicie bez winy? Na pewno są poszkodowani. 

Dwaj funkcjonariusze łowic-
kiej drogówki – w wieku 26 oraz 
30 lat, będący mieszkańcami po-
wiatu kutnowskiego, zostali bo-
wiem ranni. Samochody biorące 
udział w wypadku miały poważne 
uszkodzenia. 

Citroenem kierował 42-letni 
mieszkaniec powiatu łowickiego, 
radiowozem 26-latek z powiatu 
kutnowskiego. Obaj kierujący byli 
trzeźwi.

Gdy nasz reporter dojechał 
na miejsce wypadku, trwały tam 
działania licznie przybyłych służb. 
Na miejsce wezwano dwa radio-
wozy (jeden oznakowany, drugi 
nie), dwie karetki pogotowia oraz 
dwa samochody straży. Straż za-
bezpieczała miejsce wypadku, po-
nieważ droga na całej szerokości 
była nieprzejezdna. 

Akurat o tej porze dnia natęże-
nie ruchu na drodze wojewódzkiej 
jest bardzo duże – zarówno po-
jazdów osobowych, jak i dostaw-

czych czy ciężarowych. Chcąc 
ominąć miejsce wypadku, pojaz-
dy wykonywały karkołomne ma-
newry, aby skręcić na skrzyżowa-
niu w prawo, na Goleńsko.

Co ciekawe, radiowóz, pomi-
mo poważnych uszkodzeń, za-
trzymał się w odległości dopie-
ro około 150 m od skrzyżowania, 
gdzie doszło do wypadku, co było 
komentowane przez osoby, któ-
re przyszły zobaczyć, co się stało, 

jak i przez internautów na naszej 
stronie Łowiczanin.info. Komen-
tujący zwracają uwagę, że w Ma-
riance jest oznakowanie „teren 
zabudowany”, a to oznacza, że po-

licyjny radiowóz, jeśli nie jechał 
na sygnale, powinien był jechać 
maksymalnie 50 km/h. 

Komendant KPP w Łowiczu 
podinsp. Grzegorz Radzikow-

ski, którego zapytaliśmy o to, czy 
Kia jechała na sygnale, z początku 
uchylał się od odpowiedzi. Mówił, 
że najważniejsze jest dla niego 
zdrowie dwóch młodych policjan-
tów z drogówki, którzy odnie-
śli poważne obrażenia. Chciałby, 
aby jak najwcześniej mogli wrócić  
do służby. 

Komendant powtarzał, jakie są 
fakty: policjanci byli na służbie, 
w nowym radiowozie, byli trzeź-
wi i wiele wskazuje na to, że dru-
gi pojazd wymusił pierwszeństwo. 
To, czy w momencie zdarzenia ra-
diowóz jechał na sygnale i był po-
jazdem uprzywilejowanym – jego 
zdaniem nie ma w tym momen-
cie żadnego znaczenia. – I tak nie 
znamy prędkości, z jaką jechał, 
dywagacje na ten temat nie mają 

sensu – przekonywał. Prędkość 
zostanie określona przez biegłych, 
którzy zostaną powołani w toku 
postępowania. 

Ponieważ jednak pytanie „Czy 
jechał na sygnale?” samo się nasu-
wa przy tym zdarzeniu, rzecznik 
łowickiej policji Urszula Szym-
czak na naszą prośbę ustaliła,  
że nie. To oznacza, że w tym miej-
scu powinni byli jechać z maksy-
malną prędkością 50 km/h. Jeśli 
jechali szybciej – podkreślamy: 
jeśli – bo rzeczywiście trzeba po-
czekać na opinię biegłych, choć 
ogląd miejsca wskazuje, że mogli 
jechać o wiele szybciej – to mogą 
być uznani za tych, którzy przy-
czynili się do zajścia tego zdarze-
nia lub tak poważnych jego skut-
ków.  mwk

Gągolin Północny | Groźnie na prostym odcinku drogi

Troje dzieci w szpitalu
Troje dzieci w wieku 10 i 6 lat oraz 3 miesięczne 
niemowlę trafiło do Centrum Zdrowia Matki Polki  
w Łodzi na obserwację, zabrane z miejsca wypadku, 
do którego doszło w Gągolinie Północnym  
30 listopada około godz. 17.45.

Dzieciom prawdopodobnie nic 
poważnego się nie stało, zostały 
przewiezione do specjalistycznego 
szpitala ze względu na procedury 
przyjęte przy zdarzeniach z udzia-
łem dzieci. Zostały one zabrane 
do szpitala przez Lotnicze Pogo-
towie Ratownicze. Jak dowiedzie-
liśmy się na miejscu, cała trójka 
była przytomna, a obrażenia, któ-
re odniosły, wskazywały, że są po-
wierzchowne. Niemniej 10-latka 
pozostała na dłuższej obserwacji.

Jak powiedziała nam rzecznik 
prasowy Komendy Powiatowej 
Policji Urszula Szymczak, do zde-
rzenia doszło na prostym odcinku 

drogi. Wzięły w nim udział Audi 
A3, którym jechało pięć osób,  
w tym wspomniana trójka dzieci, 
prowadziła je 18-letnia mieszkan-
ka powiatu łowickiego. Z ustaleń 
poczynionych na miejscu zdarze-
nia wynika, że kobieta, jadąca od 
trasy krajowej nr 92 w kierun-
ku Jeziorka, najprawdopodobniej 
chciała wyprzedzić jadący przed 
nią pojazd. W momencie wyko-
nywania tego manewru doszło do 
zderzenia z jadącym w przeciw-
nym kierunku Mitsubishi Lan-
cer, za kierownicą którego siedział 
53-letni mieszkaniec Szczytna, 
w pojeździe była też pasażerka.

Oba pojazdy zostały uszkodzo-
ne w podobnym miejscu, w rejo-
nie przedniego lewego nadkola, 
koło w Audi odpadło zaś w Mit-
subishi, choć zostało na miejscu, 
to było oderwane od zawieszenia.

Na miejscu dowiedzieliśmy się, 
że najprawdopodobniej kierują-
ca Audi, chcąc wyprzedzić samo-
chód ciężarowy, wychyliła się zza 
niego na moment, widząc kilka 
pojazdów nadjeżdżających z na-
przeciwka „schowała się” za cię-
żarówkę, po czym licząc, że ma 
drogę wolną do wykonania ma-
newru, ponownie się wychyliła  
i wówczas doszło do zderzenia.

Jeden ze strażaków obecnych 
na miejscu powiedział nam, że 
uczestnicy mieli sporo szczęścia, 
ich pojazdy pozostały właściwie 
na drodze, nie zjechały do przy-
drożnych rowów. To uchroniło ich 
od poważniejszych obrażeń.  tb

Nieborów, Kalenice | Zdarzenia dzieliło zaledwie kilka godzin 

Dwa wypadki z udziałem samochodów dostawczych
Poważnie wyglądało zdarzenie drogowe, do którego 
doszło w poniedziałek, 3 grudnia, ok. godz. 8.00,  
w sąsiedztwie pałacu w Nieborowie. Bus 
zaopatrzeniowy uderzył tam w przydrożną latarnię.

39-latek kierujący dostawczym 
Citroenem zjechał z drogi i ude-
rzył samochodem, od strony pa-
sażera, w betonowy słup oświetle-
niowy. Na miejsce został wezwany 
Zespół Ratownictwa Medyczne-
go, ale mężczyzna nie został za-
brany do szpitala. Nieoficjalnie, 
podczas rozmów przeprowadzo-

nych na miejscu, usłyszeliśmy, że 
przyczyną zdarzenia mogło być 
uszkodzenie w obrębie zawiesze-
nia pojazdu, co spowodowało, że 
kierowca utracił prosty tor jazdy. 

Zadaniem strażaków z OSP 
Nieborów i JRG Łowicz było usu-
nięcie pojazdu na pobocze przy 
pomocy linki przypiętej do wozu 

strażackiego, a następnie uprząt-
nięcie jezdni z pozostałości po 
zdarzeniu. Na czas tych działań 
odcinek Alei Lipowej był całko-
wicie zamknięty dla ruchu po-
jazdów. Kierowcy zawracali, po 
czym szukali objazdów, np. skrę-
cając w drogę prowadzącą do obe-
rży w Nieborowie. 

Na skutek zdarzenia słup 
oświetleniowy został niemal do-
szczętnie skruszony. Na miej-
scu zjawił się pracownik gminy, 
który powiedział nam, że w da-

nym momencie nie było zasilania  
w prąd, ponieważ latarnie palą się 
od zmierzchu do świtu. Mimo to, 
na miejsce zostali wezwani elek-
trycy, aby dokonać izolacji prze-
wodów. Dodał też, że w gmi-
nie trwają rozmowy nad tym, by 
mało estetyczne betonowe słupy 
oświetleniowe wymienić na lam-
py parkowe. 

Tego samego dnia, ok. godz. 
4.00, w Kalenicach doszło do zda-
rzenia o podobnym przebiegu. 
20-letni mieszkaniec naszego po-
wiatu, jadący dostawczym Volks-
wagenem Transporterem, zjechał 
z drogi i uderzył w przydrożne 
drzewo. Mężczyzna został zabrany  
do szpitala w Zgierzu.  aa

Dostawczy Citroen uderzył w latarnię w Nieborowie, na skutek czego 
betonowy słup skruszał prawie doszczętnie.
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Citroen Evasion biorący udział w wypadku jechał do drogi wojewódzkiej 
od strony Goleńska. 

Prędkość zostanie 
określona przez 
biegłych,  
którzy zostaną 
powołani w toku 
postępowania. 
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Policyjny radiowóz jechał drogą z pierwszeństwem przejazdu 
w kierunku kiernozi. 

Łowicz | Potrącenie rowerzysty

Wypadek na skrzyżowaniu
68-letni rowerzysta został 4 

grudnia ok. 7 rano potrącony 
przez kierowane przez 37-letnią 
kobietę Mitsubishi. Mężczyzna 
został zabrany karetką do szpitala 
w Łowiczu, gdzie pozostał. Wy-
padek miał miejsce na skrzyżowa-
niu ul. Mostowej i Starorzecze w 
Łowiczu. Według wstępnych usta-
leń policji rowerzysta jechał Mo-
stową w kierunku Starego Rynku, 
a zatem miał pierwszeństwo. 

Nie ustąpiła mu pierwszeństwa 
kierująca samochodem, która wy-

jeżdżała ze Starorzecza. Uczest-
nicy wypadku to mieszkańcy po-

wiatu łowickiego. Byli trzeźwi w 
momencie zdarzenia. tm

Łyszkowice | wypadek

Pieszy potrącony na przejściu 
3 grudnia, około godz. 9.30 w 

Łyszkowicach doszło do kolejne-
go wypadku, w którym poszko-

dowany został pieszy uczestnik 
ruchu. Z policyjnych ustaleń wy-
nika, że 52-letni mężczyzna został 

potrącony na pasach dla pieszych 
przez 64-letniego kierującego sa-
mochodem marki Renault. Obaj 
są mieszkańcami powiatu łowic-
kiego. Pieszy trafił do szpitala w 
Skierniewicach, w którym pozo-
stał.  aa 

Potrącony rowerzysta został zabrany do szpitala gdzie pozostał. 
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Łowicz | Szczepionki przeciw grypie

Dwa rodzaje szczepionek, 
dostępna jedna
Za nami sezon szczepień na grypę. W łowickich aptekach pytaliśmy 
o to, czy prawdą są doniesienia o znacznym wzroście zainteresowanych 
szczepieniami w tym roku i braku szczepionek w aptekach.

Prostej odpowiedzi na te py-
tania nie ma. Po pierwsze trzeba 
zaznaczyć, że na rynku dostępne 
są produkty dwóch producentów 
– francuskiego Sanofi oraz holen-
derskiego Mylan.

Produktem pierwszego z wy-
mienionych koncernów jest szcze-
pionka VaxigripTetra. W tym 
roku, po raz pierwszy, jest on czę-
ściowo refundowana dla osób po 
65. roku życia. Po refundacji kosz-
tuje powyżej 20 zł, bez niej dwa 
razy więcej (dla pacjentów po-
niżej 65 lat jest przez to droższy 
niż do tej pory). Po wprowadze-
niu refundacji zainteresowanie tą 
szczepionką wzrosło, ponieważ 
i tak większość szczepiących się 
to osoby starsze. Z jej dostępno-
ścią rzeczywiście są problemy, 
dotyczy to niemal całej Polski. 
Nie dostaniemy jej w aptekach  
w Łowiczu i powiatu łowickiego. 
Sprzedawczynie w aptekach (bo 
na ogół są to panie) mówią, że nie 
mogą nic na to poradzić, bo szcze-
pionek nie ma w hurtowniach. 
We wtorek 4 grudnia najbliższym 
punktem dysponującym tą szcze-
pionką była jedna z aptek w So-
chaczewie. Bez większych pro-
blemów, jeśli oczywiście mamy 

lekarską receptę, dostępna jest na-
tomiast holenderska szczepionka 
Influvac Tetra. Jest ona nierefun-
dowana, ale 100% jej ceny to tylko 
kilka złotych więcej niż Vaxagrip-
Tetra po refundacji. W hurtow-
niach na ogół nie ma żadnych 
problemów z jej dostępnością, są 
jednak apteki, które już nie mają 
jej w ofercie ze względu na nie-
wielkie zainteresowanie. 

– Szczepienia są zalecane we 
wrześniu, październiku, wtedy też 
pacjenci przychodzą najczęściej 
– mówiła nam kierownik apteki 
Cosmedica przy ul. Zduńskiej. – 
Zdarzały się wtedy takie okresy, 
że tej szczepionki brakowało, ale 

trwało to krótko, kilka dni, maksy-
malnie tydzień.

Coraz więcej osób 
zainteresowanych 
szczepieniem
Pytaliśmy też pracowników ło-

wickich aptek czy ich zdaniem, 
niezależnie od tego o którą szcze-
pionkę chodzi, zainteresowa-
nie szczepieniem przeciw grypie  
w tym roku wzrosło w sposób wy-
raźny. Zwykle odpowiadali nam, 
że wzrosło o kilka lub kilkanaście 
procent – za mało, by mówić, że 
nastał boom, choć z roku na rok 
jest zauważalny postęp. 

Trudno powiedzieć na ile do 
szczepień zachęciła refundacja,  
a na ile wzrost świadomości na te-
mat korzyści, jakie one niosą dla 
odporności organizmu. Wciąż 
najchętniej szczepią się przeciw-
ko grypie ludzie starsi, stosunko-
wo niewielkie jest zainteresowanie 
młodych, którzy również należą 
do grupy, dla której szczepienia te 
są szczególnie zalecane przez le-
karzy (zwłaszcza jeśli uczą się lub 
pracują wśród dużych grup ludzi). 
Przypomnijmy, że szczepienia 
przeciw grypie dostępne są tylko 
na receptę i są wykonywane tyl-

ko przez wykwalifikowany perso-
nel medyczny (choć Ministerstwo 
Zdrowia rozważa rozszerzenie  
w przyszłości tych kompetencji 
także na farmaceutów).

ratusz fundował, ludzie 
korzystali
Bardzo szybko skończyły się w 

łowickich przychodniach bezpłat-
ne szczepionki dla osób powyżej 
65. roku życia (finansowane jak co 
roku przez władze samorządowe). 
Miasto Łowicz miało w tym roku 
zarezerwowane na ten program  
35 tys. zł, w praktyce wydało wię-
cej, bo powyżej 41 tys. zł. Dar-
mowe szczepienia były dostępne  
w 9 przychodniach, które przystą-
piły do konkursu ofert. 

Podobny program, również dla 
seniorów powyżej 65. roku życia, 
realizowała gmina Łowicz.   

                                                      tm

Bolimów | Pomoc poszkodowanemu

Zaproszenie na koncert
7 grudnia o godz. 17.30 w GOK 

w Bolimowie rozpocznie się nie-
zwykły koncert. W czasie jego 
trwania będą zbierane pieniądze 
na protezę nogi dla 66-letniego 
mieszkańca gminy. 

Organizatorem wydarzenia jest 
Szkolny Klub Wolontariatu sku-
piający uczniów starszych klas  
w Zespole Szkolno-Przedszkol-
nym w Bolimowie. GOK, jak po-
wiedziała nam jego dyrektor Irena 
Śmigiera-Milewska, udostępnia 
pomieszczenia i służy pomocą  
w organizacji. – Zgodziliśmy 
się niemal od razu, to szczyt-
na idea, warta naszej pracy, tym 
bardziej, że przy organizacji np. 
finału Wielkiej Orkiestry Świą-
tecznej Pomocy od lat możemy 

liczyć na pomoc uczniów gim-
nazjum. W czasie koncertu wy-
stąpią młodzi wokaliści z terenu 
gminy Bolimów, zespół dziecięcy 
pod kierunkiem Pawła Godlew-
skiego oraz kabaret w wykonaniu 
uczniów ZS-P w Bolimowie.

Pieniądze trafią na zakup prote-
zy dla Tadeusza Murasa, dziadka 
dziewczyn, które aktywnie dzia-
łają w klubie. Pan Tadeusz jest od 
dłuższego czasu chory na cukrzy-
cę, w wyniku tej choroby w maju 
tego roku amputowano mu pra-
we podudzie, od tego czasu poru-
sza się na wózku. Rodziny nie stać 
na zakup protezy, a ta na pewno 
usprawniłaby jego codzienne ży-
cie, tym bardziej, że opiekuje się 
wnuczkami.  tb

Łowicz | Państwowa Straż Pożarna

Arkadiusz Makowski komendantem
Starszy kapitan Arkadiusz 

Makowski objął stanowisko ko-
mendanta Komendy Powiato-
wej Państwowej Straży Pożarnej  
w Łowiczu. W miniony piątek,  
30 listopada w komendzie przy ul. 
Seminaryjnej uroczyście odebrał 
akt nominacji. Nie było tu niespo-
dzianki, ponieważ już na początku 
listopada do kierowania łowicką 
komendą wyznaczył go komen-
dant wojewódzki st. bryg. Jaro-
sław Wlazłowski. 

Decyzję zaakceptował jesz-
cze poprzedni starosta łowicki 
Krzysztof Figat. Na piątkową uro-
czystość zaproszono m.in. bisku-

pa łowickiego Andrzeja Dziubę  
i niedawno wybranego łowickie-
go starostę Marcina Kosiorka. 
Obecni byli na niej samorządow-
cy z powiatu łowickiego, przed-
stawiciele służb, z którymi PSP 
blisko współpracuje (np. Sanepid, 
Inspekcja Nadzoru Budowlanego) 
oraz strażacy zawodowi i ochot-
nicy. 

Arkadiusz Makowski nie jest  
w Łowiczu osobą nową. W na-
szym mieście pracuje od 2015 
roku, ale jego służba w straży trwa 
już 21 lat. Przed 3 laty został po-
wołany na zastępcę komendan-
ta PSP w Łowiczu, od początku 

był też rzecznikiem prasowym ko-
mendy i nadal nim pozostał, teraz 
jako komendant. 

Po przejściu na emeryturę do-
tychczasowego komendanta st. 
bryg. Jacka Szeligowskiego,  
1 października br. przejął obo-
wiązki komendanta. Na razie nie 
ma zastępcy – na tym stanowisku 
jest w komendzie wakat. Decyzję 
o powołaniu zastępcy podejmo-
wać będzie komendant wojewódz-
ki. Zdaniem Arkadiusza Makow-
skiego, decyzji można spodziewać 
się raczej w przyszłym niż w tym 
roku. Kto nim zostanie – na razie 
nie wiadomo.  mwk 

Gmina Łowicz 
Dachowanie 
w Parmie 
W środę, 5 grudnia, ok. godz. 
7.15 w Parmie doszło do 
kolejnego, niebezpiecznego 
zdarzenia na drodze. 
Z ustaleń policji wynika, że 
kierująca Fiatem Seicento, 
18-letnia mieszkanka powiatu 
łowickiego nie dostosowała 
prędkości do warunków na 
drodze, skutkiem czego na 
łuku drogi utraciła panowanie 
nad pojazdem i dachowała. 
Na miejscu kobiecie została 
udzielona pomoc medyczna, 
nie wymagała transportu do 
szpitala. Była trzeźwa. 
– Na prośbę policji 
postawiliśmy samochód na koła 
– poinformowali nas strażacy. aa 

Łowicz | 23-latek wpadł z narkotykami 

W domu miał więcej marihuany
Łowiccy policjanci zabezpie-

czyli ponad 12 gramów marihu-
any w domu 23-letniego miesz-
kańca Łowicza. 

Policjanci udali się na przeszu-
kanie jego miejsca zamieszkania, 
ponieważ wcześniej narkotyki 
znaleźli przy mężczyźnie. Zaczę-
ło się od interwencji wobec gru-
py podejrzanie zachowujących 
się mężczyzn w pojeździe w rejo-
nie osiedla Górki, którą policjan-
ci podjęli 2 grudnia po godz. 12. 

Funkcjonariusze ujawnili, że bę-
dący pośród nich 23-letni miesz-
kaniec Łowicza miał przy sobie 
niewielką ilość marihuany. Męż-
czyzna został zatrzymany i spędził 
noc w policyjnym areszcie. Funk-
cjonariusze dokonali przeszuka-
nia w jego miejscu zamieszkania, 
gdzie znaleźli ponad 12 gramów 
marihuany. Mężczyzna usłyszał 
już zarzut z ustawy o przeciw-
działaniu narkomanii, grozi mu do  
3 lat więzienia.  aa 

 �w czwartek, 29 listopada,  
w Przemysłowie, przy drodze pro-
wadzącej do Złakowa kościelnego, 
doszło do pożaru drzewa, którego 
prawdopodobną przyczyną było 
zaprószenia ognia przez osoby nie-
znane. Na miejscu działały zastępy 
OSP kSRG Zduny i OSP Przemy-
słów. Podjęto decyzję o wycince 
spróchniałego drzewa, by nie stwa-
rzało zagrożenia dla uczestników 
ruchu. 

 �w piątek, 30 listopada, ok. 
godz. 18.45 na łuku drogi w Strzel-
cewie wypadł i dachował osobowy 
Hyundai, którym kierował 24-latek 
z powiatu łowickiego. Nikt z pa-
sażerów nie odniósł poważnych 
obrażeń, dlatego zdarzenie zostało 

zakwalifikowane jako kolizja. Młody 
kierowca został ukarany manda-
tem. 

 �1 grudnia ok. godz. 14.50 na 
autostradzie A2 w rejonie kalenic 
policjanci zatrzymali do kontroli 
Volkswagena Passata, którego 
prowadził 38-letni mieszkaniec war-
szawy. kierowca miał 1,23 mg/dm3 
alkoholu w wydychanym powietrzu, 
odpowie za to przed sądem. 

 �w niedzielę 2 grudnia, ok. 
godz. 20.45 w bełchowie, 30-letni 
mieszkaniec powiatu łowickiego 
zjechał z drogi i uderzył w drzewo. 
Okazało się, że prowadził w stanie 
nietrzeźwości: wydmuchał 0,72 
mg/dm3 alkoholu. Do sądu został 
skierowany wniosek o jego ukara-

nie, grozi mu do 2 lat pozbawienia 
wolności. 

 �we wtorek, 4 grudnia, ok. godz. 
19.30 na drodze krajowej nr 14  
w krępie, na skutek nieprawidłowo 
wykonywanego manewru zawraca-
nia, samochód ciężarowy Scania 
naczepą, którym kierował 52-letni 
obywatel ukrainy, zjechał do rowu. 
Strażacy uprzątnęli powstały na 
skutek zdarzenia wyciek oleju na-
pędowego. 

 �5 grudnia ok. godz. 1.30  
w nocy strażacy udali się do zakła-
du Takeda, w którym rozległ się 
dźwięk alarmu przeciwpożarowego. 
Okazało się, że alarm był fałszywy,  
a jego przyczyną było nieprawidło-
we załączenie się systemu. 

Łowicz | wypadek

Potrącił rowerzystkę 
Niebezpiecznie było w ponie-

działek, 3 grudnia, na drogach 
miasta i powiatu. Przed godz. 12 
na skrzyżowaniu ul. Kaliskiej i Po-
wstańców w Łowiczu doszło do 
potrącenia rowerzystki. 

Z ustaleń policji wynika, że 
kierujący Audi A4, 31-latek nie 
ustąpił pierwszeństwa przejaz-
du, jadącej rowerem ul. Kaliską  

w kierunku ul. Wiejskiej, 64-let-
niej kobiecie, na skutek czego po-
trącił ją. Uczestnikami zdarzenia 
byli mieszkańcy Łowicza, byli 
trzeźwi. Kobieta została zabra-
na do szpitala, nie wymagała po-
zostania w nim. Zdarzenie zosta-
ło zakwalifikowane przez policję 
jako kolizja drogowa, a jej spraw-
ca został ukarany mandatem.  aa 

Trudno powiedzieć 
na ile do szczepień 
zachęciła 
refundacja,  
a na ile wzrost 
świadomości na 
temat korzyści 
jakie one niosą 
dla odporności 
organizmu.

ze zdobyciem nierefundowanej 
szczepionki nie powinno być 
problemu. 

TO
M

A
S

Z 
M

AT
u

S
IA

k

Komendant Arkadiusz makowski (z lewej) przyjmuje gratulacje od strażaków z OSP Łowicz – prezesa Marka 
Przyżyckiego (w środku) i kazimierza Grocholewicza. 
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Psary | leżał kilka dni

Ciągnik wpadł do rowu
Strażacy z OSP Stary Waliszew 

i JRG PSP w Łowiczu interwenio-
wali przed południem 1 grudnia  
w Psarach w gminie Bielawy. 

Zgłoszenie dotyczyło ciągni-
ka rolniczego, który w rejonie sta-
wów hodowlanych zjechał z drogi 
i wpadł do głębokiego przydroż-
nego rowu. Pojazd przewrócił się 

na lewy bok i nie było możliwości, 
aby sam wyjechał. Prawdopodob-
nie pojazd znalazł się w rowie kil-
ka dni wcześniej. Na miejscu oka-
zało się, że z silnika wycieka mu 
olej, strażacy zneutralizowali go 
i zabezpieczyli silnik przed dal-
szym wyciekiem. Pojazd udało się 
wydobyć przy użyciu koparki.  tb
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Aktualności
maciej malangiewicz
ponownie przewodniczącym
Rady Gminy Łowicz. str. 7

ReklAMA

Łowicz | Czekamy do 14 grudnia

Regulamin przyjęty, a rowery stoją
Rada Miejska 23 listopada przyjęła regulamin 
korzystania z rowerów miejskich, ustawionych  
na terenie Łowicza w ramach projektu  
„Rowerowe Łódzkie” – ale korzystać z nich  
będzie można dopiero w przyszłym tygodniu. 

Ekspresowe przyjęcie doku-
mentu przez nową radę, a następ-
nie mająca nastąpić ekspresowa 
publikacja w Dzienniku Urzę-
dowym Województwa Łódzkie-
go miała sprawić, że na rowery 
można byłoby wsiąść 7 grudnia. 
Uchwała została jednak opubliko-
wana tydzień później, 29 listopa-
da, pojedziemy na nich więc do-
piero po 14 grudnia.

96 rowerów stoi na 12 stacjach 
w Łowiczu od 21 listopada. Nie-
stety, mimo to nie można żadne-
go z nich wypożyczyć. Kody QR 
znajdujące się na bagażnikach, 
dzięki którym można się połączyć 
za pomocą smartfona i internetu  
z systemem wypożyczenia rowe-
ru, zostały zaklejone przez miej-
skich urzędników. Teoretycznie 
można je wypożyczyć, ale bę-
dzie to nielegalne i obarczone ry-
zykiem kary, bo doszłoby do dys-
ponowania mieniem bez zgody 
właściciela. Potrzebny jest regula-
min, a jako że dokument ten jest 
prawem miejscowym, musiał być 
opublikowany w Dzienniku Urzę-
dowym Województwa Łódzkie-
go. Mocy prawnej nabiera on jed-
nak dopiero 14 dni później.

Michał Zalewski z Biura ds. 
Kultury, Sportu i Turystyki UM 
w Łowiczu, zajmujący się reali-
zacją projektu Rowerowe Łódzkie 
w Łowiczu, wyjaśnia: – Mimo na-
szych próśb regulamin otrzymali-
śmy z Urzędu Marszałkowskiego 
w Łodzi dopiero 25 października, 
czyli już po ostatniej sesji Rady 
Miejskiej starej kadencji. Doku-
ment musiał czekać na przyjęcie 
przez nową radę – mówi. – Roz-
mawialiśmy z Urzędem Woje-
wódzkim w Łodzi i dostaliśmy 

zapewnienie, że będzie on opubli-
kowany niezwłocznie, tak się nie 
stało mimo naszych próśb, które 
kierowaliśmy już po przesłaniu 
uchwały. 

Zalewski podkreśla, że regu-
lamin w identycznym kształcie 
przyjęto przez wszystkie samo-
rządy, biorące udział w progra-
mie. Jego treść została wspólnie 
ustalona.

stacja przy pomniku 
Papieża Jana Pawła II 
będzie przeniesiona?
Na sesji 22 listopada radna Zo-

fia Kroc powiedziała, że loka-
lizacja stacji na Starym Rynku,  
w bezpośrednim sąsiedztwie po-
mnika Jana Pawła II, jest niesto-
sowna, obniża rangę miejsca. Fak-
tycznie, wśród łowiczan już mówi 
się, że papież będzie pilnował ro-
werów. Burmistrz Krzysztof Ka-
liński powiedział, że ratusz zwró-
ci się o możliwość aneksowania 
umowy z Urzędem Marszałkow-
skim odnośnie zmiany lokaliza-
cji stacji przy pomniku papieża. 
Mogłaby ona stanąć na szerokim 
chodniku przy ul. 3 Maja. 

zmiana możliwa 
także na Przedmieściu
Radny Robert Wójcik powie-

dział, że stacja przy ul. Kaliskiej, 

w sąsiedztwie dworca Łowicz 
Przedmieście, znajduje się w ob-
niżeniu terenu, gdzie przy więk-
szych opadach stoi woda. Do-
dał, że właściciel nieruchomości 
obok stacji nie jest zadowolony  
z sąsiedztwa, zapytał więc czy 
nie powinna ona stanąć na zielo-
nym terenie przed samym dwor-
cem kolejowym, który miasto 
mogłoby od kolei kupić. Bur-
mistrz odpowiedział, że miasto 
od około roku prowadzi rozmo-

wy z koleją w sprawie zakupu 
placu przed dworcem i że ma na-
dzieję, iż sprawa znajdzie finał  
w 2019 roku. 

Ile możesz ważyć,  
by skorzystać?
Radny Krzysztof Igielski zwró-

cił zaś uwagę, że maksymalne ob-
ciążenie rowerów to 120 kg i że 
może być to dyskryminujące te 
osoby, które ważą więcej. Pytano 
też o monitoring rowerów. Michał 

Zalewski z ratusza podkreślił, że 
jest przekonany, że gdy na rower 
wsiądzie cięższa osoba, nic złego 
się nie stanie, dodał też, że każda 
stacja jest wyposażona w kamerę, 
która umożliwia podgląd na bie-
żąco.

wiśniewski:  
to drogi gadżet
Wejście miasta w projekt „Ro-

werowe Łódzkie” negatywnie zaś 
ocenił radny PiS Jacek Wiśniew-

ski, który podkreślił, że więk-
szość łowiczan ma własne rowe-
ry, a ustawienie 96 jednośladów  
do wypożyczenia porównał do 
zwożenia drewna do lasu. 

– Rowery miejskie w Łowi-
czu to drogi gadżet – powiedział.  
W rozmowie z nami przyznał, że 
pieniądze, które miasto wyda na 
realizację projektu, można byłoby 
spożytkować inaczej, np. wydając 
na projektowanie i budowę ście-
żek rowerowych na terenie Łowi-
cza, aby podnieść bezpieczeństwo 
cyklistów.

Na jego wątpliwości odpowie-
dział przewodniczący RM Hen-
ryk Zasępa, który podkreślił, że 
osoby jadące na dworzec Łowicz 
Główny wypożyczonym rowerem 
nie będą musiały się martwić co  
z nim zrobić, po prostu zostawią 
go na stacji. Burmistrz Kaliński 
powiedział, że gdy zakończy się 
realizacja projektu, rowery i sta-
cje pozostaną w Łowiczu. – Gdy-
byśmy nie przystąpili do tego pro-
gramu, to byłyby pytania dlaczego 
Łowicz nie wziął w nim udziału  
– odpierał zarzut. 

Michał Zalewski wyjaśnił,  
że miasto będzie otrzymywać  
od operatora systemu informację 
o tym, jakim powodzeniem cieszy 
się wypożyczanie rowerów. Po za-
kończeniu projektu, czyli w 2023 
roku, miasto zajmie się w pełni 
obsługą rowerów, prawdopodob-
nie zleci to firmie lub przekaże  
w kompetencje Zakładowi Utrzy-
mania Miasta.

Robert Wójcik w pewnym 
momencie zauważył, że na se-
sji pojawiło się więcej pytań niż 
rok wcześniej, gdy Rada podej-
mowała decyzję o uczestnictwie  
w programie Rowerowe Łódzkie. 
– Dziś to lament nad rozlanym 
mlekiem – skonstatował. 

Łowicz | Dobre wieści dla rowerzystów

Będzie ścieżka rowerowa 
wzdłuż ul. Topolowej

Powodzeniem dla miasta za-
kończył się konkurs wniosków na 
dofinansowanie przyszłorocznych 
inwestycji drogowych w ramach 
rządowego Programu Gminnej  
i Powiatowej Infrastruktury Dro-
gowej dla województwa łódz-
kiego. Wniosek Łowicza na bu-
dowę ścieżki pieszo-rowerowej 
wzdłuż całej ul. Topolowej został 
sklasyfikowany po ocenie formal-
nej i merytorycznej na 2. pozycji. 
Wszystkich wniosków było 64,  
48 z nich przeszło weryfika-
cję. Ratusz otrzyma na realizację 
ścieżki 900 tys. zł – połowę kosz-
torysowej wartości inwestycji.

Naczelnik Wydziału Inwesty-
cji i Remontów Urzędu Miejskie-

go Grzegorz Pełka powiedział 
nam, że wniosek miasta początko-
wo został odrzucony, bowiem nie 
wpisano w nim ile miasto posiada 
na swoim terenie dróg na terenach 
wiejskich. Udało się jednak z suk-
cesem odwołać od tej decyzji.

Ścieżka wzdłuż ul. Topolowej 
(od strony os. Bratkowice) bę-
dzie miała 481 m długości, 2,5 
m szerokości i połączy istniejące 
już ścieżki przy ul. Starościńskiej 
oraz Tuszewskiej. W planach uję-
to, że nawierzchnia ścieżki ma być 
wykonana z niefrezowanej kostki, 
bo taką nawierzchnię mają ścież-
ki, które się z nią łączą. Pełka nie 
wyklucza jednak zmiany na na-
wierzchnię asfaltową.  tb

Jak korzystać z rowerów?
Zainteresowani 
wypożyczeniem winni 
najpierw założyć konto  
w systemie Rowerowe 
Łódzkie, pobierając aplikację 
po tą nazwą np. ze Sklepu 
Google Play (dla smartfonów 
z programem operacyjnym 
Android), a następnie wpisać 
swoje dane. Rejestrację 
należy następnie potwierdzić 
klikając w przesłany na 

wskazaną skrzynkę mailową 
link. Aby aktywować konto, 
należy wnieść opłatę inicjalną 
na podane konto w wysokości 
20 zł.
wypożyczenia roweru można 
dokonać skanując smarfonem 
kod QR z bagażnika, wówczas 
telefon zostanie połączony 
z aplikacją „Rowerowe 
Łódzkie”, można też wpisać 
w aplikacji numer roweru, 

po czym kliknąć „wypożycz 
rower”. będzie można to także 
zrobić za pomocą karty RFID 
(bankomatowa) – wystarczy 
przyłożyć ją do czytnika  
w tylnej części roweru. 
blokada na tylnym kole 
zostanie samoczynnie otwarta, 
a na telefon wypożyczający 
otrzyma informację z kodem 
od dodatkowego zapięcia 
roweru, aby mógł odpiąć 

go od stojaka. Oprócz tego, 
zarówno rejestracji,  
jak i wypożyczenia, będzie 
można dokonać za pomocą 
infolinii – 42 214 40 00.
Pierwsze 20 minut korzystania 
z roweru będzie bezpłatne, 
od 21 minuty do 60 minuty 
korzystania zapłacimy 1 zł, za 
drugą pełną godzinę jazdy 
zapłacimy 3 zł, a za trzecią 
godzinę i każdą kolejną 5 zł. tb

toMasz 
Bartos

tomasz.bartos@lowiczanin.info

Gdybyśmy  
nie przystąpili do tego 
programu, to byłyby 
pytania dlaczego 
Łowicz nie wziął  
w nim udziału.

burmistrz  
Krzysztof Kaliński

Kierownik Biura ds. Kultury, Sportu, turystyki i organizacji Pozarządowych michał zalewski  
prezentuje pierwszy z rowerów miejskich, który dotarł do Łowicza na początku listopada.
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Nieborów | Posterunek policji

Coraz bliżej otwarcia 
posterunku

– Aktualnie jesteśmy już na 
ostatniej prostej z pracami, koń-
czymy wyposażanie pomiesz-
czeń, mamy też gotową obsadę, 
będzie tam pracować 6 policjan-
tów – powiedział nam komendant 
Komendy Powiatowej Policji w 
Łowiczu mł. insp. Grzegorz Ra-
dzikowski o przygotowaniach do 
otwarcia reaktywowanego poste-
runku policji w Nieborowie. Nie-
wykluczone, że jego uruchomie-
nie nastąpi jeszcze w grudniu.

Wójt gminy Nieborów Jaro-
sław Papuga powiedział nam, że 
widział już pomieszczenia po-
sterunku i jest pod wrażeniem. 
– Policjanci powinni być zado-
woleni, otrzymają nowoczesne i es-
tetyczne pomieszczenia – ocenia.  
W oknach nie zobaczymy krat, bo 
są tam zamontowane wzmacnia-
ne szyby, na zewnątrz i wewnątrz 
zainstalowano monitoring wizyj-
ny, przy wejściu zaś komunikator 
– umożliwi on interesantom połą-
czenie się bezpośrednio z dyżur-
nym KPP w Łowiczu, gdy poste-
runek będzie nieczynny.

Przypomnijmy, że posteru-
nek będzie mieścił się w pawilo-
nie przy Alejach Legionów nale-
żącym do Gminnej Spółdzielni 
Samopomoc Chłopska w Nie-
borowie, pomieszczenia dzierża-
wi gmina i udostępnia je policji. 
Ich adaptacja na potrzeby policji 
została wykonana za ponad 249 

tys. zł z budżetu Komendy Woje-
wódzkiej Policji w Łodzi.

Komendant Radzikowski po-
wiedział nam, że w pomieszcze-
niach już stoją meble i inne ele-
menty wyposażenia, obecnie 
montowane są jeszcze urządzenia 
informatyczne i telekomunikacyj-
ne, które umożliwią sprawną pra-
cę obsadzie posterunku.

Komendant zaznaczył w roz-
mowie z nami, że ma już przy-
gotowaną pełną sześcioosobową 
obsadę posterunku, policjanci są 
gotowi do podjęcia pracy. Na kie-
rownika posterunku będzie powo-
łany prawdopodobnie wyłoniony 
w wewnętrznym konkursie asp. 
szt Jarosław Wojda. Policjant ten 
pracował w ostatnim czasie w pio-
nie dochodzeniowo-śledczym, ale 
wcześniej także w posterunkach  
w Chąśnie i Zdunach, ma więc 
odpowiednie doświadczenie. KPP 
czeka jeszcze w tej sprawie na opi-
nię wójta gminy.

W posterunku będzie praco-
wał też policjant, który zajmie się 
sprawami biurowymi i m.in. wy-
kroczeniami oraz czterech dzielni-
cowych, po dwóch na gminy Nie-
borów i Łyszkowice – wszystko 
zgodnie z wcześniejszymi dekla-
racjami.

Posterunek będzie pracował  
w godzinach służby policjantów, 
nie będzie to na pewno 24 godz. 
na dobę, ale różne pory dnia.  tb

Starostwo Powiatowe | Po zmianie władzy ważni urzędnicy zniknęli

Powyborcza epidemia?
Nowo wybrany starosta łowicki Marcin Kosiorek 
będzie musiał w najbliższym czasie zmierzyć się 
z wieloma problemami. Jednym z nich są sprawy 
kadrowe w urzędzie, w załatwieniu  
których nie pomaga fakt, że sekretarz powiatu 
Joanna Jaros jest na zwolnieniu lekarskim. 

Starosta nie ma z nią żadnego 
kontaktu i nie wie, kiedy wróci 
ona do pracy. Jej zwolnienie za-
częło się 23 listopada i ma trwać 
do 7 grudnia. Na dłuższych zwol-
nieniach są też dwie inne osoby, 
które sprawują w starostwie funk-
cje kierownicze. Pierwsza z nich 

to Sylwia Walkiewicz – dyrektor 
Wydziału Edukacji i Spraw Spo-
łecznych, druga – Zbigniew Ry-
bus – kierownik Biura Gospodar-
ki Nieruchomości. W przypadku 
tego ostatniego sprawa o tyle wy-
daje się inna, że korzysta z urlopu 
tzw. tacierzyńskiego, który rozpo-
czął na długo przed wyborami.

I może nie pisalibyśmy o tym 
na naszych łamach, gdyby nie 
fakt, że urzędnik ten startował  
w ostatnich wyborach samorzą-
dowych do Rady Powiatu Łowic-

kiego z listy PSL w okręgu nr 1 
obejmującym Łowicz. Zdobył 
101 głosów, co mu mandatu nie 
dało, ale trudno przemilczeć fakt, 
że przed wyborami była to opcja 
jego szefów, a obecnie starosta jest 
z PiS, a PSL jest w opozycji. 

Warto zastanowić się nad tym, 
czy nowy starosta będzie chciał 
takiego pracownika nadal zatrud-
niać, ale może też nad tym – jak 
on sam odnajdzie się w nowej 
rzeczywistości, gdy już przyjdzie 
czas, aby do pracy wrócić. 

Podobny dylemat może mieć 
Sylwia Walkiewicz, która miała 
pierwsze zwolnienie lekarskie od 
26 do 30 listopada. a teraz ma dru-
gie, od 1 do 15 grudnia. Ona rów-
nież, będąc urzędnikiem wystar-
towała z tej samej listy PSL i tego 
samego okręgu do rady powiatu. 
Uzyskała zaledwie 34 głosy. 

Prawo pozwala urzędnikom  
i osobom pracującym w jednost-
kach podległych samorządom na 
startowanie w wyborach, choć 
wielu wyborcom to się nie podo-
ba. A wynik wyborów bywa – dla 
niektórych – zaskakujący. 

Starosta pytany o to, czy ma 
wątpliwości dotyczące wiarygod-
ności zwolnień, opowiada, że nie 
nie jest lekarzem i nie może się na 
ten temat wypowiadać. Oczywi-
ście nie chciałby, aby taka sytuacja 
była długotrwała, bo to utrudnia 
pracę urzędu. Bo o ile nieobec-
nego dyrektora Wydziału Eduka-
cji może zastąpić inny pracownik 
tego wydziału, kto pełnił kiedyś 
obowiązki dyrektora, to już bez 
sekretarza powiatu urząd na dłuż-
szą metę nie może funkcjonować. 
Jaką podejmie decyzję – na razie 
nie zdradza. 

Łowicz | Trzeci przetarg i ciągle drogo

Wiata droższa o 900 tysięcy 
od pierwotnych szacunków

Do trzeciego przetargu na bu-
dowę wiaty targowej na miejskim 
targowisku, który został otwarty  
4 grudnia, wpłynęły trzy oferty, 
każda z nich przewyższa kwotę 
zarezerwowaną w budżecie. Nie-
mniej ratusz składania się ku wy-
braniu wykonawcy. 

Przypomnijmy, że pierwszy 
przetarg unieważniono z powodu 
braku ofert, w drugim, gdy zwięk-
szono pulę pieniędzy w budżecie 

z 800 tys. zł na 1 mln 320 tys. zł, 
wpłynęły dwie ale o ok. 400 i 500 
tys. zł droższe od tej kwoty. Przed 
trzecim przetargiem ponownie 
zwiększono kwotę w budżecie na 
realizację inwestycji do 1 mln 399 
tys. zł i tym razem wpłynęły trzy 
oferty. Najtańszą złożyła Firma 
Produkcyjno-Handlowo-Usługo-
wa Grzegorza Grzegorego ze Zła-
kowa Borowego, opiewa ona na 
1,7 mln zł. O 15 tys. zł droższą zło-

żyła firma Am-For z Włocławka, 
trzecią Energo-Bud z Włocławka 
– 1,8 mln zł.

Naczelnik Wydziału Inwestycji 
i Remontów w łowickim ratuszu 
Grzegorz Pełka powiedział nam, 
że największą ilość punktów uzy-
skała oferta z Włocławka, zawa-
żył dłuższy termin gwarancji na 
wykonane prace – 72 miesiące, 
dla porównania najtańszy oferent 
ze Złakowa Borowego udzielił 

gwarancji na 60 miesięcy. Oferty  
w trzecim przetargu są niższe niż 
w przetargu II, ale niewiele. Am-
-For proponował wówczas za wy-
konanie wiaty 1 mln 730 tys. zł, 
a firma ze Złakowa Borowego  
1 mln 840 tys. zł. Naczelnik Peł-
ka, który zapowiadał zmiany  
w zakresie prac, aby wpłynąć na 
wysokość ofert powiedział nam, 
że ostatecznie zmian tych nie było 
dużo, dotyczyły one materiałów 
wykorzystanych na poszycie da-
chu czy zagospodarowanie zdję-
tej, starej nawierzchni.

Nad przeznaczeniem kolejnych 
300 tys. zł na budowę wiaty, będą 
zastanawiać się radni miejscy na 
najbliższej sesji Rady.  tb

Łowicz | koncert w szkołach pijarskich – spontaniczna inicjatywa uczniów

Młodzież sama chciała śpiewać o Polsce
Daleko poza patriotyczny 
kanon wykraczały  
piosenki i pieśni, jakie 
podczas koncertu  
w niedzielę 2 grudnia 
wykonywali uczniowie 
pijarskich szkół – nie 
tylko liceum. Wraz z nimi 
wystąpiła jedna uczennica 
z ZSP 3. Wszystko 
przygotowali sami.

– Pomysł narodził się pod-
czas Spotkań Młodzieży Pijar-
skiej w Krakowie, w październi-
ku – opowiada Natalia Kędziora, 
studentka matematyki, absolwent-
ka pijarskiego LO, prowadząca 
szkolną scholę. – Dziewczyny za-
częły wtedy śpiewać „Dziewczy-
nę z granatem”, pomyślałyśmy, 
że można zaśpiewać więcej, zro-
bić koncert. Pojawiło się od razu 
kilka pomysłów na piosenki, dzie-
ci ze scholi podpowiedziały kilka 
innych. Potem kolejne dorzucili 
ubiegłoroczni absolwenci. Mieli  
z nami występować, nie dali rady 
ze względu na zajęcia na uczel-
niach. Bo prób nie było wiele, ale 
– jak mówi Natalia, główna koor-
dynatorka przedsięwzięcia – były 
długie, trwały po 4-5 godzin. Jed-
na nawet wiązała się z nocowa-
niem w szkole. 

Natalia zaprosiła do współ-
udziału młodzież z innych szkół 
średnich, wykorzystała do tego 
Młodzieżową Radę Miejską – ale 
odpowiedziały tylko dwie dziew-

czyny z ZSP3, uczestniczyły  
w próbach, ostatecznie w niedzie-
lę wystąpiła jedna z nich. Natalia 
nie ma pretensji: – „Chełmon” 
miał swój wieczór w czwartek 
(Zaduszki Katyńskie – przyp. red., 
czytaj na str. 20), były próbne ma-
tury... – rozumie.

Koncert zgromadził ponad 150 
osób na widowni, młodzi spodzie-
wali się, że może być ich mniej, 

ale po prostu chcieli śpiewać. Wy-
brali piosenki mniej znane, cieka-
wie je zaaranżowali, próbowali też 
ciekawych efektów dźwiękowych. 
Ekipą dźwiękowców, uczniów 
szkoły, którą po koncercie zapro-
szono na scenę, kierował Piotr Ko-
los, jej absolwent. Natalia wspo-
mina, że chętnie przyłączył się do 
inicjatywy, chciał, by „jego chłop-
cy” mogli się sprawdzić. Uda-

ło się, dźwięk był dobry. – Oni 
wszystko wymyślili sami, inicja-
tywa wyszła od nich, szkoła tylko 
pomogła, dając miejsce i sprzęt – 
podkreśla dyrektor placówki Prze-
mysław Jabłoński.

Ostatnią wykonywaną piosen-
ką była „Miejcie nadzieję” do 
słów Adama Asnyka z repertuaru 
Jacka Wójcickiego, pieśń o na-
dziei i odpowiedzialności.  wal

MIrka woLska
-koBIereCka

mirka.wolska@lowiczanin.info

W przedsięwzięcie zaangażowanych było kilkunastu uczniów.

Łowicz | Nowy Rynek

Kiermasz Bożonarodzeniowy 
z dodatkowymi atrakcjami

dokończenie ze str. 1

Jak nam powiedziała Justyna 
Kleser z Jantom Art, zaintereso-
wania łowickim kiermaszem jest 
duże i wciąż zgłaszają się chęt-
ni do wzięcia udziału w nim. Nie 
wszyscy jednak przyjadą do Ło-
wicza, ponieważ od początku za-
kładano, że drewnianych domków 
będzie 15, aby było miejsce na po-
zostałe atrakcje. Chodzi też o to, 
aby ten sam asortyment nie był 
oferowany na kilku stoikach. Licz-
ba ta będzie zwiększona prawdo-
podobnie do 17 – przy czym jedno 
ze stoisk (z winem grzanym) bę-
dzie miało kształt beczki, do tego 
dojdzie nie więcej niż 5 jednoli-

tych namiotów. Więcej już nie – 
aby cały rynek nie był zastawiony. 

Ostateczną decyzję o ilości wy-
stawców firma podejmie w po-
niedziałek, 10 grudnia, ponieważ 
musi dać odpowiedź wystawcom 
i zaplanować podłączenie prądu. 

Justyna Kleser powiedziała 
nam też, że założeniem kierma-
szu jest nie tylko to, aby ludzie 
przyszli na zakupy, ale również 
to, aby sympatycznie spędzili na 
nim trochę czasu. Dlatego pro-
gram wydarzenia nie jest ustalony 
na sztywno, ale na pewno między 
godz. 12 a 18 na nowym Rynku 
będzie Mikołaj z pomocnikami,  
a różne atrakcje będą się przepla-
tały.  mwk  
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Gmina zduny | Jednogłośnie podjęta trudna decyzja

Drogo za śmieci
– Stanęliśmy pod ścianą. Nie mamy żadnego ruchu ani w jedną, ani w drugą stronę. 
Wydaje mi się, że jedyny sposób, aby wyjść z tej sytuacji, to budowa zakładu  
w Piaskach Bankowych, którego będziemy współwłaścicielem i to my będziemy ustalać 
ceny – powiedział na zakończenie dyskusji na temat nowych stawek za odbiór śmieci  
w gminie Zduny przewodniczący Rady Gminy Wiesław Dałek.

Na sesji 29 listopada rada jed-
nogłośnie drastycznie podniosła 
stawkę od 1 stycznia 2019 roku 
do 16 zł/osoby za opady segrego-
wane i 30 zł za niesegregowane. 
Dotąd obowiązywały stawki 10  
i 20 zł. 

Cena 16 zł to wynik przeprowa-
dzonego przez gminę przetargu,  
w którym – podobnie jak we 
wszystkich gminach w powiecie 
łowickim – wziął udział jedyny 

oferent, firma Tönsmeier. Gmina 
do jej kosztów doliczyła koszty 
obsługi systemu, który ma się sam 
finansować. 

Wójt Krzysztof Skowroński za-
bierając głos przyznał, że jeszcze 
zanim wygrał wybory, to spra-
wa cen za odbiór śmieci spędza-
ła mu sen z powiek. Analizował 
to, próbował zachęcać do udziału  
w przetargu Remondis i ZOM  
– ale wygląda na to, że nie chcą 

one sobie wchodzić w drogę. Po-
przednia umowa z Tönsmeierem 
kończy się z końcem roku i sa-
morząd nie może pozwolić so-
bie na to, aby przetarg unieważ-
nić, bo jest obawa, że w kolejnym 
cena byłyby droższa. Ocenił, że 
temat jest trudny i na ten moment 
nic więcej nie można zrobić, co 
nie znaczy, że po Nowym Roku 
nie będzie próbował podejmować 
działań z myślą o 2020 roku. 

Zwrócił też uwagę, że trzeba 
wziąć pod uwagę również spa-
dek liczby ludności w gminie.  
W dniu ogłaszania przetargu było 
ich 5.100, a na dzień obrad sesji  
– mniej niż 5.000. Koszt podany 
przez firmę trzeba podzielić przez 
liczbę mieszkańców. 

Radny Józef Warzywoda  
(z ramienia PSL) dodał, że gdyby 
powstała inwestycja w Piaskach 
Bankowych, to w 2019 roku gmi-
na nie miałaby problemu z ceną 
za odbiór śmieci. I warto pod-
kreślić, że opóźnienie budowy 
„zawdzięczamy” łódzkiemu wo-
jewodzie, za co mu ironicznie po-
dziękował. 

Radny Łukasz Jankowski  
(z ramienia PiS) chciał dyskuto-
wać o tym, czym decyzja woje-
wody była spowodowana, ale tego 
tematu nie podjęto. Winą za wyso-
kie ceny obarczał reformę systemu 
gospodarki odpadami wprowa-
dzoną w 2013 roku, gdy wpro-

wadzono tzw. podatek śmieciowy  
i obowiązek prowadzenia całego 
systemu przez gminy. Ich skut-
kiem było wyeliminowanie z ryn-
ku polskich firm, pozostało kilka 
zagranicznych, które zmonopo-
lizowały rynek. Sugerował, aby 
wójt z innymi samorządowcami 
zgłosił sprawę do Urzędu Ochro-
ny Konkurencji i Konsumentów, 
aby te praktyki firm śmieciowych 
sprawdzić – czy są one zgodne  
z prawem. 

Radny zwrócił też uwagę  
na problem ze ściągalnością opłat 
za śmieci i zaległości, jakie wy-
noszą około 90 tys. zł. Pytał, czy 
nie można tego płacenia jakoś 
usprawnić. A jeśli rodzina – z ja-
kiś obiektywnym powodów – za-
płacić nie może – aby radni mieli 
wiedzę o tym i mogli podjąć jakąś 
decyzję. 

Wójt odpowiedział, że już pod-
jął w tym kierunku działania. Za-
stanawiał się nawet, czy można 

byłoby wprowadzić jakiś system 
motywacyjny do regularnego pła-
cenia, ale nie można tego zrobić, 
ponieważ opłata ma charakter po-
datku. W dalszej części obrad po-
dzielił się opinią, że trudno mu 
uwierzyć w to, nawet biorąc pod 
uwagę wszystkie czynniki, jakie 
wymienił przedstawiciel Tön-
smeiera (wzrost kosztów transpor-
tu, wynagrodzeń i kary umownej 
za zbyt mały poziom recyklin-
gu), który gościł podczas obrad 
wszystkich komisji stałych Rady 
Gminy, że stawka zaproponowana 
przez firmę naprawdę musi być aż 
tak wysoka. 

Po wójcie głos zabrał wspo-
mniany na wstępie Wiesław Da-
łek, który dodał też, że nie wierzy 
w to, że na rynku odbioru śmie-
ci pojawi się konkurencja, dlate-
go jedyną nadzieją dla samorządu 
jest budowa zakładu zagospodaro-
wania opadów w Piaskach Banko-
wych.  mwk

Województwo łódzkie | budżet obywatelski

Sukces II LO, porażka pozostałych „łowickich” wniosków
Znamy już wyniki budżetu obywatelskiego województwa 
łódzkiego na 2019 rok. Wśród wybranych do realizacji 
zadań, z najlepszym wynikiem w subregionie, jest projekt 
budowy boiska wielofunkcyjnego na terenie Zespołu Szkół  
i Placówek Oświatowych WŁ oraz II LO w Łowiczu.

Projekt ten zgłosiła dyrektor II 
LO Agnieszka Ruta-Kucińska. 
Opiewał on na kwotę 300 tys. zł, 
co było maksymalną wysokością, 
taka też suma została przyzna-
na na jego realizację przez Urząd 
Marszałkowski w Łodzi. Zadecy-

dowało o tym głosowanie miesz-
kańców subregionu północnego, 
obejmującego powiaty łowicki, 
zgierski, łęczycki i kutnowski.  
Na boisko oddano 8664 głosów, 
co jest najlepszym wynikiem  
w subregionie. 

Spora w tym zasługa szkol-
nych społeczności placówek dzia-
łających przy ul. Ułańskiej, bo 
młodzież aktywnie promowała 
to przedsięwzięcie w Internecie. 
Trzeba jednak zaznaczyć, że bo-
isko będzie dostępne nie tylko dla 
uczniów, ale też dla wszystkich 
mieszkańców – jest to warunkiem 
budżetu obywatelskiego. Boisko 
z bieżnią ma mieć tartanową na-
wierzchnię, będzie służyło do 
uprawiania różnych dyscyplin, na 

przykład piłki nożnej, koszyków-
ki, siatkówki czy lekkoatletyki.

W ubiegłym roku zwyciężył 
zgłoszony przez dyrektora Tade-
usza Żaczka projekt budowy si-
łowni wewnątrz budynku szko-
ły, która ma powstać jeszcze do 
końca roku. Pomysłodawca – na-
uczyciel Kamil Sobol – mówił już 
wcześniej o możliwości utworze-
nia tam całego kompleksu rekre-
acyjno-sportowego, co powoli sta-
je się faktem. 

Osób zaangażowanych w pro-
mocję tej inicjatywy było więcej 
– to także na przykład poprzednie 
władze powiatu łowickiego oraz 
kandydat na burmistrza w ostat-
nich wyborach Michał Sobczak, 
dyrektor Zarządu Nieruchomości 
WŁ (instytucja ta jest właścicie-
lem tego terenu). 

Można natomiast żałować, że 
na ogłoszonej 29 listopada liście 
inwestycji wybranych do realiza-
cji nie ma innych propozycji ściśle 

związanych z Łowiczem. Wśród 
sześciu wybranych z naszego sub-
regionu nie znajdziemy: publikacji 
książkowej „Łowiccy nauczyciele 
w walce o niepodległość (1918-
1945)” (1268 głosów), projek-
tu „Bierz Łowicz za wzór!” (143 
głosy), festiwalu graffiti „Folklor 
Full Colors” (317 głosów), wa-
kacyjnych seansów plenerowych 
„Movie Beach!” (484 głosy), „Pa-
siastobusów” krążących między 
Łowiczem, Maurzycami, Wale-
wicami, Arkadią i Nieborowem 
(647 głosów), przesiewowych ba-
dań USG dla dzieci (2527 głosów) 
ani remontu chodnika w Kiernozi 
(1779 głosów). tm
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centrum 
farmaceutyczne

Łowicz  ul. Zduńska 38

Czynne 7 dni 
w tygodniu
Łowicz  ul. Zduńska 38

Gmina Łowicz | Radni kw PSl będą rządzić w radzie 

Maciej Malangiewicz 
przewodniczącym Rady Gminy

Z wynikiem 10 głosów Maciej 
Malangiewicz z KW PSL został 
wybrany na sesji 21 listopada na 
przewodniczącego Rady Gminy 
Łowicz w nowej kadencji. Druga 
zgłoszona na to stanowisko kan-
dydatka, Adrianna Kaczor z KW 
PiS, zdobyła tylko 5 głosów.

Przypomnijmy, że po wyborach 
podział mandatów w Radzie Gmi-
ny Łowicz prezentuje się następu-
jąco: 10 mandatów PSL; 4 man-
daty – PiS i 1 mandat – Solidarni 
Łowicz. 

Do czasu wyboru przewodni-
czącego i przejęcia przez niego 
prowadzenia obrad, sesję popro-
wadziła radna seniorka – Janina 
Salomon (69 l.). To właśnie ona 
zgłosiła kandydaturę Macieja Ma-
langiewicza na przewodniczące-
go rady. Kandydaturę Adrianny 
Kaczor na to stanowisko zapro-
ponował radny Wojciech Kwasek 
(KWW Solidarni Łowicz).

Wiceprzewodniczącymi rady 
zostali Dariusz Skulimowski (KW 
PSL) i Małgorzata Orzechowska 
(KW PSL). Do głosowania nad 
wyborem na stanowisko wice-
przewodniczącego jako trzecia zo-
stała zgłoszona Adrianna Kaczor, 
która nie przyjęła tej nominacji. 

– (...) Ja wierzę, że tu nie będzie 
żadnych podziałów, że będziemy 
wspólnie pracowali dla dobra tej 
gminy, bo mieszkańcy nas wybra-

li i jesteśmy im to winni – wyra-
ził nadzieję Maciej Malangiewicz, 
dla którego będzie to już 6 kaden-
cja w Radzie Gminy Łowicz: rad-
nym jest nieprzerwanie od 1998 
roku, w latach 2006-2010 oraz 
2010-2014 był już jej przewodni-
czącym, w tym roku został wy-
brany do pełnienia tej funkcji po 
raz trzeci. 

Dodał, że będzie to ciekawa ka-
dencja pod względem planowa-
nych inwestycji. 

– Przed nami bardzo duża in-
westycja, budowa kanalizacji sani-
tarnej w południowej i wschodniej 
części gminy: Zielkowice – Parma 
– Placencja, to inwestycja warta 
prawie 15 mln zł, z dofinansowa-

niem unijnym, które dostaliśmy 
miesiąc temu w wysokości 7 mln 
800 tys. zł. To będzie również mą-
dry pomysł na zagospodarowanie 
budynku po Gimnazjum w Po-
powie – mówił Maciej Malangie-
wicz. 

Podczas inauguracyjnej se-
sji Andrzej Barylski (KW PSL) 
złożył ślubowanie na wójta gmi-
ny Łowicz na kolejną kadencję.  
Podziękował także swojej kontr-
kandydatce, Adriannie Kaczor  
z KW PiS, za start w wyborach 
na wójta, wymieniając z nią sym-
boliczny uścisk dłoni. Przypo-
mnijmy, że Andrzej Barylski wy-
grał wybory z wynikiem 55,04% 
(1.829 głosów), zaś Adrianna Ka-

czor zdobyła 44,96% (1.494 gło-
sów).

Ustalono też składy komisji, ja-
kie będą działały wewnątrz rady 
i ich przewodniczących: Komi-
sja Rewizyjna – przewodniczą-
cy Arkadiusz Stolarczyk (KW 
PSL); Komisja Skarg, Wniosków 
i Petycji – przewodniczący Walde-
mar Tylec (KW PS); Komisja Bu-
dżetu, Gospodarki Przestrzennej, 
Ochorny Środowiska i Rolnic-
twa – przewodnicząca Małgorza-
ta Orzechowska (KW PSL) i Ko-
misja Oświaty, Zdrowia i Spraw 
Socjalnych – przewodniczący Da-
riusz Skulimowski (KW PSL). 

Ostatnim punktem w porządku 
obrad było głosowanie nad ustale-
niem wynagrodzenia wójta gmi-
ny Łowicz. Uchwalono, że będzie 
ono wynosiło tyle, co przed wy-
borami, czyli 10.180 zł brutto (wy-
nagrodzenie zasadnicze – 4.700 
zł, dodatek funkcyjny – 1.900 zł, 
specjalny – 2.640 zł i dodatek sta-
żowy), choć nie było w tej sprawie 
jednomyślności radnych. 

Uchwała została podjęta sto-
sunkiem głosów: 9 „za” (wszy-
scy z KW PSL); 3 wstrzymujące 
się: Grzegorz Domińczak, Marcin 
Flis i Paweł Szczepański (wszyscy 
z KW PiS); przy 2 głosach „prze-
ciw”, które oddali Adrianna Ka-
czor (KW PiS) i Wojciech Kwa-
sek (KWW Solidarni Łowicz).  aa

Gmina Kiernozia | Ile zarobi wójt gminy? 

Podwyżka o 330 zł brutto
O 330 złotych brutto więcej niż 

dotychczas będzie zarabiała wójt 
gminy Kiernozia Beata Miazek. 
Radni jednogłośnie uchwalili wy-
sokość wynagrodzenia na pierw-
szej w tej kadencji sesji Rady 
Gminy w Kiernozi. 

Wójt będzie zarabiała 9.240 
zł brutto oraz 17% tzw. dodatku 
stażowego – za tzw. wysługę lat, 
co da łącznie kwotę nieco wyż-
szą niż 10 tys. złotych brutto mie-
sięcznie. 

– Uważam, że pani wójt zasłu-
guje na najwyższy wymiar wyna-
grodzenia, jaki możemy zgodnie 
z „widełkami” zastosować – za-
proponował na sesji przewodni-
czący Rady Gminy w Kiernozi 
Janusz Wasilewski. Według nie-
go wójt udowadniała, że należy jej 
się takie wynagrodzenie całą po-
przednią kadencję. 

Jak będą kształtować się po-
szczególne składniki wynagro-
dzenia? Wójt zarobi co miesiąc 
(wszystkie kwoty brutto): 4,7 tys. 
zł płacy zasadniczej, 1,9 tys. zł do-
datku funkcyjnego oraz 2.640 zł 
tzw. dodatku specjalnego. Ostatni 
z wymienionych składników wy-
nagrodzenia stanowi 40% wyna-
grodzenia zasadniczego i dodatku 
funkcyjnego. Jest to dodatek obli-
gatoryjny dla wszystkich wójtów  
i przysługuje w kwocie wynoszą-
cej co najmniej 20% i nieprzekra-
czającej 40% płacy zasadniczej  
i dodatku funkcyjnego. 

Do tej pory wójt miała ustalo-
ną wysokość tego dodatku na po-
ziomie 35%. Zmiana o 5 punktów 
procentowych daje kwotę właśnie 
330 złotych podwyżki. Radni jed-
nogłośnie przyjęli wysokość wy-
nagrodzenia wójt.  mak  

Gmina Chąśno | Z sesji rady gminy

Podwyżki dla radnych 
i sołtysów

Po raz pierwszy od blisko 10 
lat Rada Gminy Chąśno podnio-
sła diety sobie oraz sołtysom. 28 
listopada rada jednogłośnie przy-
jęła proponowane stawki, wyższe 
o 40 zł miesięcznie, które obowią-
zują od 1 grudnia. Teraz miesięcz-
na dieta radnego wyniesie 180 zł 
zamiast 140 zł. Przewodniczący 
rady będzie otrzymywał nie 950,  
a 1.300 zł. Nowością jest ustano-

wienie wyższej diety dla wice-
przewodniczącego rady gminy,  
w wysokości 650 zł.

W odrębnej uchwale podnie-
sione zostały diety dla sołtysów 
z 80 do 120 zł. Radni postanowi-
li też, że kadencja sołtysa zosta-
nie wydłużona do 5 lat, tak by do-
stosować jej długość do długości 
kadencji władz samorządowych 
(wydłużonej ustawowo).   tm

Wójt Andrzej Barylski podziękował swojej kontrkandydatce, 
Adriannie Kaczor z KW PiS, za start w wyborach, wymieniając z nią 
symboliczny uścisk dłoni.
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Łowicz | Nowy właściciel ratuje budynek na rogu Zduńskiej i browarnej

Budynek po siostrach będzie miał 
nowe przeznaczenie. Jakie?
Od dwóch lat trwają prace 
budowlane w budynku 
na rogu ul. Zduńskiej 
i Browarnej, który 
przez wiele lat zależał 
do Zgromadzenia Sióstr 
Wspólnej Pracy, a obecnie 
ma prywatnego właściciela 
spoza Łowicza. Chce on 
uratować nieruchomość 
powstałą w połowie XIX w., 
przed pół wiekiem wpisaną 
do rejestru zabytków. 
Jakie będzie jej nowe 
przeznaczenie – na razie 
nie wiadomo.

Za sprawą życzliwego nam kie-
rownika budowy, Andrzeja Bor-
ka, pod koniec listopada udało 
nam się zajrzeć do środka i pod-
patrzeć trwające tam prace. Wi-
dok był bardzo ciekawy, ponieważ 
w środku nie było ani posadzek, 
ani żadnych stropów, przez dziurę 
w dachu widać było niebo. Mury 
zewnętrzne zabezpieczone meta-
lowymi ściągami – których koń-
cówki widać na zewnątrz od stro-
ny ul. Browarnej – są w środku 
spięte. Nam udało się je zobaczyć 
jeszcze przed zalaniem stropu po-
między parterem a I piętrem. Do-
celowo znajdować się one będą 
w żelbetowej płycie stropu. Kon-
strukcję budynku wzmacniają też 
pionowe słupy, który w dniu na-
szej wizyty na budowie były czę-
ściowo pobudowane. 

Budowlańcy, z którymi rozma-
wialiśmy, nazwali budynek naj-

większym w Łowiczu gołębni-
kiem – budynek ma 30,5 długości 
i zmienną szerokość – od 4 do 6 
m. Posiada dwie kondygnacje. 
Nie ma piwnic, a strych nie był 
użytkowy. Z powodu prześwitów  
w dachu i wybijanych przez wan-
dali okien, zadomowiło się w nim 
około 20 ptaków. 

Przed 2 laty roboty w budynku 
rozpoczęły się od skucia tynków. 
W tym roku wyburzono w nim 
ściany działowe, rozebrano klat-
kę schodową, kominy i oba stropy 
– które miały konstrukcję drew-
nianą. Najważniejszymi pracami 
było jednak wspomniane zabez-
pieczenie ścian zewnętrznych oraz 
fundamentów – w których nie 
było żadnej izolacji przeciwwil-
gociowej i wmurowane były licz-
ne kamienie – zostały one stamtąd 
usunięte. 

Andrzej Borek wskazał nam 
również ciekawe i charaktery-

styczne dla połowy XIX wieku 
połączenie różnych materiałów, 
widoczne na dłuższej ścianie od 
strony podwórka. Do jej budo-
wy wykorzystano głazy narzuto-
we z granitu, cegłę i rudę darnio-
wą. Budynek miał wspólną ścianę 
z sąsiednią nieruchomością – tzw. 
szmulką, stojącą przy ul. Zduń-
skiej. 

Nasz rozmówca pytany o stan 
budynku przyznał, że już 10 lat 
temu był on fatalny i groził kata-
strofą budowlaną (m.in. ze wzglę-
du na nieszczelne kominy). Miał 
wtedy okazję go zbadać, ponie-
waż siostry poprosiły go o wyko-
nanie ekspertyzy. Wtedy jeszcze 
rozważały możliwość remontu 
budynku. 

Zakres zaplanowanego obec-
nie etapu robót przewiduje zala-
nie stropów na dwóch poziomach 
(nad parterem i nad I piętrem), bu-
dowę klatki schodowej pośrodku 
budynku – w tym samym miej-
scu, gdzie dotąd się znajdowała. 
Całkowicie nowa będzie konstruk-
cja dachu (ale odtworzony zo-
stanie jej dotychczasowy kształt)  
i jego pokrycie – które jest z bla-
chy miedzianej. Wymieniona zo-
stanie stolarka okien i drzwi. Dal-
sze prace uzależnione będą od 
podjęcia przez właściciela decyzji 
o przeznaczeniu budynku, które-
go największym atutem jest loka-
lizacja w centrum miasta. 

Piękna i długa historia 
pracy dla ludzi
Pisząc o zabytkowym budynku 

przy Zduńskiej i Browanej, chcie-

liśmy przypomnieć jego historię. 
W tej sprawie zwróciliśmy się do 
Zgromadzenia Sióstr Wspólnej 
Pracy, które z dużą życzliwością 
przyjęły nasze zainteresowanie ich 
dawnym domem. 

Przede wszystkim siostry przy-
pomniały, że nadal istnieje dom 
zakonny Zgromadzenia Sióstr 
Wspólnej Pracy od Niepokalanej 
Maryi w Łowiczu, położony po 
sąsiedzku, przy ul. Browarnej 5. 
Mieszkają w nim trzy siostry, pra-
cujące w Kurii Diecezji Łowickiej 
oraz katechizujące w dwóch szko-
łach. 

Należący przez wiele lat do 
zgromadzenia dom narożny (ul. 
Zduńska 22/ul. Browarna 7) został 
sprzedany w grudniu 2015 r. De-
cyzja była podyktowana zmniej-
szającą się liczbą sióstr w Zgro-
madzeniu. Jeszcze trzy lata temu 
w budynku działał jedynie sklep 
z dewocjonaliami. Wcześniej 
mieszkały też w nim siostry. 

Dom stał się własnością zgro-
madzenia za sprawą Cecylii Czo-
łomiej (1872-1925), która zapisała 
go na rzecz Stowarzyszenia Ko-
biet Wspólnej Pracy we Włocław-
ku, do którego wstąpiła w 1919 r. 
W 1922 r., kiedy Stowarzyszenie 
zostało przekształcone w zgroma-
dzenie zakonne, Cecylia Czoło-
miej została jego pierwszą przeło-
żoną generalną. 

Jak dowiedzieliśmy się od 
sióstr, sprowadziły się one do Ło-
wicza w 1924 r. i założyły pracow-
nię szycia. Uczyły tego zawodu 
dziewczęta, których w 1929 r. było 
18. Otworzyły również w 1926 r. 

sierociniec dla 10 dziewcząt. Pro-
wadziły salę zajęć i pracownię su-
kien. Następnie otworzyły sklep 
galanteryjny. Kanoniczna erekcja 
domu nastąpiła 29 listopada 1929 
r. W 1936 r. dokupiono przyległy 
dom z ogrodem przy ul. Browar-
nej. W dniu 19 marca 1935 r. ks. 
Stanisław Walichowski poświęcił 
kaplicę. Siostra Maria Tucholska 
przez pewien czas uczyła dzieci 
religii w szkole.

W czasie II wojny dom pozo-
stał własnością zgromadzenia, 
które nadal prowadziły w nim 
sierociniec, pracownię krawiecką  
i stołówkę. Udzielały pomocy 
uciekinierom z powstania war-
szawskiego. Ponieważ w Gene-
ralnej Guberni swoboda działa-
nia była większa niż na terenach 
wcielonych do Rzeszy, placów-
ka w Łowiczu stała się ostoją dla 
sióstr i kapłanów. W czasie oku-
pacji przebywały tu 33 siostry, 
mieszkali także księża z diecezji 
włocławskiej. 

Siostra Eufemia Glica pro-
wadziła tam kuchnię miejską, 
w której wydawano śniadania  
i obiady dla mieszkańców Łowi-
cza, uchodźców z Warszawy i in-
nych osób – z pomocy tej korzy-
stało ok. 300 osób dziennie. Pod 
dachem tego domu ukrywano  
i chroniono dziewczęta przed wy-
wozem do Niemiec. 

W 1940 r. siostry otrzymały 
nakaz opuszczenia domu naroż-
nego przy ul. Zduńskiej, który 
został włączony do żydowskie-
go getta. Siostry przeniesiono na 
ul. Bielawską, wróciły w to miej-
sce po roku. W czasie okupacji  
w sierocińcu przebywało 30 dzie-
ci. Jego działalność była wspiera-
na przez okoliczną ludność oraz 
Powiatowy Komitet Opieki Spo-
łecznej. – Dom zakonny w Łowi-
czu był w czasie wojny dla Zgro-
madzenia jak latarnia morska dla 
żeglarza – miały tutaj oparcie sio-
stry uchodzące z tzw. Kraju War-
ty – napisała nam siostra Benina 
Kopeć.

Po zakończeniu wojny siostry 
nadal prowadziły sierociniec, 
pracownię szycia i sklep. Praco-
wały także jako katechetki w pa-
rafiach: Świętego Ducha, Wnie-
bowzięcia NMP, opiekowały się 
asystą, dojeżdżały prowadzić ka-
techezy poza Łowiczem, np. do 
Chruślina czy Popowa. 

Decyzją biskupa łowickiego  
z 2003 r. wspólnota sióstr została 
wyłączona z parafii Ducha Świę-
tego i włączona do parafii bliż-
szej, katedralnej.

Pracują i modlą się, 
także o powołania 
Obecnie Zgromadzenie w kra- 

ju i za granicą posiada 25 pla-
cówek. Najwięcej domów zgro-
madzenia znajduje się we Wło-
cławku, gdzie kształtowało się 
ono na przełomie XIX i XX w. 
oraz w diecezji włocławskiej:  
w Babiaku, Chodczu, Ciechocin-
ku, Uniejowie i Zduńskiej Woli. 
Poza tą diecezją siostry pracują 
też, poza Łowiczem, w Gdańsku, 
Kaliszu, Poznaniu, Warszawie  
i Zakopanem. Za granicą są  
w Laxton Hall w Anglii, w Ham-
burgu i w Swietłogorsku na Bia-
łorusi. 

W ich domach mieszka, mo-
dli się i pracuje 181 sióstr. – Nie 
jest to dużo w porównaniu z cza-
sem 30 lat wstecz. Potrzeba mło-
dych, oddanych Bogu serc, które 
podejmą i poprowadzą dalej dzie-
ło zgromadzenia – napisały nam 
siostry. A to dzieło realizowane 
jest na na trzech płaszczyznach: 
duchowej, wspólnotowej – w jed-
ności z siostrami i apostolskiej  
– w posłudze bliźnim.  mwk 
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Na zewnątrz budynku widać końcówki stalowych ściąg,  
które zabezpieczają teraz jego nośne ściany.
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Przestrzeń robi wrażenie, choć dom z zewnątrz wydaje się niepozorny. 
To efekt braku ścian i stropów, jaki udało nam się zobaczyć. 

W ścianie budynku widoczne są kamienie narzutowe, cegły i ruda
darniowa. To charakterystyczne dla połowy XIX wieku materiały budowlane. 

Stan budynku już  
10 lat temu był fatalny  
i groził katastrofą 
budowlaną  
(m.in. ze względu  
na nieszczelne 
kominy).



9www.lowiczanin.info     nr 49      6 grudnia 2018

ReklAMA

Kocierzew Płd. | Obniżenia wynagrodzenia wójt Agnieszki wojdy chcieli radni z kw PiS 

Trzykrotne głosowanie nad wynagrodzeniem
W piątek, 30 listopada, podczas II sesji Rady Gminy 
Kocierzew Płd. w nowej kadencji,  
jednym z punktów obrad było ustalenie wynagrodzenia 
wójt Agnieszki Wojdy. Na sesję przygotowano 
dwie różne uchwały, ale głosowanie nie pozwoliło 
na przyjęcie żadnej z nich, dlatego w przerwie 
wypracowano trzecią propozycję.

Na sesję przygotowano dwie 
uchwały, które zostały poddane 
pod głosowanie radnych. Pierw-
sza zakładała utrzymanie wyna-
grodzenia na poziomie sprzed wy-
borów, w kwocie 8.424 zł brutto, 
zaś druga jego obniżenie do kwo-
ty 7.680 zł (do każdej z tych kwot 
należy doliczyć dodatek stażowy 
w wysokości 940 zł). 

W głosowaniu nad utrzyma-
niem wynagrodzenia na tym sa-
mym poziomie 6 radnych było 
„za”, 6 przeciw i 3 wstrzymało 
się od głosu. Przystąpiono zatem 
do głosowania uchwały, na mocy 
której wynagrodzenie wójta zo-
stałoby obniżone, w którym gło-
sy radnych kształtowały się w spo-
sób następujący: 5 głosów „za”, 5 
przeciw i 5 wstrzymujących się. 
W żadnym przypadku nie uzy-

skano zatem niezbędnej większo-
ści rady. 

Gdy już było wiadomo, że 
pierwsza uchwała nie została 
przyjęta, a pod głosowanie rad-
nych miała zostać poddana ko-
lejna, zakładająca kilkusetzłoto-
wą obniżkę, z sali padło pytanie 
w kierunku stolika prezydialne-
go: „Co takiego zrobiła pani wójt, 
że chcecie jej obniżyć wynagro-
dzenie?”. Głos w sprawie zabra-
ła również Agnieszka Wojda, któ-
ra powiedziała, że uszanuje każdą 
decyzję radnych, jednak uważa, że 
jej wyborcom należy się uzasad-
nienie co do zaproponowanej ob-
niżki, jednak takie na sali nie pa-
dło. 

Wobec braku rozstrzygnię-
cia, ogłoszono trwającą oko-
ło pół godziny przerwę w ob-

radach, podczas której radni 
udali się na naradę. Po niej zapro-
ponowali wynagrodzenie wójta 
w kwocie 8.448 zł brutto (do tej 
kwoty również należy doliczyć 
dodatek stażowy 940 zł), które zo-
stało przyjęte przy 7 głosach „za”  
i 8 wstrzymujących się. 

„Za” głosowali radni: Tadeusz 
Trakul, Sylwia Gładka, Mirosław 
Bieguszewski, Andrzej Siekiera, 
Agnieszka Michalak, Monika Ka-
pusta i Henryk Gruziel. 

Od głosu wstrzymali się radni: 
Aleksy Kosmala, Adam Woliński, 

Grzegorz Kupiec, Jadwiga Wró-
bel, Tadeusz Łukawski, Marek 
Borkowski, Wojciech Milczarek  
i Beata Gładka.

Zwolennikami obniżenia wy-
nagrodzenia Agnieszce Wojdzie 
byli prawie wszyscy radni, któ-
rzy weszli do rady z KW PiS. 
Przypomnijmy, że po wyborach 
komitet ten objął 9 mandatów  
w 15-osobowej Radzie Gminy. 

Przewodniczącego rady Mar-
ka Borkowskiego (KW PiS) za-
pytaliśmy o to, jak to się stało, 
że pomimo braku jednomyśl-

ności w radzie i mimo propono-
wanej przez część radnych ob-
niżki wynagrodzenia pani wójt,  
w trakcie narady udało się wypra-
cować stanowisko, które zacho-
wuje je praktycznie (różnica jest 
kilkuzłotowa) na tym samym po-
ziomie, co dotychczas. Odpowie-
dział, że w głosowaniu nad ob-
niżką głosy radnych rozkładały 
się w proporcji po 1/3 „za”, prze-
ciw i wstrzymujące się, co nie 
dawało rozstrzygnięcia. Można 
było przenieść obrady w tej kwe-
stii na kolejną sesję lub uchwa-

lić wynagrodzenie jeszcze na tej 
samej. – Uważamy, że wynagro-
dzenie pani wójt powinno zo-
stać obniżone. Stanowisko takie 
wypracowaliśmy, oceniając ca-
łokształt jej pracy: uważamy, że 
można było zrobić więcej. Osta-
tecznie wynagrodzenie nie zosta-
ło obniżone, ale myślę, że to i tak 
da pani wójt do myślenia – po-
wiedział nam Marek Borkowski. 
– Są sołectwa, w których od lat 
nic nie było robione. Chcieliśmy 
w ten sposób zmobilizować panią 
wójt do pracy – dodał. aa 

Sanniki | wyższe podatki 

Podatki wzrosną o około 3% 
Przyszłoroczne podatki 
lokalne w gminie Sanniki 
wzrosną o około 3%  
– postanowili radni  
na sesji, która odbyła się  
30 listopada. 

Uchwały podatkowe zostały 
przyjęte jednogłośnie. Najpierw 
radni przegłosowali średnią cenę 
skupu żyta za kwintal, która jest 
przyjmowana do obliczania po-
datku rolnego. Do tej pory pory 
podatek rolny wynosił 103,30 zł/
ha przeliczeniowy, a od nowego 
roku będzie wynosił 106,40 zł/ha 
przeliczeniowy. – Postanowiliśmy 
o 3% podwyżce, biorąc pod uwa-
gę inflację. To i tak mniej w po-
równaniu z sąsiednimi gminami 
– uważa przewodniczący Jerzy Ja-
błoński. W gminie Szczawin Ko-
ścielny podatek rolny obecnie wy-
nosi 122,50 zł, w gminie Słubice 
– 114,50 zł, Iłów – 127,50, Kierno-
zia – 110 zł, Pacyna – 125 zł. 

Również o około 3% radni pod-
nieśli stawki podatku od nierucho-

mości oraz od środków transpor-
towych.

Na tej samej sesji radni posta-
nowili również o uaktualnieniu 
stawek tzw. ekwiwalentu pie-
niężnego, który jest wypłacany 
strażakom Ochotniczych Stra-
ży Pożarnych z terenu gminy za 
udział w akcjach ratowniczych 
oraz w szkoleniach. Wysokość 
tego ekwiwalentu nie była pod-
noszona od kilku już lat. Obec-
na stawka – również uchwalona 
jednomyślnie i bez dyskusji – bę-
dzie wynosiła 15 zł za godzinę  
w przypadku akcji ratowniczej 
oraz 5 zł jeśli chodzi o szkole-
nia. Dotychczas za udział w akcji 
strażacy otrzymywali ekwiwalent 
w wysokości 10 zł. 

– W tym przypadku podwyż-
ka jest duża, ale za 10 złotych 
na godzinę to już nawet Ukraiń-
cy nie chcą pracować, a co do-
piero strażacy biorący udział  
w akcjach, gdzie zdarza się im 
czasami nawet ryzykować ży-
ciem – uważa przewodniczący 
Jabłoński.  mak 

zduny | Pierwsze decyzje Rady Gminy

Ile będzie zarabiał wójt
Rada Gminy Zduny więk-

szością głosów, bez żadnej dys-
kusji, podjęła na sesji 29 li-
stopada uchwałę dotyczącą 
wynagrodzenia nowo wybranego 
wójta Krzysztofa Skowrońskiego. 
Miesięczne wynagrodzenie brutto 
będzie wynosiło łącznie 8.660 zł. 

Na kwotę składają się następu-
jące składniki: wynagrodzenie za-

sadnicze 4.300 zł, dodatek funk-
cyjny 1.700 zł, dodatek specjalny 
(wynoszący 30% sumy wynagro-
dzenia zasadniczego i dodatku 
funkcyjnego) – 1.800 zł oraz do-
datek stażowy (w tym przypadku 
20%) – 860 zł. Spośród 15-oso-
bowej rady za podjęciem uchwały 
było 14 osób, od głosu wstrzymał 
się radny Józef Warzywoda.  mwk

Gmina Łyszkowice | Plany na 2019 rok

Strefa aktywności w Bobrowie
W przyszłym roku przy świetli-

cy wiejskiej w Bobrowie w gmi-
nie Łyszkowice ma powstać si-
łownia plenerowa z urządzeniami 

fitness i plac zabaw. Na razie teren 
o powierzchni ok. 500 m2 został 
utwardzony kostką brukową, za-
kupioną z funduszu sołeckiego. tm
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Kościół | Adwentowe oczekiwanie: co, gdzie i kiedy

Brazylijczyk, egzorcysta, akcje pomocy 
– dużo dzieje się przed Bożym Narodzeniem 
Tradycją są adwentowe rekolekcje, mające pomóc 
wiernym przygotować się na święta Bożego 
Narodzenia. W tym roku w jednym z kościołów 
głosić je będzie Brazylijczyk. Do tego roraty i „Torba 
Miłosierdzia”– bo Adwent to niezwykły czas. 

Prezentujemy przegląd tego, co 
będzie się w najbliższych dniach 
działo w parafiach w Łowiczu.

Parafia katedralna
W parafii katedralnej w Łowi-

czu rekolekcje adwentowe roz-
poczną się dość wcześnie, bo już 
w sobotę 8 grudnia, czyli w dniu 
uroczystości Niepokalanego Po-
częcia NMP. Potrwają do wtorku 
włącznie (wtorek będzie dniem 
spowiedzi). Rekolekcje poprowa-
dzi ks. dr hab. Krzysztof Bielaw-
ny z Sanktuarium Matki Bożej  
w Gietrzwałdzie, rekolekcjonista, 
historyk, wykładowca związany 
m.in. z Wyższą Szkołą im. Bog-
dana Jańskiego, autor wielu ksią-
żek na temat religii i historii Ko-
ścioła w Polsce.

Nauki będzie głosił na wszyst-
kich mszach świętych w sobotę, 
poniedziałek i wtorek – w porząd-
ku dnia powszedniego, w niedzie-
lę – w niedzielnym. 

Przez czas adwentu, codzien-
nie o godzinie 6.45 odprawiane 
będą roraty. Dzieci z lampionami 
szczególnie proszone są o przy-

chodzenie w poniedziałki, środy 
i piątki. Po mszach w domu para-
fialnym czeka na uczestników po-
częstunek.

W czasie adwentu w bocz-
nych ołtarzach stoją „Torby Miło-
sierdzia” na produkty spożywcze  
(z długoterminową datą ważno-
ści), które posłużą do przygoto-
wania paczek świątecznych dla 
najuboższych i najbardziej potrze-
bujących parafian. To przejaw ak-
cji „Caritas”. Można też przyno-
sić gotowe torby lub wrzucić na 
ten cel ofiarę pieniężną do puszki  
z napisem „Pomoc świąteczna”.

kościół pijarski
W kościele ojców pijarów  

w Łowiczu rekolekcje rozpocz-
ną się za tydzień, w niedzielę  
16 grudnia i potrwają do 18 grud-
nia. Poprowadzi je o. Michał Ol-
szewski, sercanin. Zakonnik jest 
egzorcystą, a także doświadczo-
nym rekolekcjonistą, dyrektorem 
sercańskiej grupy ewangeliza-
cyjnej Profeto i Radia Profeto.pl. 
Pełni rolę rzecznika prasowego 
Zespołu Konferencji Episkopatu 

Polski ds. Nowej Ewangelizacji. 
W kościele pijarskim roraty roz-
poczynają się codziennie o go-
dzinie 7 pod hasłem „I z Duchem 
Twoim”.

Parafia pw. Świętego 
Ducha
Data rozpoczęcia rekolekcji ad-

wentowych w parafii Świętego 
Ducha jeszcze nie została poda-
na, ale należy się spodziewać ich 
rozpoczęcia w ostatnim tygodniu 
przed świętami. Parafia zapra-
sza wiernych, szczególnie rodzi-
ców z dziećmi, w okresie Adwen-
tu na roraty, msza rozpoczyna się  
o godz. 7, każdego dnia tygodnia  
z wyjątkiem niedziel.

Oprócz tego wzorem lat mi-
nionych w kościele w kaplicy ró-
żańcowej można składać ofiary 
do ustawionej skarbony. Zebrane 
datki zostaną przeznaczone dla 
najbardziej potrzebujących. Para-
fia zaprasza też do udziału w ak-
cji charytatywnej „Torba Miłosier-
dzia”, prowadzonej przez Caritas 
Diecezji Łowickiej. Na zaintereso-
wanych w świątyni czekają torby, 
które wypełnione artykułami spo-
żywczymi lub chemicznymi nale-
ży przynieść do 16 grudnia.

Parafia Matki Bożej 
nieustającej Pomocy
W kościele na Korabce w Ło-

wiczu oraz w kaplicy w Chąśnie 

rekolekcje trwać będą od 16 do 18 
grudnia. Prowadzić je będzie ks. 
Carlos Cezar Damaglio – dusz-
pasterz z Brazylii. Nie będzie jed-
nak potrzebny tłumacz, ponieważ 
rekolekcjonista studiował i pełnił 
posługę w Polsce i zna język pol-
ski. 

Ukończył Archidiecezjalne Se-
minarium Misyjne Redemptoris 
Mater w Warszawie – czyli se-
minarium ruchu neokatechume-
nalnego. Święcenia kapłańskie  
przyjął w 2001 roku z rąk pryma-
sa Polski kardynała Józefa Glem-
pa. 

Po święceniach przez 13 lat 
pracował jako wikariusz w war-
szawskiej parafii św. Augustyna 
na Muranowie. Od 2014 roku jest 
rektorem Seminarium Redempto-
ris Mater w Belem w Brazylii. 

Jak nam powiedział proboszcz 
parafii Matki Bożej Nieustającej 
Pomocy ks. Adam Domański, te-
matem rekolekcji będzie na pew-
no przygotowanie na przyjście 
Pana Jezusa, życie w miłości do 
Niego i „W mocy Bożego Ducha” 
– bo takie jest hasło rozpoczętego 
właśnie kolejnego roku duszpa-
sterskiego. 

W poniedziałek księża odwie-
dzą chorych w domach. We wto-
rek odprawiona zostanie msza św. 
o godz. 11, podczas której zostanie 
udzielony sakrament namaszcze-
nia chorych. 

Roraty w tej parafii też są od-
prawiane zwykle (w poniedziałki, 
wtorki, czwartki, piątki i soboty)  
o godz. 6.45, ale w środy o godz. 
18.

Parafia organizuje też po-
moc Wigilię dla parafian star-
szych i samotnych. Odbędzie się 
ona 16 grudnia o godzinie 14.00. 
W pierwszą niedzielę Adwentu 
w kościele przygotowano bomb-
ki oraz Torby Miłosierdzia. Na 
bombce, którą parafianie zabie-
rali do domu, było napisane imię  
i wiek dziecka, dla którego przy-
gotują prezent. Przed świętami 
młodzież przygotowująca się do 
bierzmowania zaniesie prezenty 
do domów dzieci. 

Torby Miłosierdzia w tym ko-
ściele też są. To wspomniana ak-
cja Cartias Polska. Biorąc torbę 
możemy włożyć do niej produk-
ty o wydłużonym okresie przydat-
ności do spożycia, które zostaną 
rozdane osobom potrzebującym. 
Dary będą rozdawane 18 grudnia 
po wieczornej mszy św. w czasie 
rekolekcji. 

Parafia Chrystusa 
Dobrego Pasterza
Rekolekcje adwentowe w ko-

ściele przy ul. Jana Pawła II trwać 
będą od 16 do 18 grudnia. Prowa-
dzić je będzie ks. dr Dariusz Kuź-
miński – były wicerektor Wyż-
szego Seminarium Duchownego  

w Łowiczu, obecnie proboszcz 
parafii Narodzenia Najświętszej 
Maryi Panny w Młodzieszynie.

Podczas mszy św. która odpra-
wiona będzie we wtorek, 18 grud-
nia o godz. 10, udzielany będzie 
sakrament chorych tym parafia-
nom, którzy będą mogli przybyć 
do kościoła. Pozostałych księża 
odwiedzać będą w domach. 

Wzorem lat ubiegłych, także  
w kościele prowadzona jest zbiór-
ka żywności organizowana przez 
parafialny Caritas. Rozpoczęła się 
ona w pierwszą niedzielę Adwen-
tu czyli 2 grudnia, trwać będzie do 
zakończenia rekolekcji – 18 grud-
nia. W tym czasie w kościele wy-
stawione są kosze, do których pa-
rafianie przynoszą żywność. Są 
to produkty o przedłużonej trwa-
łości, takie jak np. cukier, mąka, 
olej, słodycze, konserwy mięsne 
lub rybne. Zebrane produkty są 
potem dzielone dla około 30-40 
rodzin, które potrzebują pomo-
cy. Niektóre rodziny odbierają je 
przed świętami same, innym dary 
są dowożone. 

Akcja nie ma żadnej nazwy, 
a organizowana jest dwa razy  
w roku – w Wielkim Poście  
i w Adwencie. Przed Bożym Na-
rodzeniem udaje się zwykle ze-
brać więcej produktów. 

Przez cały Adwent roraty od-
prawiane są w dni powszednie  
o godz. 7.  mwk, tb, tm

Rzut oKIEm | DuSZPASTeRSkA wIZyTACJA w SZkOŁACH

W ramach trwającej 
w parafii pw. 
Chrystusa Dobrego 
Pasterza wizytacji 
(przeprowadzanej 
co pięć lat), ks. bp 
wojciech Osial wraz 
z proboszczem  
ks. prał. wiesławem 
wronką odwiedzili 
też szkoły publiczne 
znajdujące się na 
terenie parafii. we 
wtorek 27 listopada 
odwiedzili ZSP nr 3, 
w środę Szkołę 
Podstawową nr 7  
i II lO. tm

Łowicz | Spektakl dla więźniów

Rekolekcje w Zakładzie Karnym
Wspólnota religijna „Oblu-

bieńcy Pana” z Kutna odwiedziła  
27 listopada osadzonych w łowic-
kim więzieniu. 

Spotkanie było formą rekolek-
cji przygotowujących do adwentu. 
Na trwający półtorej godziny spek-
takl złożyły się wiersze, pieśni re-
ligijne, świadectwa życia, a także 
kazanie ks. Kazimierza Radzika, 
na co dzień wikariusz parafii MB 
Wspomożenia Wiernych w Dybo-
wie. Szczególne wrażenie mogło 
zrobić świadectwo pochodzące-
go z Łowicza Wojciecha Gawroń-
skiego, który – jak sam mówi – był 
o krok od trafienia za kratki, ale 
uratowała go wiara.   oprac. tm

Przez czytanie, przez własne świadectwo i przez muzykę. 
„Oblubieńcy Pana” przemawiają na różne sposoby. ZS
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Raport
Edukacja | Porównujemy edukacyjne wartości dodane

Które szkoły najlepiej wykorzystują  
potencjał uczniów
Czy pomiary i algorytmy mogą odzwierciedlić rzeczywistą jakość pracy 
szkoły z uczniami? Trudno jednoznacznie odpowiedzieć na to pytanie, 
ale można próbować. Dlatego też warto zapoznać się z najnowszymi 
wynikami jednej z metod pomiarowych: tzw. edukacyjnej wartości 
dodanej. Warto też zapoznać się z wykresami, na których uwzględnione 
zostały szkoły. Wyjaśniamy jak je należy interpretować.

EWD jest rodzajem badania, 
które ma pokazywać, w której 
szkole uczniowie osiągają w cią-
gu 3 lat największe postępy. Ba-
danie to pozwala ocenić jakość 
nauczania wiedzy i umiejętności, 
które są sprawdzane podczas eg-
zaminów zewnętrznych. EWD 
wprost nie przenosi informacji 
o realizacji innych celów szkoły 
niż cele kształcenia. Nie dowie-

my się np., że w jednej szkole są, 
a w innej nie ma np. kółek zainte-
resowań, że nauczyciele zostają po 
godzinach, by pracować z ucznia-
mi, a w innej szkole nie zostają.  
Na cały obraz szkoły składa się 
więcej czynników niż same wyni-
ki na egzaminach, ale te mogą być 
w wielu przypadkach argumen-
tem decydującym przy wyborze 
szkoły. 

EWD jest obliczane na podsta-
wie wyników osiąganych na egza-
minach w okresie 3 lat. Uwzględ-
nia ona nie tylko bezwzględny 
wynik z egzaminu kończącego 
naukę w danej szkole, ale też po-
równuje go z wynikami, z jaki-
mi uczniowie do tej szkoły przy-
chodzili – dzięki temu widać jak 
duży osiągnęli postęp i jak został 
przez szkołę wykorzystany ich 

potencjał. Opracowaniem danych 
zajmuje się Instytut Badań Edu-
kacyjnych w Warszawie, na pod-
stawie wyników otrzymywanych 
z Okręgowych Komisji Egzami-
nacyjnych. 

Jak czytać dwuwymiarowe 
wykresy? Według zespołu IBE 
średni wynik egzaminacyjny  
i wskaźnik efektywności naucza-
nia łącznie dają pełniejszą infor-
mację o szkole niż każdy z nich 
z osobna. Stąd też prezentacja 
wyniku szkoły w dwuwymiaro-
wym układzie współrzędnych. 
Ze względu na niepewność staty-
styczną szacowania wskaźników, 
położenie szkoły przedstawiane 
jest za pomocą elipsy. Wielkość 
elipsy to stopień tej niepewności. 
Im więcej wyników egzaminacyj-
nych, tym mniejsza niepewność  
i tym samym mniejsza elipsa. 

W centralnej części wykre-
su znajdują się szkoły neutralne,  

w których notujemy zarówno 
średni w skali kraju poziom wyni-
ków maturalnych, jak i przeciętną 
efektywność. Szkoły o wysokich 
wynikach maturalnych i wyso-
kiej efektywności znajdują się  
w prawej górnej ćwiartce wykre-

su, szkoły o wysokich wynikach 
maturalnych i niskiej efektywno-
ści – w prawej dolnej ćwiartce, 
szkoły o niskich wynikach ma-
turalnych i wysokiej efektywno-
ści – lewa górna ćwiartka i szkoły 
o niskich wynikach maturalnych 
i niskiej efektywności – lewa dol-
na ćwiartka. 

Oprócz typów głównych moż-
na zaobserwować również typy 
pośrednie: szkoły o przeciętnych 
wynikach i niskiej lub wysokiej 
EWD oraz szkoły o przeciętnej 
efektywności i niskich/wysokich 
wynikach maturalnych. W tych 
przypadkach elipsy szkół leżą od-
powiednio na osi pionowej lub po-
ziomej. 

Należy pamiętać, że w wy-
padku wskaźnika EWD skala ma 
swój środek w punkcie 0. Na przy-
kład wynik EWD szkoły równy 5 
pkt. oznacza, że wynik w danym 
obszarze nauczania przeciętnego 

EWD: przedmioty humanistyczne

Źródło: http://ewd.edu.pl/wskazniki/matura/porownywarka-szkol

Legenda:
 Pijarskie LO w Łowiczu
 I LO w Łowiczu
 LO w ZSL-G w Głownie
 Publiczne KLO w Głownie
 II LO w Łowiczu
 IV LO w ZSP 4 w Łowiczu
 LO w Żychlinie
 II LO w ZS Żychlin
 LO w ZSP w BolimowieEWD: język polski

Źródło: http://ewd.edu.pl/wskazniki/matura/porownywarka-szkol

Legenda:
 Pijarskie LO w Łowiczu
 LO w ZSL-G w Głownie
 Publiczne KLO w Głownie
 I LO w Łowiczu
 IV LO w ZSP 4 w Łowiczu
 LO w Żychlinie
 II LO w Łowiczu
 II LO w ZS Żychlin
 LO w ZSP w Bolimowie

średni wynik 
egzaminacyjny 
i wskaźnik 
efektywności 
nauczania łącznie 
dają pełniejszą 
informację o szkole, 
niż każdy z nich  
z osobna.

ReklAMA
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ucznia tej szkoły na maturze był  
o 5 punktów wyższy niż by to wy-
nikało z jego rezultatu na egzami-
nie gimnazjalnym. 

Dominacja  
Pijarskiego Lo
Porównaliśmy wyniki EWD,  

a także bezwzględne wyniki osią-
gane na maturze w latach 2016-
2018) w 9 liceach w Łowiczu, 
Głownie, Bolimowie i Żychlinie.

We wszystkich czterech ka-
tegoriach (przedmiotów huma-
nistycznych, odrębnie języka 
polskiego, przedmiotach matema-
tyczno-przyrodniczych i odrębnie 
samej matematyce) zdecydowanie 
najlepiej wypadło Pijarskie LO. 
Szkoła wyprzedza konkurencję 
zarówno pod względem wyniku  
z egzaminu maturalnego, jak  
i osiąganej EWD. 

Warto zauważyć, że podobny 
do siebie wskaźnik EWD z przed-
miotów humanistycznych mają  
I i II LO w Łowiczu, ale to pierw-
sze ma lepsze wyniki maturalne 
– oznacza to, że idą tam ucznio-
wie już po gimnazjum lepiej przy-
gotowani i potem ta ich przewaga 
utrzymuje się na podobnym po-
ziomie. Dobre wskaźniki EWD 
uzyskały też dwa licea głowień-
skie, słabsze licea z Żychlina, ZSP 
nr 4 z Łowicza, a najniższy wskaź-
nik EWD liceum z Bolimowa. Po-
dobnie wyglądają wyniki liceów 
w wykresie dla samego języka 
polskiego. 

Przewaga LO Pijarskiego jest 
jeszcze bardziej wyraźna w przed-
miotach matematyczno-przyrod-
niczych: przede wszystkim pod 
względem wyników na maturze. 
Jeśli zaś chodzi o wskaźnik EWD, 
to szkoły uzyskały zbliżone wy-
niki. Jeśli zaś chodzi o samą ma-
tematykę, to LO Pijarskie prowa-
dzi zdecydowanie, zarówno jeśli 
chodzi o wyniki na maturze, jak 
też i wskaźnik EWD. Poszczegól-
ne wykresy mówią zresztą same  
za siebie. 

Warto też odnotować, że  
w ogólnowojewódzkim zesta-
wieniu sumującym wyniki EWD 
z przedmiotów humanistycz-
nych ze ścisłymi, który przygo-
tował Dziennik Łódzki, Pijarskie 
LO zajęło 9. miejsce, zdobywa-
jąc łącznie 5,8 pkt. (2,3 z przed-
miotów humanistycznych i 3,5 ze 
ścisłych). Kolejną „naszą” szko-
łą, która została uwzględnio-
na na liście liceów z najlepszym 
łącznym EWD w województwie 
łódzkim, jest I LO im. Józefa 
Chełmońskiego, które uplasowa-
ło się na 34. miejscu zdobywając 
łącznie 1,4 pkt. (-2 pkt z przed-
miotów humanistycznych i 3,4 ze 
ścisłych). 

Na pierwszym miejscu w tym 
zestawieniu znalazło się Publicz-
ne LO Politechniki Łódzkiej, ko-
lejne były: XII LO w Łodzi, Kla-
syczne LO w Skierniewicach,  
I LO w Piotrkowie Trybunalskim, 
I LO w Łodzi, Publiczne LO Uni-
wersytetu Łódzkiego, II LO w To-
maszowie i I LO w Bełchatowie 

– po nich było Pijarskie LO w Ło-
wiczu. 

z technikum  
nie takie proste 
EWD jest też obliczane dla 

techników, jednak danych nie 
można porównać na jednym 
wykresie z danymi dotyczący-

mi liceów. Wydaje się to słusz-
ne, ponieważ podczas badania 
uwzględnia się jedynie wyniki 
matur, a nie egzaminów zawodo-
wych. 

Tymczasem dla znacznej części 
uczniów technikum te są równie 
ważne, jeśli nawet nie ważniejsze 
od matury.  opr. mak 

EWD: przedmioty matematyczno-przyrodnicze

Źródło: http://ewd.edu.pl/wskazniki/matura/porownywarka-szkol

Legenda:
 Pijarskie LO w Łowiczu
 I LO w Łowiczu
 IV LO w ZSP 4 w Łowiczu
 LO w ZSL-G w Głownie
 II LO w Łowiczu
 Publiczne KLO w Głownie
 LO w Żychlinie
 II LO w ZS Żychlin
 LO w ZSP w Bolimowie

EWD: matematyka

Źródło: http://ewd.edu.pl/wskazniki/matura/porownywarka-szkol

Legenda:
 Pijarskie LO w Łowiczu
 I LO w Łowiczu
 IV LO w ZSP 4 w Łowiczu
 LO w ZSL-G w Głownie
 II LO w Łowiczu
 Publiczne KLO w Głownie
 LO w Żychlinie
 II LO w ZS Żychlin
 LO w ZSP w Bolimowie

Łyszkowice | Zakład Takeda Pharma

Z dziećmi pracowników  
na temat bezpieczeństwa
37 dzieci pracowników 
zakładu Takeda Pharma 
w Łyszkowicach w wieku 
od 8 do 10 lat zostało 
zaproszonych do miejsca 
pracy ich rodziców 
17 listopada. Poza 
zaspokojeniem ciekawości 
na temat wyglądu Takedy  
od środka, dzieci powinny 
też wynieść sporo wiedzy  
i umiejętności 
praktycznych na temat 
bezpieczeństwa.

Dzieci uczestniczyły – jako 
modelki i modele – w sesje foto-
graficznej w różnych częściach 
zakładu – na produkcji, w labora-
torium kontroli jakości czy w ma-
gazynie. Wykonane zdjęcia po-
służą do przygotowania plakatów 
promujących bezpieczne zacho-
wania oraz promowania właści-
wych postaw i zachowań wśród 
pracowników.

Warsztaty dla młodych gości 
przygotowali też strażacy z OSP 
Łyszkowice. Pod okiem druhów 
można było dowiedzieć się (czy 
może przypomnieć sobie) jak na-
leży w razie potrzeby korzystać  
z numerów alarmowych, jakiej 
pomocy należy udzielić w wy-
padku poparzenia czy też ran 
krwawiących, czy też co nale-
ży robić w wypadku krwawienia  
z nosa. Powtórzono też podsta-
wy udzielania pierwszej pomo-
cy, czyli sprawdzanie czynności 
życiowych i prowadzenie resu-
scytacji. Na placu strażacy zapre-
zentowali dzieciom swój sprzęt  
i wyposażenie. Każdy miał moż-
liwości wejścia do wozu strażac-
kiego i przymierzenia hełmu czy 
aparatu ODO. Fantom na potrze-
by warsztatów wypożyczyli stra-
żakom z Łyszkowic ich koledzy  
z OSP Pilaszków.

W akcję włączyła się też fir-
ma ubezpieczeniowa AON, której 
przedstawiciele w formie zabawy 
przekazywali dzieciom wiedzę 
o bezpieczeństwie.   tm

Każda okazja jest dobra, by ćwiczyć resuscytację.  
Dzieci pracowników Takedy robiły to ze strażakami z Łyszkowic. 
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Gmina Bielawy | Po sesji

Stawki podatków o 3% w górę
Na sesji 28 listopada Rada Gminy Bielawy  
zdecydowała o wysokości przyszłorocznych zobowiązań 
podatkowych, które w zakresie podatku  
od nieruchomości oraz podatku od środków 
transportowych będą wyższe od tegorocznych.  
Radni nie byli w kwestii podwyżek jednomyślni.

Poszczególne stawki podatku 
od nieruchomości, jakkolwiek 
niższe od dopuszczonego pra-
wem ustawowego maksimum, są 
(z nielicznymi wyjątkami) o oko-
ło 3 procent wyższe od tych, ja-
kie obowiązywały w roku 2018. 

I tak, po Nowym Roku stawki te 
wyniosą:

 0,73 zł/m2 od gruntów związa-
nych z prowadzeniem działalności 
gospodarczej (było 0,71 zł/m2); 

 3,76 zł od 1 ha powierzchni 
pod wodami powierzchniowymi 

stojącymi lub wodami powierzch-
niowymi płynącymi jezior i zbior-
ników sztucznych (było 3,65 zł/
ha);

 0,16 zł/m2 od gruntów pozo-
stałych, w tym zajętych na pro-
wadzenie odpłatnej statutowej 
działalności pożytku publiczne-
go przez organizacje pożytku pu-
blicznego (bez zmian);

 3,07 zł/m2 od gruntów nieza-
budowanych objętych obszarem 
rewitalizacji (było 2,98 zł/m2); 

 0,44 zł/m2 od budynków lub 
ich części mieszkalnych (było 
0,43 zł/m2), przy czym te o pow. 
użytkowej do 270 m2 będą, jak do-
tychczas, zwolnione z podatku; 

 18,12 zł/m2 od powierzchni 
użytkowej budynków związanych  
z prowadzeniem działalności go-
spodarczej (było 17,59 zł/m2); 

 8,98 zł/m2 od powierzchni 
użytkowej budynków lub ich czę-
ści zajętych na prowadzenie dzia-
łalności gospodarczej w zakresie 
obrotu kwalifikowanym materia-
łem siewnym (było 8,72 zł/m2);

 4,75 zł/m2 od powierzchni 
użytkowej budynków związanych 
z udzielaniem świadczeń zdrowot-
nych (było 4,61 zł/m2);

 6,94 zł/m2 od powierzch-
ni użytkowej budynków pozo-
stałych, w tym zajętych na pro-
wadzenie odpłatnej statutowej 
działalności pożytku publicznego 
przez opp (było 6,74 zł/m2). 

Niezmiennie 2% wartości wy-
nosić będzie podatek od budowli.

W dyskusji nad zaproponowa-
nymi przez wójta stawkami rad-
ny Jarosław Pałka zawniosko-
wał o niepodnoszenie podatków  
z uwagi m.in. na straty, jakie pono-
szą lokalni przedsiębiorcy z tytułu 
trwającej przebudowy drogi woje-
wódzkiej nr 703. Zaproponował 
odroczenie podwyżki podatku od 
nieruchomości o rok. Wniosek 
ten nie trafił pod głosowanie. Rad-
ny Pałka poprosił też o informację 
o wysokości zaległości w podat-
ku od nieruchomości. Od skarb-
nik Doroty Kubiak uzyskał od-
powiedź, że zaległości w podatku 
od nieruchomości pobieranego od 
osób fizycznych wynoszą 121.800 
zł, a od firm i instytucji 60.192 zł. 

Radny Adam Krysicki dopyty-
wał o wymiar naliczanego podat-
ku od nieruchomości i usłyszał, że 
podatek ten od osób prawnych za-
planowano na poziomie 103 tys. 
zł, a od osób fizycznych na 250 
tys. zł. Radny mówił o potrzebie 
stanowczego i skutecznego eg-
zekwowania należności od dłuż-
ników, by uniknąć ich przedaw-
niania. Jego zdaniem byłoby to 
rozwiązanie lepsze i bardziej spra-
wiedliwe społecznie od podnosze-
nia stawek. 

Wójt Sylwester Kubiński przy-
pomniał, że bezterminowo obo-
wiązuje podjęta przez wcze-
śniejszą radę uchwała w sprawie 
zwolnień, która całkowicie zwal-
nia z podatku budynki mieszkalne 
o powierzchni użytkowej do 270 
m2, a zwolnienia obejmują także 
nieruchomości lub ich części wraz 
z gruntami zajęte dla celów ochro-
ny przeciwpożarowej i na realiza-
cję zadań z zakresu działalności 
kulturalno-oświatowej.

Radny Wojciech Szcześniak, 
także nawiązując do niewątpli-
wych strat przedsiębiorców na 
skutek przebudowy 703-ki, mó-
wił, że dobrze byłoby sprawę tę 
przemyśleć, ale wójt radziłby roz-
patrywać każdy taki przypadek 

indywidualnie, gdyż są na terenie 
gminy zarówno (drobni) przed-
siębiorcy odnotowujący straty, 
jak i zakłady (duże) świetnie pro-
sperujące, które mogą nawet nie 
odczuć 3-procentowego wzro-
stu podatków. W uzasadnionych 
przypadkach przedsiębiorca, któ-
ry udowodni znaczny spadek ob-
rotów, zagrażający jego dalszej 
działalności, może ubiegać się  
o odroczenie lub umorzenie zobo-
wiązania podatkowego w jakimś 
zakresie. Wójt zapewnił, że – choć 
decyzja w tych sprawach jest jego 
kompetencją – to podania takie 
będzie w każdym przypadku kon-
sultował z radą. 

W głosowaniu rękę za zapropo-
nowaną przez niego wysokością 
stawek podatku od nieruchomości 
podniosło 9 radnych, przeciw było 
5, nikt spośród 14 uczestniczących 
w obradach radnych nie wstrzy-
mał się od głosu. 

Podatek od środków 
transportowych
Decyzją 10 radnych za, przy 4 

głosach przeciwnych, w górę po-
szły też roczne stawki podatku od 
środków transportowych, wciąż 
jednak uchwalone na poziomie 
znacznie niższym od ustawowe-
go maksimum. Podatek od środ-
ków transportowych naliczany jest 
od pojazdów o dopuszczalnej ma-
sie całkowitej powyżej 3,5 tony.  
W 2019 r. jego najczęściej stoso-
wane stawki wyniosą:

 407 zł/rok dla pojazdów o ma-
sie powyżej 3,5 t do 5,5 t (było 395 
zł);

 569 zł/rok dla pojazdów o ma-
sie powyżej 5,5 t do 9 t (było 552 
zł);

 731 zł/rok dla pojazdów o ma-
sie powyżej 9 t do 12 t (było 710 
zł).

Stawki podatku od samocho-
dów ciężarowych o masie równej 
lub wyższej 12 ton, ciągników sio-
dłowych, przyczep i naczep oraz 
autobusów określono w załącz-
nikach do uchwały – zależne są 
m.in. od liczby osi, rodzaju zawie-
szenia itp. Z podatku zwolniono 
pojazdy służące realizacji celów 
oświatowych (autobusy szkolne). 
 ewr

ReklAMA

syLwester 
kuBIńskI
wójt gm. Bielawy

– Poszczególne wioski 
mają potrzeby, to  
w końcu skądś te 
dochody musimy brać. 
Przypomnę też,  
że subwencja dla gmin 
jest naliczana na bazie 
potencjalnej możliwości 
ściągnięcia górnych 
stawek podatku. Jeżeli 
my rezygnujemy z części 
podatku, to subwencja 
jest o tyle nam 
pomniejszana, także 
tracimy podwójnie – jako 
samorząd i inwestor. 
Proszę, żeby mieć to też 
na uwadze, że budżet 
ma dwie strony.

Aktualności
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Gmina Bielawy | Po sesji Rady Gminy 

Rozłam wśród radnych PSL?
Andrzej Zimiński pozostanie przewodniczącym Rady Gminy Bielawy  
– taką decyzję podjęto podczas pierwszej w nowej kadencji sesji Rady Gminy 
Bielawy. Wiceprzewodniczącym Rady pozostanie Krzysztof Racewicz.

Sesja inaugurująca kolejną ka-
dencję Rady Gminy odbyła się 
w środę, 21 listopada. Rozpoczę-
ła się ona zaprzysiężeniem wój-
ta gminy Sylwestra Kubińskiego 
oraz złożeniem ślubowania przez 
wszystkich nowych radnych. Do 
czasu wyboru przewodniczącego 
sesję prowadził radny senior Józef 
Sobierajski. 

W wyniku tajnego głoso-
wania przewodniczącym Rady 
Gminy ponownie wybrano An-
drzeja Zimińskiego, który wspo-
mnianą funkcję sprawował rów-
nież w dwóch poprzednich 
kadencjach – w latach: 2010-2014 
oraz 2014-2018. Na to stanowisko 
zgłoszono także kandydaturę rad-

nego Wojciecha Szcześniaka, któ-
ry w tajnym głosowaniu otrzymał 
7 spośród 15 oddanych głosów. 
Zaledwie jeden więcej oddano na 
kandydaturę Andrzeja Zimińskie-
go. Przypomnijmy, że obaj wysta-
wieni kandydaci startowali w wy-
borach z KW PSL, co świadczyć 
może o konflikcie wewnętrznym 
w partii. Faktem tym był zasko-
czony sam przewodniczący i po-
mimo wygranej nie ukrywał swo-
jego rozczarowania. 

– Wynik ten mnie nie satysfak-
cjonuje. Niespodziewanie nastąpił 
rozłam w PSL-owskiej drużynie. 
Naprawdę się tego nie spodzie-
wałem. Od lat staram się praco-
wać rzetelnie i zawsze dążyłem do 
kompromisu. Tym bardziej dziwi 
mnie stanowisko niektórych osób. 
Wierzę, że wspomniany rozłam 
uda się zażegnać. Moja funkcja 
polega na jednoczeniu ludzi i będę 
do tego dążył w nowej kadencji  

– powiedział nam Andrzej Zimiń-
ski. 

Istnieniu rozłamu kategorycz-
nie zaprzecza z kolei drugi kan-
dydat na przewodniczącego, Woj-
ciech Szcześniak. 

– Nie ma żadnego rozłamu.  
W żaden sposób nie chcę komen-
tować tego, co się wydarzyło. Wy-

nikiem nie jestem rozczarowany 
i do nikogo nie mam pretensji. 
Wspólnie działamy na rzecz gmi-
ny i to jest dla mnie najważniejsze 
– powiedział w rozmowie z na-
szym reporterem. 

Niespodzianek nie było z kolei 
w przypadku głosowania na wi-
ceprzewodniczącego Rady Gmi-
ny. Funkcję tę ponownie objął 
Krzysztof Racewicz. Na wspo-
mnianą kandydaturę oddano 11 

głosów. 4 spośród 15 radnych gło-
sowało przeciw. 

Pierwsza sesja stała się okazją 
do wyboru składów czterech sta-
łych komisji Rady Gminy. W Ko-
misji Rewizyjnej, podobnie jak 
dotychczas, pracować będą trzy 
osoby: Józef Sobierajski, Jarosław 
Pałka oraz Barbara Wieteska. Nie-
co więcej, bo pięć osób, zasiadać 
będzie w Komisji Gospodarczo-
-Ekonomicznej. Będą to: Henryk 

Tyrko, Ireneusz Gralak, Krzysz-
tof Racewicz, Krzysztof Antczak 
oraz Wojciech Stasiak. Podczas 
środowego posiedzenia wybrano 
także skład Komisji Przestrzega-
nia Prawa, Socjalno-Oświatowej, 
Zdrowia, Kultury i Sportu, w któ-
rej odtąd pracować będą: Adam 
Krysicki, Piotr Kociak, Witold 
Popławski, Krzysztof Wiśniew-
ski, Krzysztof Antczak oraz Hen-
ryk Tyrko. 

Nowością w tej kadencji było 
powołanie Komisji Skarg, Wnio-
sków i Petycji. Pracować w niej 
będą Michał Kostrzewa, Adam 
Krysicki, Ireneusz Gralak, Józef 
Sobierajski, Wojciech Szcześniak 
oraz jedyna kobieta wśród rad-
nych – Barbara Wieteska.

Na zakończenie posiedzenia 
wójt gminy Sylwester Kubiński 
zadeklarował chęć współpracy 
z nowymi radnymi. – Mam na-
dzieję, że praca, którą właśnie roz-
poczynamy, będzie owocna oraz 
korzystna dla całej społeczności 
gminnej. Działajmy ku pożytkowi 
wspólnemu – podsumował wójt.

Przypomnijmy, że w Radzie 
żadna opcja nie ma większości. 
W wyniku październikowych wy-
borów do Rady weszło siedmiu 
przedstawicieli KW PSL, trzech 
KW PiS, trzech KW Łowickie.
pl, zaś dwóch z KWW Oszkowic, 
Starych Orenic i Piask Starych. 

PoDatek roLny nIe wzroŚnIe
Na drugiej w nowej kadencji 
sesji Rady Gminy bielawy, 
28 listopada, zdecydowano 
o pozostawieniu podstawy 
naliczania podatku rolnego  
w roku 2019 na poziomie 
z roku 2018. Rada, obradująca 
tego dnia w składzie 
14-osobowym, jednogłośnie 
podjęła uchwałę w sprawie 
obniżenia średniej ceny skupu 
żyta przyjętej jako podstawę 
naliczania podatku rolnego 
z poziomu 54,36 zł/decytonę, 

ogłoszonego w komunikacie 
GuS, do poziomu 45,36 zł, 
czyli takiego, jaki na terenie 
gminy obowiązywał w 2018 r. 
Argumentem za utrzymaniem 
dotychczasowej kwoty była 
trudna sytuacja rolników, 
borykających się w 2018 r.  
ze skutkami suszy, niszczeniem 
upraw przez dziki  
oraz wzrostem cen materiałów 
do produkcji rolnej, 
a także niskimi cenami skupu 
ich produktów. ewr

agnIeszka
woJCIeszek

agnieszka.wojcieszek@lowiczanin.info

Naprawdę się  
tego nie 
spodziewałem.  
Od lat staram się 
pracować rzetelnie  
i zawsze dążyłem  
do kompromisu.

Andrzej zimiński

Chąśno II | Ochotnicza Straż Pożarna

Nowy samochód i ambitne plany
OSP w Chąśnie Drugim, 
dzięki pieniądzom zebranym 
wśród mieszkańców 
miejscowości, nabyła lekki 
samochód bojowy. Druhowie 
liczą na to, że to dopiero 
początek zmian, które 
przywrócą jednostce dawne 
znaczenie.

– Kiedyś to była wiodąca jed-
nostka w gminie – opowiada-
li nam prezes Witold Dutkie-
wicz i naczelnik Sebastian Dęgus.  
– Wszystko się zmieniło jakieś  
30 lat temu, podczas przemian 
ustrojowych i różnych związanych 
z tym zawirowań. Samochody te 
trafiły do Karsznic, a nasza jed-
nostka została praktycznie z ni-
czym.

Młodzi druhowie, obecnie two-
rzący zarząd jednostki, tamtych 
czasów nie pamiętają, ale chcieli-
by do nich nawiązać, tym bardziej, 
że jest ku temu potencjał, widzą 
go przede wszystkim w zaangażo-
waniu strażaków i mieszkańców. 

Jak mówią – druhowie w Chą-
śnie II chętnie się szkolą, obecnie 
9 z nich jest po pełnym przeszko-
leniu, poza tym na zebrania stra-
żackie przychodzi u nich powyżej 
35 osób, podczas gdy na wielu in-
nych wsiach w gminie jest to czę-
sto tylko garstka. Do straży garnie 

się też młodzież – na zawodach 
nigdy nie ma problemu z wysta-
wieniem młodzieżowych drużyn 
(może jedynie taki, że trzeba było 
je przywieźć prywatnymi samo-
chodami).

Jedynym, co dotąd blokowało 
rozwój jednostki, był właśnie brak 

samochodu. – W ostatnim czasie 
pojawiły się dla OSP duże moż-
liwości w pozyskiwaniu sprzętu 
i dotacji z różnych źródeł, nasze 
wnioski dotąd były jednak na ogół 
odrzucane, a głównym powodem 
był „brak mobilności” – mówił 
nam Sebastian Dęgus.

Lekki samochód na podwo-
ziu Stara 244 p. został kupiony 
od OSP w Iłowie. To samochód  
z 1991 roku, ale ze stosunkowo 
niewielkim przebiegiem, w do-
brym stanie technicznym. Jest 
też wyposażony w całkiem nowy 
zbiornik wody i nową (kilka lat 
temu wymienianą) autopompę. 

To nie jedyny nabytek jednost-
ki z Chąśna Drugiego. Pozyskała 
ona też cztery wysłużone samo-
chody policyjne, które co praw-
da nie są przeznaczone do jazdy, 
druhowie będą natomiast w naj-
bliższym czasie ćwiczyć na nich 
działania ratunkowe (takie jak 
wydobywanie poszkodowanych 
przy pomocy narzędzi hydraulicz-
nych).

W przyszłym roku ma ruszyć 
rozbudowa strażnicy, która zakoń-
czy się w 2020 roku (o tym przed-
sięwzięciu napiszemy odrębnie 
wkrótce).  tm

Stachlew | Szkoła podstawowa

Rozbudowa szkoły
przypieczętowana
Trzy oddziały przedszkolne, 
sala zabaw, pomieszczenia 
gospodarcze, szatnie 
i toalety, wszystko 
dostosowane do potrzeb 
osób niepełnosprawnych  
– tyle nowych pomieszczeń  
ma mieć budynek 
Szkoły Podstawowej  
im. Tadeusza Kościuszki  
w Stachlewie po rozbudowie.  
Gmina właśnie podpisała 
umowę z wykonawcą.

Ponadto w istniejącym budyn-
ku planowana jest przebudowa 
parteru. Mają powstać: pokój na-
uczycielski, szatnie, sekretariat, 
gabinet dyrektora, toalety, jadal-
nia oraz kuchnia z pomieszcze-
niami pomocniczymi. 

W budynku szkoły zostanie 
zamontowana winda, a klatka 
schodowa zostanie przystosowa-
na do aktualnych przepisów. Ze 

względu na projektowaną win-
dę oraz przystosowanie toalet dla 
osób niepełnosprawnych, przebu-
dowie poddane zostaną także ko-
lejne piętra szkoły.

Inwestycja będzie kosztowna  
i pracochłonna – wartość zlece-
nia to blisko 6,5 mln zł, a termin 
zakończenia wyznaczony został 
na 15 sierpnia 2020 roku. 

Nikt raczej nie ma jednak wąt-
pliwości do jej potrzeby, bo po 
przywróceniu ośmioklasowej 
podstawówki rodzice i nauczy-
ciele wielokrotnie sygnalizowali, 
że szkoła w obecnych rozmiarach 
nie wystarcza (ma za mało po-
mieszczeń). 

Poza tym budynek oddany 
do użytku 22 lata temu nie jest  
w najlepszym stanie technicz-
nym, szczególnym problemem są 
stołówka i kuchnia nie spełniają-
ce dzisiejszych standardów sani-
tarno-epidemiologicznych. 

 str. 16

Nowy nabytek prezentują druhowie: naczelnik Sebastian Dęgus,  
były naczelnik Józef Rybus i prezes witold Dutkiewicz. 
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Stachlew | Szkoła podstawowa

Rozbudowa szkoły przypieczętowana
dokończenie ze str. 15

W złym stanie jest też cała in-
stalacja grzewcza, przez co są po-
ważne obawy, że przy większych 
mrozach może nie wystarczać. 
Już audyt wykonany w 2017 roku 
wykazał, że ściany i dach w nie-
wystarczającym stopniu zatrzy-
mują ciepło.

W związku z tym zakres pro-
wadzonych prac obejmie także 
m.in. ocieplenie ścian, stropów  
i dachu wełną mineralną, wymia-
nę starej stolarki okiennej, przebu-
dowę istniejącej kotłowni olejowej 
na gazową, montaż kotła o dużej 
sprawności, a także budowę insta-
lacji zbiornikowej gazu płynnego  
i instalacji gazu.

Umowę na wykonanie tej in-
westycji – największej od wielu 
lat w gminie Łyszkowice – podpi-
sali 23 listopada wójt Adam Ruta 
oraz przedstawiciele firmy Soch-
bud z Sochaczewa, która zaofero-
wała najniższą cenę w przetargu. 
W przetargu brała też udział fir-
ma AM-FOR z Włocławka, ale jej 
oferta wyniosła 6,75 mln zł.   tm

ReklAMA

Gmina Łowicz | Stypendia dla uzdolnionych studentów przyznane 

Studiują w dużych miastach, 
ale gmina o nich pamięta

Władze gminy Łowicz do-
ceniają uzdolnionych młodych 
mieszkańców, którzy kontynuują 
naukę na uczelniach wyższych  
z wysokimi wynikami. Już po raz 
szósty zostały przyznane stypen-
dia naukowe dla najlepszych stu-
dentów zamieszkujących na tere-
nie gminy Łowicz. W tym roku 
akademickim otrzymało je 7 osób.

Uroczyste wręczenie stypen-
diów nastąpiło 29 października 
podczas sesji Rady Gminy Ło-
wicz. „Stypendium jest wyróż-
nieniem i uznaniem ze strony lo-
kalnych władz dla młodych ludzi, 
którzy, choć studiują w dużych 
miastach, nadal związani są z gmi-
ną Łowicz, z której pochodzą”  
– czytamy na stronie gm. Łowicz. 

Tegorocznymi stypendysta-
mi zostali: magdalena Ciesiel-
ska z Pilaszkowa, która jest 
studentką Uniwersytetu Medycz-
nego w Łodzi na kierunku pie-
lęgniarstwo; Juliusz Brzózka  
z Placencji – student Akademii 
Sztuki Wojennej w Warszawie 
na kierunku bezpieczeństwo we-
wnętrzne; Paulina Niedzielska 
z małszyc, studiująca na Akade-
mii Sztuk Pięknych w Warszawie 
na kierunku sztuka mediów; Kin-
ga owczarek z Jastrzębi – stu-
dentka na kierunku zarządzanie 
na Politechnice Łódzkiej; moni-
ka Lenart z Pilaszkowa, studiu-

jąca na kierunku zarządzanie i in-
żynieria produkcji na Politechnice 
Łódzkiej; Sylwia Brzezińska  
z małszyc, studiująca wychowa-
nie fizyczne na Akademii Wycho-
wania Fizycznego w Warszawie  
i Katarzyna znajdek ze Świery-
ża Pierwszego, która studiuje na 
Warszawskim Uniwersytecie Me-
dycznym na kierunku farmacja. 

Najwyższą średnią ze wszyst-
kich przedmiotów w poprzed-
nim roku akademickim uzyskał 
Juliusz Brzózka – 5,00, jednak 
pozostałe osiągnięcia studentów 
są równie imponujące: Kinga 

Owczarek – 4,87, Monika Lenart 
– 4,81, Katarzyna Znajdek – 4,80, 
Sylwia Brzezińska– 4,72, Magda-
lena Ciesielska – 4,61 oraz Paulina 
Niedzielska – 4,11. 

Juliusz Brzózka studiuje bez-
pieczeństwo wewnętrzne na Aka-
demii Sztuki Wojennej w Warsza-
wie. – Wybrałem taki kierunek, 
żeby rozwijać swoje zainteresowa-
nia związane ze służbami specjal-
nymi i ochroną bezpieczeństwa 
obywateli w państwie. Obsza-
ry nauki zawierające elementy 
prawa, psychologii, dowodzenia  
i kierowania służbami pomagają 

mi profesjonalnie myśleć o bez-
pieczeństwie ludzi – uzasadnia 
wybór kierunku studiów. – Uwa-
żam, że gmina Łowicz, przy-
znając stypendia, podjęła bardzo 
ciekawą inicjatywę i aktywnie 
wspiera uzdolnionych studentów 
z terenu gminy – ocenia student. 

W tym roku akademickim 
zgłoszono 23 wnioski o stypen-
dium naukowe, z czego 22 speł-
niały kryteria formalne. Studen-
ci będą otrzymywać stypendium  
w wysokości 480 zł co miesiąc, 
począwszy od 1 października br. 
do 31 lipca 2019 roku.  aa 

Łowicz | Powiatowy konkurs Ortograficzny w I lO 

Czy uda się wyłonić mistrza ortografii? 
Niespełna 30 uczniów 
łowickich szkół 
ponadgimnazjalnych 
przystąpiło w piątek,  
30 listopada,  
o godz. 8.00, do XVII 
Powiatowego Konkursu 
Ortograficznego 
w I LO. Tekst dyktanda 
stanowił fragment książki 
Tomasza Lisa  
pt. „Co z tą Polską?”.

Zaproszenie do udziału w dyk-
tandzie przyjęła większość łowic-
kich szkół ponadgimnazjalnych. 

Tekst dyktanda wybrała i przy-
gotowała nauczycielka języka 
polskiego Beata Bończak, przy 
współpracy z polonistką Domini-
ką Kowalczyk. Dyktando zostało 
przeprowadzone w ten sposób, że 
najpierw były odczytywane poje-
dyncze zdania, potem kilkakrot-
nie powtarzano je, dzieląc jeszcze 
na części, a na koniec odczytywa-
no cały tekst, by uczniowie mogli 

jeszcze sprawdzić, czy wszystko 
poprawnie zapisali. 

– Prace będziemy chciały 
sprawdzić jak najszybciej, na pew-
no wyniki ogłosimy jeszcze przed 
świętami – zapowiedziały nauczy-
cielki. Wówczas dowiemy się, czy 
udało się wyłonić mistrza orto-
grafii, a przypomnijmy, że warun-

kiem otrzymania tego tytułu jest 
napisanie dyktanda bez zrobienia 
ani jednego błędu. 

Uczniowie pisali dyktando po-
dzielni na grupy, w dwóch kla-
sach. Tekst został wybrany pod 
kątem obchodzonego w tym roku 
100-lecia odzyskania niepodległo-
ści przez Polskę.  aa 

Łowicz | warsztaty dla uczniów „Jedynki” 

Czy to przyszli 
mechatronicy?

Warsztaty mechatroniczne dla 
uczniów Szkoły Podstawowej nr 1 
w Łowiczu poprowadziła nauczy-
cielka i uczniowie z Zespołu Szkół 
Ponadgimnazjalnych nr 1. Szkoła 
z Podrzecznej postanowiła w taki 
nietypowy sposób zaprezentować 
tajniki tego zawodu. Mechatronik 
to specjalista zajmujący się wszel-
kimi urządzeniami, dzięki którym 
można sterować innymi urządze-
niami. 

Zajęcia poprowadziła nauczy-
cielka przedmiotów zawodowych 
Justyna Grzywacz-Ciupińska.  
Z pomocą przyszli jej uczniowie 
z klasy 2 technikum, kształcący 
się w zawodzie mechatroników. 

Pierwsza część zajęć dotyczy-
ła zasad BHP w pracy z prądem. 
Później starsi uczniowie zaprezen-
towali montaż układów z ręcznym 
i automatycznym uruchomieniem 
światła. Zapalające się w zależno-
ści od warunków zewnętrznych 
światła na tyle zaciekawiły młod-
szych uczniów, że można było 
przejść do trzeciej części zajęć, 
podczas których sami wykonywa-
li proste instalacje prądu stałego. 

Szkoła zaprasza do udziału  
w warsztatach inne szkoły pod-
stawowe z Łowicza, nie ukrywa-
jąc, że chce również w taki sposób 
przekonywać do „swoich” kierun-
ków kształcenia.  opr. mak 

Na sesji wręczono stypendia dla uzdolnionych studentów z gminy Łowicz i podziękowania dla ich rodziców. 

W prowadzeniu warsztatów mechatronicznych dla uczniów SP 1 
pomagali uczniowie technikum. 

uczniowie napisali na dyktandzie fragment z książki Tomasza lisa.
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Gmina zduny | Pierwsze decyzje rady

Podatki bez zmian
Rada Gminy Zduny na sesji 

29 listopada podjęła jednogło-
śnie trzy uchwały dotyczące przy-
szłorocznych podatków: rolnego, 
od nieruchomości oraz od środ-
ków transportu. Wszystkie stawki  
w tych uchwałach pozostawiono 
w takiej samej wysokości jak obo-
wiązują w 2018 roku. 

Podatek rolny naliczany był we-
dług ceny żyta 38 zł za 1 dt. Staw-
ki podatku od gruntów wynoszą: 
0,48 zł/mkw. gruntu związanego 
z prowadzeniem działalności go-
spodarczej; 3,02 zł za 1 ha pod 
wodami; 0,12/mkw. od pozosta-
łych; 3,04/mkw. od niezabudowa-

nych terenów objętych obszarem 
rewitalizacji. 

Stawki od budynków: 0,12 zł/
mkw. – od mieszkalnych (z podat-
ku zwolnione są budynki miesz-
kalne do 270 mkw.); 15,77 zł/
mkw. od związanych z działalno-
ścią gospodarczą; 6,03 zł/mkw. 
od działalności w zakresie obro-
tem kwalifikowanym materiałem 
siewnym; 4,70 zł/mkw. w przy-
padku lokali związanych z udzie-
laniem świadczeń zdrowotnych; 
4,07 zł/mkw. – od pozostałych,  
w tym zajętych na prowadzenie 
odpłatnej statutowej działalności 
pożytku publicznego. 

Od budowli podatek wynosi 
2% ich wartości. 

Wszystkie dotychczasowe 
zwolnienia od podatku pozosta-
wiano bez zmian. 

Ponieważ radni pytali o to,  
w jakiej grupie ile mają pojaz-
dów (stawki podatku od środku 
transportu uzależnione są od wie-
ku pojazdu, dopuszczalnej masy 
całkowitej i wpływu na środowi-
sko wyrażonego w normie emo-
cji spalin), wójt Krzysztof Skow-
roński odpowiedział, że było zbyt 
mało czasu na przeanalizowanie 
tego, ale widzi potrzebę wykona-
nia takiej analizy, aby podejmując 
decyzję o stawkach podatków, za-
chęcać przedsiębiorców, aby reje-
strowali pojazdy na terenie gminy. 
 mwk

PKP | Nowy rozkład jazdy pociągów wchodzi od niedzieli w życie

Nowoczesne połączenie do Skierniewic
W niedzielę, 9 grudnia, wchodzi w życie nowa edycja rozkładu jazdy 
pociągów. Została ona opracowana na bazie obecnie obowiązującego 
rozkładu. W związku z pracami modernizacyjnymi prowadzonymi  
przez PKP Polskie Linie Kolejowe S.A. jego pierwsza wersja  
będzie obowiązywać tylko przez 3 miesiące – do 9 marca 2019 roku. 

Prezentujemy ważniejsze zmia-
ny na poszczególnych liniach ob-
sługiwanych przez różnych prze-
woźników oraz zapowiadaną 
przez nas już wcześniej – podczas 
prezentacji nowych składów po-

ciągów Impuls2 na dworcu Ło-
wicz Przedmieście – nowość: uru-
chomienie przez Łódzką Kolej 
Aglomeracyjną nowej trasy mię-
dzy Skierniewicami a Łowiczem. 

Nie sposób opisać wszystkich 
zmian, tym bardziej, że dotyczą 
wielu połączeń, a nawet są wpro-
wadzane w taki sposób, że w róż-
ne dni tygodnia godziny odjazdów 
i przyjazdów mogą się różnić. 

Biorąc pod uwagę możliwe krót-
kotrwałe, np. kilkudniowe zmiany 
spowodowane trwającymi remon-
tami, pasażerom zalecamy spraw-
dzenie rozkładu jazdy na dzień 
czy dwa przed planowaną podró-
żą. 

Nowe połączenia ŁKA Skier-
niewice – Łowicz będą obsłu-
giwały nowe pociągi w taborze 
Łódzkiej Kolei Aglomeracyjnej 

– Impulsy2. Opisywaliśmy je na 
łamach NŁ. Przypomnijmy tyl-
ko, że pociągi zostały wyproduko-
wane w nowosądeckim Newagu.  
Z wygodnych ciekawostek moż-
na zwrócić uwagę, że pasażerowie 
pod fotelami znajdą gniazdo USB, 
dzieci będą mogły skorzystać  
z planszy do gier na niektórych 
stolikach, a ci, którzy nie zdążyli 
kupić biletu w kasie lub wsiadają 
na przystanku bez kas, będą mogli 
skorzystać z biletomatów. 

ŁKA uruchamia w najbliższym 
rozkładzie 3 połączenia z Łowicza 
do Skierniewic i 3 w odwrotnym 
kierunku. Nie są to wszystkie po-
łączenia na tej linii. Nadal na tej 
linii kursować będą też pociągi 

obsługiwane przez spółkę Polre-
gio – dawne Przewozy Regional-
ne. Ceny biletów są takie same  
w pociągach obydwóch spółek. 
Podstawowy koszt biletu Łowicz 
– Skierniewice to 7,60 zł. 

– Wraz z wprowadzeniem no-
wego rocznego rozkładu jazdy, 
oferta połączeń Łódzkiej Kolei 
Aglomeracyjnej dla mieszkań-
ców Łowicza stanie się bardziej 
atrakcyjna – uważa Marta Mar-
kowska, rzecznik prasowy Łódz-
kiej Kolei Aglomeracyjnej. Zgod-
nie z planem ilość pociągów ŁKA 
na linii Łowicz – Skierniewice 
ma się systematycznie zwiększać. 
Zwiększenia liczby pociągów na-
leży spodziewać się już w czasie 
najbliższej korekty rozkładu jaz-
dy, co ma nastąpić 9 marca 2019 
roku. Podróż do Skierniewic Im-
pulsem2 będzie trwała 22 minuty. 

kolejne połączenia  
do Łodzi
Od 9 grudnia przewoźnik uru-

chomi także dwa dodatkowe po-
łączenia pomiędzy Łowiczem  
a Łodzią. Na trasie tej w dobie 
kursować będą łącznie 34 pociągi 
ŁKA. Zmiany w godzinach odjaz-
dów i przyjazdów poszczególnych 
połączeń nie są poważne. 

Warto też zauważyć, że czas 
podróży do Łodzi udało się 
przewoźnikowi skrócić. Do Ło-
dzi Kaliskiej z Łowicza Głów-
nego jeździ się obecnie zwykle  
od 1 godziny i 1 minuty do 1 go-
dziny i 9 minut.

nadal utrudnienia  
na trasie do warszawy
Zmieni się również rozkład 

jazdy pociągów Kolei Mazowiec-
kich na linii Warszawa – Łowicz. 
– Rozkład jazdy będzie podobny 
do obecnego – informuje Donata 
Nowakowska z Kolei Mazowiec-
kich. W godzinach międzyszczy-
towych kursować będą dodatko-
we pociągi do i z Błonia. Wciąż 
będą trwały utrudnienia zwią-
zane z pracami na stacji Łowicz 
Główny oraz na szlaku Bedna-
ry – Łowicz Główny. Pierw-
szy pociąg z Łowicza i ostatni  
do Łowicza na tym odcinku zo-
staną zastąpione zastępczą komu-
nikacją autobusową. Ponadto na 
linii planowana jest także przebu-
dowa stacji Ożarów. Podróżnych 
czekają kilkutygodniowe utrud-
nienia związane z kursowaniem 
pociągów po jednym czynnym 
torze. 

MarCIn
kuCharskI

marcin.kucharski@lowiczanin.info

Łowicz | urząd Transportu kolejowego opublikował statystyki

Ile osób wsiada i wysiada na łowickim dworcu?
Urząd Transportu 
Kolejowego – organ 
administracji rządowej 
będący regulatorem rynku 
kolejowego – opublikował 
dane dotyczące liczby 
pasażerów wsiadających  
i wysiadających  
na wszystkich stacjach  
i przystankach kolejowych 
w Polsce za 2017 rok.

Dane są zaskakujące. Pokazu-
ją m.in. to, że osoby dojeżdżające 
do pracy poza Łowicz to całkiem 
spory elektorat. 

Jak na tle wszystkich 2.655 sta-
cji i przystanków kolejowych wy-
padają Łowicz Główny i Łowicz 
Przedmieście? Dane udostępnio-
ne przez UTK pokazują wymia-
nę pasażerów: liczbę podróżnych 
wsiadających i wysiadających 
każdej doby. Wynik ten to liczba 
pasażerów wsiadających na danej 
stacji do wszystkich pociągów za-
trzymujących się na niej pomno-
żona razy dwa. 

Dane przedstawiają dobową 
wymianę pasażerów na stacjach 
w następującej formie: dla stacji 
o wymianie pasażerów powyżej 
1.000 osób, na których zatrzymy-
wał się więcej niż jeden przewoź-
nik (w zaokrągleniu do 100), dla 
stacji o wymianie pasażerów po-
wyżej 1.000 osób, na których za-
trzymywał się jeden przewoźnik 
lub udział jednego przewoźni-
ka był bliski 100% oraz dla stacji 
o wymianie pasażerów poniżej 
1.000 osób (dane podane w prze-

działach np. 100-499 – by nie 
zdradzać informacji handlowych 
przewoźników). 

Łowicz Główny uwzględniony 
jest w pierwszej z kategorii, bo-
wiem ruch pasażerski obsługuje 
u nas kilku przewoźników: spółka 
Koleje Mazowieckie, Łódzka Ko-
lej Aglomeracyjna, Intercity oraz 
Przewozy Regionalne Sp. z o.o.  
– zwana „po nowemu” Polregio. 

Z raportu wynika, że wymiana 
pasażerska na stacji Łowicz Głów-
ny wynosi 3.300 osób, zaś na stacji 
Łowicz Przedmieście mieści się  
w przedziale 100-499 osób. Ozna-
cza to, że w ciągu doby pociąga-
mi ze stacji Łowicz Główny wy-
jeżdża średnio 1.650 osób. Stacja 
Łowicz Główny jest na 73. miej-
scu spośród 189 stacji o dobowej 
wymianie pasażerskiej powyżej 
1.000 osób, na których zatrzy-
mywał się więcej niż jeden prze-
woźnik. Ogółem w Polsce jest 
268 stacji, na których każdego 
dnia wsiada i wysiada z pocią-
gów ponad tysiąc osób. Na blisko 
80 z nich pasażerowie korzystają  
z usług tylko jednego przewoźnika. 

Dla porównania w Skiernie-
wicach wymiana pasażerska wy-
nosi jeszcze więcej, bo 10.200  
(18. pozycja pod względem wy-
miany pasażerskiej), w Sochacze-
wie też więcej niż na stacji Łowicz 
Główny, bo 4.100 (62. pozycja na 
liście). Zaskakujące dane dotyczą 
natomiast np. Kutna, gdzie dobo-
wa wymiana pasażerska wynosi 
2.800.

Na ponad 1,5 tys. stacji wymia-
na podróżnych wynosi mniej niż 
100 osób dziennie. Urząd Trans-
portu Kolejowego zebrał dane  
z 2017 r. z 2655 stacji, na których 
odbywał się ruch pasażerski.

Z zestawienia wynika, że naj-
więcej osób korzysta z dworca 
Warszawa Śródmieście (ok. 53 
tys.), druga w kolejności jest sta-
cja Poznań Główny (również ok. 
53 tys.), kolejne: Wrocław Głów-
ny (52 tys.), Warszawa Wschod-
nia (45.100), Kraków Główny 
(43.900). 

Według UTK na liczbę pasaże-
rów wsiadających i wysiadających 
na danych stacjach ma wpływ 
wiele czynników. – Poza wielko-
ścią miejscowości istotne są m.in. 
charakter połączeń kolejowych, 
możliwość dogodnych przesiadek 
czy gospodarcza rola pobliskich 
miejscowości – uważa Tomasz 
Frankowski, naczelnik wydziału 
prasowego UTK. 

Urząd nie porównywał danych 
za 2017 rok z danymi sprzed kil-
ku lat dla poszczególnych stacji. 
Na naszą prośbę rzecznik Fran-
kowski pokusił się o odszuka-
nie w archiwum danych dla stacji 
Łowicz Główny. Wynika z nich, 

że w przypadku Łowicza w cią-
gu dwóch poprzednich lat dane te 
były zbliżone. 

Wymiana pasażerów na 
wszystkich stacjach kształtowa-
ła się w 2017 roku na poziomie  
605 mln osób. Ten wynik to liczba 
pasażerów kolei pomnożona razy 
dwa (każdy pasażer liczony jest 
dwukrotnie – pierwszy raz kiedy 
wsiada do pociągu i drugi – kiedy 
wysiada), od której odjęto wsiada-
jących i wysiadających na stacjach 
poza granicami Polski. opr. mak 

ŁkA uruchamia  
3 połączenia z Łowicza 
do Skierniewic  
i 3 w odwrotnym 
kierunku. Nadal na tej 
linii kursować będą też 
pociągi Polregio.

Stacja Łowicz Główny 
jest na 73. miejscu 
spośród 189 stacji  
o dobowej wymianie 
pasażerskiej powyżej 
1.000 osób.
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Joachimów mogiły – Bolimów | upamiętnić poległych z obu armii

Odkryto zapomniany cmentarz Wielkiej Wojny
W Joachimowie Mogiłach 

pod Bolimowem, znajduje się  
– o czym do niedawna nie wie-
dziano – zapomniany cmentarz 
z czasów I Wojny Światowej. 
Cmentarz jest ogromny, obejmuje 
około 8 ha lasu – to gigant w po-
równaniu z cmentarzami w Bo-
limowskiej Wsi, Huminie, czy  
w samym Joachimowie. 1 grudnia 
uczyniono kolejny krok w stronę 
przywrócenia pamięci temu miej-
scu – poświęcono wybudowane  
w jego obrębie ossuarium, gdzie 
pochowano szczątki żołnierzy 
Wielkiej Wojny wydobyte z zie-
mi w czasie prac badawczych  
w latach 2014-2018.

Modlitwę ekumeniczną za 
zmarłych poprowadził proboszcz 
bolimowskiej parafii ks. Krzysz-
tof Chojnacki, wzięli w niej udział 
m.in.: biskup ordynariusz kościo-
ła ewangelickiego w Wojsku Pol-
skim płk. Mirosław Wola, repre-
zentujący ordynariat prawosławny 
WP ks. mjr Mirosław Kuczyński.

– Oni ciągle z tej ziemi wołają  
o to, byśmy oddali im godność  
i honor, abyśmy złożyli ich  
w miejscu, w którym ktoś będzie 
mógł się zatrzymać i pomodlić za 
ich dusze – mówił ks. Chojnacki 
o poległych żołnierzach, których 
szczątki nadal spoczywają na po-
bojowisku. – To nasza powinność 
jako chrześcijan. Wspierałem do-
tychczasowe działania i będę je 
wspierał nadal – dodał.

– To dla mnie bardzo wzrusza-
jąca chwila. Odtwarzamy historię, 

wiemy, co ci ludzie mogli przeży-
wać w okopach przed śmiercią. To 
byli zwykli ludzie, gdyby nie woj-
na, mieszkaliby obok siebie i nie 
żywili żadnej urazy. Czuję, jak-
byśmy dziś chowali kogoś z ro-
dziny – powiedział nam Tomasz 
Mańkowski, rekonstruktor historii, 
który w uroczystości wziął udział  
w mundurze 21 Pułku Murom-
skiego z Rosji.

Jak doszło do odkrycia
Badania pola bitewnego nad 

Rawką, które doprowadziły do 
odkrycia cmentarzy, prowadziła 
Anna Zalewska, historyk i arche-
olog z Uniwersytetu Marii Curie-
-Skłodowskiej w Lublinie i Insty-
tutu Archeologii i Etnologii PAN. 
W latach 2014-2018 realizowała 
ona na polu bitewnym pod Rawką 

program „Archeologiczne Przy-
wracanie Pamięci” – o którym kil-
ka razy w NŁ pisaliśmy. W czasie 
uroczystości w Joachimowie po-
wiedziała m.in., że podczas walk 
nad Rawką i Bzurą w 1914 i 1915 
roku, gdy front się ustabilizował  
i doszło do walk pozycyjnych, ar-
mie rosyjska i niemiecka poniosły 
straty sięgające 80.000 zabitych, 
przy czym ok 30% żołnierzy wal-
czących w armiach zaborców było 
Polakami.

Prowadzone w ramach projek-
tu m.in. badania terenowe pozwo-
liły ustalić m.in. lokalizacje 34,  
w większości zapomnianych, 
cmentarzy wojennych, okazało 
się też, że las w Joachimowie Mo-
giłach skrywa nekropolię o po-
wierzchni około 8 ha – jest na niej 
kilka dużych masowych pochów-

ków żołnierzy, które powstały po 
przejściu frontu w 1915 roku. Po-
chówki zostały dokonane przez 
Niemców, którzy do tej pracy za-
pędzili okolicznych chłopów. Te-
ren bitwy był jednak przeora-
ny okopami, lejami po bombach, 
wielu żołnierzy po obu stronach 
frontu pozostało tam, gdzie po-
legło, przykrytych tylko warstwą 
ziemi pochodzącą np. z eksplozji 
pocisków.

W sobotę pochowano w ossu-
arium szczątki około 50 żołnierzy 
2 Armii Carskiej i 9 Armii Nie-
mieckiej. Ustalenie ich narodo-
wości było niemożliwe, przy żoł-
nierzach odnaleziono co najwyżej 
guziki, nie odnaleziono nieśmier-
telników, które mogłyby dać odpo-
wiedź na to pytanie, bo w tym cza-
sie nie były one jeszcze używane.

Dr Zalewska wyraziła nadzie-
ję, że ossuarium będzie miejscem, 
gdzie w przyszłości trafią kolejne 
odnalezione szczątki żołnierzy.  
A to na tym terenie zdarza się dość 
często, nie tylko za sprawą prac 
badawczych.

Cenna praca 
wolontariuszy
Dziś teren nekropolii porasta 

sosnowy las, tylko wprawne oko 
może w nierównościach terenu 
dostrzec, iż do jego powstania 
rękę przyłożył człowiek. Łukasz 
Konopacki ze Skierniewic, który 
był jednym z liderów nieformal-
nej grupy „Wystarczy Chcieć”  
i zwoływał wolontariuszy do pra-
cy przy budowie ossuarium, po-
wiedział nam, że po obu stro-
nach leśnej drogi wiodącej do 

budowli znajdują się dwa wiel-
kie nasypy ziemne wyznaczające 
miejsce zbiorowego pochówku  
i dwa mniejsze. Ale to tylko uła-
mek tego, co skrywa las. Cmen-
tarze najlepiej obecnie widać  
na obrazie z laserowego skano-
wania powierzchni terenu z po-
wietrza (LiNAR) – są to duże,  
okrągłe uwypuklenia terenu 
(patrz foto).

Nad wykonaniem ossuarium 
pracowało kilkadziesiąt osób: 
uczniowie ZSP w Bolimowie, 
harcerze, zuchy, miłośnicy hi-
storii z różnych miejsc, a także 
mieszkańcy gminy, w tym pan 
August Wolniewski z Bolimowa. 
W rozmowie z nami przyznał, 
że historia jego rodzinnej miej-
scowości i okolicy jest dla niego 
bardzo ważna. Cieszy się z efek-
tu prac, choć nie było łatwo, wo-
lontariusze głównie siłą własnych 
mięśni przerzucili prawie 100 m³ 
ziemi. – Myślę, że wykonaliśmy 
dobrą robotę, to miejsce powinno 
godnie wyglądać, w przyszłości 
może się ono stać atrakcją tury-
styczną – dodał.

Łukasz Konopacki liczy na to, 
że Nadleśnictwo Radziejowice 
będzie sprzyjać dalszym pracom 
porządkowym na cmentarzu. 
Jego zdaniem można je wykonać 
tanio, w oparciu o wolontariuszy, 
prace miałyby koncentrować się 
na uwidocznieniu zarysów kop-
ców mogilnych, nie ma mowy  
o wycinaniu drzew.  

tb

ReklAMA

Pasjonat historii, rekonstruktor tomasz mańkowski, w umundurowaniu
rosyjskiego 21 Pułku Muromskiego, za chwilę złoży w mogile szczątki żołnierzy.

moment zasypywania mogiły, w której spoczęły szczątki 
pierwszowojennych żołnierzy.

TO
M

A
S

Z 
b

A
R

TO
S

TO
M

A
S

Z 
b

A
R

TO
S

ReklAMA

Łowicz | Dyskusyjny klub książki

Spotkanie z Sylwią Chutnik
Dyskusyjny Klub Książki dzia-

łający przy Powiatowej Bibliotece 
Publicznej w Łowiczu zaprasza 
na spotkanie autorskie z Sylwią 
Chutnik. Odbędzie się ono 10 
grudnia w siedzibie biblioteki. 

Sylwia Chutnik to kulturo-
znawczyni, feministka, pisarka  
i działaczka społeczna, nomino-
wana 3 razy do Nagrody Literac-
kiej Nike za książki „Kieszon-
kowy atlas kobiet”, „Cwaniary”  

i „W krainie czarów”.  Debiuto-
wała w 2008 r. powieścią „Kie-
szonkowy atlas kobiet”, za którą 
otrzymała Paszport Polityki w ka-
tegorii Literatura. Kieruje Funda-
cją MaMa, zajmującą się prawami 
matek, należy do Porozumienia 
Kobiet 8 Marca, jako warszawski 
przewodnik prowadzi spacery śla-
dami wybitnych kobiet.  mwk

ŁoK
Spotkanie 
z byłym 
operatorem 
GROM
W czwartek, 13 grudnia, 
o godz. 19.00 w sali kina 
Fenix odbędzie się drugie 
spotkanie z cyklu Tajne/
Poufne „Misja przeżyć”, 
którego gościem będzie 
były operator zespołu 
bojowego Jednostki 
Wojskowej GROM.

Nazywa się Paweł Mateńczuk,  
ale woli żeby zwracać się do niego 
pseudonimem Naval. 

To, że jest operatorem GROM 
udawało mu się ukryć przed więk-
szością znajomych przez 14 lat. 
Połowę tego czasu spędził na mi-
sjach zagranicznych, biorąc udział 
w akcjach bojowych. Za swoją 
pracę był wielokrotnie odznacza-
ny, m.in. Złotą Odznaką GROM.

W 2012 roku zrobiło się  
o nim głośno, gdy premierę mia-
ła gra komputerowa „Medal of 
Honor: Warfighter”. Był jednym  
z dwóch pierwowzorów żołnierza  
GROM-u, w którego może wcie-
lić się gracz. Obecnie jest na eme-
ryturze, na której czas upływa mu 
aktywnie: organizuje wyprawy np.  
w Himalaje, prowadzi szkolenia  
i pisze książki, w których zdradza 
tajemnice rekrutacji do najbar-
dziej elitarnej polskiej jednostki, 
opisuje mordercze treningi i prze-
bieg operacji bojowych. 

Przypomnijmy, że wiosną w ki-
nie Fenix, w ramach cyklu „Tajne/
Poufne” odbyło się spotkanie z by-
łym dowódcą GROM, pułkowni-
kiem Piotrem Gąstałem. aa 
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1918-2018
100 lat odzyskania Niepodległości

ziemiary | wyjątkowy Pomnik Przyrody 

100 dębów na 100-lecie Niepodległej
Sto ponad stuletnich dębów szypułkowych  
tworzy w lesie pod Ziemiarami nowy pomnik 
przyrody – Dąbrowę Niepodległości.  
Jego powołanie to forma uczczenia 100. rocznicy 
odzyskania niepodległości przez Polskę. 

Uroczyste otwarcie pomnika 
miało miejsce 1 grudnia, wzięło  
w nim udział ok. 100 osób, prezy-
dent RP Andrzej Duda w przesła-
nym liście pogratulował inicjato-
rom – Wspólnocie Lasów Osady 
Bolimów – wyjątkowej decyzji.

Prezes Wspólnoty Sławomir 
Rybakowski powiedział, że decy-
zja o uczczeniu rocznicy odzyska-
nia niepodległości przez powo-
łanie pomnika przyrody zapadła  
na walnym zebraniu w marcu tego 
roku. Po przygotowaniu wszelkich 
formalności stosowną uchwałę 
w tej sprawie podjęła 8 listopada 
Rada Gminy Bolimów.

Pomnik tworzą drzewa, któ-
re mają już 100 i więcej lat, 

przez co można mieć pewność,  
że były świadkami walk to-
czonych nad Rawką w czasie I 
wojny światowej. Wojna ta do-
prowadziła ostatecznie do odzy-

skania przez Polskę niepodległości  
w 1918 roku. Zdaniem prezesa,  
z tego względu trudno o lepszą 
lokalizację.

Dyrektor Zespołu Parków Kra-
jobrazowych Województwa Łódz-
kiego, któremu podlega m.in. Bo-
limowski Park Krajobrazowy, 
Hieronim Andrzejewski, podkre-
ślił w czasie uroczystości, że po-
wołanie do życia tego rodzaju po-
mnika to wydarzenie wyjątkowe 
w skali całego kraju. Tą podstawo-
wą w Polsce formą ochrony obję-
to bowiem nie jedno, a 100 drzew 
rozrzuconych na znacznej prze-
strzeni, w głębi zwartego kom-
pleksu leśnego. Ponadto stało się 
to z inicjatywy właściciela – co też 
jest wyjątkowe. 

Dyrektor zaznaczył, że dąb szy-
pułkowy występuje na całym ob-
szarze Europy. W czasie I wojny 
światowej pod Bolimowem pole-
gło wielu żołnierzy armii rosyj-
skiej i niemieckiej, w szeregach 
obu byli licznie Polacy. Ludzi 
tych, jego zdaniem, łączy nie tyl-
ko miejsce pochówku, ale właśnie 
dęby szypułkowe, w cieniu któ-
rych wyrastali.

Proboszcz parafii w Bolimo-
wie ks. Krzysztof Chojecki po-
wiedział, że dąbrowa będzie stała 
przez wieki, nawet gdy inne drze-
wa wokół obumrą i będzie przy-
pominać o bardzo ważnej dacie 
w historii Polski. Zaapelował do 
młodych ludzi biorących udział 
w uroczystości, aby zapamiętali 
dzień otwarcia dąbrowy, poznali 
historię kraju i byli gotowi odpo-
wiedzieć na pytanie swoich dzieci 
i wnucząt, gdy spytają co to jest. tb

Jak DoJeChać 
Do DąBrowy 
nIePoDLegŁoŚCI

Aby dojechać do Dąbrowy, 
trzeba skierować się trasą 
705 z bolimowa w kierunku 
Skierniewic. Dojeżdżając do 
tablicy informującej o granicy 
z gminą Skierniewice, należy 
skręcić w lewo i leśnym duktem 
(wzdłuż granicy  
z rezerwatem kopanicha) 
przejechać ponad kilometr. 
w sąsiedztwie gospodarstwa 
agroturystycznego (jedynego 
zabudowania przy drodze) 
należy udać się w lewo, 
najlepiej pieszo – po 
kilkudziesięciu metrach wśród 
drzew rozpoznamy z łatwością 
pierwsze dęby, górujące 
nad lasem swymi koronami. 
Dąbrowa nie ma wyznaczonych 
ogrodzeniem granic, dęby 
rosną zarówno w lesie w dolinie 
rzeki Rawki, jak i na terenie 
położonym ponad nią. tb

Dyrektor zespołu Parków Krajobrazowych Województwa Łódzkiego, 
Hieronim Andrzejewski, wiesza na jednym z dębów tabliczkę z napisem 
„Pomnik Przyrody”.
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Prezes Wspólnoty Lasów osady Bolimów Sławomir Rybakowski 
przedstawił w czasie otwarcia Dąbrowy Niepodległości uzasadnienie 
powołania jej do życia.

Łowicz | Rocznica wprowadzenia stanu wojennego 

50-metrowa flaga Polski będzie niesiona przez miasto
Oddział NSZZ „Solidarność” 

w Łowiczu, jak co roku, 13 grud-
nia inicjuje obchody upamiętnia-
jące rocznicę wprowadzenia stanu 
wojennego w Polsce. Mieszkań-
cy mogą przyłączyć się do niesie-
nia przez miasto 50-metrowej fla-
gi „Dla Niepodległej”, wykonanej 
z okazji 100. rocznicy odzyskania 
przez Polskę niepodległości. 

Obchody zostaną poprzedzone 
spotkaniem modlitewnym o godz. 
15.30 pod Zakładem Karnym  
w Łowiczu, przy tablicy upamięt-
niającej internowanych w stanie 

wojennym. Modlitwę poprowadzi 
ks. Bogdan Skóra, kapelan wię-
zienny. 

O godz. 16.00 przy pomniku na 
skwerze „Solidarności” w Łowi-
czu nastąpi pierwsze rozwinięcie 
i poświęcenie 50-metrowej flagi 
„Dla Niepodległej”. Do realizacji 
projektu wykonania flagi i w przy-
szłości bycia jej dysponentem, zo-
stała powołana kapituła w oso-
bach: Wojciech Gędek, Krzysztof 
Suchecki, Janusz Dyl, Julian Po-
lak i Wiesław Kujawa. Wykona-
nie flagi zostało zlecone Fundacji 

im. Stanisława Pomian-Srzednic-
kiego. Mieszkańcy, którzy chcą 
uczestniczyć w niesieniu flagi 
„Dla Niepodległej” ulicami mia-
sta, powinni przyjść o godz. 16.00 
na skwer „Solidarności” w są-
siedztwie szpitala. 

Po złożeniu kwiatów i zapa-
leniu zniczy oraz okolicznościo-
wych wystąpieniach, nastąpi prze-
marsz z rozwiniętą flagą ulicami: 
Jana Pawła II, Stanisławskiego, 
Nowy Rynek i Zduńską pod po-
mnik bł. księdza Jerzego Popie-
łuszki, a następnie na Stary Rynek 

pod pomnik Jana Pawła II – w tym 
miejscu flaga zostanie zwinięta. 

Następnie wszyscy udadzą się 
do bazyliki katedralnej, w któ-
rej, podczas uroczystej mszy św. 
o godz. 18.00, nastąpi powitanie 
relikwii bł. księdza Jerzego Po-
piełuszki w Łowiczu (o tej inicja-
tywie piszemy w osobnym arty-
kule). Po mszy zaprezentowany 
zostanie program artystyczny,  
w którym usłyszymy zapomniane 
kolędy stanu wojennego w wyko-
naniu członków Fundacji im. Sta-
nisława Pomian-Srzednickiego. aa 

Łowicz | O zbrodni z 1940 roku

Zaduszki katyńskie
Łowicki lekarz Zbigniew 
Kostrzewa oraz uczniowie 
I LO uczcili 29 listopada 
pamięć ofiar zbrodni 
katyńskiej. W sali 
barokowej muzeum  
w Łowiczu zorganizowali 
„Zaduszki katyńskie”.

Zbrodnie dokonane na polskich 
oficerach przez Sowietów zostały 
przypomniane w formie montażu, 
na który złożyły się wykonywa-
ne przez młodzież muzyka, śpiew  
i recytacje utworów bezpośrednio 
opowiadających o tamtych wy-
darzeniach, a także wyświetlony  

na rzutniku krótki film oraz zdję-
cia, w tym wstrząsające obra-
zy z ekshumacji szczątków ofiar. 
Wśród wykonywanych utworów 
znalazły się m.in. „Ostatni list” 
Lecha Makowieckiego, „Guziki” 
Zbigniewa Herberta, „Katyń” Jac-
ka Kaczmarskiego, „Cisza. Mo-
dlitwa katyńska” Tomasza Stru-
zika czy „Rejestr Katynia” Jana 
Olechowskiego. 

Fragmenty swojego „Poematu 
Katyńskiego” przedstawił doktor 
Kostrzewa, który jest synem za-
mordowanego w Charkowie po-
rucznika Stanisława Kostrzewy,  
a także wiceprezesem Stowarzy-
szenia Rodzina Katyńska.  tm

zuchy z działającej w Bolimowie 17 Gz Pracowite mróweczki były bardzo dzielne - przez godzinę, mimo 
zimna stały na baczność trzymając szarfę.

temat sowieckich zbrodni na 
Polakach jest motywem często 
pojawiającym się w literackim 
dorobku dr. Zbigniewa kostrzewy.
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maria Dutkiewicz była jedną 
z solistek montażu słowno-
muzycznego zaprezentowanego 
przez uczniów I lO. 

Dąbrowa będzie stała 
przez wieki, nawet  
gdy inne drzewa wokół 
obumrą – i będzie 
przypominać o bardzo 
ważnej dacie  
w historii Polski.

Łowicz | Starania powiodły się 

13 grudnia powitamy relikwie 
bł. ks. Popiełuszki w Łowiczu

dokończenie
ze str.1 NŁ, str.3 Wieści
i str.3 wyd. dla Żychlina
Dlatego łowicki oddział „So-

lidarności” komisyjnie podjął 
decyzję o zainicjowaniu starań  
o sprowadzenie relikwii ks. Jerze-
go Popiełuszki do Łowicza. Spo-

tkały się one z przychylnością ze 
strony ordynariusza diecezji ło-
wickiej bp Andrzeja F. Dziuby 
oraz proboszcza parafii katedral-
nej ks. Roberta Kwatka. Wybór 
błogosławionego nie jest przy-
padkowy. Ks. Jerzy Popiełuszko 
od sierpnia 1980 r. był związany 

ze środowiskami robotniczymi, 
aktywnie wspierał także „Soli-
darność”. W czasie strajku został 
wysłany do odprawiania mszy  
w Hucie Warszawa. Został zamor-
dowany przez funkcjonariuszy 
Służby Bezpieczeństwa w 1984 r. 

Ks. Jerzy Popiełuszko został 
pochowany na terenie kościoła pa-
rafialnego św. Stanisława Kostki 
w Warszawie. Aby jego relikwie 
mogły być sprowadzone do Ło-
wicza, konieczna była zgoda tam-
tejszego kustosza, którą również 

udało się otrzymać. – 13 grudnia 
będziemy mieć tę radość z wita-
nia relikwii błogosławionego ks. 
Jerzego Popiełuszki w Łowiczu 
– mówi nam proboszcz parafii ka-
tedralnej ks. Robert Kwatek. Są 
to relikwie tzw. I stopnia (części, 
które pozostały z ciała świętego),  
a konkretnie fragment kości. 

Łowicki Oddział NSZZ „Soli-
darność” planuje też ufundować 
relikwiarz, w którym będą prze-
chowywane szczątki błogosławio-
nego.  aa 



21www.lowiczanin.info     nr 49      6 grudnia 2018

Historia i teraźniejszość | Czego nas uczy ostatnie 100 lat

Federacja
Dziś 48. odcinek naszego cyklu „Nieskończenie 
Niepodległa”, realizowanego przy współpracy  
z niezależnym ośrodkiem dokumentacji  
i najnowszych dziejów Polski „Karta”. Piszemy  
w nim o wejściu Polski do Unii Europejskiej.

Ani Polska powrześniowa, ani 
pojałtańska, nie jest traktowana 
jako podmiot w wymiarze geo-
politycznym. Deklaracja Rzecz-
pospolitej udziału w Unii Euro-
pejskiej staje się aktem gotowości 
wejścia do federacji krajów kon-
tynentu, które przyjmują wspólne 
demokratyczne reguły. Rozdroże: 
udział w strukturach Zachodu czy 
odrębny kraj, zdefiniowany „na-
rodowo” – stanowi kanwę debaty 
przedakcesyjnej. 

Referendum, będące głosowa-
niem „za” czy „przeciw” udzia-
łowi w federacji, kończy się zwy-
cięstwem zwolenników Unii. 
Protesty przeciwników, wieszczą-
cych kolejną utratę suwerenności, 
przez następne lata okazują się za-
biegiem propagandowym, mają-
cym chronić ich partykularne in-
teresy. Z czasem społeczeństwo 
polskie, oceniając rozwój państwa 
sfederowanego, staje się euroentu-
zjastyczne.

 1 maja 2004 – Polska staje 
się członkiem Unii Europejskiej. 
Rok wcześniej odbyło się w Pol-
sce referendum, w którym ponad 
77% głosujących odpowiedziało 
twierdząco na pytanie: „Czy wy-
raża Pan/Pani zgodę na przystą-
pienie Rzeczypospolitej Polskiej 
do Unii Europejskiej?”.

 Premier Jerzy Buzek w Sej-
mie

Rozpoczynamy dziś narodo-
wą debatę nad tempem i strategią 
uczestnictwa Polski w strukturach 
europejskich. Zwieńczeniem tej de-
baty będzie referendum, w którym 
naród podejmie ostateczną decyzję. 
[...] W polskiej debacie publicznej 
na temat członkostwa w organiza-
cjach międzynarodowych szczegól-
nie ważne miejsce zajmuje kwestia 
suwerenności państwa. Przyczyny 
tego są oczywiste dla każdego, kto 
choćby pobieżnie zna nasze dzieje. 
Chcę jednak podkreślić, że obecność 
w strukturach europejskich umac-
nia, a nie osłabia polską suweren-
ność. Jej gwarantem jest przecież 
siła państwa i zamożność jego oby-
wateli, a nie izolacja. We współcze-
snym świecie – a Europa nie jest tu 
wyjątkiem – decyzje podejmowa-
ne przez jedne państwa wpływają 
na inne. Jeśli za miarę suwerenności 
uznać – w drodze wolnego wybo-
ru – zdolność do zapewnienia bez-
pieczeństwa i dobrobytu narodu, to 
integracja europejska jawi się jako 
forma zbiorowego wzmocnienia su-
werenności, bo państwa mogą wie-
le zadań lepiej i skuteczniej podjąć 
wspólnie niż w odosobnieniu. [...] 
Znamy może lepiej niż inne narody 
wysoką cenę osamotnienia. Przez 
uczestnictwo w decyzjach i insty-
tucjach europejskich staniemy się 

podmiotem, a nie przedmiotem po-
dejmowanych decyzji. Współczesne 
współzależności polityczne i gospo-
darcze sprawiają, że to najlepsza 
forma realizacji drogiej nam zasa-
dy: nic o nas bez nas.

Warszawa, 8 września 1999 

 z komentarza „Gazety Wy-
borczej” po drugim dniu refe-
rendum w sprawie wejścia Pol-
ski do unii

Zagłosowaliśmy na tak. Z całą 
nieufnością, jaką może mieć społe-
czeństwo przez tyle dziesięcioleci 
niewolone przez obce mocarstwa, 
tak wiele razy oszukiwane przez 
własne i przez narzucone rządy, 
więzione w piwnicy historii. Ale też 
z ogromną nadzieją, z radością,  
z wiedzą, że tej możliwości wyboru 
– czy chcemy wejść, czy nie – nikt 
nam nie dał i nikt nie narzucił.

Warszawa, 8 czerwca 2003 

 Witold orłowski (ekonomi-
sta) w „Gazecie Wyborczej”

Równo 21.543 dni od zakończe-
nia II wojny światowej (co można 
symbolicznie uznać za początek ko-
munizmu w Europie Środkowej), 
8644 dni od podpisania porozu-
mień gdańskich (co można sym-
bolicznie uznać za początek jego 
końca), 5234 dni od rozpoczęcia  
w Polsce rynkowych reform i 505 
dni od zakończenia negocjacji 
członkowskich, wstępujemy do Unii 
Europejskiej. [...] Do wspólnego po-
koju, w którym zamieszkało pół 
wieku temu sześć krajów (słowo 
„pokój” można tu rozumieć na wie-
le sposobów), najpierw stopniowo 
dokwaterowało się kolejnych dzie-
więć, teraz zjawia się aż dziesięć,  
a kolejnych kilka czeka w przedpo-
koju na walizkach. […]

W Europie jest jednak dla nas 
wszystkich dosyć miejsca. I jestem 
przekonany, że za dziesięć lat nikt 
już nie będzie pamiętał o dzisiej-
szych lękach, a wszyscy będą cieszyć 
się, że rozszerzenie nastąpiło.

Warszawa, 1 maja 2004 

ulotki wydane przed 
referendum 7-8 czerwca 2003 
roku w sprawie przystąpienia 
Polski do unii europejskiej. 
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Plakat zachęcający  
do głosowania za 
przystąpieniem Polski do unii 
Europejskiej w referendum  
7-8 czerwca 2003 roku.
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Wyniki referendum w sprawie przystąpienia Polski do unii europejskiej  
z 7-8 czerwca 2003 roku. 
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zduńska Dąbrowa | Sprostowanie

Jeszcze o Ince Ziemi Łowickiej
W 46 numerze NŁ z 15 listopa-

da br. w relacji z uroczystości pa-
triotycznych w Zduńskiej Dąbro-
wie, zatytułowanej „Inka Ziemi 
Łowickiej godnie upamiętniona”, 
wkradł się błąd. Dotyczy on daty 
śmierci Krystyny Idzikowskiej 

– łączniczki Batalionów Chłop-
skich, która nazywana jest właśnie 
Inką Ziemi Łowickiej. 

Błędnie napisałam, że została 
ona stracona 27 lipca 1944 r., po-
nieważ tak podczas uroczystości 
powiedziała jej siostra Janina Po-

lańczyk. Wielkie emocje, jakie 
towarzyszyły temu wystąpieniu, 
spowodowały, że się pomyliła, ja 
tego nie wychwyciłam. Faktycznie 
Krystyna Idzikowska została roz-
strzelana 27 czerwca 1944 r., mie-
siąc po aresztowaniu, które mia-
ło miejsce 26 maja 1944. Za błąd 
przepraszam w imieniu pani Jani-
ny (o co mnie prosiła) i własnym. 

mirosława Wolska-Kobierecka

Rzut oKIEm | kOleJNy kONCeRT w NIeDZIelę NA kORAbCe

Łowicka orkiestra Kameralna oraz soliści  
Sylwia Strugińska-Wochowska (sopran)  
i Szymon Jędruch (tenor) wystąpili 1 grudnia  
w kościele na Korabce prezentując program  
pt. „Pieśni dla Niepodległej”.  
był to drugi wspólny koncert, po wrześniowym 
występie w sali barokowej łowickiego muzeum. 
Muzycy zaprezentowali utwory patriotyczne,  
a także ważne dla kultury polskiej. Publiczność 
usłyszała m.in. „Rotę”, „Pierwszą brygadę”  
czy „białą Różę” („Rozkwitały pąki białych róż”).  
Już w najbliższą niedzielę, 9 grudnia, parafianie  
z korabki będą mieli okazję wysłuchać kolejnego 
patriotycznego koncertu. Po mszy św. o godz. 10.00 
wystąpi folklorystyczny Zespół śpiewaczy ksinzoki. tb

Łowicz | Marszobieg na stadionie OSiR 

W rocznicę odzyskania niepodległości
Seniorzy z Klubu Seniora 
Radość oraz uczniowie  
i nauczyciele II LO wzięli 
udział w marszobiegu 
z okazji 100. rocznicy 
odzyskania przez 
Polskę niepodległości, 
zorganizowanym  
30 listopada na stadionie 
OSiR. 

Dystans marszobiegu wynosił 
1918 m – a to ponad 4 okrążenia 
stadionu. 

Piątkowa aura – słoneczna, 
aczkolwiek bardzo wietrzna, nie 
sprzyjała przedsięwzięciu. Mimo 
to ani członkowie Klubu Seniora 
Radość, ani licealiści, na zimno 
nie narzekali. Przed biegiem kil-
kadziesiąt osób biorących udział 
w marszobiegu dostało po cukier-
ku, na zakończenie – gorącą her-
batę. Przed biegiem odśpiewano 
Mazurka Dąbrowskiego.

Marszobieg to jeden z elemen-
tów projektu „Komu zawdzięcza-
my Niepodległość: od Paderew-
skiego do lokalnych bohaterów 
tamtych czasów”, który jest reali-

zowany w Łowiczu dzięki Forum 
4 Czerwca, które pozyskało na ten 
cel dotację z Funduszu Inicjatyw 
Obywatelskich. W projekcie biorą 
udział seniorzy i licealiści.

Uroczyste zakończenie projek-
tu zaplanowano pod koniec grud-

nia w budynku II LO. Ma w nim 
powstać tablica poświęcona lo-
kalnemu bohaterowi. Na razie 
pomysłodawcy nie zaradzają, kto 
nim będzie, choć wiadomo, że 
będzie to osoba z Szarych Szere-
gów.  mwk

Łowicz | Inscenizacja „Nocy listopadowej”

Wszyscy pod pomnik Zawiszy!
„Wybuchło powstanie!” 
– krzyczały dwie grupki 
zmierzające 29 listopada  
po zapadnięciu zmroku  
pod pomnik Artura Zawiszy 
Czarnego w Alejach 
Sienkiewicza w Łowiczu.

To tylko przypomnienie wyda-
rzeń z Warszawy sprzed 188 lat, 
czyli szturmu na Belweder, który 
rozpoczął powstanie listopadowe.

Akcja na ulicach Łowicza zo-
stała zainicjowana przez uczniów 
VIII klas Szkoły Podstawowej nr 
7 w Łowiczu, realizujących wraz  
z nauczycielem Piotrem Wysoc-
kim projekt „Patriotyzm Współ-
cześnie”. Jako opiekunowie 
wsparli ją też nauczyciele Tomasz 
Wojciechowski i Wojciech Białas.

O 16.40 jedna grupa spotkała 
się na Nowym Rynku, druga na 
Starym Rynku. Obie wyruszy-
ły pod pomnik Artura Zawiszy 
Czarnego okrzykami zachęcając 
ludzi do przyłączenia się. Wzno-
sili też m.in. okrzyki: „Niech żyje 
Polska!”, „Precz z caratem!”, 
„Wszyscy pod pomnik Zawiszy!”. 
Poza tymi, którzy o akcji wiedzie-
li wcześniej, nie przyłączył się 
nikt więcej. – Być może niektórzy 
się nawet z was śmiali, ale to nie-
ważne – mówił do uczniów Piotr 
Wysocki. – Powstańcy też musie-

li spotykać się z takimi reakcjami, 
ludzie zamykali przed nimi drzwi 
i okna.

Przy pomniku stawili się 
uczniowie z nauczycielami i dy-
rektor Marią Wojtylak, delegacje 
Urzędu Miejskiego z burmistrzem 
Krzysztofem Janem Kalińskim, 
łowickiego oddziału PTTK, a tak-
że kierownik łowickiego oddziału 
Archiwum Państwowego w War-
szawie Marek Wojtylak. O tru-
dach, z jakimi musieli mierzyć się 
powstańcy, przypominała też po-
goda – uczestnicy dosłownie trzę-
śli się z zimna. 

Pomnik Artura Zawiszy Czar-
nego (1809-1833) w Łowiczu zo-
stał odsłonięty dokładnie 80 lat 
wcześniej – w 1938 r. Był waż-

nym miejscem dla łowickich sza-
roszeregowców, którzy spotyka-
li się przy nim, na przykład przed 
słynną akcją z 8 marca 1945 r. 

Pochodzący z Soboty działacz 
niepodległościowy był uczest-
nikiem powstania listopadowe-
go, a potem walk partyzanckich  
w 1833 roku (tzw. partyzantka Za-
liwskiego). Wyrokiem władz car-
skich został stracony przez po-
wieszenie w Warszawie, na placu 
nazywanym dziś jego imieniem. 
Przekaz podaje, że ostatnie wy-
powiedziane przez niego zdanie 
brzmiało: „Gdybym miał sto lat 
żyć, wszystkie bym ofiarował mo-
jej ojczyźnie”. Apel zakończył się 
odśpiewaniem „Warszawianki”  
i złożeniem kwiatów.  tm

uczniowie uczestniczący w inscenizacji idą ulicą Zduńską. 
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Seniorzy, licealiści i ich nauczyciele po odśpiewaniu hymnu 
państwowego udają się na linię startu. 
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  19 listopada:  

Maria Majda, l.71;  
barbara Obrębska, l.88;  
Józef Jarocki, l.89, Stryków; 
Tadeusz bogusz, l.84.

  20 listopada:  
Henryk kurkowski, l.85; 
Marianna Żaczek, l.59.

  21 listopada:  
Jan Janicki, l.89.

  22 listopada:  
Stanisław Grzegorczyk, l.68.

  23 listopada:  
Janina Sołtysiak, l.92, Stryków.

  24 listopada: Tytus 
Zembowicz, l.77; władysław 
kosiorek, l.81; Stefan wołek, 
l.90; Janusz bogusz, l.60.

  25 listopada:  
Zbigniew Olesiak, l.89.

  26 listopada:  
Stanisław Gnat, l.81, Hanna 
kwiatkowska, l.60.

  27 listopada: barbara 
kosiorek, l.66.

  28 listopada: włodzimierz 
więcek, l.74.

  30 listopada: Irena Hans, l.77.

ReklAMA

18 grudnia 2018 roku mija 25. rocznica śmierci 
naszej Drogiej Koleżanki,  
wieloletniej Dyrektorki Szkół Pielęgniarskich  
w Łowiczu, Pani Krystyny Zalcman.

Nie ma jej wśród nas, ale wciąż 
żyje dobro, które czyniła i wspo-
mnienie jej uśmiechu, które pozo-
stanie na zawsze. Wartości, któ-
rym poświęcała Ona swoje życie, 
nigdy bowiem nie umierają. Są 
ważne zawsze i wszędzie, szcze-
gólnie zaś dziś, w nastawionym 
konsumpcyjnie świecie, w którym 
tak niewielu jest szlachetnych, po-
zbawionych egoizmu, prawdzi-
wych ludzi. A taka właśnie była 
Pani Dyrektor – życzliwa, ser-
deczna, gotowa do poświęceń, ko-
chająca nade wszystko człowie-
ka, którego życie uczyniła sensem 
swojego życia.

Jej świat to inni ludzie – chorzy, 
cierpiący, potrzebujący pomocy, to 
wreszcie całe pokolenia pielęgnia-
rek i położnych, których była na-
uczycielem i wychowawcą. Pracy 
dla innych poświęciła samą siebie.

Urodziła się 19 października 
1920 roku w Płyćwi w woj. skier-
niewickim. Pierwsze nauki pobie-
rała w Woli Drzewieckiej, potem 
uczęszczała do Technicznej Szko-
ły Kolejowej w Skierniewicach. 
Właśnie tam ujawniły się zainte-
resowania przyszłym zawodem  

– pielęgniarstwem. Ich efektem 
była przynależność do PCK i Sa-
nitarnej Drużyny Harcerskiej. Na-
ukę w szkole przerwał jednak wy-
buch drugiej wojny światowej. 
Pani Zalcman miała wówczas je-
dynie 19 lat...

Wojna i okupacja były dla Niej, 
tak zresztą jak dla całego Jej po-
kolenia, sprawdzianem człowie-
czeństwa. Była młodziutką dziew-
czyną, a przecież musiała już żyć 
dorosłym życiem, podejmować 
trudne decyzje. Jedną z nich było 
zaangażowanie w działalność 
konspiracyjną – Pani Dyrektor, 
pseud. ,,Szarotka”, pełniła funk-
cję łączniczki i sanitariuszki w or-
ganizacji Polska Niepodległa. Już 
wówczas potrafiła nie myśleć o so-
bie, by służyć innym.

Po wojnie kształcenie konty-
nuowała w Szkole Pielęgniar-
skiej w Łodzi, którą ukończyła 
jako dyplomowana pielęgniarka 
30 czerwca 1949 roku. Rok ten 
jest początkiem służby człowieko-
wi, bo tak pojmowała swój zawód 
Pani Dyrektor.

Pierwszą pracę podjęła w Szpi-
talu Miejskim w Tomaszowie Ma-

zowieckim. Oprócz zwykłej pra-
cy pielęgniarki, zaangażowała się  
w pomoc przy urządzaniu Stacji 
Pogotowia Ratunkowego, sprawu-
jąc tu pierwsze dyżury. Zorgani-
zowała dwa kursy dla młodszych 
pielęgniarek, pracowała społecz-
nie w PCK, Lidze Kobiet i To-
warzystwie do Walki z Gruźlicą. 
Brała też udział w akcjach odgru-
zowywania Warszawy i tzw. ,,bia-
łych niedzielach” (bezpłatne bada-
nia i pomoc lecznicza na wsi).

W 1952 r. Pani Zalcman pod-
jęła pracę w Wydziale Zdrowia 
przy PMRN w Tomaszowie Ma-
zowieckim, skąd oddelegowano Ją 
do Zorganizowania Zakładu Lecz-
niczo-Zapobiegawczego przy To-
maszowieckich Zakładach Włó-
kien Sztucznych w Wilanowie. Po 
jego uruchomieniu wyjechała do 
Skierniewic, gdzie rozpoczęła pra-
cę w Szpitalu Powiatowym.

W 1954 roku przeniesiono Ją 
służbowo do pracy w Państwowej 
Trzyletniej Szkole Pielęgniarstwa 
w Łowiczu, w której sprawowa-
ła funkcję kierownika szkolenia 
teoretycznego. Od tego roku ży-
cie Pani Dyrektor, już do śmier-
ci, będzie związane z Łowiczem. 
Tylko na krótko opuściła to mia-
sto. Po likwidacji szkoły w 1959 
roku podjęła pracę w Szkole Pie-
lęgniarskiej w Łodzi, a następ-
nie w nowo powstającej szkole  

Krystyna Zalcman (1920-1993)

Dyrektor Krystyna zalcman przed czepkowaniem kl. II liceum 
Medycznego, rok 1967.

Dyrektor Krystyna zalcman przed salą demonstracyjną.

 Krystyna zalcman
(1920-1993)

legendarny rocznik 20. 
Gdy wybuchła wojna,  
miała lat 19. konspiracja, 
po wojnie praca 
pielęgniarki, a po kilku 
latach – nauczycielki 
zawodu w liceum 
Pielęgniarskim w Łowiczu. 
Za kilka dni minie  
25. rocznica Jej śmierci.
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Łowicz | SP 2 zaprasza 

„Dziady” na Nowym Rynku
Szkoła Podstawowa nr 2 w Ło-

wiczu w piątek, 14 grudnia ob-
chodzić będzie święto patrona, 
którym jest Adam Mickiewicz. 
Tego dnia w szkole zaplanowa-
no uroczystość, która rozpocznie 
się o godz. 10.  Dzień wcześniej 
tj. w czwartek, 13 grudnia szkoła 

zaprasza wszystkich na Nowy Ry-
nek na godz. 17. Uczniowie klas 
III gimnazjum i VIII szkoły pod-
stawowej z towarzyszeniem młod-
szych kolegów wystawią II część 
„Dziadów” Adama Mickiewicza. 
Inscenizacja i happening po niej 
trwać będą około 45 minut.  mwk

Rzut oKIEm | JeSIeNNy PeJZAŻ 

Warsztaty plastyczne, podczas których dzieci z gminy Kiernozia 
malują jesienne pejzaże na szkle, organizuje Gminny ośrodek 
Kultury w Kiernozi. Dwa pierwsze spotkania odbyły się 21 listopada w 
GOk oraz 26 listopada w szkole. Obydwa poprowadziła dyrektor ośrodka 
beata lewaniak. Najpierw dzieci z klas pierwszych odwiedziły ośrodek 
kultury, a niecały tydzień później szefowa ośrodka kultury odwiedziła 
dzieci z klas IV i V bezpośrednio w szkole. Dzieci zapoznały się z techniką 
malowania na szkle specjalnymi farbami witrażowymi. Prace wykonane 
podczas zajęć będzie można obejrzeć w szkole. opr. mak 
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w Piotrkowie Trybunalskim, któ-
rej była dyrektorem. Jednak już 
od 1 września 1960 roku Pani  
Dyrektor wróciła do Łowicza, 
mianowana na stanowisko zastęp-
cy dyrektora nowo organizującego 
się 4-letniego Liceum Pielęgniar-
stwa. Funkcję tę pełniła do roku 
1978, do czasu przejścia na eme-
ryturę.

Wychowała wiele pokoleń pie-
lęgniarek i położnych. Uczyła nie 
tylko zawodu, uczyła także su-
mienności, życzliwości i miłości 
do drugiego człowieka. Swą po-
stawą, swym stosunkiem do pra-
cy, dawała wzór prawdziwego 
człowieczeństwa, etycznego poj-
mowania zawodu, którego istotą 
jest dobro chorego. 

Pracowała nie tylko w szko-
le. Przez wiele lat prowadziła 
Wojewódzki Zespół Metodycz-
ny, kształcąc i wychowując na-
uczycieli dla wszystkich szkół 
pielęgniarskich w woj. łódz-
kim. Publikowała artykuły m.in.  
w ,,Służbie Zdrowia”, ,,Pielęgniar-
ce i Położnej”, ,,Kurierze Polskim” 
i w ,,Sekcji Historycznej Polskiego 
Towarzystwa Pielęgniarskiego”.

Jej działalność na rzecz innych 
nie ustała nawet wtedy, gdy Pani 
Dyrektor przeszła na zasłużoną 
emeryturę. Nie przerwała pracy  
w szkole, nadal uczyła, nawet wte-
dy, kiedy zaczęły się Jej kłopoty 
zdrowotne. Trudno było rozstać 
się ze szkołą, której poświęci-
ła ogromną część swojego ży-
cia. Ostatnie miesiące, pełne cier-
pień, spędziła w szpitalach. Jednak  
i wówczas nie myślała tylko o so-
bie, myślała o nauczycielach,  
o szkole, o uczennicach. Była  
z nami do końca. I teraz też jest 
z nami, w naszych sercach i my-
ślach, gdyż jej życie, pełne i owoc-
ne, potwierdzają słowa głęboko 
w stosunku do Niej prawdziwe  
– Non omnis moriar.  

 Grażyna tomczyk

W dniu 17 grudnia 2018 
roku, o godzinie 16.00, odbę-
dzie się msza święta w inten-
cji śp. Krystyny zalcman w ko-
ściele pw. Chrystusa Dobrego 
Pasterza w Łowiczu.

uczyła nie tylko 
zawodu,  
także sumienności, 
życzliwości  
i miłości do drugiego 
człowieka.

Łowicz | Seminarium DkF

Filmowa perełka z 1937 roku
Przez trzy dni w Łowickim Ośrodku Kultury trwało 
55. Seminarium Polskiej Federacji Dyskusyjnych 
Klubów Filmowych, w jego prezentacjach można było 
wziąć udział bezpłatnie, bo była okazja obcować  
z ciekawym, artystycznym kinem.

Do Łowicza przyjechało oko-
ło 50 osób reprezentujących DKF 
z całej Polski. Niestety łowiczan, 
którzy skorzystali z propozy-
cji, było niewielu. W sobotę miał 
miejsce 28. Zjazd Sprawozdaw-
czo-Wyborczy PF DKF. Łowicz 
był gospodarzem tych imprez, po-
nieważ w 2017 roku zdobył nagro-
dę Państwowego Instytutu Sztuki 
Filmowej dla najlepszego Dysku-
syjnego Klubu Filmowego.

Dla nas najciekawszym ele-
mentem spotkania miłośników 

kina była prezentacja zaledwie 
10-minutowego filmu z 1937 r. pt. 
„Wesele księżackie w Złakowie 
Borowym” autorstwa inżyniera 
Tadeusza Jankowskiego. Przewod-
niczący Rady PF DKF Grzegorz 
Pieńkowski wyjaśnił, że natrafił na 
film w czasie prowadzonych przez 
siebie badań dotyczących pojawie-
nia się koloru w filmie. Na cztery 
tygodnie przed seminarium natra-
fił na niego w zbiorach Państwo-
wego Muzeum Etnograficznego  
w Warszawie.

Film jest wyjątkowy z kilku 
powodów. Dla nas, mieszkań-
ców Ziemi Łowickiej, z powodu 
zapisania na nim przedwojenne-
go wyglądu Złakowa Kościelne-
go, ówczesnych strojów ludowych  
i obyczajów, bo choć bardzo krót-
ki, to film pokazuje przybycie 
swatów (dziewosłębów) do ro-
dziców pary młodej, ubieranie się 
panny młodej na ślub, błogosła-
wieństwo rodziców, przejazd do 
kościoła, powrót i wesele przed 
chatą, w czasie którego mężczyź-
ni płacili za taniec z panną młodą.

Inny powód, dla którego jest on 
ważny, to fakt, że to pierwszy film 
nakręcony w Polsce na filmie Ag-
facolor, który został wprowadzo-
ny na rynek w 1936 roku. Utrwa-
lał on kolory, dzięki zastosowaniu 

wielowarstwowej emulsji świa-
tłoczułej, co było rewolucyjnym,  
a w porównaniu do wcześniej-
szych technik, niezwykle prostym 
rozwiązaniem w utrwalaniu barw. 
Co ciekawe, tak film, jak i jego 

twórca, zostali nagrodzeni w 1938 
roku na przeglądach filmów ama-
torskich w Wiedniu i Budapesz-
cie. Film we fragmentach można 
odnaleźć m.in. na kanale Muzeum 
Etnograficznego na YouTube.  tb

Łowicz | klub Seniora

120 seniorów bawiło się na Andrzejkach
Członkowie Klubu Seniora 
Radość w Łowiczu 
spotkali się 28 listopada 
w restauracji Polonia 
w Zaciszu na imprezie 
andrzejkowej.

Około 120 seniorów pozowało 
najpierw do wspólnego zdjęcia, 
które trafi do Łowickiego Wehi-
kułu Czasu. Na zdjęciu uwiecznił 
ich pracownik Urzędu Miejskie-

go Jacek Rybus. Następnie kilka 
utworów wykonał Chór Seniora,  
a potem wszyscy zaśpiewali 
wspólnie „Sto lat!”. Nie było spe-
cjalnego adresata tego toastu – był 
on dla wszystkich. 

Po wspólnym posiłku seniorzy 
ruszyli na parkiet, na którym ba-
wili się do godz. 20.00 przy muzy-
ce granej na żywo. Dodatkowymi 
atrakcjami, jakie zorganizowano, 
były występy Cyganki (w tej roli 
wystąpiła klubowiczaka Maria 

Politowicz) oraz arabskiego szej-
ka (którym był Sławomir Pawli-
na). Cyganka najpierw zabrała kil-
ku osobom fanty, które musieli oni 
potem wykupić, np. śpiewając czy 
tańcząc. Szejk szukał sobie kolej-
nych żon i opowiadał niezwykłe 
historie o swoim życiu, rozwesela-
jąc towarzystwo. 

Przeprowadzono też konkurs 
tańca, który nie był łatwy, ponie-
waż trzeba było zatańczyć m.in. 
tango i oberka.  mwk

Domaniewice | Złote Gody 

Pół wieku to ciągle zbyt krótko
Mimo że Marsz 
Mendelssohna wybrzmiał 
dla nich pół wieku 
temu, nadal pozostają 
wierni złożonej wówczas 
przysiędze.  
Dziesięć par z terenu 
gminy Domaniewice 
obchodziło Złote Gody  
w piątek, 23 listopada.

Spotkanie w domaniewickim 
GOK-u było dla seniorów oka-
zją do wspomnień, wzruszeń 
oraz ponownej deklaracji uczuć. 
Mężowie z wdzięcznością ca-
łowali swoje żony, dziękując im 
za wspólnie spędzone lata. Panie 
z kolei pytały czy od dnia ślubu 
zdążyły się już zestarzeć, choć  
z całą pewnością w piątkowe po-
południe wyglądały niemniej 
pięknie niż w najważniejszym 
dla siebie dniu. Wszyscy zgodnie 
przyznali, że wspólne półwiecze 
upłynęło im bardzo szybko i to 
wciąż zbyt krótko. Podkreślali to 
zwłaszcza najstarsi stażem, pań-
stwo Janina i Tadeusz Kostrze-
wowie, którzy świętowali w tym 

roku 56-lecie pożycia małżeń-
skiego. 

– 50 lat temu złączyliście swo-
je losy węzłem małżeńskim, 
przyrzekając, że przez całe życie 
dzielić się będziecie ze sobą rado-
ściami i smutkami. Obietnicy tej 
dotrzymaliście, a swoim życiem 

zapisaliście piękną kartę zarówno 
w historii swoich rodzin, jak i całej 
gminy – powiedział w oficjalnym 
przemówieniu wójt Paweł Kwiat-
kowski, który w imieniu Prezy-
denta Rzeczpospolitej dokonał 
aktu dekoracji okolicznościowymi 
medalami.

Po części oficjalnej jubilaci mo-
gli podziwiać występ artystycz-
ny w wykonaniu Zespołu Pieśni  
i Tańca „Kalina”. Na scenie do-
maniewickiego GOK-u widzowie 
zobaczyli m.in. taneczną interpre-
tację „Deszczowej piosenki”. 

W tym szczególnym dniu hi-
storię swojej miłości opowiedzie-
li naszemu reporterowi państwo 
Krystyna i Jerzy Jaskurzyńscy, 
który przemierzyli pół Polski, by 
móc się spotkać. – Ja pochodzę z 
Piotrkowa, zaś żona spod Krako-

wa. Poznaliśmy się w okolicach 
Żagania. Do Domaniewic przy-
byliśmy w 1968 roku, poszukując 
dla siebie miejsca do wspólnego 
życia. Takiego kącika, w którym 
będziemy szczęśliwi – zauważa 
pan Jerzy.

– I od pięćdziesięciu lat jeste-
śmy. Bywały radośniejsze i trud-
niejsze chwile, ale zawsze byliśmy 
blisko i wszystkim się dzieliliśmy. 
Od dawna mamy szczęśliwą ro-
dzinę, cieszymy się wnuczętami,  
a teraz świętujemy piękny ju-
bileusz. Warto było doczekać 
tak wspaniałej w życiu chwili  
– stwierdza pani Krystyna. 

Na zakończenie seniorzy zosta-
li zaproszeni na słodki poczęstu-
nek, podczas którego nie zabrakło, 
oczywiście, jubileuszowego tortu. 
 aw

Jeden z kadrów filmu pt. Wesele księżackie w złakowie Borowym, 
widać na nim weselników biesiadujących przed chałupą.

zabawa andrzejkowa w klubie Seniora trwała tym razem 6 godzin. 

Łowicz 
Kup świąteczną 
kartkę lub choinkę

W niedzielę, 9 grudnia, dzie-
ci i młodzież ze Świetlicy Śro-
dowiskowej Słonko, działają-
cej przy parafii Świętego Ducha  
w Łowiczu, będą oferować na sto-
isku przed świątynią, za niewiel-
ką ofiarę, własnoręcznie wykona-
ne świąteczne ozdoby. Kierująca 
świetlicą instruktor Dorota Guzek 
powiedziała nam, że podopiecz-
ni przygotowali 110 choinek oraz 
100 kart świątecznych. Nabyć bę-
dzie je można przed i po mszach 
świętych. – Pieniądze, które uda 
nam się pozyskać, wykorzysta-
my na bieżące potrzeby świetli-
cy i jej 26 podopiecznych – mówi 
Guzek. Akcja jest coroczna, w mi-
nionych latach udawało się w ten 
sposób zebrać około 1 tys. zł. tb

PrzeżyLI razeM 50 Lat 
Okolicznościowymi 
odznakami za długoletnie 
pożycie małżeńskie 
uhonorowani zostali państwo: 
 Janina i Tadeusz 
kostrzewowie – w 56. 
rocznicę ślubu 
 Janina i Jan Fijołkowie 
 Marianna i edward 
Grabowiczowie 

 krystyna i Jerzy Jaskurzyńscy
 Janina i Tadeusz Jurgowie 
 Marianna i edward 
kapustowie 
 Zdzisława i leszek 
Majewscy
 Alicja i Marian Piastowie 
 Zofia i Henryk Tomasikowie 
 Helena i wiesław 
Szymajdowie

Pamiątkowe odznaki oraz kwiaty otrzymali domaniewiccy jubilaci w tak ważnym dla siebie dniu. 

A
G

N
Ie

S
Zk

A
 w

O
JC

Ie
S

Ze
k

M
IR

O
S

ŁA
w

A
 w

O
lS

k
A

-k
O

b
Ie

R
eC

k
A

Łowicz 
Znów zabrzmi
Akatyst

Już w najbliższy piątek, 7 grud-
nia, o godz. 20.00, w kaplicy se-
minaryjnej w Łowiczu zostanie 
odśpiewany Akatyst ku czci Naj-
świętszej Maryi Panny Niepokala-
nej. To rodzaj uroczystej modlitwy 
wykonywanej w pozycji stojącej, 
wywodzącej się z chrześcijańskiej 
starożytności. 

Zaproszenie jest skierowane do 
wszystkich mieszkańców diecezji, 
którzy chcieliby doświadczać in-
nego rodzaju modlitwy. Śpiew po-
prowadzi schola alumnów. 

Każdy otrzyma przygotowany 
przez kleryków tekst trwającego 
ok. 45 minut hymnu, dzięki cze-
mu będzie mógł włączyć się do 
wspólnego śpiewu. – Tekst Aka-
tystu opowiada o tym, czego Bóg 
dokonał w życiu Maryi – mówi 
nam ks. prefekt Grzegorz Cieślak. 
– Wszyscy, którzy uczestniczyli  
w poprzednich latach w tej modli-
twie, podkreślali jej głębię – doda-
je.  aa
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Łowicz
Muzeum 
Guzików 
zaprasza na film

Z okazji Dnia Guzika, przy-
padającego 12 grudnia, Muzeum 
Guzików w Łowiczu zaprasza na 
godz. 18 do kina Fenix w Łowi-
czu na film dokumentalny „Per-
łowy guzik” w reżyserii Patricio 
Guzmána. Wstęp jest bezpłatny. 

– To filmowy esej o miejscu 
wody w kosmosie, eksterminacji 
indiańskich plemion w XIX w. i 
zbrodniach reżimu Pinocheta –
napisał jeden z krytyków.  mwk 
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Bolimów | Podziękowania dla Ireny śmigiery-Milewskiej

Już tylko pół roku pracy 
dla mieszkańców gminy
Na zakończenie pierwszej 
po wyborach sesji  
Rady Gminy Bolimów  
21 listopada wójt gminy  
Stanisław Linart 
podziękował dyrektorce 
Gminnego Ośrodka Kultury 
w Bolimowie Irenie 
Śmigierze-Milewskiej 
za 36 lat pracy w gminie 
Bolimów.

Wójt wręczył dyrektorce ozdo-
biony odpowiednią inskrypcją 
wazon, wykonany przez warsztat 
garncarski rodziny Konopczyń-
skich. Jak zauważył, zwyczajem 
w gminie jest dziękowanie pra-
cownikom gminy za pracę po 30 
latach. „Czasem wcześniej, cza-
sem później” – powiedział. 

Zainteresowana zauważyła  
w rozmowie z nami, że to pierw-
sze podziękowania, jakie otrzy-
mała z Urzędu Gminy za pracę. 
Gmina miała okazję zrobić to, 
gdy faktycznie obchodziła 30-le-
cie pracy w gminie w 2013 roku 
i została uhonorowana na wniosek 
Biblioteki Wojewódzkiej w Łodzi 
Odznaką Honorową „Zasłużony 
dla Kultury Polskiej” – ale tematu 
szerzej wtedy nie podjęto.

Podziękowania na ostatniej se-
sji otrzymała, gdy obrady zostały 
już zakończone przez przewodni-
czącego, a zebrani zdążyli się pod-
nieść z krzeseł, na miejsca wrócił 
ich jednak wójt Stanisław Linart. 

Możliwe, że godnie zostanie ona 
uhonorowana za pracę w przy-
szłym roku, bo już dwa lata po-
siada uprawnienia emerytalne,  
a odejść z pracy zdecydowała się 
w lipcu 2019 roku. – Chciałam 
doprowadzić instytucję, którą pro-
wadzę od początku istnienia, do 
jubileuszu 30-lecia – powiedzia-
ła nam. – Oprócz tego biblioteka 
w Bolimowie będzie obchodzić 

70-lecie istnienia. Doszłam do 
wniosku, że będzie to dobry mo-
ment, aby pożegnać się z pracą,  
z ludźmi, z którymi współpraco-
wałam i z mieszkańcami gminy. 

*
Irena Śmigiera-Milewska roz-

poczęła pracę w Bolimowie  
1 stycznia 1983 r., została wtedy 
zatrudniona jako druga bibliote-
karka w tutejszej bibliotece. Jak 

nam powiedziała, trochę z przy-
padku, bo ukończyła studia bio-
logiczne i zdążyła już pracować 
w laboratorium chemicznym.  
W 1989 r., po powołaniu do życia 
Gminnego Ośrodka Kultury i Bi-
blioteki w Bolimowie, została jego 
dyrektorem. Przez prawie 30 lat 
wspólnie ze swoim zespołem była 
– i nadal jest – inicjatorem i organi-
zatorem wielu przedsięwzięć.   tb

Łowicz | koncert w seminarium

Kolejne wykonanie oratorium
W niedzielę, 9 grudnia, znów 

będzie można wysłuchać wyko-
nania oratorium do słów ks. bp. 
Józefa Zawitkowskiego i muzyki 
Jerzego Filipowicza pt. „Domus 
Dei et porta coeli” (łac. „Dom 
Boży i brama nieba”, cytat z Księ-
gi Rodzaju). Premierę miało 14 
października podczas mszy św.  
z okazji 350. rocznicy konsekracji 
bazyliki katedralnej.

W niedzielę utwór wykonają 
co sami wykonawcy co wówczas, 
a więc Łowicka Orkiestra Kame-
ralna z solistami: Małgorzatą Ku-
stosik (mezzospopran), Marcinem 
Drzażdżyńskim (tenor), Niną Kie-
rus (alt), Weroniką Mońką (skrz-
pypce) i Dymitrem Kościuszką 
(trąbka). Program koncertu jest 

szerszy niż samo oratorium, bę-
dzie też m.in. występ Malwiny 
Ciesielskiej.

Początek koncertu zaplanowa-
ny jest na godzinę 15.00.    tm

Łowicz
Patriotycznie 
na Korabce 

W niedzielę 9 grudnia, po mszy 
św. o godz. 10.00, rozpocznie się 
koncert patriotyczny w wykona-
niu Zespołu Śpiewaczego Ksin-
zoki. Tym razem bardziej i mniej 
znane utwory usłyszeć będzie 
można w gwarze łowickiej.  mwk

Irena Śmigiera-milewska na ostatniej sesji Rady Gminy otrzymała od wójta Stanisława Linarta 
podziękowania za 36 lat pracy w gminie.

Sanniki | koncert świąteczny 

„Znane i mniej znane...”
Bardzo ciekawie zapowiada 

się koncert świąteczny, który od-
będzie się w sobotę, 8 grudnia, 
o godz. 17.00, w pałacu w San-
nikach. Wraz z dwoma gwiaz-
dami: mezzosopranistką Ali-
cją Węgorzewską-Whiskerd oraz 
skrzypaczką Natalią Walewską 
wystąpią łowickie „Koderki”. 

Nie tak dawno, 24 listopada, 
TVP Kultura pokazała premiero-
wo odcinek programu dokumen-
talnego „Szlakiem Kolberga”,  
w którym wystąpiła wspomniana 
śpiewaczka wraz ze śpiewakiem 
ludowym Stanisławem Madanow-
skim z Boczek Chełmońskich. 
Śpiewaczka operowa, będąca też 
dyrektorem artystycznym War-
szawskiej Opery Kameralnej, 
przyjechała do niego, by nauczyć 

się przyśpiewek i poznać tradycyj-
ną muzykę łowicką. Wkrótce bę-
dzie miała okazję spotkać się rów-
nież i z Koderkami. 

Druga z artystek, Natalia Wa-
lewska, jest koncertującą skrzy-
paczką, wykształconą m.in. przez 
legendarnego wirtuoza skrzypiec 
Leonida Kogana. Jest koncertmi-
strzynią Orkiestry Symfonicznej 
Polskiej Filharmonii Bałtyckiej  
w Gdańsku. 

Łowickie „Koderki” wystąpią 
w charakterze supportu przed pa-
niami. – Nie będą tańczyć, tylko 
zaśpiewają kilka kolęd i pastorałek 
– może nawet wspólnie z mezzo-
sopranistką – zapowiada Monika 
Gadzińska z ECA Sanniki. Wstęp 
nie jest tani, bilety kosztują 35 zł 
(ulgowe 17 zł).  mak 
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Łowicz | Promocja książki pt. „warszawiak w urzeczu” 

Wnuk ocalił 
rękopis dziadka
W niedzielę,  
25 listopada, odbyła się  
promocja książki 
Ryszarda Ostrowskiego pt. 
„Warszawiak w Urzeczu”, 
którą zredagował i wydał 
dzięki dofinansowaniu  
z Małych Grantów 
jego wnuk – Karol 
Jędrzejczak. O książce  
i życiu dziadka opowiadał 
zgromadzonym w sali 
ślubów przy Łowickim 
Ośrodku Kultury.

Karol Jędrzejczak mieszka 
wraz z rodziną w okolicach Ło-
dzi, ale pochodzi z Łowicza, jest 
fizykiem, zajmuje się promie-
niowaniem kosmicznym w łódz-
kiej filii Narodowego Centrum 
Badań Jądrowych. W rozmowie  
z nami powiedział, że pomysł wy-
dania książki zrodził się u niego 
po tym, jak odnalazł – ocalały po 
pożarze – rękopis dziadka. Był na-
pisany tak, jakby Ryszard Ostrow-
ski przygotowywał się do publi-
kacji swoich wspomnień, jednak 
później te starania zarzucił. Wy-
dał kiedyś tylko niewielki ich frag-
ment, w nieco zmienionej formie, 
w ramach konkursu na wspomnie-
nia spółdzielców pt. „Urzekł mnie 
jabłoniowy sad”. 

– Nie są to osobiste wspomnie-
nia przeznaczone tylko dla rodzi-
ny, ale widać pewien rodzaj au-
tocenzury, związanej z tym, że 
te wspomnienia prawie na pew-
no miały być wydane – przeko-
nuje Karol Jędrzejczak, dodając, 
że książka może zaciekawić np. 
osoby interesujące się lokalną hi-
storią. 

Ryszard Ostrowski urodził się 
w 1910 roku, dzieciństwo i mło-
de lata spędził w najbiedniejszej 
części warszawskiej Pragi (tzw. 
Szmulki). Udało mu się zdobyć 
wykształcenie, a następnie został 
wzięty do Szkoły Podchorążych 
Rezerwy. – Po powrocie nie miał 
co ze sobą zrobić. Panowało bez-
robocie. Dowiedział się, że dyrek-
tor jego szkoły, który był zagorza-
łym piłsudczykiem, awansował  
i pracuje w ministerstwie. Poszedł 
do niego, zameldował się „po 
wojskowemu” i poprosił o przy-
dział do pracy. Ten człowiek wy-
buchnął śmiechem i powiedział, 
że „coś się załatwi” – i załatwił,  
w Urzeczu koło Łowicza. Dla 
dziadka to było na końcu świata  
– opowiada Karol Jędrzejczak. 

Początkowo czuł się w Urzeczu 
jak przybysz, niektórzy mieszkań-
cy tych stron byli od niego znacz-
nie majętniejsi, jednak przyjechał 
tu z poczuciem misji, że został 
skierowany, by nauczać. 

Ryszard Ostrowski otrzymał 
przydział niedługo przed roz-
poczęciem II wojny światowej,  
w Urzeczu spędził łącznie 12 lat, 
w tym wojnę. Był jedynym na-

uczycielem w szkole I stopnia. Pa-
radoks polegał na tym, że szkoła 
na wsi była 4-klasowa i dyspono-
wała jedną izbą, a dzieci musia-
ły powtarzać klasy po dwa razy, 
by wypełnić 7-letni obowiązek 
szkolny. – Dziadek nie był przy-
gotowany do nauczania w szko-
le, gdzie jest jedna klasa i 7 rocz-
ników równocześnie – relacjonuje 
nam jego wnuk. Dzięki życzliwej 
pomocy Kazimierza Jędrzejczy-
ka, znanego nauczyciela i społecz-
nika z sąsiednich Zdun, poradził 
sobie jednak ze zorganizowaniem 
nauczania. W późniejszych latach 
zakładał także spółdzielnię spo-
żywców w Urzeczu. 

Po zakończeniu wojny Ryszard 
Ostrowski przeniósł się do Ło-
wicza, w którym aktywnie dzia-
łał na rzecz szkolnictwa i spół-
dzielczości, był jednym z trzech 
współzałożycieli i wiceprezesem 
Łowickiej Spółdzielni Ogrodni-
czo-Pszczelarskiej „Pszczółka”. 
Był organizatorem i w później-
szym czasie dyrektorem kilku 
szkół, aktywnie działał na rzecz 
szkolenia przyszłych pracowni-
ków dla dopiero powstających 
zakładów ZPOW ,,Łowicz”. 

Sprowadzał m.in. nowe odmiany 
warzyw do Łowicza. 

– Odnalazł się bardzo szybko, 
trafił na życzliwych ludzi. Poza 
tym ożenił się tutaj: babcia była 
Łowiczanką z Urzecza – relacjo-
nuje wnuk. W Łowiczu miesz-
kali w domu przy ul. Zgoda, z 
którego później wyprowadził się 
do bloków na os. Starzyńskiego 
(dawniej os. 22 Lipca). Po przej-
ściu na emeryturę zaczął spisywać 
swoje wspomnienia, co zakończył 
w 1975 roku. W piwnicy w blo-
kach przeleżały kilkadziesiąt lat, 
ale wnuk Ryszarda Ostrowskiego 
ocalił je od zapomnienia. Wyko-
nał żmudną pracę przepisywania 
rękopisu na komputer, jednocze-
śnie redagując tekst.  aa 

zakopane | konkurs Jednego wiersza

Poeci, ślijcie wiersze
Zaprzyjaźniony  
z naszą redakcją Tygodnik 
Podhalański z Zakopanego 
już po raz ósmy ogłasza 
Konkurs Jednego Wiersza 
im. J. Tawłowicza.  
Na wiersze jego redakcja 
czeka do końca tego roku.

Tematyka wierszy jest dowol-
na, nie ma też ograniczeń wie-
kowych. Wiersze będą oceniane 
w dwóch kategoriach: literackiej 
i gwarowej. Każdy poeta może 
przysłać tylko jeden wiersz.

Utwór należy opatrzyć go-
dłem – słowem (pseudonimem). 
To samo godło powinno występo-
wać w oddzielnym pliku z danymi 
o autorze (imię, nazwisko, adres, 
numer telefonu). Obydwa pliki  
(w programie Word) należy do-
łączyć do maila w formie załącz-
ników i wysłać na adres: poezja
@24tp.pl. W tytule należy wpisać 
„konkurs jednego wiersza”.

Wiersze w kat. literackiej będą 
oceniane przez jury pod przewod-
nictwem Michała Zabłockiego, 
krakowskiego poety i prezesa kra-
kowskiego oddziału Stowarzysze-
nia Pisarzy Polskich.

Utwory gwarowe będzie oce-
niać jury pod przewodnictwem dr 
hab. Anny Mlekodaj, znawczyni 
poezji gwarowej, wykładowczy-
ni w Państwowej Podhalańskiej 
Wyższej Szkole Zawodowej.

Laureaci otrzymają statuetki 
autorstwa Joanny Borowicz. Lau-
reat kat. literackiej z osobą towa-
rzyszącą w nagrodę spędzi week-

end w Termach Bania w Białce 
Tatrzańskiej. Zwycięzca kat. gwa-
rowej będzie odpoczywał z oso-
bą towarzyszącą nad Bałtykiem  
– w pensjonacie „Pan Tadeusz”  
w Łebie. Obydwoje będą mieli 
spotkania autorskie w Zakopanem.

Ogłoszenie wyników nastąpi 
23 lutego przyszłego roku, pod-
czas Nocy Poetów w Zakopanem, 
w Grand Hotel Stamary. Będzie 
to impreza otwarta dla wszyst-
kich, którzy piszą wiersze i lubią 
poezję. Każdy będzie miał szan-
se przeczytania jednego swojego 
wiersza, niezależnie od udziału  
w konkursie i werdyktu jury.

Najlepsze wiersze wybra-
ne przez jury Konkursu Jednego 
Wiersza zostaną opublikowane  
w Tygodniku Podhalańskim. Re-
gulamin na 24tp.pl

Beata zalot 
tygodnik Podhalański

Karol Jędrzejczak zredagował  
i wydał dzięki dofinansowaniu  
z Małych Grantów wspomnienia 
dziadka – Ryszarda Ostrowskiego.

Łowicz | Atelier Artystyczne

Pianino w roli głównej
Dwa otwarte dla publiczności 

koncerty organizuje w najbliż-
szym czasie łowickie Atelier Ar-
tystyczne Barbary Szkudlarek, 

w którym gry na pianinie uczą 
się dzieci i młodzież.

10 grudnia o godz. 13.00, 
wspólnie ze Szkołą Podstawową 
nr 4 w Łowiczu, organizuje ono 
w budynku szkoły „Szopeniadę”. 
Podopieczni Atelier zaprezentują 
repertuar pianistyczny. Z kolei na 
14 grudnia o 17.30 planowany jest 
koncert kolęd w budynku ZNP  
w Al. Sienkiewicza. Pianistycz-
ne występy wzbogacone będą  
o śpiew zawiązanego w ramach tej 
prywatnej szkoły chórku pod na-
zwą „Atelierowski Fajny Chórek”.

– Naszymi uczniami są dzie-
ci i młodzież od 6. roku życia do 
maturzystów, będzie można usły-
szeć grę mieszkańców Łowicza  
i Nieborowa – zachęca do przyj-
ścia Barbara Szkudlarek.   tm

Statuetka dla laureatów 
autorstwa Joanny borowicz. 
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wsPoMnIenIa nIe tyLko z urzeCza 
książka pt. „warszawiak 
w urzeczu” zawiera 
wspomnienia nauczyciela 
i spółdzielcy Ryszarda 
Ostrowskiego, napisane przez 
autora w pierwszej osobie. Na 
117 stronach zawarte zostały 
wspomnienia, począwszy od  
I wojny światowej, do przejścia 
przez autora na emeryturę  
w 1970 roku. 
książka została podzielona 

na cztery rozdziały: pierwszy 
obejmuje dzieciństwo 
i młode lata spędzone 
na warszawskiej Pradze, 
edukację, a także służbę 
wojskową; drugi: pracę 
młodego nauczyciela 
skierowanego do szkoły  
w urzeczu, trzeci: spędzoną 
w tych stronach II wojnę 
światową i czwarty: powojenną 
pracę w Łowiczu jako 

nauczyciel, a później inspektor 
szkolny. Najwięcej uwagi autor 
poświęca jednak 12-letniemu 
okresowi pobytu w urzeczu. 
książka został wydana  
w nakładzie 100 egzemplarzy, 
z czego 60 zostało rozdanych 
w czasie spotkania 
promocyjnego. Pozostałe 
egzemplarze oczekują na 
zainteresowanych w siedzibie 
ŁOk. oprac. aa 
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zduny | IV Regionalny Festiwal Piosenki Polskojęzycznej

Konkurs prawie na 100 głosów
Ponad 90 młodych artystów zaprezentowało się  
30 listopada na IV Regionalnym Festiwalu Piosenki 
Polskojęzycznej w GOK w Zdunach. – Prezentacje stały  
na dość wysokim poziomie, mnie zaskoczyło w nich  
m.in. to, że większość występujących sięgnęła po starszy 
repertuar – powiedziała nam jedna z jurorek, Marta Wilk.

Laureaci i część wyróżnionych 
zaprezentowała się na koncercie 
galowym 2 grudnia.

Jurorka, wokalistka i absol-
wentka Akademii Muzycznej  
w Katowicach powiedziała nam 
jeszcze, że piątkowe przesłucha-
nia trwały z przerwami od godz. 
9.00 do godz. 18.00. I mimo że 
było ich tak dużo, oceniający 
nie mieli problemu z wytypowa-
niem najlepszych, szerzej dysku-
towano jedynie nad przyznaniem 
wyróżnień. Zwróciła też uwagę 
na to, że wśród prezentacji było 
mało współczesnego popowego 
repertuaru, dużą jego część sta-
nowiły piosenki starsze, z lat 60.  
i 70. XX wieku.

Podkreśliła, że dzieci młodsze 
miały dobrze dobrany dziecięcy 
repertuar. W kilku przypadkach 
przygotowujący przesadzili jed-
nak z obarczaniem śpiewających 
dodatkowo układem choreogra-
ficznym, co rozpraszało dzieci, 
które nie mogły w pełni skupić 
się na śpiewie. – Myślę, że dzieci 
na scenie same odnajdą się rucho-
wo, nie powinno się im zbyt wiele 
narzucać, bo może się okazać, że 
występ nie będzie przekonywują-
cy i szczery, najlepsza jest prostota 
– uważa Marta Wilk.

Wśród nagrodzonych i wyróż-
nionych są zdaniem jurorki osoby 
z dużym potencjałem artystycz-
nym i osobowościowym. Jako cie-

kawe wyróżniła występy: Alicji 
Lis z Pijarskiej Szkoły Podstawo-
wej w Łowiczu, która wykonała 
piosenkę „Rozkwitały pąki bia-
łych róż” akompaniując sobie na 
gitarze oraz Maję Kołaczyńską, 
która zaśpiewała a capella Bogu-
rodzicę. – To wykonanie nas za-
skoczyło, uhonorowaliśmy je spe-
cjalnym wyróżnieniem, bo utwór 
był bardzo poprawnie i czysto wy-
konany, a trzeba pamiętać, że nie 
jest łatwy pod względem muzycz-
nym, jak i językowym.

Jurorkę zaskoczyło, że ostatnia 
kategoria wiekowa nie miała ogra-
niczeń i w konkursie może w za-
sadzie każdy wziąć udział. Sko-
rzystała z tego, już kolejny raz, 
seniorka Zofia Wójcik z Świeryża, 
która zaśpiewała „Gdzie są kwiaty 
z tamtych lat”.

Maja Ciesielska z SP 2 w Ło-
wiczu wystąpiła na zduńskim 
festiwalu już po raz ósmy. W 
kategorii wiekowej 13-15 lat za-
jęła pierwsze miejsce za piosenkę 

„Tango na głos, orkiestrę i jeszcze 
jeden głos”. – To był mój pierw-
szy festiwal, na którym zaśpiewa-
łam przed większą publicznością  
i chyba za każdym razem udawa-
ło mi się wrócić z niego z jakąś 
nagrodą – mówi nam. – Dlatego 
czuję do niego duży sentyment  
i chętnie tu wracam. Widzę też  
z perspektywy tych lat, że festiwal 
się zmienia i staje się coraz bar-
dziej profesjonalny. 

Maja powiedziała nam, że 
chciałaby w przyszłości związać 
swoją przyszłość ze sceną i udział 
w tej decyzji ma też impreza  
w Zdunach. 

Natomiast dla siedmiolet-
niej Zosi Wojtysiak z Łaźnik był  
to pierwszy występ, dziewczyn-
ka zajęła II miejsce w swojej ka-
tegorii. Zaśpiewała „Na ramieniu 
wróżka”. Jak nam powiedzia-
ła, nie czuła stresu, występ na  
scenie bardzo się jej podobał  
i chciałaby na niej jeszcze raz  
zaśpiewać. Mama Zosi, Katarzyna Wojty-

siak, dodaje, że córka przygoto-
wywała się do występu w domu, 
ale pomagał jej w tym wuj, zna-
ny akordeonista Szymon Mońka. 
– Niedawno Zosia wystąpiła na 
mini konkursie piosenki w GOK 
i bardzo się jej spodobało, mieli-
śmy trochę obawy, czy powinna 
zaśpiewać na tym regionalnym fe-
stiwalu, ale ostatecznie uznaliśmy: 
– Dlaczego nie? – opowiada.

Dyrektor ośrodka Halina 
Anyszka podsumowuje, że festi-
wal w tym roku się udał, zarów-

no pod względem ilości występu-
jących, jak i poziomu prezentacji. 
Cieszy ją, że utrzymuje się on,  
w różnych formach, nieprzerwa-
nie od 1999 roku. A finansowy 
ciężar jego przygotowania bierze 
na siebie samorząd gminy Zduny.

W tym roku nagrodami w kon-
kursie dla laureatów w dwóch 
pierwszych kategoriach były bony 
na zakupy do zrealizowania w sa-
lonach Empik, a w dwóch star-
szych nagrody pieniężne. Oprócz 
tego uczestnicy otrzymali słody-
cze.  tb

wynIkI konkursu festIwaLowego:
w kategorii wiekowej 6-9 lat:  
I miejsce – weronika 
Nockowska ze Studia „Talent” 
Jeżów za wykonanie piosenki 
„Mama wszystko wie”,  
II miejsce – Zofia wojtysiak  
z Łaźnik, III miejsce – lena 
Muras z SP Mysłaków. 
wyróżnienia przyznano pięciu 
uczestnikom.

w kat. wiekowej 10-12 lat:  
I miejsce – Gabriela Paga z SP 
bolimów za piosenkę „Ostatni 
taki wóz”, II miejsce – Natalia 
kosiorek z GOk Nieborów, filia 
bełchów, III miejsce – Jagoda 
Pawlata z SP Domaniewice. 
wyróżnienia otrzymało sześciu 
uczestników, wyróżnienie 
specjalne odebrała Maja 

kołaczyńska z SP Sobota 
za wykonanie a capella 
bogurodzicy.
w kategorii wiekowej 13-15 lat:  
I miejsce – Maja Ciesielska  
z SP nr 2 w Łowiczu za 
piosenkę „Tango na głos, 
orkiestrę i jeszcze jeden głos”,  
II – Mateusz warzywoda z ZSP 
Popów Głowieński, III miejsce – 
Alicja lis z Pijarskiej SP  

w Łowiczu. wyróżnienia trafiły 
do trzech uczestników.
w kategorii 16 lat i powyżej: 
I miejsce – weronika 
kołodziejczyk ze Studia Star  
z Łowicza za piosenkę  
„wariatka tańczy”, II miejsce  
– Agata wolff z ŁOk, III miejsce 
– Patrycja Jakubiak z GOk 
Domaniewice. wyróżniono 
jedną osobę. tb

maja Ciesielska z SP 2 w Łowiczu 
– I miejsce w grupie 13-16 lat.

Wyróżniona Agata Ciesielska  
z Pijarskiej SP w Łowiczu
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Wyróżniony Dawid Fabjański  
z SP nr 2 w Łowiczu.
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Wyróżniona michalina Wysocka 
z GOk Nieborów.
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 INFoRmAtoR ŁOwICkI 

informacje
 � Infolinia PKP Intercity 703 200 200, 

koleje Mazowieckie 22 364 44 44, Łódzka 
kolej Aglomeracyjna (42) 205 55 15

 � Informacja PKS 46-837-38-13
 �Krajowe Biuro Numerów 118-913
 �międzynarodowe Biuro Numerów 

118-912
 �Rozmowy krajowe – zamawianie 

19050 (koszt 1,07 zł z VAT)
 �Rozmowy międzynarodowe – zama-

wianie 19051 (koszt 1,07 zł z VAT)
 �Awarie tel. stacjonarnych – zgłoszenia: 

801 505 505
 �Biuro zleceń 19497 (zamawianie budze-

nia, przypominanie o terminie załatwienia 
sprawy, przekazywanie życzeń itp.).

telefony
 �  taxi osobowe: 46-837-34-01; 46-191-91; 

46-830-05-00; 606-486-555; 600-508-308; 
Dworcowa: 602-774-552

 �taxi bagażowe: 46-837-35-28 
 �Powiatowy urząd Pracy: 46-837-04-20
 �Starostwo Powiatowe w Łowiczu: 

sekretariat 46 837-59-02
 �urząd miejski: sekretariat 46-830-91-51 
 �urząd Skarbowy: centrala 46 837-43-

58, 46-837-32-38, sekretariat 46-837-80-28 
 �zuS 46-830-17-12
 �Łowickie Stowarzyszenie Abstynenc-

kie „Pasiaczek” Łowicz, ul. św. Floriana 7, 
tel. 46-837-66-92, pon.-pt. godz. 16.-20.00.

 �Grupa AA „Łowiczanka” spotkania  
przy klubie Pasiaczek czw. godz. 19.00. 

 �Punkt pomocy dla ofiar przemocy  
w rodzinie (siedziba Stowarzyszenia 
„Nadzieja” ul. Podrzeczna 3a),  
tel. 46-830-03-63, czynny: 16.00-19.00.

 �Gminna Grupa Abstynencka  
w Bielawach, spotkania w czwartki 
w godz. 10-11. Informacji udziela uG biela-
wy w czwartki w godz. 8.00-10.00.

 �Punkt konsultacyjny przy Grupie 
Wsparcia „Przeminęło z wiatrem”  
w Domaniewicach, (problem przemocy)  
czynny: pt. 16-18 tel. 46-838-33-11.

 �Samopomocowa Grupa Abstynencka 
„Nie ma mocnych” w zdunach 
(siedziba GOk), czw. godz. 18.00.

dyżury przychodni
 �Nocna i świąteczna pomoc lekarska  

ul. ułańska 28, tel. 46-837-56-11, 46-837-56-
12, 46-837-56-13 lub 509-056-091– czynna: 
w dni robocze 18.00-8.00, soboty, niedziele 
i święta od 8.00 (przez 24 h). 

 �Poradnia Leczenia uzależnień,  
ul. ułańska 28, tel.46-837-37-07

 �Poradnia zdrowia Psychicznego  
ul. 3 Maja, tel. 46-837-33-07

pogotowia
 �Pogotowie ratunkowe 999 alarmowy
 �Straż pożarna 998 alarmowy
 �Policja 997 alarmowy
 �Policyjny telefon zaufania 837-80-00
 �ogólnopolska poradnia telefoniczna  

dla osób dorosłych w kryzysie  
emocjonalnym, czynna od pon.-pt. godz. 
14.00-22.00 pod bezpłatnym numerem 
telefonu 116 123; www.116123.edu.pl

 �Pogotowie energetyki cieplnej  
46-837-59-16

 �Pogotowie wod.-kan. 46-837-35-32
 �Pog. energetyczne 991, 46-830-15-00
 �Awarie oświetlenia ulicznego  

w Łowiczu: 881-551-551, 46 830-91-53 
 �Warsztat konserwatorski  

ŁSM 46-837-65-58
 �Gaz butlowy: 516-053-554, 697-

649-492, 46-837-84-40, 46-837-16-16, 
46-837-66-08, 46-837-41-02, 46-837-30-30, 
46-837-20-37, 46-838-36-36, 509-887-080; 
46-837-47-77, 46-837-44-44

 �zakłady pogrzebowe: 46-837-53-85, 
46-837-07-10, 46-837-20-22, 46-837-26-74, 
46-838-72-62, 602-131-698

 �Lecznice dla zwierząt:  

ul. Starościńska 5, tel. 46-837-52-48, 
ul. Chełmońskiego 31, tel. 46-837-35-24, 
ul. krakowska 28, tel. 46-830-22-86,  
Łyszkowice, tel. 46-838-87-19 
bielawy, tel. 46-839-20-95

 �Wojewódzkie Centrum zarządzania 
Kryzysowego w Łodzi 9287; 42 664-14-09, 
42 664-14-10, 26 144-44-05

apteki
 �Łowicz – apteka całodobowa: 

ul. Stanisławskiego, tel. 46-830-22-02

msze święte  
w niedziele i święta

 �Kościół pw. św. Ducha: 7.00, 8.30, 
10.00, 12.00, 18.00. 

 �Kościół pw. Chrystusa Dobrego 
Pasterza: 7.00, 8.00, 10.00 (dla młodzieży), 
11.15 (dla dzieci), 12.30, 17.00. 

 �Bazylika Katedralna: 7.00, 9.00, 10.30, 
12.00, 18.00.

 �Kościół o.o. Pijarów: 8.00, 9.30, 11.00, 
12.30, 16.00. 

 �Kościół Sióstr Bernardynek: 8.00, 10.00
 �Kościół pw. matki Bożej Nieustającej 

Pomocy: 8.00, 10:00, 12.30, 18.00.
 �Kaplica seminaryjna: 10.00.

basen w Łowiczu 
ul. kaliska 5, tel. 46-837-32-94

Grafik wejść na pływalnię dla posiadają-
cych karnety i kupujących bilety  
(grafik orientacyjny, dokładne informacje 
na miejscu); pon.-pt. ostatnie wejście o 21; 
sob.-ndz. ostatnie wejście o 19.00:

 �Poniedziałek, środa, piątek  
– 16.20-18.30; 19.30-22.00;

 �Wtorek, czwartek – 15.45-18.30; 
19.30-22.00;

 �Sobota – 10.30-20.00;
 �Niedziela – 9.40-20.00.

boiska i hale 
sportowe

 �Boiska orlik ul. Grunwaldzkiej 9 
w Łowiczu tel. 735-048-951

 �Boiska orlik ul. Bolimowskiej 15/19  
w Łowiczu tel. 516-031-268; czynne: 
12.00-20.00

 �Stadion piłkarski w Łowiczu ul. Starzyń-
skiego 6/8, tel. 46-837-62-08

 �Stadion wielofunkcyjny w Łowiczu  
ul. Jana Pawła II nr 3, tel. 46-837-51-06

 �Hala oSiR nr 1 ul. Jana Pawła II nr 3 
w Łowiczu, tel. 46-837-51-06, czynna: 7.00-
15.00 (we wtorki 7.00– 20.00)

 �Hala oSiR nr 2 ul. topolowa 2  
w Łowiczu, tel. 46-837-09-04; czynna: 
8.00– 16.00 (czwartek 8.00-20.00) 

 �Boiska orlik przy SP nr 1 w Łowiczu 
tel. 519-130-551, czynne: pon.-pt. 12.00-
20.00, sob.-ndz. 12.00-20.00;

 �Boisko przy SP nr 4 w Łowiczu –  
tel. 46 837-36-94

 �Boisko przy Lo im. Chełmońskiego  
w Łowiczu – 46 837-42-00

 �Boisko orlik w Popowie tel. 46 895-15-36
 �SP Bąków Górny – 46 838-79-66
 �SP Bednary – 46 8386576
 �SP Kocierzew Płn. – 46 838-48-26
 �SP Stachlew – 46 838-67-29  

(tylko dla mieszkańców gminy Łyszkowice)
 �SP mysłaków – 46 838-59-25
 �SP Nieborów – 46 838-56-94
 �Gimnazjum Bolimów – 46 838-03-99
 �Kompleks sportowy w Bolimowie 

czynny od 8.00 do zmroku
 �Gimnazjum Łaguszew – 46 838-43-93
 �zSP Błędów – 46 838-14-76

muzea i wystawy
 �muzeum w Łowiczu ul. Stary Rynek 5/7 

– czynne od wtorku do niedzieli w godz. 
10.00-16.00 (ostatnie wejście 15.30). bilety: 

normalny 12 zł, ulgowy 7 zł, wystawy czaso-
we 3 zł, rodzinny (2 dorośli + 2 dzieci do 18 
r.ż.) 30 zł; na wystawy czasowe 3 zł; wstęp 
bezpłatny na wystawy stałe – środa. 

„Sztuka Baroku” – stała wystawa 
rzemiosła artystycznego (meble, tkaniny, 
szkło, porcelana), malarstwa i rzeźby; 
„Historia miasta i regionu” – stała 
wystawa zabytków archeologicznych,  
militariów, portretów trumiennych, pamią-
tek powstańczych, gabinet kolekcjonera; 
„Etnografia Księstwa Łowickiego” 
– stała wystawa strojów ludowych, wycina-
nek, rzeźby, ceramiki, tkanin i eksponatów 
z dziedziny papieroplastyki; 
„Piękno w drewnie ukryte – konser-
wacja zabytków etnograficznych XIX 
– pocz. XX w. z kolekcji muzeum  
w Łowiczu” – stała ekspozycja etnogra-
ficzna w budynku muzeum, na ekspozycji 
plenerowej w skansenie przy muzeum 
oraz w skansenie w Maurzycach.
Izba Pamięci Łowickich Żydów – 
wystawa stała, ukazująca dzieje społecz-
ności żydowskiej w Łowiczu, od chwili 
pojawienia się starozakonnych w mieście, 
poprzez powstanie i intensywny rozwój 
Gminy Żydowskiej, aktywny udział  
w społeczno-gospodarczym życiu miasta  
w XIX i XX w., wybuch II wojny światowej, 
aż do ostatecznej jej zagłady;
#1Nowe szycie makatki/otwarty 
konkurs – wystawa współczesnej 
kolekcji makatek, zróżnicowana zarówno 
pod względem tematów, jak i technik 
wykonania; czynna do 30 grudnia.
 �Skansen przy muzeum w Łowiczu –  

do 31 marca czynny tylko z zewnątrz; 
obowiązuje bilet spacerowy 2 zł; 

 �Łowicki Park Etnograficzny – Skansen 
w maurzycach – do 31 marca nieczynny

 �muzeum Diecezjalne w Łowiczu,  
Stary Rynek 20; w ofercie oprócz zwiedza-
nia muzeum: wejście na taras widokowy 
katedry (wys. 35 m), oprowadzanie po ba-
zylice katedralnej, projekcja 15-minutowego 
filmu o historii kościoła, jego renowacji  
i stanu obecnego, 30-minutowy koncert 
organowy i prezentacja zabytkowych orga-
nów; czynne od poniedziałku do czwartku 
w godz. 10.00-16.00, piątki i soboty w godz. 
10.00-14.00, niedziele i święta – nieczynne. 

 �  Galeria Browarna w Łowiczu,  
ul. Podrzeczna 17, tel. 691-979-262:

„matter of the Earth” – wystawa 
malarstwa prof. wandy Paklikowskiej-
-winnickiej (1911-2011)
 �Foto Art. Galeria „Ekspozycja 34” 

w Łowiczu, Galeria Łowicka (wejście od 
strony ul. Stanisławskiego), wstęp wolny: 

„Namaste! Podróż do Indii i Nepalu” – 
zdjęcia łowiczanki edyty Zawół z podróży 
do Indii, a także do Nepalu.
 �muzeum Guzików w Łowiczu – eks-

pozycja 500 guzików, w tym ok. 200 sztuk 
guzików personalnych; Galeria Łowicka,  
I piętro, ul. Stanisławskiego. 

 � Izba Pamięci Stanisława Klickiego 
w Łowiczu – wystawa urządzona przez 
Grupę Historyczną „kampinos” na I piętrze 
baszty im. gen. klickiego; czynna w niedzie-
le, w godz. 16.00-18.00. wstęp wolny.

 �miejska Biblioteka im. A. K. Cebrow-
skiego, Łowicz, os. bratkowice 3a:

„Łowicz w zbiorach biblioteki” – pre-
zentacja wydruków o Łowiczu z książek 
wydanych w XIX i XX wieku. Ponadto księ-
gozbiór lovicianów (ponad 700 tytułów) 
– dostępny w czytelni. wstęp wolny.
 �„Powrót do przeszłości 1919-2014 – 

95. rocznica przybycia do Łowicza  
10 Pułku Piechoty” – wystawa zdjęć w du-
żym formacie; Zespół Szkół Ponadgimna-
zjalnych nr 1 w Łowiczu, ul. Podrzeczna 30.

 �muzeum motoryzacji, Nieborów 231a 
– do 30 kwietnia wstęp po telefonicznym 
uzgodnieniu (tel. 46 838-50-68, 501-945-
960). bilety: normalny 10 zł, ulgowy (dzieci 
i młodzież do lat 15., emeryci, renciści) 7 zł, 
dzieci do lat 7 bezpłatnie.

 �Nieborów i Arkadia: Pałac, wystawa 
majoliki Nieborowskiej – do końca lutego 
ekspozycje muzealne – nieczynne.

 �Nieborów i Arkadia: ogrody – do 31 
marca czynne od godz. 10.00 do zmierz-
chu. wstęp bezpłatny.

 �Sanniki: zespół Pałacowo-Parkowy  
czynny codziennie w godz. 7.30-22.00; 
opieka przewodnika od pn.-pt. w godz. 
8.00-15.30. Zwiedzanie pałacu pod opieka 
przewodnika: pon.-pt. w godz. 8.00-15.30; 

sob.-ndz. 10.00-18.00. bilety do pałacu –10 
zł (normalny), 3 zł (ulgowy), dzieci do lat 6 – 
gratis. Na teren parku – wstęp wolny. 

„ożywić historię, czyli pałac  
w Sannikach za czasów Natanso-
nów i Dziewulskich” – wystawa stała 
dotycząca historii kolejnych właścicieli 
dóbr sannickich; 
„Lekkość płatków śniegu, ciężkość 
świątecznego stołu” – wystawa malar-
stwa Agnieszki kopczyńskiej; wernisaż: 
sobota, 8 grudnia, po koncercie o godz. 
17.00;
 �Sromów: muzeum Ludowe rodziny 

Brzozowskich – czynne: pon.-pt. 9.-17.00, 
ndz. i święta 12.00-17.00. Sromów 11, gmina 
kocierzew; tel. 46-838-44-72.

 �Walewice: w kompleksie można 
zobaczyć m.in. Apartament Napoleoński, 
kaplicę pałacową, poznać historię hodowli 
koni rasy półkrwi angloarabskiej. 

Pałac – do końca kwietnia zwiedzanie 
wyłącznie po wcześniejszej rezerwacji: 
tel. 693-422-684; bilety: ulgowy (ucznio-
wie, studenci do 26 lat) 10,00 zł/os.; 
normalny (dorośli) – 15,00 zł/os.
Stadnina koni – zwiedzanie indywidu-
alnie od pon. do pt. w godzinach 8.00-
14.00, po wcześniejszej rezerwacji,
grupy zorganizowane w tygodniu 
i w weekendy po wcześniejszej rezer-
wacji, tel. 693-422-684; bilety: ulgowy 
(uczniowie, studenci do 26 lat) – 5,00 zł/
os., normalny (dorośli) – 8,50 zł/os.
 �złaków Kościelny: obrazy matki 

Boskiej Częstochowskiej w wykonaniu 
dzieci ze Szkoły Podstawowej w Mastkach; 
wystawa w kościele pw. wszystkich świę-
tych, czynna do odwołania.

 �Wystawa on-line: „Gloria Victis  
1863-1864. Pamięć i tradycja w 150. 
rocznicę wybuchu Powstania Stycznio-
wego na ziemi Łowickiej” – wystawa 
przygotowana na podstawie materiałów 
archiwalnych prezentowanych w 2013 r.  
w siedzibie Oddziału w Łowiczu Archiwum 
Państwowego m.st. warszawy; www. 
warszawa.ap.gov.pl/powstanie/lowicz/

koncerty
 �Piątek, 7 grudnia:
godz. 17.30 – Koncert charytatywny – 
wystąpią młodzi wokaliści z terenu gminy 
bolimów, zespół dziecięcy pod kierun-
kiem Pawła Godlewskiego i kabaret w 
wykonaniu uczniów ZS-P w bolimowie; 
uzbierane pieniądze przeznaczone będą 
na protezę nogi dla 66-letniego miesz-
kańca gminy; Gminny Ośrodek kultury 
w bolimowie;
godz. 20.00 – Piwniczne Blues Jam 
Session, vol. 2 – wspólne granie na 
żywo, prowadzący: Jacek Machnikow-
ski - gitarzysta, zespołu „koniunktura”; 
ArtPiwnica w Łowiczu, Stary Rynek 5/7  
(wejście od ul. 3 Maja); wstęp wolny.
 �Sobota, 8 grudnia:
godz. 20.00 – Saturday Rock Night 
vol. 2: Konkubent + gość; ArtPiwnica 
w Łowiczu, Stary Rynek 5/7 (wejście od 
ul. 3 Maja); bilety: 15 zł.
godz. 17.00 – „znane i mniej znane...” – 
koncert świąteczny, wystąpią: Dziecięco-
-Młodzieżowy Zespół ludowy „koderki” 
oraz Alicja węgorzewska-whiskerd 
(śpiew) i Natalia walewska (skrzypce); 
Pałac w Sannikach, ul. warszawska 142; 
wstęp wolny.
 �Niedziela, 9 grudnia:
godz. 10.00 – Koncert patriotyczny 
zespołu Śpiewaczego „Ksinzoki” 
– utwory będą śpiewane w gwarze 
łowickiej, koncert po porannej mszy św.; 
kościół na korabce w Łowiczu.
godz. 15.00 – „Domus Dei et porta 
coeli” – oratorium do słów ks. bp. 
Józefa Zawitkowskiego i muzyki Jerzego 
Filipowicza, w wykonaniu Łowickiej 
Orkiestry kameralnej z solistami. kaplica 
Seminarium Duchownego w Łowiczu, ul. 
Seminaryjna 6; wstęp wolny.
 �Poniedziałek, 10 grudnia:
godz. 13.00 – „Szopeniada” – otwarty 
koncert pianistyczny uczniów Atelier Arty-
stycznego barbary Szkudlarek; budynek 
SP 4 w Łowiczu, ul. Stanisławskiego; 
wstęp wolny. 
 �Piątek,14 grudnia:

godz. 17.30 – Koncert kolęd w wykona-
niu uczniów pianina Atelier Artystyczne-
go barbary Szkudlarek i „Atelierowskiego 
Fajnego Chórku”; I piętro „Domu Nauczy-
ciela” w Łowiczu, Aleje Sienkiewicza 42; 
wstęp wolny.

Kino Fenix 
Łowicz ul. Podrzeczna 20, tel. 46-837-40-01

 �Czwartek, 6 grudnia:
godz. 17.00 – Sofia / sala II – dramat, 
prod. Francja, katar; reżyseria: Meryem 
benm'barek-Aloïsi; czas: 1 godz. 20 min.
godz. 17.30 – miłość jest wszystkim – 
komedia, prod. Polska; reżyseria: Michał 
kwieciński; czas: 1 godz. 40 min.
godz. 19.00 – the world is yours /  
sala II – komedia kryminalna, prod. 
Francja; reżyseria: Romain Gavras,  
czas: 1 godz. 40 min.
godz. 20.00 – miłość jest wszystkim
 �Piątek, 7 grudnia:
godz. 16.00 – Poczta Świętego miko-
łaja – film animowany, prod. Hiszpania, 
kolumbia, reżyseria: Gorka Sesma, czas: 
1 godz. 30 min.
godz. 17.00 – Chleb z nieba / sala II – 
dramat, prod. włochy; reżyseria: Giovanni 
bedeschi; czas: 1 godz. 40 min.
godz. 17.45 – Pettson i Findus – Naj-
lepsza Gwiazdka – film familijny, prod. 
Niemcy, reżyseria: Ali Samadi Ahadi, 
czas: 1 godz. 22 min.
godz. 19.00 – I odpuść nam nasze 
długi / sala II – dramat, prod. Polska/
Szwajcaria/włochy/Albania; reżyseria: 
Antonio Morabitoi; czas: 1 godz. 44 min.
godz. 19.30 – Wdowy – dramat, 
kryminał, prod. uSA/wielka brytania; 
reżyseria: Romain Gavras; 2 godz. 8 min.
 �Sobota, 8 grudnia:
godz. 15.00 – Pettson i Findus – Naj-
lepsza Gwiazdka
godz. 16.30 – Czarodziejka Lili ratuje 
święta – film familijny, prod. Niemcy, 
reżyseria: w. Groos, czas: 1 godz. 40 min.
godz. 17.00 – Chleb z nieba / sala II
godz. 18.30 – Wdowy
godz. 19.00 – I odpuść nam nasze 
długi / sala II
 �Niedziela, 9 grudnia:
godz. 15.00 – Poczta Świętego 
mikołaja
godz. 16.45 – Czarodziejka Lili ratuje 
święta
godz. 17.00 – Chleb z nieba / sala II
godz. 18.30 – Wdowy
godz. 19.00 – I odpuść nam nasze 
długi / sala II
 �Poniedziałek, 10 grudnia:
godz. 17.00 – Chleb z nieba / sala II
godz. 19.00 – I odpuść nam nasze 
długi / sala II
godz. 19.30 – Wdowy
 �Wtorek, 11 grudnia:
godz. 1700 – Chleb z nieba / sala II
godz. 17.15 – Pettson i Findus - Najlep-
sza Gwiazdka
godz. 19.00 – I odpuść nam nasze 
długi / sala II
godz. 19.30 – Wdowy
 �Środa, 12 grudnia:
godz. 16.00 – Pettson i Findus – Naj-
lepsza Gwiazdka
godz. 17.00 – Chleb z nieba / sala II
godz. 18.00 – Perłowy guzik  
– film dokumentalny. wstęp bezpłatny.
godz. 19.00 – I odpuść nam nasze 
długi / sala II
godz. 20.00 – Wdowy

inne
 �Czwartek, 6 grudnia:
godz. 17.00 – „Łowicki folklor 
muzyczny. Antologia pieśni i muzyki 
instrumentalnej” – premiera książki 
Mariana Moskwy. Muzeum w Łowiczu, 
Stary Rynek 5/7. wstęp wolny.
 �Niedziela, 9 grudnia:
godz. 9.00 – Kiermasz ozdób świątecz-
nych wykonanych przez dzieci i młodzież 
ze świetlicy środowiskowej Słonko, stoisko 
przed kościołem św. Ducha w Łowiczu.
godz. 10.30 – Najmłodsi melomani 
– zajęcia umuzykalniające dla dzieci 

telefony
 � Informacja: PKS 42-631-97-06
 �Policja 997 alarmowy
 �Pogotowie ratunkowe 999 alarmowy
 �taxi w Głownie 42-719-10-14
 �Filia PuP w Głownie 42-719-20-76
 �Filia Powiatowego urzędu Pracy  

w Strykowie 42-719-84-22
 �urząd Gminy Głowo 42-719-12-91
 �urząd miejski w Głownie 42-719-11-51
 �urząd miasta-Gminy w Strykowie  

42-719-80-02
 �KRuS 42-719-95-15
 �Punkt Selektywnej zbiórki odpadów 

Komunalnych, teren ZGkiM w Strykowie 
ul. batorego 25, czynny: wt.–pt. w godz. 
10.00-18.00 oraz w soboty 7.00-14.00.

pogotowia
 �Policja 997 alarmowy; w Głownie  

42-719-20-20; w Strykowie: 42-719-80-07
 �Straż pożarna: 998, 
 �w Głownie 42-719-10-08, 
 �w Strykowie 42-719-82-95;
 �Pogotowie ratunkowe  999 alarmowy
 �Lecznica dla zwierząt w Głownie: 

42-719-14-40, 887-894-942;  
w Strykowie: 42-719-80-24 

 �zakład pogrzebowy  
w Głownie: 42-710-71-90, 42-719-30-24;  

w Strykowie: 42-719-86-16
 �Pogotowie wodociągowe  

w Głownie 42-719-16-39
 �Pogotowie energetyczne 

w Strykowie 42-719-80-10;  
w zgierzu 42-675-10-00.

dyżury
 �Przychodnia Rejonowa w Głownie, 
ul. kopernika 19, tel. 42-719-10-92; 
poradnia ogólna: pn.-pt. 7.00-18.00
 �Przychodnie w Strykowie: 
ul. kościuszki 27: tel. 42-717-45-15 
ul. Targowa 16: tel. 42-719-92-30
 �Punkt Konsultacyjny ds. uzależnień 
i Przemocy w Rodzinie: Głowno,  
ul. kilińskiego 2 pok. nr 2, 42-719-26-46
 �Punkt nieodpłatnej pomocy prawnej:
Głowno, ul. Norblina 1: pon.-pt. 8.-12.00; 
Stryków, ul. kościuszki 29, pon.-pt. 12-16

apteki
 �Dyżury aptek w Głownie: 
czwartek, 6 grudnia:
ul. Młynarska 1, tel. 42 716-45-95
piątek, 7 grudnia:  
ul. kopernika 19, tel. 42 719-20-12
sobota, 8 grudnia:
ul. Łowicka 38 A, tel. 42 719-21-31
niedziela, 9 grudnia: 
ul. Sikorskiego 59, tel. 42 710-12-99

poniedziałek, 10 grudnia:  
ul. Zgierska 27, tel. 736-697-733
wtorek, 11 grudnia:  
ul. Sikorskiego 45/47, tel. 42 719-10-28
środa, 12 grudnia:  
ul. Swoboda 17, tel. 607-680-286
Apteki pełnią dyżury: w dni powszednie 
od zakończenia zmiany dziennej do 8.00 
dnia następnego; sob. w godz. 20.-8. dnia 
nast.; niedz. i święta 18.-8. dnia nast.
 �Dyżury aptek w Strykowie:
niedziela, 9 grudnia:  
pl. Łukasińskiego 15;  
czynna w godz. 9.00-14.00
 �Punkt apteczny w Popowie Głowień-
skim nr 35:  tel. 42 719-57-57,  
czynny: pon.-pt. w godz. 8.00-15.00.
 �Punkt apteczny w Bratoszewicach,  
ul. Szkolna 14, tel. 42 719-65-25,  
czynny: pon., śr., pt. 8-16, wt., czw. 8-17.

msze święte  
w niedziele i święta

 �Parafia św. Jakuba w Głownie:  
7.00, 9.00, 10.30, 12.00, 18.00

 �Parafia św. maksymiliana w Głownie: 
8.00, 9.30, 11.30, 16.00

 �Parafia św. Barbary w Głownie:  
7.00, 9.00, 11.00, 17.00

 �Parafia Św. marcina w Strykowie: 
8:00, 9:30, 11:00, 18:00

 �Parafia w Dmosinie: 7:30, 10, 12, 18:00

wystawy
 �„Powrót do ogrodów Sztuk”  

– wystawa autocynkografii i monotypii 
Henryka Płóciennika, czynna od ponie-
działku do pt. w godz. 9.00-17.00; Galeria 
bank&DM w Głownie, ul. Młynarska 5/13, 
I piętro (budynek banku Spółdzielczego).

 �„Harcerze dla Niepodległej”  
– wystawa starych kronik oraz dawnych 
i współczesnych fotografii harcerskich, 
czynna  do końca roku 2018; siedziba 
Hufca ZHP w Głownie, ul. Partyzancka 2; 
wstęp wolny.

koncerty
 �Sobota, 1 grudnia:
godz. 10.00 – XVI Przegląd Konkur-
sowy młodzieżowych zespołów 
Wokalnych i Solistów; Dom kultury  
w Strykowie, pl. Łukasińskiego 4;  
wstęp wolny.

inne
 �Czwartek, 6 grudnia:
godz. 8.00-12.00 – Dyżur pracownika 
zuS –pomoc w wypełnianiu wniosków  
o świadczenia emerytalno-rentowe,  
przyjmowanie wniosków, udzielanie 

informacji na temat uzyskania prawa do 
świadczeń emerytalno-rentowych itp. 
urząd Miasta-Gminy Stryków,  
ul. kościuszki 27; wstęp wolny. 
 �Piątek, 7 grudnia:
godz. 10.00 – Sensoryka dla Smyka 
– nowy cykl zajęć dla dzieci i rodziców; 
Domu kultury w Strykowie, pl. Łukasiń-
skiego; zapisy: 604-254-563
 �Sobota, 8 grudnia: 
godz. 15.00 – Rodzinna Prywatka  
„W ten Świąteczny Czas” – spotkanie 
przy muzyce i wspólnej zabawie dla 
mieszkańców miasta i gminy Stryków; 
Dom kultury w Strykowie, pl. Łukasińskie-
go. wstęp wolny – zapisy 604-254-563.
 �Niedziela, 9 grudnia:
godz. 10.00-12.00 – zbiórka krwi:  
budynek OSP, Strykowie, ul. Targowa 19. 
godz. 15.30-18.30 – Rodzinny Piknik 
mikołajkowy – w programie: spotkanie 
z Mikołajem, drobne upominki dla 
najmłodszych, inauguracja II edycji 
akcji charytatywnej „Aniołkowe Granie 
w Głownie”, zabawy i konkursy z elfami 
oraz reniferem, warsztaty mikołajkowe i 
fotobudka; akcje profilaktyczne straża-
ków i kiermasz świąteczny rękodzieła 
uczestników śDS w Głownie. Głowno, 
Plac wolności, wstęp wolny.
 �Wtorek, 11 grudnia:
godz. 17.30 – „Islandia – wyspa, którą 
warto odwiedzić” – spotkanie z dr. inż. 
Maciejem Salskim dot. jego wyprawy na 
Islandię, Miejski Ośrodek kultury w Głow-
nie, ul. kopernika 45; wstęp wolny.

 INFoRmAtoR GŁOwIeńSkI I STRykOwSkI 

oFERtY PRACY
POwIATOwy uRZąD PRACy w ŁOwICZu
(oferty z dnia 4.12.2018 r.)

 � kierownik robót drogowych
 � Doradca klienta - sprzedawca karpia
 � kasjer-sprzedawca
 � Operator koparko-ładowarki
 � Recepcjonista
 � Doradca klienta
 � Operator maszyn introligatorskich
 � Pracownik pomocniczy produkcji
 � kierownik produkcji
 � Mechanik maszyn włókienniczych
 � Operator maszyn przędzalniczych
 � kierowca-magazynier
 � elektromechanik
 � Szwacz maszynowy
 � Dziewiarz
 � Pomoc kuchenna
 � Projektant wzornictwa przemysłowego
 � Główny księgowy
 � Mechanik pojazdów samochodowych
 � Specjalista ochrony środowiska

SKARB RoLNIKA 
NOTOwANIA Z TARGOwISkA MIeJSkIeGO 
(ceny z dnia 4.12.2018 r.)

  w Łowiczu w Głownie
brokuły szt. 3,00-3,50 3,00-3,50
buraki czerwone kg 2,00-2,50 2,00
cebula  kg 2,00-2,50 2,00
czosnek szt. 0,40-2,00 1,00-2,00
gruszki kg 3,00 3,00-4,00
jabłka kg 1,00-2,00 1,00-2,50
jaja fermowe 15 szt. 8,00-11,00 6,00-10,50
jaja wiejskie 15 szt. 10,00-12,00 10,00-13,50
kalafior  szt. 3,00-3,50 3,00-3,50
kapusta biała  szt. 4,00-5,00 4,00-4,50
kapusta kiszona kg 5,00 5,00
koperek pęczek 1,00-1,50 1,00
miód 0,9 litra 30,00 30,00
marchew  kg 2,00 2,00-2,50
natka pietruszki pęczek 1,00-1,50 1,00
ogórki kiszone kg 6,00 6,00
ogórek zielony kg 8,00-9,00 9,50
papryka czerwona kg 3,00-5,00 3,00-5,00
papryka zielona kg 3,00-5,00 3,00-5,00
papryka żółta kg - 3,00-5,00
pieczarki kg 6,00-8,00 -
pietruszka kg 5,00 5,00
pomidor malinowy kg 7,00 6,50
pomidor szklarniowy kg 5,00-6,00 4,00-6,00
por szt. 3,00 2,00
rzodkiewka pęczek 2,50 -
sałata szt. 2,00 2,00
seler szt. 3,50-6,00 3,50
szczypiorek pęczek 1,00-2,00 1,00
włoszczyzna  pęczek 3,00-4,00 3,50
ziemniaki  kg 1,30-1,50 1,20

RoLNIK SPRzEDAJE 
(ceny z dnia 4.12.2018 r.)

Żywiec wieprzowy:
 � Różyce: 3,60 zł/kg+VAT
 � Domaniewice: 3,60 zł/kg+VAT
 � Chąśno: 3,60 zł/kg+VAT
 � kiernozia: 3,60 zł/kg+VAT
 � Skowroda Płd.: 3,80 zł/kg+VAT
 � karnków: 3,60 zł/kg+VAT

Żywiec wołowy:
 � Skowroda Płd.: jałówki 7,50 zł/kg+VAT,  
krowy 5,80 zł/kg+VAT; byki 8,00 zł/kg+VAT;

 � Różyce: jałówki 7,00 zł/kg+VAT;  
krowy 5,00 zł/kg+VAT; byki 8,00 zł/kg+VAT.

 � Domaniewice: jałówki 7,00 zł/kg+VAT;  
krowy 5,00 zł/kg+VAT; byki 8,00 zł/kg+VAT.

w wieku od 0 do 3 lat; Dom urodzenia 
Fryderyka Chopina w Żelazowej woli; 
wstęp 15 zł pojedyncze zajęcia; zapisy: 
tel. 46/863-33-00; 
godz. 11.00 – mała Akademia Chopi-
nowska i Klub Przyrodnika – warsztaty 
wokalne, aktorskie, ćwiczenia ruchowe  
i muzyczne oraz zajęcia przyrodnicze dla 
dzieci w wieku 3-10 lat; Dom urodzenia 
Fryderyka Chopina w Żelazowej woli; 
wstęp: 15 zł pojedyncze zajęcia, 45 zł 
karnet na 4 zajęcia; zapisy 46/863-33-00;
 �Poniedziałek, 10 grudnia:
godz. 9.00-11.00 – #15 minut chwały 
– akcja honorowego krwiodawstwa; 
Przychodnia lekarska w Łowiczu  
przy ul. Powstańców 37.
godz. 17.00 – Spotkanie autorskie 
z Sylwią Chutnik, kulturoznawczynią, 
feministką, pisarką i działaczką społecz-
ną; Dyskusyjny klub książki,  Powiatowa 
biblioteka Publiczna w Łowiczu, Stary 
Rynek 5/7 (wejście od ul. 3 Maja); wstęp 
wolny. 
 �Czwartek, 13 grudnia:
godz. 15.30 – obchody rocznicy  
wprowadzenia stanu wojennego –  
w programie: spotkanie modlitewne przy 
Zakładzie karnym w Łowiczu, poświęce-
nie 50-metrowej flagi „Dla Niepodległej” 
(godz. 16.00, Skwer Solidarności), 
złożenie kwiatów, zapalenie zniczy, oko-
licznościowe przemówienia; przemarsz z 
rozwiniętą flagą ulicami Łowicza (ul. Jana 
Pawła II, Stanisławskiego, Nowy Rynek, 
Zduńska) pod pomnik bł. ks. J. Popie-
łuszki (przy kościele oo. pijarów) i pomnik 
Jana Pawła II (Stary Rynek); msza św.  
w bazylice katedralnej (godz. 18.00) i pro-
gram artystyczny w wykonaniu członków 
Fundacji im. S. Pomian-Srzednickiego.
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Z sali sądowej
Łódź | Finał sprawy policjantów z łowickiej drogówki 

Policjanci skazani na więzienie  
w zawieszeniu, ale niższe grzywny
Niższe grzywny oraz zakaz zajmowania stanowisk publicznych  
przez krótszy czas – tak zmienił się wyrok w sprawie policjantów z łowickiej 
„drogówki”, których oskarżono o przyjmowanie łapówek oraz karanie  
za wykroczenia drogowe inne niż popełnione. Orzeczenie w tej sprawie zapadło 
w czwartek, 29 listopada, w Sądzie Okręgowym w Łodzi.

Toczące się w tej sprawie postę-
powanie szczegółowo relacjono-
waliśmy na łamach naszego tygo-
dnika. Przypomnijmy, że zarzuty 
stawiane ośmiu policjantom doty-
czyły przekroczenia lub niedopeł-
nienia obowiązków w celu osią-
gnięcia korzyści majątkowej lub 
osobistej oraz przyjęcia korzyści 
majątkowej w związku z wykony-
waniem funkcji publicznej. Zarzu-
ty usłyszało wówczas także dwo-
je kierowców, których oskarżono  
o wręczanie łapówek. 

Przewód sądowy w tej spra-
wie zakończony został 10 maja 
2017 roku, zaś wyrok skazujący 
policjantów na karę pozbawie-
nia wolności w zawieszeniu oraz 
wysokie kary finansowe usłysze-

li oni 24 maja 2017 roku. Wyrok 
ten nie był prawomocny, przysłu-
giwała od niego apelacja, z której 
to możliwości skorzystali wszyscy 
policjanci oraz oskarżony o próbę 
wręczenia łapówki Marcin D.

Błędy proceduralne  
i nieczytelne nagrania? 
Rozprawa odwoławcza w tej 

sprawie odbyła się w czwartek, 
15 listopada, w Sądzie Okręgo-
wym w Łodzi. Obrońcy oskar-
żonych solidarnie wskazywali na 
niewspółmierność winy do orze-
czonej kary oraz powszechność 
wspomnianego zjawiska. 

– Wiele osób znalazło się w tej 
samej sytuacji prawnej lub popeł-
niło o wiele bardziej rażące prze-

winienia, a jednak im zarzuty 
nie zostały ostatecznie postawio-
ne, zaś postępowanie wobec nich 
umorzono – padło na sali. 

Obrońcy wspominali również  
o istnieniu naruszeń procedural-
nych oraz błędów w ocenie mate-
riału dowodowego, prowadzących 
do sformułowania, jak się wyrazi-
li, „zarzutów hipotetycznych”.

– Nie kryję skali mojego zdzi-
wienia po przeczytaniu tego 
orzeczenia. Zwracam uwagę, że 
dyskwalifikuje je brak ustaleń fak-
tycznych. W uzasadnieniu pisem-
nym nie ma słowa na temat za-
miaru działania, zaś zeznania 43 
świadków w tej sprawie podsumo-
wano na zaledwie jednej stronie. 
Nie wyobrażam sobie, aby takie 

orzeczenie mogło się ostać – za-
uważył Paweł Sobczak, adwokat 
Tomasza P. oraz Mariusza T. 

– Prezentowane nagrania nie 
znajdują odzwierciedlenia w ma-
teriale dowodowym, więc można 
uznać, że wiarygodne zeznania, 
jakie w tej sprawie złożono, zosta-
ły pominięte – zauważył adwokat 
Jarosława G. Wtórował mu także 
obrońca Artura J. oraz Tomasza 
S., który w swoim przemówieniu 
zaznaczył, iż wspomniane nagra-
nia budzą wątpliwości, choć to 
właśnie one stanowią, jego zda-
niem, jedyną podstawę wyroku. 

– Te nagrania to czysta fikcja. 
Samo ujawnienie istnienia takie-
go materiału nie stanowi jesz-
cze podstawy do wyroku. Mój 
klient nie był w stanie wysłuchać 
tego dźwięku, nie rozpoznał na 
nim również swojego głosu, więc  
w praktyce nie istnieje dowód na 
to, by celowo działał na rzecz uzy-
skania korzyści majątkowej – po-
stulował prawnik.

Presja działania  
„na statystykę” 
Inni wskazywali z kolei na to, 

iż działanie łowickich policjan-
tów spowodowane było nie tyle 
pragnieniem odniesienia korzyści 
majątkowej, co koniecznością wy-
konywania poleceń służbowych. 
Zdaniem obrońców, funkcjona-
riusze permanentnie zmuszani 
byli przez zwierzchników do ka-
rania kierowców za wykroczenia 
inne niż popełnione, a w konse-
kwencji uzyskiwania wyników, 
które korzystnie prezentowały się 
w policyjnych statystykach (tzw. 
działania „na statystykę”). Kiedy 
podwładni zgłaszali swój opór lub 
twierdzili, że poprawa statystyk 
nie jest możliwa na określonych 
odcinkach dróg, mieli oni sugero-
wać, że pracownicy nie rozumie-
ją specyfiki swojej pracy i się do 
niej nie nadają. W odczuciu swo-
ich obrońców, większość z nich 
stanowiła ofiary, które w celu za-
dowolenia swoich przełożonych 

za wszelką cenę starały się spełnić 
ich oczekiwania.

„efekt kapitanozy”  
w łowickiej drogówce
Jedna z obrończyń podczas 

swojej mowy przypomniała o eks-
perymentach wywierania wpły-
wu na ludzi poprzez autorytet, 
przeprowadzanych przez psycho-
loga Roberta Cialdiniego, do-
wodzących jednoznacznie, że  
w naturze człowieka leży bezwa-
runkowe podporządkowanie się 
autorytetom. 

– Zgodnie z wynikami ekspe-
rymentu, policjanci bezwzględ-
nie podporządkowali się woli 
zwierzchnika. To typowy „efekt 
kapitanozy” odkryty i opisany 
przez organizacje zajmujące się 
badaniem wypadków lotniczych. 
Kiedy kapitan samolotu popeł-
nia błąd, wszyscy mogą o tym 
wiedzieć, jednak nikt się temu 
nie przeciwstawi. Podobnie było  
w omawianym przypadku łowic-
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kich policjantów – postulowała 
adwokat. 

Podsłuch nielegalny? 
W przypadku Jacka W., które-

go nie dotyczył zarzut łapownic-
twa, lecz przekroczenia upraw-
nień, obrońca już na wstępie 
kategorycznie wnosił o uniewin-
nienie. Zauważył on, że „czy-
tając rozstrzygnięcie tej sprawy  
w stosunku do swojego klienta  
nie wiedział czy śmiać się, czy pła-
kać”. Sugerował, iż to być może  
w Sądzie Rejonowym w Łowiczu 
przekroczono swoje uprawnienia, 
gdyż błędnie założono, iż Jacek 
W. przyznał się do winy, co nigdy 
nie miało miejsca.

– Odsłuchując nagrania, mój 
klient jedynie rozpoznał na nich 
swój głos. Był pewien, że odbył 
taką rozmowę oraz podejrzewał, 
że mógł być podsłuchiwany. To 
nie jest przyznanie się do winy  
– apelował prawnik. 

Podczas oficjalnego przemó-
wienia adwokat zwrócił uwagę na 
to, iż wspomniany podsłuch praw-
dopodobnie zamontowano niele-
galnie, co prowadzić powinno do 
rezygnacji z rozpatrywania takie-
go materiału dowodowego. 

– Pierwszy raz słyszę, żeby 
zgoda na istnienie podsłuchu wy-
stawiona została na pomieszcze-
nie, czyli samochód służbowy, 
nie zaś na osobę. Czy jest zgoda 
na podsłuchiwanie Jacka W.? Je-
śli nie, taki materiał nie powinien 
zostać dopuszczony do legalizacji 
– zauważył. 

W swoim przemówieniu praw-
nik podkreślił, że Jacek W. zawsze 
stosował się do zasad obowiązują-
cego prawa, zwłaszcza zaś do Za-
rządzeń Komendanta Głównego 
Policji. 

Prokurator: osoby 
publiczne powinny być 
stróżami prawa 
Na zakończenie rozprawy głos 

zabrała prokurator Anna Hejna, 
w opinii której Sąd Rejonowy  
w Łowiczu dokonał słusznej oce-
ny materiału dowodowego, w tym 
nagrań, które prezentowane były 
oskarżonym oraz świadkom. Jej 
zdaniem udostępnione materiały 

audialne były czytelne, a świad-
czy o tym fakt, iż żadna z wysłu-
chujących je uprzednio osób nie 
zgłaszała swoich problemów z ich 
zrozumieniem. Co więcej, wspo-
mniane nagrania potwierdzone 
zostały niejednokrotnie przez oso-
bowe źródła dowodowe, czyli ze-
znania świadków.

Odnosząc się do wspomniane-
go w toku rozprawy wywierania 
presji oraz „efektu kapitanozy”, 
stwierdziła, że w przypadku ło-
wickich policjantów nie ma mowy 
o wywoływaniu presji, gdyż ich 
przełożeni mówili o ogólnych za-
sadach prowadzenia kontroli dro-
gowych, niczego jednak przy tej 
okazji nie sugerując i nie wymu-
szając. 

– Popełnione czyny są wpraw-
dzie niższe niż wymierzone kary, 
jednak warunkowe zawiesze-
nie kary pozbawienia wolności  
w tym przypadku nie spełni swo-
jej funkcji. Pamiętajmy, że w tym 
postępowaniu mamy do czynienia  
z funkcjonariuszami policji, a więc 
z osobami zaufania publicznego, 
które powinny być stróżami prawa 
– podsumowała prokurator. 

Ostatecznie, Sąd Okręgowy  
w Łodzi postanowił utrzymać wo-
bec oskarżonych dotychczasowe 
kary pozbawienia wolności z wa-
runkowym zawieszeniem ich wy-

konania na okres próbny, zaś zna-
cząco obniżyć kary grzywny oraz 
skrócić czas obowiązywania zaka-
zu pełnienia funkcji publicznej. 

W ogłoszonym w czwartek 
wyroku Dariusz M. został uznany 
za winnego i skazany na karę 2 lat 
więzienia w zawieszeniu na 5 lat, 
grzywnę w wysokości 9 tysięcy 
(150 stawek dziennych po 60 zło-
tych) oraz zakaz zajmowania sta-
nowisk publicznych przez 5 lat. 

Tomasz S. skazany został z ko-
lei na 1 rok i 8 miesięcy pozba-
wienia wolności z warunkowym 
zawieszeniem na 5 lat, 9 tysięcy 
grzywny (150 stawek dziennych 
po 60 złotych) oraz zakaz pełnie-
nia funkcji publicznych do 2 lat. 

Jarosława G. skazano na 2 lata 
pozbawienia wolności w zawie-
szeniu na 5 lat, 9 tysięcy grzywny 
(150 stawek dziennych po 60 zło-
tych) oraz zakaz zajmowania sta-
nowisk publicznych przez okres 
4 lat. 

W stosunku do Grzegorza W. 
oraz Tomasza P. orzeczono po-
zbawienie wolności na okres 2 lat  
w zawieszeniu na 5 lat, grzywnę 
w wysokości 9 tysięcy (150 sta-
wek dziennych po 60 złotych) 
oraz zakaz pełnienia funkcji pu-
blicznej przez 4 lata. 

Mariusza T. skazano na 1 rok 
i 4 miesięcy pozbawienia wolno-
ści w zawieszeniu na 5 lat, karę 
grzywny w wysokości 7 200 zło-
tych (120 stawek dziennych po 60 
złotych) oraz zakaz zajmowania 
stanowisk publicznych do 3 lat. 

Wymierzona funkcjonariuszo-
wi kara wydaje się najbardziej 
korzystna, bo w jego przypad-
ku obniżono nie tylko grzywnę  
z 30 tysięcy złotych do wspomnia-
nych 7 200 oraz zakaz wykonywa-
nia zawodu z 6 do 3 lat, lecz tak-
że ograniczono karę pozbawienia 
wolności z 1 roku i 10 miesięcy do 
1 roku i 4 miesięcy. 

Wobec Jacka W. oraz Artura J., 
których nie dotyczył zarzut łapow-
nictwa, utrzymano dotychczasowy 
wyrok skazujący na pozbawienia 
wolności w zawieszeniu (Jacek W. 
– 1 rok więzienia w zawieszeniu 
na 2 lata, Artur J. – 1 rok i 6 mie-
sięcy więzienia w zawieszeniu na 
4 lata), obniżono jednak grzywnę 
do dziennej stawki 60 złotych, zaś 
w przypadku Artura J. dodatkowo 
skrócono okres zakazu pełnienia 
funkcji publicznej do 3 lat (dotych-
czas 4 lata). 

Marcin D., podejrzewany  
o próbę wręczenia łapówki, został 
uznany za winnego tego czynu 

oraz skazany na 1 rok pozbawie-
nia wolności w zawieszeniu na 3 
lata oraz łączną karę grzywny wy-
noszącą 3 tysiące złotych (50 sta-
wek dziennych po 60 złotych), nie 
jak dotychczas 5 tysięcy złotych. 

sędzia: statystyka was 
nie usprawiedliwia
W uzasadnieniu sędzia SO 

Andrzej Rembowski odniósł się 
przede wszystkim do przedstawia-
nej w mowach obrońców kwestii 
poprawiania statystyk oraz presji 
nałożonej na policjantów przez 
ich przełożonych.

– Statystyki są ważne, jednak 
one nie zwalniają was od prze-
strzegania obowiązujących prze-
pisów. Presja przełożonego, nawet 
jeśli taka występowała, nie jest 
wystarczającym uzasadnieniem 
zachowań dążących do przekro-
czenia uprawnień, choć pozwa-
la te zachowania łagodniej ocenić  
– zauważył sędzia. W mowie koń-
cowej sędzia Rembowski odniósł 
się również do kwestii nagrań, 
które pochodziły rzekomo z nie-
legalnych podsłuchów. Stanow-
czo zaprzeczył, żeby ich zdobycie 
wiązało się z naruszeniem prawa. 
Podkreślił, że zgoda na podsłuch 
wystawiona była legalnie, na oso-

by, nie zaś na samochód służbowy 
i dotyczyła ona kogo trzeba.

Odnosząc się z kolei do wyso-
kości kar finansowych, które zo-
stały obniżone radykalnie, sędzia 
zauważył, że starano się ich wy-
sokość dostosować do sytuacji 
materialnej oskarżonych, która ze 
względu na podejmowanie takiej 
samej pracy w przypadku wszyst-
kich jest podobna oraz do przy-
pisanych czynów, wynikających  
z materiału dowodowego. 

Widząc rozczarowanie na twa-
rzach policjantów, będące efektem 
utrzymania wobec nich kar pozba-
wienia wolności z warunkowym 
zawieszeniem na okres próbny, 
sędzia zauważył: 

– Dla korupcji nie ma wytłu-
maczenia. Potrafię zrozumieć, że 
wasza pensja nie jest odpowiednia 
w stosunku do ciężaru pracy, jaką 
wykonujecie, ale taki zawód świa-
domie dla siebie wybraliście. Nie 
usprawiedliwia was statystyka, 
gdyż przepisów macie przestrze-
gać bezwzględnie. To od was idzie 
przykład dla innych. Kary muszą 
być dotkliwe, byście już nigdy na 
drogę przestępstwa nie zeszli – za-
uważył sędzia. 

Orzeczenie w tej sprawie jest 
prawomocne.  aw

Łowicz – Łódź – Białystok | Sprawa śmierci pacjentki szpitala nadal niewyjaśniona 

Wydana opinia jest niekompletna
W Prokuraturze Regionalnej w Łodzi nadal 
prowadzone jest śledztwo ws. śmierci 40-letniej Beaty 
G. z Niedźwiady, która zmarła 12 lutego 2016 roku, 
podczas operacji cesarskiego cięcia w łowickim 
szpitalu. Po ponad roku wpłynęła opinia biegłych  
z zakresu medycyny sądowej, która jednak okazała się 
być niekompletna i wymaga uzupełnienia.

Przypomnijmy, że wydanie 
opinii w tej sprawie zostało zle-
cone Zakładowi Medycyny Sądo-
wej w Białymstoku, spoza okręgu 
łódzkiego, ze względu na koniecz-
ność zachowania obiektywizmu 
w tej sprawie. Tamtejsi biegli mie-
li wypowiedzieć się co do prawi-
dłowości działań lekarzy z łowic-

kiego szpitala, którzy wykonywali 
operację cesarskiego cięcia. 

Prowadząca śledztwo Prokura-
tura Regionalna w Łodzi czeka-
ła na opinię tamtejszych biegłych 
przez ponad rok. Dla tej sprawy 
jest ona kluczowa, ponieważ ma 
dać odpowiedź na najważniejsze 
pytanie: czy doszło do błędu le-

karskiego? Jeśli będzie dawała 
podstawy do postawienia zarzu-
tów, to z podejrzanymi muszą zo-
stać przeprowadzone odpowied-
nie czynności, jak choćby ich 
przesłuchanie. Może zdarzyć się 
też tak, że opinia nie da podstaw 
do przedstawieniu nikomu zarzu-
tów i wówczas śledztwo może zo-
stać umorzone. 

Od początku były jednak pro-
blemy z wyegzekwowaniem opi-
nii od zakładu w Białymstoku, 
który wyznaczał kolejne terminy 
jej sporządzenia, z których osta-
tecznie się nie wywiązywał. 

Krzysztof Bukowiecki, rzecz-
nik Prokuratury Regionalnej  

w Łodzi, powiedział nam, że pod 
koniec sierpnia opinia wresz-
cie wpłynęła, jednak zarówno  
w ocenie prokuratora, jak i wnio-
sków złożonych przez pełnomoc-
nika strony pokrzywdzonej, jest 
ona niepełna i nie odpowiada na 
wszystkie pytania. Ze względu 
na niekompletność opinii, rzecz-
nik nie chce mówić o zawartych  
w niej w wnioskach, ponieważ 
uważa to za przedwczesne. 

Prokurator nadzorujący spra-
wę zdecydował o zleceniu wyko-
nania opinii uzupełniającej. Ma ją 
sporządzić zakład lub instytut inny 
niż w Białymstoku, obecnie trwa 
jego wybieranie.  aa 

Dla korupcji nie 
ma wytłumaczenia. 
Nie usprawiedliwia 
was statystyka, 
gdyż przepisów 
macie przestrzegać 
bezwzględnie.  
To od was idzie 
przykład dla innych. 
kary muszą być 
dotkliwe, byście 
już nigdy na drogę 
przestępstwa nie zeszli.

sędzia Andrzej Rembowski
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PuNKtY PRzYJmoWANIA oGŁoSzEń DRoBNYCH Do „NoWEGo ŁoWICzANINA”: BIuRo oGŁoSzEń ŁoWICz, ul. PIJARSkA 3A; BEDNARY, SkleP P. PAPIeRNIk 24A; BoBRoWNIKI 27, SkleP P. PACleR; BoLImóW, ul. RyNek kOśCIuSZkI 
17, SkleP „ewA”, P. PAPIeRNIk; DomANIEWICE, ul. GŁówNA 26, SkleP P. JAkubIAk; GąGoLIN PoŁuDNIoWY, SkleP „kOS”; IŁóW: Pl. RyNek STAROMIeJSkI 21; SkleP P. PAPIeROwSkIeGO; KoCIERzEW PóŁNoCNY 37A, SkleP P. kRyGIeR; 
KuRABKA 17A, SkleP P. TOPOlSkIeJ; ŁoWICz, OS. bRATkOwICe, kIOSk lOTTO; ŁYSzKoWICE, SkleP „DueT”, ul. GMINNA 6; NIEBoRóW, Al. leGIONów POlSkICH 18, SkleP P. FIGATA; NoWA SuCHA 22, SkleP P. SIewIeRy; oStRóW 
20, SkleP P. beJDy; oSmoLIN: ul. RyNek 2, SkleP P. SeRwACH; ul. RyNek 19, SkleP SPOŻywCZO-PRZeMySŁOwy; PSzCzoNóW 147, SkleP P. lIPIńSkIeGO; SANNIKI, ul. wARSZAwSkA 183, SkleP P. OlkOwICZ; SoBotA, Pl. ZAwISZy  
CZARNeGO 12, SkleP P. bIńCZAk; SoKoŁóW 19, SkleP P. GŁOwACkIeGO; StACHLEW 113A, SkleP P. wIeRZbICkIeJ; StARY DęBSK 6A, SkleP SPOŻywCZO-PRZeMySŁOwy, ŚLESzYN, ul. GóRNA 5, SkleP P. MąCZyńSkIeJ;  zAWADY 67, 
SkleP P. SOkAlSkIeJ; zŁAKóW BoRoWY 139A, SkleP P. PIeCkI;

„WIEŚCI z GŁoWNA I StRYKoWA”: BIuRo oGŁoSzEń GŁoWNo, ul. ŁOwICkA 40; DmoSIN 1: PIekARNIA bOŻeNA, kRZeSZewSkA; StRYKóW: STARy RyNek 1;  ul. CMeNTARNA 12.

„NoWY ŁoWICzANIN„ WYDANIE DLA ŻYCHLINA I oKoLIC”: BEDLNo 28 SkleP MINI-MAG; DoBRzELIN SkleP „MAGDA”, ul. wŁ. JAGIeŁŁy; PACYNA, ul. TOwAROwA 4, SkleP P. M. DuRkI; PLECKA DąBRoWA, SkleP „MONIkA”; PoDCzACHY 
16, SkleP SPOŻywCZO-PRZeMySŁOwy; ŚLESzYN, ul. GóRNA 5, SkleP P. MąCZyńSkIeJ; ŻYCHLIN, ul. 29 lISTOPADA 28, SkleP SPOŻywCZO-PRZeMySŁOwy.

WYDAWCA I REDAKCJA NIE PoNoSzą oDPoWIEDzIALNoŚCI zA tREŚć oGŁoSzEń I REKLAm oPuBLIKoWANYCH zGoDNIE z ARt. 36 uStAWY  z DNIA 26.01.1984 R. „PRAWo PRASoWE”

samochodowe
kupno

 �Subiekt Nieborów Auto-kasacja, 
sprzedaż części, tel. (46) 838-55-41.

 �Ciężarowe, busy, całe, uszkodzone, 
tel. 509-964-698.

 �każdego Dostawczego, tel. 
725-562-998.

 �każdego Mercedesa, Toyotę, tel. 
725-361-836.

 �kupimy każde auto, całe lub rozbite, 
tel. 798-602-197.

 �Skup aut rozbitych, skolizjowanych, 
stan obojętny, tel. 510-100-449.

 �Złomowanie Pojazdów– 
zaświadczenia, auto-skup: uszkodzone, 
rozbite, wyeksploatowane, Rząśno 13, 
tel. 602-123-360.

sprzedaż
 �CHeVROleT Trax, 1.6lT benzyna, 

X.2013 rok, 65.000 km, z salonu, 
I właściciel, 42.000 zł brutto, tel. 
888-431-443.

 �AuDI A3, 2006 rok, tel. 698-234-166.

 �AuDI A3, 1.6 gaz, 2000 rok, 
5-drzwiowy, tel. 609-246-646.

 �AuDI A4 Diesel 150 kM, 2006 
rok, sedan, bogate wyposażenie. 
w rozliczeniu przyjmę tańszy, tel. 
604-706-309.

 �AuDI A6, 2.0 TDI, 2005 rok, tel. 
600-822-089.

 �AuDI A6 C5 Avant benzyna/gaz, 
bezwypadkowe. w kraju od 2014r. 
Nowoczesna instalacja gazowa. Stan 
wnętrza bdb. Tapicerka bez przetarć. 
Oryginalny lakier bez korozji. Opony 
wielosezonowe z 2017r. Aktualne OC , 
tel. 693-705-799.

 �AuDI A6, 3.0 Quatro, 2004 rok, stan 
bdb, tel. 785-959-817.

 �bMw 2.0 benzyna, 318, 2003 
rok, sedan,srebrny metalik, bogato 
wyposażony, tel. 513-375-786.

 �bMw 3, 2008 rok, tel. 698-234-166.

 �bMw 520D e60, 2008 rok, czarny, 
bogate wyposażenie, 34.900 zł, tel. 
509-061-804.

 �DAewOO lanos, 2000 rok, sedan, 
tel. 502-181-050.

 �FIAT CC, 900, stan dobry, tel. 
795-434-131.

 �FIAT Grande Punto, 1,3 JTD, 2007 
rok, kolor czarny, wersja 5-drzwiowa, 
posiada AbS, klimatyzację, czujniki 
cofania, el. szyby i lusterka, tel. 
790-796-006.

 �FIAT linea, 2007 rok, tel. 
603-945-983.

 �FIAT Seicento, 1.1, 2004 rok, 70.000 
km, tel. 602-401-934.

 �FIAT Seicento, 1999 rok, zadbany, tel. 
794-301-799.

 �FORD escort kombi, 2000 rok, tel. 
602-366-564.

 �FORD Focus benzyna/gaz, 2001 rok, 
1.800 zł, tel. 728-329-771.

 �FORD Mondeo, 2.0 TDI, 2008 rok, 
kombi, 100% bezwypadkowy, 21.500 zł, 
tel. 507-105-983.

 �FORD Mondeo, 2.0, 2013 rok, wersja 
Tytanium, diesel, pierwszy właściciel, 
tel. 509-162-369.

 �Golf IV, 1.9, 2003 rok, 6.800 zł, tel. 
694-412-776.

 �HONDA Civic, 1.4 benzyna, 1998 rok, 
samochód na chodzie, tel. 511-125-510.

 �kIA Venga, 1.4 90kM, benzyna, 
2010rok, 116.000 km, czerwona, 
pierwszy właściciel, bezwypadkowa, 
garażowana, AbS, alarm, el. szyby, 
lusterka, eSP, klimatyzacja, komputer 
pokładowy, zestaw opon letnich, 
zimowych, 27.900zł, tel. 600-888-036, 
od 18-21.

 �MAZDA Premacy, 2.0, 2004 rok, 
zadbana + nowe koła zimowe, 6000 zł, 
tel. 603-064-775.

 �NISSAN Almera, 1.4, N15, 1998 
rok, hatchback, mały przebieg, tel. 
608-620-345.

 �NISSAN Primera, 2001 rok, 
uszkodzony, tel. 664-372-375.

 �OPel Astra, kombi, 1994 rok, tel. 
506-594-972.

 �OPel Astra G, 2008 rok, silnik 
1,4 salon polska, drugi właściciel; 
samochód służy mi od 3 lat; przebieg 
118 tys. z książką serwisową. Stan 
bardzo dobry. Cena do negocjacji, tel. 
665-489-291.

 �OPel Astra II benzyna, 2000 rok, tel. 
791-773-337.

 �OPel Astra, 1996 rok, 
zarejestrowany, tel. 500-167-663.

 �OPel Corsa, 1.7 DTI, 2003 rok, tel. 
602-839-674.

 �OPel Corsa C, 1.3 CDTI, 2005 rok, 
bezwypadkowy, tel. 600-369-623.

 �OPel Corsa D, tel. 514-961-213.

 �OPel Corsa D, 1.3 CDTI, 2007 
rok, 200.000 km, 3-drzwiowy, tel. 
504-167-269.

 �OPel Corsa, 1.2, 2014/15 rok, 
18.000 km, I właściciel, salon Polska, 
serwisowany, tel. 695-323-452.

 �OPel Corsa, 1.2, 2011/2012 
rok, salon Polska, I właściciel, tel. 
722-090-134.

 �OPel Corsa, 1.4 +gaz, 2015 
rok, salon Polska, I właściciel, tel. 
577-694-400.

 �OPel Corsa, 1.2, 2013 rok, 62.000 
km, salon Polska, serwisowany, tel. 
600-944-728.

 �OPel Insignia, 2.0, 2010 rok, 130 kM, 
bogata wersja, tel. 662-181-413.

 �OPel Vectra, 1.9 CDTI, 2005 rok, 
bezwypadkowy, tel. 600-369-623.

 �OPel Zafira, 2007 rok, tel. 
504-019-557.

 �PeuGeOT 3008, 2.0 HDI diesel, 2011 
rok, 150 kM, 221.000 km przebiegu, I 
właściciel, tel. 606-722-426.

 �RENAuLt Fluence, 1.6 benzyna, 
2010 rok, 174.000 km, salon 
Polska, serwisowany wyłącznie 
w ASo, I właściciel, klimatyzacja 
automatyczna, 8 poduszek, radio 
Bluetooth, tel. 602-773-995.

 �ReNAulT kangoo express, 1.5 DCI, 
2006 rok, tel. 602-839-674.

 �ReNAulT kangoo, 1.5 DCI, 2006 
rok, wersja ciężarowa, tel. 601-297-797.

 �ReNAulT Scenic, 1.4 benzyna, 2000 
rok, po generalnej naprawie, komplet 
opon zimowych, ubezpieczony do 
09.05.2019, tel. 607-442-383.

 �ReNAulT Thalia, 2004 rok, tel. 
500-252-164.

 �SeAT Ibiza, 1996 rok, tel. 693-552-
221, 661-145-864.

 �SeAT leon, 1.9 TDI, 2005 rok, 
rzeczywisty przebieg 152.000 
km, bogate wyposażenie, cena 
konkurencyjna, tel. 604-706-309.

 �Seat Leon, 1.6 benzyna, 2000 rok, 
tel. 691-235-118

 �SkODA Fabia, 1.4 MPI, 2001 rok, tel. 
661-162-575.

 �SkODA Fabia, 1.2 lPG, 2003 rok, tel. 
605-973-407.

 �SkODA Felicia, 1.3 benzyna+gaz, 
2001 rok, tel. 794-384-881.

 �SkODA Felicia, 2000 rok, stan bdb, 
tel. 693-088-990.

 �SkODA Octavia II, 1.8 benzyna, 2011 
rok, tel. 668-111-473.

 �SuZukI SX IV, 2009/2010 rok, tel. 
604-931-629.

 �TOyOTA Auris, 1.4, 2008 rok, kupiona 
w salonie, bezwypadkowa (w zamianie 
mogę przyjąć tańszy), tel. 513-375-786.

 �TOyOTA Corolla, 2.0 diesel, 2002 rok, 
4.500 zł, tel. 602-584-266.

 �TOyOTA yaris, 1.4 diesel, 2006 rok, 
tel. 727-512-857.

 �TOyOTA yaris, 1.0, 2007 rok, 
5-drzwiowy, 11.300 zł, tel. 513-375-786.

 �VOlVO V50, 1.6D, 2008 rok, tel. 
603-897-858.

 �Vw Caddy, 2009 rok, tel. 608-467-840.

 �Vw Golf V, 1.4 MPI, 2005 rok, 
granatowy metalik, klimatyzacja, tel. 
604-706-309.

 �Vw Passat TDI, 2003 rok, tel. 
603-945-983.

 �Vw Passat, 2.0 TDI kombi, 2010 rok, 
tel. 606-486-555.

 �Vw Passat, 1.9 TDI, 2004 rok, bogate 
wyposażenie, stan rewelacyjny oraz 
Passat 2003 kombi, 10.600 zł, tel. 
604-706-309.

 �Vw Passat, limuzyna benzyna, 2012 
rok, garażowany, I właściciel, brązowy 
metalik, Łowicz, tel. 696-741-976.

 �Vw T4, 1995 rok, 6-osobowy, tel. 
500-252-136.

inne
 �Opony, felgi z Niemiec, hurtownia. 

Największy skład w rejonie, 
klimatyzacja, mechanika. bratoszewice, 
ul. Łódzka 28, www.opony-gaweda.pl, 
tel. (42) 719-63-08, tel. 505-151-701.

 �Opony Dębica 145/70R13, 2012 rok, 
tel. 664-752-643.

 �koła+opony zimowe Opel, 
175/70R13, tel. 606-188-034.

 �Sprzedam opony zimowe z felgami 
145/70/R13 do Fiata, tel. 605-644-078.

 �Sprzedam butle gazową do 
samochodu, tel. 694-805-334.

 �Opony zimowe z felgami, barum, 
225/70 15C, tel. 669-356-370.

motorowe

kupno
 �Stare motocykle, motorowery, części, 

tel. 513-185-357.

 �kupię stare motocykle wSk, SHl, 
MZ, Junak, motorynka, komarek, tel. 
609-942-407.

 �kupię stare motory, części, tel. 
603-444-431.

 �kupię stare motocykle, tel. 
515-710-848.

garaże

sprzedaż
 �Sprzedam lub wyjmę garaż, Tkaczew, 

tel. 664-372-375.

wynajem
 �Garaż do wynajęcia ul. Tuszewska, 

tel. 606-908-756.

 �wynajmę garaż, Szopena 1, tel. 
509-027-606.

nieruchomości

kupno
 �kupię ziemię, gm. Łyszkowice, 

okolice, tel. 502-602-463.

 �kupię bloki, działkę, ziemię, tel. 
607-809-288.

 �kupię kawalerkę/mały domek do 
remontu, tel. 602-170-154.

 �Kupię ziemię, gospodarstwo lub 
przyjmę w dzierżawę, Śleszyn i 
okolice , tel. 604-188-396.

 �kupię mieszkanie do remontu, może 
być zadłużone, tel. 723-505-763.

sprzedaż
 �Gospodarstwo rolne, 680.000 zł, tel. 

696-653-176.

 �Działki budowlane, Nieborów, tel. 
607-328-032.

 �Sprzedam 1/6 udziału w domu, tel. 
531-217-794.

 �Dom: kiernozia, Rynek, tel. 
502-075-189.

 �Sprzedam działkę, okolice Głowna, 
+4915217697397.

 �Działka budowlana 3000 mkw, 
kiernozia, tel. 694-165-597.

 �Dom 293 m2, stan surowy otwarty, 
działka 1900 m2, wszystkie media, 
Łowicz, Grunwaldzka, tel. 501-932-818.

 �Sprzedam działki przy ul. Małszyce, 
tel. 604-282-998.

 �Ziemię 2,24 lub 4,5 ha, Psary, gmina 
bielawy, tel. 604-260-576.

 �Dom 160 m2 w Łowiczu sprzedam, 
tel. 723-798-953.

 �Dom, Łowicz-Przedmieście, tel. 
534-767-923.

 �Sprzedam działkę nr 39 w ogrodzie 
„Relaks Łowicz” przy ul. Łódzkiej, tel. 
664-616-302.

 �Sprzedam działkę rolno-budowlana 
96 ary, Mysłaków 107, tel. 725-299-338.

 �Działka budowlana 3.300 mkw. z 
budynkiem gospodarczym 370 mkw., 
Łagów, tel. 604-497-153.

 �Sprzedam dwie działki rolno-
budowlane, Maurzyce, tel. 602-369-093.

 �Sprzedam 2,5 ha ziemi z budynkami, 
bednary, tel. 698-334-328.

 �Sprzedam ziemię 3,5 ha, okolice 
kocierzewa, tel. 791-502-101.

 �Sprzedam działkę budowlaną 2,45 
m, na działce stoją 2 budynki, wężyki, 
tel. 797-961-591.

 �Sprzedam działki budowlane w 
Łowiczu ul. Płocka/Małszycka, tel. 
514-876-245.

 �Dom, tel. 881-087-040.

 �Działka leśna, 3.900 mkw., Nadolna, 
tel. 798-810-891.

 �Atrakcyjna działka, Głowno, pl. 
Wolności 6, tel. 660-394-450.

 �tuszewska, dom, stan surowy, 
zamknięty, tel. 660-394-450.

 �Sprzedam lub wynajmę dom 
mieszkalny 135 mkw., podpiwniczony, 
parter, poddasze, Popów 112, tel. 
501-059-816.

 �Mieszkanie 72 mkw, IV piętro, os. 
Marii konopnickiej, tel. 668-843-714.

 �Sprzedam dom do remontu, budynek 
na działalność gospodarczą na działce 
0,91 z małym stawem, krępa, tel. 
781-315-399.

 �Sprzedam mieszkanie 3-pokojowe, I 
piętro, 48,5 mkw, os. Starzyńskiego, tel. 
736-281-558.

 �Sprzedam trzypokojowe mieszkanie, 
Łowicz os. Tkaczew, tel. 660-599-332.

 �Działka budowlana, 1.400 
m2, Małszyce, tel. 793-736-508, 
730-660-080.

 �Pół bliźniaka, w stanie surowym, 
zamkniętym, tel. 609-009-558, po 16.00.

 �budowa, remonty. Rozbiórki, tel. 
734-733-401.

 �Działka rolno-budowlana, wrzeczko, 
przy drodze wojewódzkiej, tel. 
607-264-365.

 �Mieszkanie 60 m2, Noakowskiego, 
IVp., tel. 698-841-938, 698-841-944.

 �Sprzedam lub zamienię dom pod 
Łowiczem na bloki, tel. 606-967-338.

ReklAMA
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 �Sprzedam tanio działkę budowlaną, 5 
km od Łowicza, tel. 509-231-973.

 �Sprzedam działki: 0,30 ha 
z zabudowaniami, 0,15 ha, tel. 
693-172-904.

 �Działka rolno-budowlana 1,01 ha w 
Mysłakowie, częściowo zalesiona, tel. 
503-935-863.

wynajem
 �Do wynajęcia lokal biurowo-

mieszkalny Nowa 3, Łowicz, 
tel. (46) 837-56-41, 9.00-16.00.

 �Do wynajęcia lokal w centrum 
Łowicza na ul. krakowskiej, tel. 
698-535-737.

 �wynajmę lokal nad apteką Słoneczko, 
ul. krakowska, tel. 607-809-288.

 �wynajmę lokal 40 mkw., na salon, 
gabinet, Plac Przyrynek 33, tel. 
691-961-224.

 �wynajmę lokal użytkowy 22 mkw., po 
remoncie, Zduńska, tel. 607-442-383.

 �Kwatery pracownicze, Głowno, tel. 
796-080-680.

 �Lokal 45 mkw na biuro, gabinety, 
Krakowska, tel. 796-080-680.

 �Apartament, Łódź, tel. 
796-080-680.

 �kwatery Głowno, tel. 723-449-143.

 �Do wynajęcia pokój z kuchnią 
w domu prywatnym, Głowno, tel. 
503-830-181.

 �Do wynajęcia pokój, Łowicz, tel. 
507-659-615.

 �wynajmę zabudowaną nieruchomość 
na cele komercyjne (magazyn, 
warsztat) lub na mieszkalne. Łowicz, tel. 
694-234-240.

 �wynajmę mieszkanie, tel. 
504-588-573.

 �lokal handlowy do wynajęcia, 
Zduńska, tel. 883-201-761.

 �Do wynajęcia mieszkanie M3, os. 
bratkowice, tel. 512-443-958.

 �wynajmę od zaraz 2 pokojowe 
mieszkanie w Łowiczu. Niski czynsz. tel. 
608-306-154.

 �wynajmę mieszkanie M-3, 
bratoszewice, tel. 609-941-041.

kupno różne
 �Monety, starocie, tel. 606-941-752.

 �kupię cegłę, drut, krokwie, łaty, tel. 
607-809-288.

 �Przyjmę ziemię, glinę, tel. 
508-282-349.

 �kupię butlę 40 litrów na azot, tel. 
602-344-092.

sprzedaż różne
 �Sprzedam grzejniki aluminiowe, tel. 

604-236-417.

 �Drewno kominkowe, opałowe 
(workowane). Skrzynki uniwersalne. 
Trociny., tel. 501-658-261.

 �Piasek płukany, pospółka, żwiry, 
podsyp, tel. 600-895-026.

 �extra czarna ziemia ogrodowa, 
po obróbce mechanicznej, tel. 
601-239-779.

 �Żwir (kamień) 16-35 mm do ogrodu, 
odwodnień i drenażu, kopalnia 
Maurzyce, tel. 601-239-779.

 �wózek paleciak, tel. 693-830-160.

 �Sprzedam grzejniki żeliwne, tel. 
667-566-276.

 �wełniak nowy, tel. 726-732-589.

 �Sprzedam drewno opałowe jabłoń, 
możliwość transportu, tel. 603-441-292.

 �Piec c.o. (8-letni) +programator Foster 
+dmuchawa, powierzchnia grzewcza 
do 180 m2, tel. 663-591-506.

 �Sprzedam choinki świerki. Hurt, 
prosto z plantacji, tel. 505-068-787.

 �Sprzedam 2 zamrażarki, tel. 
603-610-750.

 �Oddam za darmo drzewa śliwy i 
wiśni, ok. 1.000 szt., okolice bielaw, tel. 
601-978-833.

 �Meble, telewizor, kuchnia, tel. 
695-778-924.

 �Sprzedam dwukółkę, silnik, tel. 
736-702-052.

 �Sprzedam kanapy 3+2+1, 
tel. (46) 838-75-53, tel. 501-747-392.

 �kosiarki, gałęziarki, kompresory, tel. 
513-666-808.

 �Sprzedam choinki srebrne i zwykłe 
o wys. do 2 m, prosto z działki, 
tel. (46) 837-40-06, po 18.00.

 �Piec c.o. Defro używany 5 sezonów, 
powierzchnia grzewcza do 180 
mkw., programator, dmuchawa, tel. 
784-641-452.

 �Sprzedam tanio meble dziecinne, 
stan bdb, kolor olcha, fronty niebieskie, 
tel. 602-246-827.

 �Łóżko rehabilitacyjne + materac 
odleżynowy, tel. 503-830-181.

 �Sprzedam tanio pralkę automat, tel. 
536-383-915.

 �Rębak do gałęzi, bojler 120 l c.o., 
butla acetylen, tel. 510-411-917.

 �budy ocieplane dla psów, tel. 
885-459-698.

 �Choinki, hurt, detal, tel. 
507-421-393.

 �Sprzedam drzewo z lasu na opał, tel. 
889-722-699.

 �krajzega, szlifierka taśmowa, tel. 
503-830-451.

 �Sprzedam betoniarkę 150, tel. 
512-624-763.

 �Płyty jumby, tel. 603-809-795.

 �Sprzedam wózek inwalidzki, 
aluminiowy, kompina 4.

 �Przyjmujemy zamówienia na pierogi 
świąteczne, tel. (46) 837-06-66.

 �Telewizor Samsung 32” na gwarancji, 
tanio, tel. 606-687-756.

 �Sprzedam dęby, tel. 727-429-021.

 �Damskie koszule do wełniaka, tel. 
514-961-216.

 �Piec CO 30 kw, nowy, tel. 
661-760-254.

 �Sprzedam kuchnię węglową, tel. 
784-979-035.

 �Tanio sprzedam 4 topole wiatrołomy, 
tel. 609-941-041.

 �Stylowe meble dębowe: segment, 
szafka RTV, komplet wypoczynkowy, tel. 
609-688-461.

 �Sprzedam łuparkę do drewna, 
świdrową, tel. 601-303-237.

praca

dam pracę
 �Monterów stolarki meblowej z 

doświadczeniem, tel. 696-086-527.

 �kierowca C+e (codziennie w domu), 
tel. 693-618-750.

 �Poszukujemy mężczyzn do pracy 
przy soleniu skór, Nowostawy Dolne, tel. 
603-531-365.

 �Przyjmę do pizzerii kierowcę na stałe 
oraz pomoc kuchenną -weekendowo, 
tel. 504-859-387, 885-353-500.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C+e, w ruchu 
międzynarodowym, tel. 782-978-573.

 �monterzy g/k, szpachlarze 
(z prawem jazdy kat. B), tel. 
500-027-261.

 �Firma Budmax zatrudni brukarzy 
i pracowników do kostki brukowej. 
Wynagrodzenie ok. 4.000 zł, tel. 
601-593-011.

 �Przyjmę do pizzerii kucharza/
pizzermana na stałe z możliwością 
przyuczenia oraz kierowcę 
weekendowo, tel. 504-859-387, 
885-353-500.

 �Zatrudnię na produkcję do stolarni 
praca poniedziałek-piatek 6.00-14.00, 
stawka 13 zł/godzina netto, z uwagi 
na charakter pracy zakaz palenia 
papierosów na terenie zakładu, tel. 
882-928-505.

 �zatrudnię mężczyzn i kobiety do 
pracy w pieczarkarni, praca na stałe, 
umowa, kontakt, tel. 605-081-709, 
503-158-403, Dąbkowice Dolne 41, 
gm. Łowicz.

 �Zatrudnię kierowcę C+e z 
doświadczeniem, kraj, tel. 699-902-211.

 �Firma produkcyjna zatrudni Panią 
35-50 lat do pracy przy kompletacji 
i pakowaniu na dziale śrub. Praca 
jednozmianowa w Łowiczu, w hali 
produkcyjnej., tel. 797-432-123, proszę 
dzwonić 8-16.

 �zatrudnię pomocników do prac 
budowlanych, tel. 697-778-557.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C+e 
(chłodnia); wyjazdy z Tesco Teresin, tel. 
608-067-847.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C+e  
w transporcie krajowym, naczepa 
chłodnia, dobre zarobki, tel. 608-067-847.

 �Zatrudnię pracownika do prac 
wykończeniowo-remontowych, tel. 
607-343-338.

 �Poszukuję pracownika do rozbioru 
mięsa, tel. 504-181-655.

 �Zatrudnię epracowników do sklepu 
spożywczego, tel. 512-088-422.

 �Przyjmę pracowników. wykończenia, 
elewacje, tel. 663-211-953.

 �Przyjmę pracownika do produkcji 
ogrodzeń betonowych, Łyszkowice, 
tel. 501-735-885.

 �Zatrudnię mechanika 
samochodowego – osobowe, tel. 
600-352-099.

 �Zatrudnię pomocnika mechanika 
samochodowego, istnieje możliwość 
przyuczenia, tel. 694-841-996.

 �zatrudnię do szycia skarpetek na 
Rosso, tel. 668-479-265.

 �Zatrudnię dziewiarza, Strzelcew, tel. 
668-479-265.

 �Zatrudnię osobę z grupą inwalidzką, 
tel. 668-479-265.

 �Zatrudnię kierowcę C+e; trasy: 
włochy-Finlandia (przez Polskę), 
wyjazdy tygodniowe, tel. 793-500-433.

 �Zatrudnię w gospodarstwie, tel. 
721-169-137.

 �Zatrudnię panią do pracy w szklarni, 
bratoszewice, tel. 660-100-727.

 �Zatrudnię kierowców kat. C+e 
w transporcie międzynarodowym, 
bardzo dobre zarobki, nowe stawki, 
3x weekendy wolne, tel. 782-223-211, 
604-237-423.

 �Zatrudnię przedstawiciela 
handlowego z okolic Głowna lub 
Łowicza, branża gazowa, butle 11 kg 
+ kierowcę do rozwożenia gazu na 
terenie Głowna, tel. 600-237-175.

 �zatrudnimy do pracy na produkcji, 
do laboratorium oraz na stanowisko 
przedstawiciela handlowego, tel. 
698-699-602.

 �Nowa Szwalnia w Głownie zatrudni 
Panie do szycia, nowy park maszynowy, 
praca cały rok, tel. 518-203-421.

 �Zatrudnimy kierowców C+e, transport 
międzynarodowy, krajowy. weekendy 
wolne, tel. 605-094-166.

 �Pomoc w handlu na rynku w Łowiczu, 
tel. 601-523-534.

 �Zatrudnię pracownika na myjnię 
samochodów ciężarowych, wiadomość: 
Łowicz ul. Poznańska 148/150.

 �ubojnia drobiu „Piórkowscy” zatrudni 
kierowcę, transport krajowy – chłodnia, 
kat. C+e, tel. 731-111-111.

 �Zatrudnimy inkasenta liczników 
elektrycznych, tel. 698-301-203.

 �Zatrudnię pracowników do prac 
budowlanych, tel. 606-794-645.

 �Zatrudnię zootechnika lub osobę z 
doświadczeniem do pracy na fermie 
loch, tel. 606-398-385.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C, tel. 
601-297-797.

 �Zatrudnię dekarzy lub pomocników, 
Janczak, tel. 609-846-316.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C+e w 
transporcie krajowym, izoterma, tel. 
608-394-596.

 �Przyjmę portiera, tel. 513-784-205.

 �Przyjmę do biura do rozliczania 
kierowców, tel. 513-784-205.

 �Agencja AbN zatrudni przy 
sprzątaniu pomieszczeń biurowych i 
produkcyjnych na terenie Łowicza, tel. 
512-792-611.

 �Praca w Łowiczu dla mężczyzn 
przy obsłudze linii technologicznej 
do rozdrabniania tekstyliów, tel. 
784-073-289.

 �Zatrudnię kierowcę do piekarni, tel. 
509-877-081.

 �zatrudnię do sklepu alkoholowo-
spożywczego, Łowicz, tel. 
501-788-231.

 �Zatrudnię do pracy na stacji 
demontażu pojazdu. CV proszę 
składać: skup złomu, ul. Armii krajowej 
14, 99-400 Łowicz.

 �Tonsmeier Centrum zatrudni  
osobę na stanowisko ładowacz,  
bez kwalifikacji, praca na terenie 
Łowicza, Żyrardowa i okolic, 
tel. (46) 830-35-25.

 �Tonsmeier Centrum zatrudni 
osobę na stanowisko kierowca/
ładowacz, wymagana kat. C, praca na 
terenie Łowicza, Żyrardowa i okolic, 
tel. (46) 830-35-25.

 �Tonsmeier Centrum zatrudni osobę 
na stanowisko specjalista do spraw 
logistyki, miejsce pracy Łowicz, mile 
widziane doświadczenie w branży 
logistycznej oraz znajomość programu 
SAP, tel. (46) 830-35-25.

szukam pracy
 �Szukam pracy na stacji paliw, tel. 

511-248-020.

usługi wideo
 �wideofilmowanie. Fotografia, tel. 

698-535-780.
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 �wideofilmowanie, fotografowanie 
www.fotowideo.webt.pl, tel. (46) 837-79-
81, tel. 606-302-466.

remontowo-
budowlane
usługi

 �Wylewki agregatem, tel. 
698-480-048.

 �Cyklinowanie, polerowanie, układanie 
parkietu, tel. 501-249-461.

 �Dachy, pokrycia dachowe, 
konstrukcje, obróbki, tel. 609-846-316.

 �usługi koparko-ładowarką, 
młotem hydraulicznym; koparką 
gąsienicową, tel. 790-606-451.

 �usługi minikoparką, tel. 
608-612-013.

 �kruszywa, piasek, żwir, ziemia 
ogrodowa. Roboty ziemne, 
wyburzeniowe, transport maszyn 
budowlanych, rolniczych, usługi 
kruszarką, tel. 693-565-564.

 �usługi minikoparką, przeciski kretem, 
tel. 668-591-725.

 �Docieplenia budynków, elewacje, 
glazura, terakota, adaptacja poddaszy, 
kompleksowe wykończenia wnętrz. 
FVAT, tel. 606-737-576.

 �Płytki, gładzie, malowanie, remonty, 
tel. 729-403-698.

 �Parkiety: profesjonalne układanie, 
cyklinowanie z polerowaniem, 
lakierowanie. Schody: cyklinowanie, 
lakierowanie, tel. 607-090-260.

 �Okna: naprawa, regulacja, tel. 
609-135-411.

 �www.remontystrykow.pl, tel. 663-987-
289, 721-894-202.

 �Gładź, malowanie, glazura, terakota, 
wykańczanie wnętrz, malowanie 
elewacji., tel. 609-541-373.

 �układanie kostki brukowej, opaski 
wokół pomników, tel. 667-189-380.

 �Docieplanie budynków, elewacje, 
struktury: agregatem. Tanio, szybko, 
solidnie, tel. 607-612-176.

 �Malowanie, tel. 514-347-542.

 �układanie kostki brukowej, tel. 
724-956-210.

 �Rozbiorę budynki, garaże, wywiozę 
gruz, tel. 607-809-288.

 �Remonty „od A do Z”, tel. 
608-195-550.

 �Malowanie, gładzie, k/G, glazura, 
remonty, tel. 607-343-357.

 �tynki tradycyjne, tel. 537-663-191.

 �Glazura, terakota, tel. 
537-663-191.

 �budowa domów, budynków 
gospodarczych, kompleksowo z 
dachem. Tynkowanie, malowanie, 
gipsowanie, tel. 667-324-294.

 �kierowanie budowami, projekty 
indywidualne, adaptacje, tel. 
693-184-322.

 �Tynki tradycyjne, mułkowane, 
murowanie, tel. 725-668-616.

 �Malowanie, tel. 607-168-196.

 �usługi remontowo-budowlane, 
solidnie, profesjonalnie, tel. 696-154-330.

 �Poprawki dekarskie, pokrycia garaży 
i małych dachów, domów letniskowych, 
montaż rynien, tel. 501-469-924.

 �Malowanie, gipsowanie, panele 
podłogowe, glazura, terakota, tel. 
790-294-337.

 �Cyklinowanie bezpyłowe, tel. 
504-960-515.

 �Dachy: naprawa, wymiana, podbitki, 
tel. 607-610-786.

 �Ocieplenia poddaszy, karton gipsy, 
malowanie, tel. 782-081-557.

 �Montaż pokryć dachowych, przeróbki 
budynków, murowanie kominów z 
klinkieru, itp., tel. 507-542-210.

 �Wylewki, tynki agregatem, tel. 
605-416-083.

 �Docieplenia stropu, styrobeton, 
zamiennik styropianu, tel. 
605-416-083.

sprzedaż
 �Żwir (kamień) 16-35 mm do ogrodu, 

odwodnień i drenażu, kopalnia 
Maurzyce, tel. 601-239-779.

 �extra czarna ziemia ogrodowa, 
po obróbce mechanicznej, tel. 
601-239-779.

 �Tanie blachy trapezowe, dostępne 
od ręki, różne kolory, przystępna 
cena, Łowicz ul. klickiego 70, tel. 
501-543-057.

 �wciągarkę budowlaną, tel. 
607-809-288.

 �Beczki, pojemniki 1.000 l, Łowicz, 
tel. 602-234-810.

usługi 
instalacyjne

 �Anteny: montaż, instalacje, tel. 
601-306-566.

 �usługi elektryczne, tel. 
506-522-852.

 �usługi hydrauliczne: kompleksowo. 
Przeciski podziemne, przyłącza 
wod.-kan., usługi koparko-ładowarką, 
oczyszczalnie przydomowe, również 
jako podwykonawca, tel. 601-379-355.

 �usługi hydrauliczne, tel. 
508-862-015.

 �usługi hydrauliczne, tel. 785-543-610.

 �Hydraulika kompleksowo, tel. 
601-818-310.

usługi inne
 �Rozdrabnianie gałęzi rębakiem, 

wycinka drzew, zakrzaczeń, tel. 
667-732-751.

 �wycinka drzew, usługi podnośnikami 
koszowymi 27-metrowymi, tel. 
668-591-725.

 �Masz problem z komputerem: 
zadzwoń., tel. 504-070-837.

 �zespół, wokalistka, deejay, tel. 
503-746-892.

 �wycinka drzew zagrażających, 
pielęgnacja ogrodów, usługi 
alpinistyczne, tel. 693-552-240.

 �Okna: naprawa, regulacja, tel. 
609-135-411.

 �Profesjonalne cięcie drzew 
niebezpiecznych, pielęgnacja zieleni i 
ogrodów, tel. 782-718-483.

 �Wycinka drzew, tel. 693-208-999.

 �Odnawianie wanien, tel. 600-979-826.

 �Pranie dywanów i tapicerki meblowo-
samochodowej w zakładzie i u klienta, 
tel. 501-431-978.

 �Biuro rachunkowe, tel. 
603-084-030.

 �Polsat, NC+, naziemna, tel. 
728-188-127.

 �Mycie i czyszczenie kostki brukowej, 
tel. 607-612-176.

 �wycinka drzew, tel. 696-008-528.

 �wycinka drzew, tel. 510-052-908.

 �Naprawa telewizorów. Łowicz, 
Topolowa 19, tel. (46) 837-70-20, tel. 
728-227-030.

 �Szkiełkowanie, aluminium, 
piaskowanie, tel. 603-444-431.

 �Przyjmę zamówienia na pierogi 
domowe na święta z firmy „Smaczne 
Jadło”, tel. 605-162-100.

 �Oprawa muzyczna w składzie 
jednoosobowym, imprezy, bale, itp., tel. 
695-413-291.

 �wynajmę zestaw kompresor 
spalinowy 5,6 m3 +piaskara z 
osprzętem, tel. 537-620-620.

matrymonialne
 �Poznam kobietę do 57 lat sms o 

sobie, tel. 608-029-088.

 �Szukam przyjaciółki, tel. 532-845-475.

nauka
 �Nauczyciel języka niemieckiego, 

lekcje, tel. 505-256-528.

 �Język angielski, niemiecki, tel. 
663-684-178.

 �Matematyka, tel. 791-802-482.

 �Matematyka kl. I-VI, tel. 696-740-690.

 �Matematyka, tel. 601-303-279.

 �Angielski, profesjonalnie, tel. 
694-515-130.

 �korepetycje z matematyki dla szkoły 
podstawowej, gminazjum i średniej. 
Przygotowanie do egzaminów i matury. 
Profesjonalnie w szkole matematyki, 
os. Dąbrowskiego 24 (rampa), tel. 
577-499-553.

 �Matematyka, Angielski, tel. 
515-459-141.

 �Język polski, angielski solidnie, tel. 
607-328-038.

 �Nauczyciel języka niemieckiego 
udzieli korepetycji, tel. 691-715-557.

 �Nauka Języka Angielskiego Jacek 
Romanowski, tel. 607-440-582.

 �Matematyka, tel. 607-440-582.

rolnicze – kupno

płody rolne
 �Skup zboża, tel. 508-471-814.

 �kupię każde zboże, odbiór własnym 
transportem, tel. 783-112-512.

 �kupię każde zboże, odbiór własnym 
transportem, tel. 607-202-732.

 �Zboże paszowe, tel. 693-157-117.

 �Skup zbóż paszowych: jęczmień 810 
zł, pszenżyto 750 zł, pszenica 860 zł, 
transport/załadunek, leśniczówka k./
Soboty, tel. 505-406-917.

hodowlane
 �Kupię byki, tel. 601-307-164.

 �Kupię jałówki, tel. 601-307-164.

 �Kupię krowy, tel. 601-307-164.

 �kupię byczki 120-150 kg do dalszej 
hodowli, krzyżówki ras mięsnych, tel. 
602-325-159.

 �kupię cielaki do dalszej hodowli, tel. 
kom. 782-908-033

maszyny
 �każdego władymirca, ursusa, tel. 

725-361-836.

 �kupię każdą przyczepę rolniczą 
wywrotkę, tel. 667-285-669.

 �kupię kombajn (bolko, Anna, karlik), 
sadzarkę, cyklop, troll, rozrzutnik, 
glebogryzarkę, kopaczkę, inne, tel. 
511-713-596.

 �kupię maszyny rolnicze, tel. 
515-710-848.

 �kupię C-360 3P, tel. 604-649-151.

 �Siewnik poznaniak do remontu (może 
być dziurawy zbiornik), tel. 664-981-618.

rolnicze – 
sprzedaż

płody rolne
 �Suche wysłodki, śruty, otręby, tel. 

602-235-159.

 �Wysłodki buraczane z dowozem, 
tel. 601-301-412.

 �wysłodki buraczane z transportem, 
tel. 601-630-882.

 �Siano kostki, tel. 693-960-636.

 �Wysłodki buraczane, wytłoki 
jabłkowe, tel. 691-174-194.

 �Wysłodki buraczane, wytłoki 
jabłkowe promocja, tel. 
600-323-947.

 �Sprzedam żyto, pszenżyto 20 ton, tel. 
506-103-998.

 �Przywóz wytłoków buraczanych, 
tel. 502-384-747.

 �Sprzedam słomę w balotach ze 
stodoły, tel. 512-520-546.

 �Sprzedam zboże, tel. (46) 838-17-22.

 �Żyto, tel. 512-544-156.

 �Sianokiszonka, obornik, tel. 
512-831-125.

 �Pszenica, tel. 607-172-809, po 17:00.

 �Pszenica, pszenżyto, siano, Łowicz, 
tel. 608-659-507.

 �Pszenżyto, mieszanka, siano, tel. 503-
730-843, Guźnia.

 �Sianokiszonka, Mięsośnia, tel. 
695-441-197.

 �wysłodki buraczane: ćwikła 60zł, 
cukrowy 90zł, tel. 785-240-260.

 �kapusta kwaszona, Hurt-detal, FVAT, 
tel. 508-194-191.

 �Soja na paszę, tel. 601-650-813.

 �Sprzedam kukurydzę suchą, okolice 
Sannik, tel. 665-236-883.

 �Sprzeda zboże: owies, mieszankę, 
Henryków, tel. 797-961-591.

 �Siano 120x120, 35 sztuk; mieszanka; 
pszenżyto, tel. 605-644-078.

 �Sprzedam słomę, duże bele, tel. 
668-424-376.

 �Pszenżyto, tel. 697-094-770.

 �Słoma (małe belki), tel. 693-483-357.

 �Sadzonki aronii, tel.  
601-364-070.

 �Sprzedam zboże, tel. 691-972-292, 
696-375-777.

 �Sprzedam siano kostka, tel. 
668-419-928.

 �Jęczmień, pszenżyto, tel. 
662-095-386.

 �Siano, słoma, tel. 792-878-658.

 �Żyto, 7 t, tel. 510-514-012.

 �Sprzedam owies, tel. 667-561-730.

 �Pszenżyto, okolice Głowna, tel. 
504-985-644.

 �Sprzedam pszenżyto, orzechy 
włoskie, tel. 603-240-034, Zielkowice 
104.

 �Słoma, siano, kostka, zboże, tel. 
662-729-242.

 �Sprzedam siano w balotach, tel. 
884-650-831.

 �Sprzedam mieszankę zbożową i 
słomę, tel. 661-878-699.

 �Sprzedam pszenżyto, tel. 
793-701-024.

 �Siano, słoma (belki 120x120), tel. 
889-951-089.

 �Siano kostka, tel. 570-980-770.

 �Pszenżyto, tel. 603-298-429.

 �Sprzedam bele sianokiszonki, tel. 
669-034-195.

 �Siano, słoma, opryskiwacz, tel. 
664-873-766.

 �Pszenżyto, słoma ze stodoły (balot 
120x120), tel. 601-173-977.

 �Słoma bele 120 sztuk, siano 30 sztuk, 
owies 3 tony, Mąkolice, tel. 781-484-941.

 �Siano, sianokiszonka, słoma (baloty), 
tel. 510-846-486.

 �Sprzedam zboże paszowe jęczmień 
z pszenicą 3 tony i pszenżyto 3 tony, tel. 
724-263-309.

 �Sprzedam sianokiszonkę, tel. 
607-065-145.

 �Sprzedam 4 tony pszenżyta, 5 ton 
owsa, 700 zł/tona, kamień gmina 
Głowno, tel. 723-046-340.

 �Słoma, tel. 723-778-303.
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 �Pszenżyto, tel. 607-168-196.

 �Sprzedam słomę i siano ze stodoły w 
małych kostkach, tel. 787-436-230.

 �Żyto i pszenżyto jare do siewu, tel. 
692-199-767.

 �Sprzedam buraczek odpadowy, tel. 
602-175-570.

 �Słoma w belach, tel. 724-182-807.

 �Pszenica 1,5 t, pszenżyto 2 t., 
tel. (46) 837-10-66, tel. 502-849-845.

 �Siano, żyto, owies, pszenżyto, tel. 667-
257-460, po 14:00.

 �Owies, pszenżyto, tel. 667-927-971.

 �Sprzedam siano, tel. 661-488-438.

 �Zboże, słoma, tel. 604-291-850, 
błędów.

 �Sprzedam zboże, tel. 696-765-523.

 �Mieszanka, jęczmień, pszenżyto, tel. 
538-455-989.

 �Sprzedam mieszankę zbożową i piec 
olejowy 2.000 litrów, tel. 781-592-703.

 �Sprzedam sianokiszonkę baloty, tel. 
726-190-577.

 �Sprzedam pszenicę Mella 1,5 tony, 
tel. 669-085-356.

 �Sprzedam siano w kostkach, tel. 
696-274-457.

 �Sprzedam jęczmień, tel. 693-962-211.

 �Sprzedam kukurydzę, 
tel. (46) 837-14-61.

 �Dynia, tel. 507-531-109.

 �Pszenżyto, owies, żyto, słoma, tel. 
515-236-142.

 �Siano, tel. 693-960-636.

 �Siano baloty 14 sztuk; słoma 14 szt 
ze stodoły, tel. 500-368-222.

 �Jęczmień, tel. 665-437-013.

 �Słoma, drzewo z orzecha włoskiego, 
tel. (24) 277-80-92.

 �Sprzedam wysłodki suche toffi 3 tony, 
tel. 514-675-863.

 �Siano, słoma, sianokiszonka, 
kiszonka z kukurydzy, tel. 880-877-582.

 �owies, mieszanka, tel. 
504-832-533.

 �Sprzedam żyto, zrębki ze śliwek, tel. 
664-766-871.

 �Sprzedam zboże, tel. 792-893-162.

 �Siano (baloty), Ostrów, tel. 
730-523-191.

 �Sprzedam sianokiszonkę, siano, 
słomę, tel. 662-585-814.

 �Sianokiszonka baloty, transport, tel. 
664-981-618.

 �Słoma, baloty 140x120, tel. 
664-981-618.

 �Żyto, tel. 664-981-618.

 �Owies 2 tony, tel. 604-169-278.

 �wysłodki buraczane, mokre, 25 t, tel. 
696-425-214.

 �Pszenica ozima, ok. 2,5 t, tel. 
693-875-143.

 �Pszenżyto, Różyce, tel. 723-585-201.

 �Sprzedam jałówkę wysokocielną, tel. 
880-705-901.

 �Sprzedam kombajn ziemniaczany 
karlik, tel. 880-850-702.

 �Pszenica ozima, tel. 691-235-038.

 �kukurydza, owies, pszenica, 
pszenżyto, żyto, sianokiszonka, słoma, 
tel. 506-115-015.

 �Sprzedam siano, baloty 120, tel. 
697-825-807.

 �Sprzedam czosnek wiosenny, tel. 
697-825-807.

hodowlane
 �Sprzedam jałówkę wysokocielną, tel. 

512-831-605.

 �byczek 170 kg, tel. 510-158-246.

 �Jałoszki roczne ok. 300-kilogramowe, 
tel. 721-819-250.

 �Jałówka Simentalka na wycieleniu 
12.12.2018, tel. 603-477-845.

 �Dwie jałówki na wycieleniu: grudzień, 
styczeń, tel. 665-752-681.

 �Jałówka, cielna, tel. 603-298-429.

 �Sprzedam prosięta, tel. 536-602-532.

 �Jałówka HF wysokocielna, tel. 
601-962-832.

 �Sprzedam 12 prosiąt para 260 zł, 
tel. (46) 838-82-68, tel. 662-282-667.

 �Prosięta, tel. 510-259-018.

 �Sprzedam jałówkę cielną, tel. 
603-413-460.

 �Sprzedam 3 byki na rzeź, tel. 
661-907-680.

 �Sprzedam cielaki mięsne, tel. 
607-613-259.

 �Sprzedam prosięta, tel. 605-722-946.

 �Sprzedam 10 prosiaków, okolice 
Iłowa, tel. (24) 277-43-43.

 �Sprzedam jałówkę wysokocielną, tel. 
500-049-265.

 �Jałoszka lM, tel. 662-143-327.

 �Sprzedam 5-tygodniowe byczki, 
tel. (46) 838-73-77.

 �warchlaki, tel. 795-629-994.

 �Jałówki hodowlane, tel. 500-803-757.

 �Sprzedam prosięta, tel. 570-513-525.

 �Warchlaki z Dani, tel. 
504-270-890.

 �kucyk, tel. 669-787-537.

 �Młoda krowa, zacielona, likwidacja, 
tel. (46) 830-99-13.

 �Sprzedam jałówkę na wycieleniu, tel. 
507-586-871.

 �Sprzedam 12 prosiąt, Czatolin 78, tel. 
501-923-115.

 �Prosiaki, tel. 697-049-235.

 �Sprzedam jałówki na wycieleniu, tel. 
609-842-677.

 �Sprzedam jałówkę cielną, tel. 
517-380-928.

 �Sprzedam jałówki wysokocielne, tel. 
600-182-410.

 �Sprzedam krowy, likwidacja, gm. 
Zduny, tel. 508-309-423.

 �Sprzedam byczki, jałoszki, 300 kg, tel. 
606-569-727.

 �Prosięta, tel. 782-583-272.

 �krowy po wycieleniu, tel. 517-914-085.

 �Jałoszki mięsne, tel. 691-666-967.

maszyny
 �Agregat uprawowo-siewny 2.7 metra z 

walcem packera i hydropakiem z 2013 
roku oraz pług 4-skibowy zagonowy z 
2004 roku, tel. 609-541-340.

 �Rozrzutnik obornika Fortschritt 
oraz wszystkie części nowe, tel. 
693-830-160.

 �Pług kverneland obrotowy Vario 
i zagonowy 4, rozrzutnik Fortschritt, 
kombajn Class 78 1991 rok, tel. 
607-813-558.

 �Sprzedam ciągnik ursus C-385, 
1981 rok; przyczepę samozbierającą, 
jugosłowiańską PRP3, tel. 665-974-254.

 �kultywator 14 grudziądzki, 
przyczepka dwukółka, sadzarka 
czeska, zgrabiarka 5, przetrząsarka 
pająk, tel. 694-612-055.

 �Redła 5, sadzarka, sortownik, tel. 
512-544-156.

 �Maszt od widlaka przystosowy do 
ciągnika na tył, wysokość 5m, tel. 
692-834-647.

 �Pług 4-skibowy 1.700 zł, kosiarka 900 
zł, tel. 503-730-843.

 �Ciągnik rolniczy Same +ładowacz 
2013 rok; przyczepa samozbierająca, 
tel. 504-181-655.

 �Pług 4-skibowy Overum 
zabezpieczenia hydrauliczne, tel. 
505-929-983.

 �Siewnik, kosiarka rotacyjna, Orkan, 
tel. 607-809-288.

 �Rozrzutnik obornika 1-osiowy, stan 
dobry, 3.000 zł, tel. 509-188-016.

 �Siewnik punktowy do buraków, 
sadzarka do ziemniaków, tel. 
515-734-284.

 �Sprzedam prasę Z-224, 2001 
rok, małe kostki, I właściciel, tel. 
667-872-453.

 �Rozrzutnik 2-osiowy, kabina do 
C-360, tel. 604-213-682.

 �wyciąg krotoszyński, wał korbowy 
do 330 i 363P, rotacyjna, mieszanka 
zbożowa, tel. 605-485-621.

 �Prasa warfama 120x120, stan dobry, 
17.000 zł, tel. 880-090-717.

 �Sprzedam rotacyjną do remontu, tel. 
663-790-575.

 �Sprzedam rozrzutnik 10 t., agregat 
prądotwórczy, tel. 721-169-137.

 �John Deere z ładowaczem, dojarka 
konwiowa, młynek walcowy, tel. 
604-281-093.

 �Pług, prasa, inne, tel. 889-951-089.

 �Sprzedam rębak do drzewa, owijarkę, 
ładowacz na 1 silnik na łapy i zboże, tel. 
662-089-395.

 �włóka nowa, 5-metrowa, tel. 
669-267-137.

 �włóka 5-metrowa, przetrząsaczka do 
siana Fela TH-540, tel. 661-954-162.

 �Siewnik poznaniak, pług, kultywator, 
tel. 509-853-384.

 �Przetrząsarka do siana, tel. 
500-231-552.

 �Części rozrzutnika: łańcuch, skrzynia, 
adapter, tel. 604-931-629.

 �wywrotka 1-osiowa nowa 8.000 zł, tel. 
880-709-761.

 �Taśmociąg 4 m, silnik 15 kw, tel. 
609-241-555.

 �Sprzedam dwukółkę sadowniczą, tel. 
603-610-952.

 �C-360 (355) zamienię na C-330 lub 
inne, tel. 504-475-567.

 �Sadownicze: MF 374S, SameGolden 
85, Renault, tel. 504-475-567.

 �Sprzedam przyczepę do balotów i 
słomy, tel. 608-873-829.

 �Sprzedam glebogryzarkę, tel. 
600-256-850.

 �Siewnik poznaniak, tel. 605-657-256.

 �śrutownik bijakowy, zgrabiarka 7, 
dojarka Alfa laval, tel. 692-199-767.

 �Landini 8880, 1993 rok, stab bdb, 
tel. 579-074-198.

 �wózek dwukółka, brony 5 lekkie, 
pług 3-skibowy, tel. 506-594-972.

 �Sprzedam C-335 składak, bez 
rejestracji, tel. 506-594-972.

 �Sprzedam sadzarkę do ziemniaków, 
500 zł, tel. 692-039-891.

 �kos do nawozów, 300 zł, tel. 
692-039-891.

 �kombajn do buraków, tel. 
501-249-717.

 �kultywator 5-zębowy, pług 2-skibowy, 
dwukółka do ciągnika, chłodziarka do 
mleka, tel. 694-366-369 790-840-043.

 �kosiarka dyskowa unia-Famarol 2,1 
m, 2013 rok, tel. 600-139-605.

 �ursus 1224, tel. 660-408-769.

 �ślęza z dużym koszem, 1998 rok, 
4.400 zł, tel. 602-584-266.

 �Przyczepa wywrotka 4 t.; władimirec 
T-25; brony 3-polowe; siewka-lejek, 
ocynk, tel. 608-686-489.

 �Ładowacze czołowe do ursus C-330, 
C-360, 3512, T-25 hydrauliczne lub na 
linkę, tel. 608-686-489.

 �Samozbierająca jugosławianka, 
podajnik do belek, ładowacz 
hydrauliczny, 3 ha łąki, tel. 693-093-631.

 �Rozsiewacz nawozów, rozrzutnik 
obornika, samozbierającą 
jugosławiankę, tel. 693-552-221 
661-145-864.

 �Sprzedam automatyczną łuskarkę do 
bobu, tel. 790-575-493.

 �Producent maszyn do łuskania bobu, 
tel. 600-176-795.

 �Przyczepa rolnicza Hl-80.11, tel. 
696-059-903.

 �Gruber Mandam 2,2 m; 
glebogryzarka włoska, tel.  
724-551-112.

 �Przyczepa 1-osiowa wywrotka, tel. 
604-931-629.

 �ursus 5714, 2003 rok, tel. 
501-850-017.

 �Sprzedam przyczepy Su2 PTC-4  
i Sanok D55, rozrzutnik obornika 6 ton 
tandem, tel. 888-224-773.

 �C-330, 360, 360 3P, 914, 1224, T-25, 
7711, tel. 690-899-100.

 �Rozrzutnik obornika, Tur C-330, 
C-360, 385, 914, kabiny, opony, części, 
tel. 690-899-100.

 �Siewnik do kukurydzy, 8 rzędów, 
rozrzutnik Fortschritt, objętościowy, tel. 
665-103-042.

 �Rozrzutnik 2-osiowy, 2.000 zł, 
kosiarkę rotacyjną polską 165.900 zł, 
przetrząsacz do siana pasowy 500 zł, 
tel. 502-084-093.

 �Sprzedam obciążniki do ciągnika 55, 
tel. 730-816-171.

 �kombajn zbożowy Claas 96; 
zgrabiarka karuzelowa Deutz-Fahr; 
siewka do nawozu Vicon; pług 
5-skibowy, obrotowy, lemken-Vario, 
Fendt 515, 1999 rok, tel. 600-822-089.

 �kombajn Claas Maxi 118, 1992 rok, 
tel. 602-721-052.

 �Sprzedam siewnik 600 zł,  
mieszalnik 1.100 zł, spawarkę, tel. 
517-914-085.

 �Rozrzutnik w oryginale niemalowany, 
stan bdb, tel. 691-666-967.

 �Glebogryzarkę, pielnik, tel. 
509-853-384.

 �C-360 w całości lub na części, tel. 
665-219-491.

 �Sprzedam beczkę asenizacyjną 
4000l, tel. 697-825-807.

inne
 �Żużel z dowozem, tel. 

600-323-947.

 �Dojarki bańkowe, przewodowe, 
hale udojowe. Naprawa i sprzedaż 
zbiorników do mleka, zgarniacze 
obornika, wyposażenie obór, serwis. 
„błaszczyk”, tel. (24) 252-34-03, tel. 
508-112-998.

 �Sprzedam obornik, tel. 509-652-840.

 �Sprzedam ok. 200 t. obornika 
bydlęcego po atrakcyjnej cenie w 
Łowiczu, tel. 600-394-202.

 �Sprzedam inkubator do jaj, tel. 
697-688-625.

 �Zbiornik na mleko 330l, dojarka, tel. 
662-729-242.

 �Obornik bydlęcy z dowozem, tel. 
726-121-861.

 �Agrowłóknina z dostawą, tel. 
693-177-813.

 �basen wannowy do mleka, 1.300 l, 
tel. 661-913-898.

 �Sprzedam basen na mleko 330 litrów, 
tel. 699-263-704.

 �basen 550 l, sianokiszonka, tel. 
603-312-669.

 �Sprzedam zbiornik na mleko 1.000 l, 
tel. 606-569-727.

rolnicze – usługi
 �Naprawa ciągników, maszyn 

rolniczych, sprzętu budowlanego, 
samochodów ciężarowych, tel. 
510-809-025.

 �Transport maszyn rolniczych, 
kombajnów zbożowych, tel. 
665-734-042.

 �Okna: naprawa, regulacja, tel. 
609-135-411.

 �białkowanie obór, tel. 518-168-598.

zwierzęta

sprzedaż
 �Oddam za darmo szczeniaki w dobre 

ręce, tel. 508-286-519.

 �Maltańczyki, tel. 608-331-418.

 �Źrebak 7 miesięcy, tel. 721-302-440.

 �Sprzedam szczeniaki owczarka 
niemieckiego, tel. 601-615-639.

 �Owczarek niemiecki długowłosy, tel. 
508-283-855.

 �Oddam 1,5 roczną małą suczkę 
stróżującą, tel. 609-941-041.

 �Owczarki niemieckie, długowłose, tel. 
504-202-526.

 �kozy, kózki, baranek, tel. 
693-172-904.

inne
 �Oddam małe pieski, tel. 694-183-428.
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Z Pelikana systematycznie
schodziło powietrze
Z obawami, ale też zaciekawieniem, na nowy sezon mogli czekać kibice 
Ptaków. Strach mogli odczuwać po poprzednich rozgrywkach,  
gdy biało-zieloni prawie do samego końca walczyli o utrzymanie. 
Nadzieje budziły oczywiście zmiany do jakich doszło w klubie.  
Pelikana objął Łukasz Chmielewski – młody trener, który w zeszłym sezonie 
wykręcił nadspodziewanie dobry wynik z beniaminkiem z Sulejówka. 
Interesujące były również transfery dokonane latem przez klub.

Oczywiście, znaleźli się mal-
kontenci, którzy wytykali, że za 
trenerem przyszło czterech piłka-
rzy z Sulejówka. Sugerowali, że 
miejsce w składzie na ich rzecz 
mogą stracić wychowankowie. 
Szkoleniowiec jednak zaufał lu-
dziom, których znał. Nie tylko 
ich umiejętności, ale też charakter 
i podejście do pracy. W praktyce 
miało się okazać, że sprowadzeni 
gracze miejsce w składzie również 
musieli sobie wywalczyć.

Zarząd również postawił na od-
młodzenie kadry. W porównaniu 
z poprzednimi okienkami umowy 
zawierano z młodszymi graczami. 
Wzmocnień szukano głównie na 
Mazowszu albo Ziemi Łódzkiej. 
A nawet jeżeli Sebastian Szer-
szeń ostatnio występował w poło-
żonej na Lubelszczyźnie Łęcznej, 
to przeprowadzając się do Łowi-
cza i tak znalazł się bliżej domu. 
Władze klubu chciały również 
sprowadzić na Starzyńskiego oso-
by związane z miastem. Kontrakt 
podpisał Michał Żółtowski, ale 
nie udało się przekonać do powro-
tu ani Macieja Wyszogrodzkiego, 
ani Patryka Pomianowskiego.

Niemal od początku swojej pra-
cy Łukasz Chmielewski studził 
emocje. Zaznaczał, że jest niewie-
le czasu na przygotowanie druży-
ny. Mówił, że piłkarze jeszcze na 
samym początku sezonu wciąż 
będą się poznawać. Dodawał, 
że jego stempel na drużynie być 
może będzie widać dopiero zimą.

Letnie sparingi wypadły obie-
cująco. Pelikan osiągał nie tylko 
dobre wyniki, ale też prezentowa-
ny styl gry, który mógł się podo-
bać. Po cichu można było liczyć 
na to, że łowiczanie w lidze będą 
prezentowali się przyzwoicie. 
Chociaż w kuluarach dało się sły-
szeć głosy, że priorytetem zespo-
łu mogą być rozgrywki Pucharu 
Polski. Wydawało się, że piłka-
rze znajdujący się w kadrze stano-
wią ekipę, którą spokojnie stać na 
miejsce w środku stawki.

Start sezonu łowiczanie mieli 
interesujący. Najpierw zmierzyli 
się z MKS Mazur Ełk. Pelikan na 
inaugurację wygrał 2:1. Był stro-
ną przeważającą, a jedynego gola 
stracił w samej końcówce spotka-
nia, gdy już pierwsze trzy punkty 
można było powoli dopisywać.

Już w drugiej serii Łukasz 
Chmielewski udał się na stare 
śmieci i w Sulejówku zmierzył 
się ze swoim starym pracodaw-

cą, gdzie wywalczył punkt. Póź-
niej Pelikan ograł rezerwy Mistrza 
Polski i w imponującym stylu roz-
prawił się w pucharowym meczu 
z Olimpią Chąśno. 

Pierwsza porażka przyszła w 
4. kolejce. Miała to też być pierw-
sza poważna weryfikacja drużyny. 
Biało-zieloni przegrali w Toma-
szowie Maz. z Lechią 1:2. W czte-
rech meczach Pelikan zgromadził 
tylko dwa punkty mniej od lide-
ra, ale dla kibiców najważniejsze 
mogło być co innego – wreszcie 
zobaczyli drużynę; piłkarzy, któ-
rzy wspólnie dążą do tego same-
go celu, a do tego grają ambitnie 
i z zaangażowaniem. Było to od-
wrotnością ekipy z poprzedniego 
sezonu, gdy Pelikan bardziej przy-
pominał zbieraninę piłkarzy o róż-
nych umiejętnościach.

Z upływem kolejnych meczów 
optymizm na trybunach wzra-
stał. Biało-zieloni zwyciężyli  
z Ursusem – jeden z bardziej nie-
wygodnych rywali w III lidze dla 
łowiczan. Humory nieco zepsuła 
porażka w prestiżowych derbach  
z Unią Skierniewice. Szybko po-
szła jednak w niepamięć – łowi-
czanie zremisowali u siebie z So-
kołem Aleksandrów Łódzki, który 
po jesieni jest zdecydowanym li-
derem. Po meczu nawet trener 
przyjezdnych powiedział, że alek-
sandrowianie mieli sporo szczę-
ścia, wywożąc z Łowicza jeden 
punkt. Później udało się wywieźć 
trzy punkty z Wysokiego Mazo-
wieckiego, rozgromić 10:1 Zryw 
Wygoda w Pucharze i wygrać 2:0 
z Bronią Radom. 

Po dziewięciu kolejkach łowi-
czanie zajmowali czwarte miejsce 
ze stratą pięciu punktów do lidera. 
Legitymowali się bilansem 5-2-2. 
Podopiecznym Chmielewskiego 
udało się zbudować w Łowiczu 
twierdzę. Z obawami przyjeżdża-
li tu wszyscy ligowcy, a do końca 
września jedynie Sokół Aleksan-

drów Łódzki zdołał tu nie prze-
grać. W jedenastej kolejce także 
Legionovia zremisowała tu po pa-
sjonującym meczu 3:3. 

Można uznać, że sygnał ostrze-
gawczy do obserwatorów został 
wysłany w 9 kolejce. Pelikan ograł 
w Łowiczu Broń Radom 2:0, ale 
biało-zieloni mieli za sobą naj-
słabszy mecz w sezonie. Następna 
porażka 1:2 w Warszawie z Polo-
nią nikogo specjalnie nie zmartwi-
ła. Konwiktorska to trudny teren, 
a Polonia to w końcu jedna z naj-
lepszych ekip w lidze. Okazało 
się jednak, że rozegrany w ostat-
ni dzień września mecz zapocząt-
kował serię pięciu kolejnych me-
czów bez zwycięstwa. Do końca 
roku Pelikan wygrał jedynie w 
Łomży ze zdecydowanie najsłab-
szym w lidze ŁKS 1926. 

„Twierdza Łowicz” padła 28. 
października. Jako pierwszy kom-
plet punktów zdobył w Łowi-
czu Znicz Biała Piska, później ta 
sztuka udała się również Świtowi 
Nowy Dwór Mazowiecki i można 
zaryzykować tezę, że gdyby nie 
był to ostatni mecz przy Starzyń-
skiego, to inne zespoły również 
mogłyby tu zapunktować. Pelikan 
w ostatnich ośmiu meczach se-
zonu zdobył zaledwie 6 punktów  
i wykręcił bilans: 1-3-4. Zwień-
czeniem spadku formy był prze-
grany 2:5 mecz w Morągu.

Biało-zieloni nowy sezon roz-
poczęli obiecująco. Wydawało 
się, że Łukasz Chmielewski może 
zbudować w Łowiczu silną dru-
żynę i powstają podwaliny pod 
nowy projekt ze sporym potencja-
łem. Dobrze prezentowali się gra-
cze sprowadzeni. Na nieustępliwe-
go lidera środka pola zapowiadał 
się Sebastian Czapa, na lewej stro-
nie szalał młodzieżowiec Kac-
per Kaczorowski notując sporo 
asyst, dobre zmiany w ofensywie 
dawał Sebastian Szerszeń, lukę  
w środku pola potrafił całkiem 
nieźle wypełnić Krystian Stolar-
czyk, a doświadczony Michał 
Żółtowski potrafił dać spokój 
w obronie i pozytywnie wpłynąć 
na kolegów z zespołu.

Do tego pod wodzą nowego tre-
nera wyraźnie odżył Bartosz Bu-
jalski, Grzegorz Wawrzyński za-
czął przypominać piłkarza, który 
dobrą grą kilka lat temu zapraco-
wał na transfer do wyższej ligi do 
Stali Stalowa Wola, a kolejną mło-
dość przeżywał Michał Adam-
czyk stając się naturalnym lide-
rem drużyny i wywalczając sobie 
miejsce w pierwszym składzie. 

Jednak ten sam Adamczyk 
może być zobrazowaniem tego, 
jak kruche były podwaliny pod 
dobrą grę Ptaków. Nie można od-

mówić „Miśkowi” umiejętności 
i tego, jak ważnym ogniwem bia-
ło-zielonych został. Jeżeli jednak 
39-letni boczny obrońca z pię-
cioma bramkami zostaje najsku-
teczniejszym strzelcem, to wnio-
sek nasuwa się jeden – Pelikan  
w większości meczów strzelał śle-
pakami. Biorąc pod uwagę ilość 
strzelonych bramek – łowiczanie 
są lepsi od pięciu klubów grupy 
pierwszej III ligi: cztery z nich zaj-
mują cztery ostatnie miejsca.

W ataku Ptaków najczęściej 
grali Damian Szczepański i Se-
bastian Szerszeń. Obaj łącznie 
mają na koncie mniej bramek niż 
Adamczyk. „Szczepan” jesienią 
ani razu nie potrafił wpisać się na 
listę strzelców. Gdy tego dołoży-
my, że formę z początku sezonu 
systematycznie tracili Sebastian 
Czapa, Bartosz Bujalski czy Mi-
chał Dobkowski, a kontuzja wy-
kluczyła z gry Michała Żółtow-
skiego, to Pelikan stracił swoje 
największe atuty. Można było so-
bie robić nadzieje, że coś zmieni 
powrót Dawida Kieplina, który 
początek rundy stracił ze wzglę-
du na uraz. Filigranowy skrzydło-
wy pokazywał się z niezłej strony, 
ale szybko okazało się, że na mu-
rawie robi sporo wiatru, co miało 
niewielkie przełożenie na liczby.

Jasne, ktoś może szybko za-
uważyć, że Unia Skierniewice 
strzeliła jesienią tylko jedną bram-
kę więcej od łowiczan – jest rewe-
lacją rozgrywek i plasuje się na  
5. miejscu w tabeli. Jednak najlep-
szą defensywę w lidze – stracił tyl-
ko 9 bramek. Bramkarze Pelikana 
piłkę z siatki musieli za to wycią-
gać aż 25 razy. W pierwszej „dzie-
siątce” tylko dwa zespoły miały 
słabszą defensywę. 

Miało być nowe rozdanie, za-
nosiło się na to, że Pelikan będzie 
silniejszą drużyną niż w poprzed-
nich rozgrywkach, a finalnie ki-
bice dostali powtórkę z rozrywki. 
Pierwsza część sezonu do złu-
dzenia przypominała to, co dzia-
ło się wiosną 2018. Marcin Płuska 
– poprzednik Chmielewskiego – 
również udanie rozpoczął rundę.  
W pierwszych siedmiu meczach 
przegrał tylko raz i zdobył 14 pkt. 
Później jednak zaliczył odwrot-
ną serię. W kolejnych siedmiu 
spotkaniach zwyciężył tylko raz  
i zdobył 4 punkty. Pelikan niemal 
do końca musiał bić się o utrzy-
manie, a Płuska sezonu w Łowi-
czu nie dokończył.

Teraz Łukasz Chmielewski jest 
w nieco podobnej sytuacji, ale jest 
zasadnicza różnica. Marcin Płu-
ska miał całą zimę na przygoto-
wanie zespołu. Chmielewski, od 
początku swojej pracy mówił, że 
jego stempel na drużynie może 
być widoczny dopiero w rundzie 
rewanżowej. Były szkoleniowiec 
Victorii Sulejówek na pewno dał 
podstawy do tego, aby obdarzyć 
go zaufaniem i pozwolić mu prze-
pracować z drużyną pełny zimo-
wy okres przygotowawczy. Musi 
sobie jednak zdawać sprawę, że 
margines błędu pozostawił sobie 
niewielki. Tym bardziej, że łowi-
czanie wiosnę rozpoczną od ar-
cyważnych meczów z rywalami  
z dołu tabeli. 

Mateusz
LIs

mateusz.lis@lowiczanin.info

„Twierdza Łowicz”
padła 28 października.
Pelikan w ostatnich 
ośmiu meczach 
sezonu zdobył 
zaledwie 6 pkt. 
i wykręcił bilans: 1-3-4. 
Zwieńczeniem spadku 
formy był mecz 
w Morągu.

Piłka nożna | Turnieje halowe

Zmagania Pelikana 2008
Gracze MUKS Pelikan Ło-

wicz z rocznika 2008 w poprzedni 
weekend zagrali w dwóch turnie-
jach halowych. Pierwszy zespół  
w sobotę walczył w eliminacjach 
do turnieju głównego o Puchar 
Marszałka Województwa Łódz-
kiego w Godzianowie, a dru-
gi zespół w niedzielę, w turnie-
ju Unia Cup w Skierniewicach.  
W Godzianowie łowiczanie wy-
grali w grupie z GOKSiR Lipce 
Reymontowskie i Macovią i we-
szli do grona trzech najlepszych 
zespół, z których dwa wywalczyły 
awans na finały do Łodzi. 

Pelikan 2008 w pierwszym fi-
nałowym meczu pokonał Mazo-
vię Rawa Maz. 1:0, zaś w drugim 
przegrał z Widokiem Skiernie-
wice 2:4. – Dwa pierwsze mecze  
w grupie wygraliśmy bo taki był 
nasz obowiązek. Gra była jed-
nak przeciętna. Z Mazovią gra-
liśmy słabo w pierwszej fazie 
meczu, szukaliśmy długich pi-
łek, nie graliśmy swojej gry.  
W drugiej odsłonie nasza gra wy-
glądała tak, jak powinna, czy-
li rozegranie piłki, ruch bez pił-
ki. Mieliśmy sporą przewagę i w 
końcu strzeliliśmy zwycięskiego 
gola. W ostatnim meczu, przeciw-
ko Widokowi mieliśmy bardzo 
dobry początek, gdzie stwarzali-
śmy sobie dogodne okazje. Mecz 
był ciekawy i wyrównany. Długo 
utrzymywał się remis 2.2, jednak  
w końcowej fazie meczu to Widok 
strzelił gole i zwyciężył 4:2. Był to 
pierwszy nasz kontakt z halą od... 
kilku miesięcy – ocenił trener Sut.

W niedzielnym turnieju młodzi 
łowiczanie przegrali trzy mecze  
w grupie i rywalizowali w Lidze 
Europy. Po dwóch kolejnych po-
rażkach Pelikan II pokazał, że po-
trafi grać i w ostatnim meczu po-
konał Relax Radziwiłów. ever

 Puchar marszałka – Godzia-
nów:  Rozgrywki grupowe: MukS 
Pelikan I Łowicz – Jutrzenka Drzew-
ce 1:0; br.: e. Pietrzak; MukS Peli-
kan I – Macovia 4:1; br.: P. banasz-
czak 2, e. Pietrzak, A. Haczykowski.
Rozgrywki finałowe: MukS Pe-
likan I – Mazovia Rawa Maz. 1:0; 
br.: A. Haczykowski; MukS Pelikan 
I – widok Skierniewice 2:4; br.: e. 
Pietrzak, w. Matusiak
Pelikan-2008 I: Szymon kucha-
rek – Szymon Gawlik, Patryk ba-
naszczak, Paweł Płacheta, Antoni 
Haczykowski oraz witold Matusiak, 
eryk Pietrzak i Filip Domińczak.
 turniej unia Cup: MukS Pelikan 
II – AF widzew brzeziny 0:1; MukS 
Pelikan II – unia I Skierniewice 0:4;  
MukS Pelikan II – Relax Radziwi-
łów 1:3 br.: F. uczciwek; MukS Peli-
kan I – widok Skierniewice 2:4; br.: 
e. Pietrzak, w. Matusiak
 Liga Europy: MukS Pelikan II 
– GOkSiR lipce Reymontowskie 
0:3; MukS Pelikan II – unia II Skier-
niewice 0:3; MukS Pelikan II – Re-
lax Radziwiłów 2:0; br.: F. Sikora, M. 
Majchrzak.
Pelikan-2008 II: Miłosz kuciński 
– Artur boryna, Piotr Sobieski, Fi-
lip Sikora, Jakub bryk, Przemysław 
Garstka, bartek Skóra, Franek 
uczciwek, Maciek Majchrzak.

Piłka nożna | Talent liga – liga zimowa

Udana pogoń Pelikana 2008
Gracze MUKS Pelikan Łowicz 

z rocznika 2008 rozegrali dru-
gi mecz w zimowej edycji Talent 
Ligi. Łowiczanie tym razem po-
konali Mazura Radzymin 8:7, ale 
wygrana nie przyszła łatwo.

– Po 15. minutach przegrywa-
liśmy 0:5. Brak pewności siebie, 
brak ruchu bez piłki. Nikt nie 
chciał wziąć piłki pod presją na 
siebie, a rywal grał agresywnie. 
Później zaczęliśmy grać po swo-
jemu, strzeliliśmy trzy gole, mie-
liśmy kolejne okazje. Zaczęliśmy 
dominować i tworzyć cieka-
we akcje, ale straciliśmy jeszcze 
dwa gole. Nadeszła druga poło-
wa w której zagraliśmy świetnie. 
Nie straciliśmy żadnej bramki,  
a strzeliliśmy pięć i to po fajnych 
akacjach. Trzeba pochwalić ze-
spół, a rzadko to robię. Przede 
wszystkim za wielką determina-

cję.  – podsumował trener Dawid 
Sut.  ever

 2. kolejka talent Liga – liga 
zimowa: muKS Pelikan-2008 
Łowicz – mazur Radzymin 8:7 
(3:7); br.: eryk Pietrzak 5, Paweł 
Płacheta, Patryk banaszczak, An-
toni Haczykowski
Pelikan-2008: Szymon kucharek 
– Szymon Gawlik, Patryk banasz-
czak – Paweł Płacheta, Antoni Ha-
czykowski, witold Matusiak – eryk 
Pietrzak oraz Filip Domińczak.

1. MukS Pelikan Łowicz 2 3 19-14

2. Przyszłość włochy 2   3  17-10

3. Mazur Radzymin 2 3  13-11

4. Talent warszawa 2  3  11-13

5. FDP Ostrów Mazowiecka 2 3  11-18

6. Józefovia Józefów  1  3  7-3

7. Nadnarewianka Pułtusk 2   0  5-10

8. unia warszawa 1    0  4-8

Gracze Pelikana 2008 na turnieju w Skierniewicach.
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Piłka nożna | liga zimowa

Soccer Kids 2010 
gra w Warszawie

UKS Soccer Kids Łowicz wy-
stawił w rozgrywkach ligi zimo-
wej Kids Soccer League aż dwie 
drużyny z rocznika 2010. Łowi-
czanie mają za sobą pierwsze spo-
tkanie. 

– Super, że kolejny rok mamy 
możliwość rywalizacji zimą na 
boisku, a nie na hali. Trzeba pa-
miętać, że futsal to zupełnie inna 
dyscyplina sportu i gra przez cały 
rok na boisku na pewno przyspie-
szy rozwój chłopców. Pierwsze 
kolejki były dla nas dosyć ciężkie, 
podobnie jak w roczniku 2009 
w drugich meczach pojawiał się 
problem zmęczenia. Większość 
drużyn gra po jednym meczu 
w weekend. My natomiast ze 
względu na odległość zdecydo-
waliśmy się na wariant z dwoma 
meczami jednego dnia i gramy co 
dwa tygodnie. Jest to na pewno 
małe utrudnienia ze względu na 
olbrzymią intensywność – ocenił 
trener Maciej Grzegory.  ever

1. i 2. kolejka Kids Soccer Le-
ague – rocznik 2010:
 uKS Soccer Kids I Łowicz – 
marcovia II marki 5:5 (1:1); br.: 
Filip Makoś  2 (7,27), Adam Dylik 2 
(34,40), Filip Pawlata (46) 
 uKS Soccer Kids I – AP Brych-
czy 1:19 (0:5); br.: F. Pawlata (37) 
uKS Soccer Kids I: bartosz ko-
śmider– Filip Pawlata, Jan węglik– 
Adam Dylik, Filip Makoś, Mateusz 
Szczepanik– Paweł węglik oraz 
Miłosz Soja, Filip Niewiadomski 
 uKS Soccer Kids II Łowicz – 
zWAR Warszawa 3:3 (1:1); br.: 
Dawid Szewczyk 2 (8, 34), Filip 
Pietrzyk (40) 
 uKS Soccer Kids II Łowicz – 
Legion II Warszawa 1:6 (1:1); br.: 
Franciszek kunikowski (17) 
uKS Soccer Kids II: Tomasz Maj-
cher – Dawid Szewczyk, Franci-
szek kunikowski, Jakub Stępniew-
ski, Antoni Anyszka oraz ksawery 
kryszkiewicz, kacper kozioł, Filip 
Pietrzyk. 

Soccer Kids 2010 ambitnie walczyło w warszawie.
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Piłka nożna | liga zimowa

Dobry start Soccer Kids 2011
Gracze UKS Soccer Kids z 

rocznika 2011 rozpoczęli zmaga-
nia w zimowej lidze Kids Soccer 
League, która odbywa się w war-
szawskiej Soccer Arenie. Łowicka 
drużyna ma za sobą dwa pierwsze 
mecze w których zanotowała dwie 
wygrane. Drużyna trenera Filipa 
Ziółkowskiego po bardzo dobrej 
grze pokonała najpierw AP Zina 
Warszawa 8:2, a następnie po bar-
dzo ciekawym meczu UKS Dą-
brówkę Mińsk Mazowiecki 6:1. 
Zawodnicy Soccer Kids zaprezen-
towali się z bardzo dobrej strony.

– Byliśmy lepszą drużyną  
w obu meczach. Pierwszy mecz 
zagraliśmy w bardzo wysokim 
tempie i z bardzo dużą skuteczno-
ścią, bo strzeliliśmy aż osiem bra-
mek, a dwie bramki, które stracili-
śmy padły z czystego przypadku. 
W drugim meczu, drużyna Miń-
ska Mazowieckiego prezentowa-
ła bardzo wysoki poziom. Spotka-
nie generalnie było wyrównane, 
a wynik nie odzwierciedla pozio-

mu meczu. Myślę, że powinien 
się skończyć góra dwoma bram-
kami dla nas, a wygraliśmy aż 6:1. 
Twierdzę, że zespół Dąbrówki to 
ciekawa drużyna – ocenił trener 
Ziółkowski.  ever

1. i 2. kolejka Kids Soccer Le-
ague – rocznik 2011, grupa 6: 
 uKS Soccer Kids-2011 Łowicz 
– AP zina Warszawa 8:2 (6:1); 
br.: Alan Młynarski 2, kuba Cza-
plarski 2, Hubert Jasiński, Tomasz 
wojciechowski, Antoni Siwiński 
i bartosz Ciupa
 uKS Soccer Kids-2011 Łowicz 
– uKS Dąbrówka mińsk mazo-
wiecki 6:1 (2:0); br.: kuba Cza-
plarski 3, Alan Młynarski, Szymon 
urbański i Hubert Jasiński
Soccer Kids-2011: Nikodem ko-
strzewa – Antoni Siwiński, kuba 
Siwiński, Nikodem Plichta, Tomasz 
wojciechowski, Alan Młynarski, 
kuba Czaplarski, Szymon urbań-
ski, Hubert Jasiński i bartosz Ciu-
pa.

Soccer Kids 2011 rozpoczęło od dwóch wygranych.

Piłka halowa | kIA Open I liga

Chińska gromi i jest liderem
Za nami druga kolejka KIA 

Open I ligi. Na czele tabeli Chiń-
ska Łowicz, która jako jedyny ze-
spół ma na swoim koncie komplet 
punktów. Zespół Mariusza Wiec-
ka w drugiej kolejce rozgromił Bo 
Dach Grudze aż 9:1. Show zrobił 
tu Igor Sobalczyk, autor aż pięciu 
goli dla „Chińczyków”. 

W pozostałych meczach rów-
nież padało wiele goli. Fantazja 
Głowno do przerwy remisowała  
z PP Chruślin 3:3, jednak w dru-
giej części gry zespół Roberta Pa-
naka strzelił dwa gole (oba w koń-
cówce meczu) i ostatecznie po 
wielkich emocjach Fantazja dopi-
sała sobie trzy punkty. 

Pewną wygraną odnieśli gra-
cze Renixu Łowicz. Zespół Bar-
tłomieja Tkacza nie dał żadnych 
szans Kancelarii Bosz Bełchów, 
zwyciężając 5:0! 

W najciekawszym meczu tej 
kolejki Ogrodowa SMS Dąbko-
wice pokonała Drużynę KIA 3:1. 
Zespół z Łowicza prowadził po 
golu Patryka Krzeszewskiego 1:0, 
a SMS zdołał doprowadzić do re-
misu na kilka sekund przed koń-
cem pierwszej połowy. W drugiej 
połowie o wygranej SMS-u zade-

cydowały dwa gole debiutującego 
w łowickiej halówce Krzysztofa 
Adamskiego, który gra zawodowo 
w Gattcie Zduńska Wola. 

W ostatnim meczu kolejki Blo-
kersi, mimo że prowadzili na sześć 
minut przed końcem 2:0 z Pędzą-
cymi Imadłami, ostatecznie prze-
grali 2:5. Doświadczony zespół 
Piotra Gawlika, włączył piąty bieg 
i ostatnich minutach przesądził o 
wygranej.  ever

2. kolejka XXVI edycji Kia open 
I ligi ŁoLiF:
 Fantazja Głowno – PP Chruślin 
5:3 (3:3); br.: Antoni waśkiewicz 2 
(2 i 20), Damian Puchalski (3), Da-
mian Mospinek (6) i eryk Ignatow-
ski (20) – Michał warda (3), Dariusz 
Florczak (5 samobójcza) i Adrian 
Zieliński (10)
 Kancelaria Bosz Centrum Beł-
chów – Renix Da Grasso Łowicz 
0:5 (0:2); br.: Patryk Sekuła (2),  

Daniel wasiak 2 (8 i 13), Michał  
świdrowski (13) i bartłomiej Tkacz 
(15)
 Bo-Dach Grudze – Chińska Ha-
czykowscy Subiekt Łowicz 1:9 
(0:4); br.: Michał Redzisz (13) – Igor 
Sobalczyk 5 (3, 4, 8, 16 i 16), Dawid 
Sarafiński 2 (7 i 18), Robert Hyży 
(19) i kamil bartosiewicz (20)
 ogrodowa SmS Dąbkowice – 
Drużyna Kia Łowicz 3:1 (1:1); br.: 
br.: kacper wasilewski (10) i krzysz-
tof Adamski 2 (14 i 15) – Patryk 
krzeszewski (6)
 Reklama Frog Blokesi Łowicz – 
Novum Pędzące Imadła Łowicz 
2:5 (1:0); br.: Rafał kołaczyński (1) 
i kamil Mitrowski (13) – Michał Fa-
bijański 2 (14 i 20’), krystian Mycka 
(14), Michał Adamczyk (19) i To-
masz Dąbrowski (20)

1. Chińska Haczykowscy Subiekt Łowicz (1)  2  6  15-2

2. Novum Pędzące Imadła Łowicz (7)  2  4  6-3

3. Fantazja Głowno (3)  2  4  10-8

4. Ogrodowa SMS Dąbkowice (7)  2  4  4-2

5. Renix eko-Plast Łowicz (9)  2  3  7-4

6. bo-Dach Grudze (2)  2  3  5-11

7. Drużyna kia Łowicz (5)  2  1  4-6

8. Reklama Frog blokesi Łowicz (3)  2  1  7-10

9. kancelaria bosz Centrum bełchów (5)  2  1  3-8

10. PP Chruślin (10)  2  0  4-11

Chińska wygrała wysoko i jest liderem tabeli.
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Piłka halowa | Julomax II liga

Trzy drużyny z kompletem
Trzy drużyny mają po dwóch 

kolejkach komplet punktów. Li-
derem jest Alcatraz Łowicz, które 
tym razem pokonało wysoko Jur-
ny Gladiator Żychlin 5:1. Ojcem 
sukcesu w tym meczu był Prze-
mysław Plichta, który popisał się 
hattrickiem. Drugi mecz z rzędu 
wygrali również Akacjowa Team 
Dzierzgów, która pokonała Drink 
Team Głowno 2:1 (dwa gole Paw-
ła Osóbki) oraz Błękitni Dmosin, 
który okazali się lepsi od Baumitu 
Łowicz, zwyciężając 3:1.

W innych meczach RC Design 
Victoria Bielawy podzieliła się 
punktami z FC Łaguszew remisu-
jąc 1:1. Victoria objęła prowadze-
nie po golu Przemysława Grzego-
rego, zaś FC Łaguszew wyrównał 
pięć minut później po trafieniu 
Piotra Buczka. Pewne zwycię-
stwo 4:0 odnieśli również gracze 
Błękitnych II Dmosin, którzy po-
konali Dąbro Łowicz 4:0, a trzy 
punkty więcej w tabeli mają po 
meczu z Subiektem więcej gracze 
Olimpii Chąśno. „Olimpijczycy” 
pokonali zespół z Nieborowa 2:1, 
a gole w tym meczu strzelili Kon-
rad Wolski (Subiekt) oraz Seba-
stian Witkowski i Daniel Bończak 

(Olimpia). Pewne zwycięstwo od-
niósł również Marbud Chąśno, 
który wygrał z KS Stefan Łowicz 
5:1. Do przerwy w tym spotkaniu 
utrzymywał się remis, jednak po 
przerwie Marbud przechylił szalę 
zwycięstwa na swoją korzyść.

W weekend odbył się również 
zaległy mecz 1. kolejki w którym 
Subiekt Nieborów pokonał po go-
lach Artura Taczelskiego, Piotra 
Skonecznego oraz Konrada Wol-
skiego Victorię Bielawy 3:1. ever

2. kolejka XXVI edycja Julomax 
II ligi ŁoLiF:
 marbud Chąśno – KS Stefan 
Łowicz 5:1 (1:1); br.: Daniel Okra-
ska (3), krystian Rutkowski (14), 
Sebastian lenarczyk 2 (18 i 19) 
i Szymon kowalczyk (24) – Marcin 
wawrzyniecki (1)
 Baumit Łowicz – Błękitni Dmo-
sin 1:3 (0:1); br.: wikor Gładki (23) 
– Dawid ślązak 2 (5, 14), Cyprian 
kotlarek (22)
 Akacjowa team Dzierzgów – 
Drink team Głowno 2:1 (0:1); br.: 
Paweł Osóbka 2 (20, 21) – Damian 
Szatan (2)
 RC Design Victoria Bielawy 
– FC Łaguszew 1:1 (0:0); br.: 

Przemysław Grzegory (15) – Piotr 
buczek (20)
 Alcatraz Łowicz – Jurny Gla-
diator Żychlin 5:1 (1:1); br.: Prze-
mysław Plichta 3 (5, 19, 21), Miro-
sław Gielniewski (17), krzysztof 
Papuga (22) – Damian Okupski (1)
Dąbro Łowicz – błękitni II Dmosin 
0:4 (0:2); br.: Maciej borowski 2 (9, 
11), Radosław Filipiński (16), Ma-
riusz Supera (19)
 Subiekt Nieborów – olimpia 
Chąśno 1:2 (0:2); br.: konrad wol-
ski (22) – Sebastian witkowski (5), 
Daniel bończak (11)
 zaległy mecz 1. kolejki: Su-
biekt Nieborów – RC Design Vic-
toria Bielawy 3:1 (1:1); br.: Artur 

Taczalski (6), Piotr Skoneczny (14), 
konrad wolski (21) – Przemysław 
Grzegory 10

1. Alcatraz Łowicz   2 6 11-3

2. Akacjowa-Team Dzierzgów  2  6  5-1

3. lZS błękitni I Dmosin  2  6  6-3

4. FC Łaguszew  2  4  5-3

5. GkS Olimpia Chąśno  2  4  5-4

6. Marbud Chąśno  2  3  7-4

7. lZS błękitni II Dmosin  2  3  4-3

8. Subiekt Nieborów  2  3  4-3   

9. baumit Łowicz  2  3 4-4

10. RC Design Victoria bielawy  2  1  2-4

11. Dąbro Łowicz  2  1  3-7    

12. Drink Team Głowno  2  0  2-5

13. Jurny Gladiatorzy Żychlin  2  0  3-9

14. kS Stefan Łowicz  2  0  3-11

marbud Chąśno pewnie pokonał kS Stefan Łowicz 5:1.
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Piłka halowa | Zina III liga

Strażacy i Start na czele
Druga kolejka gier w Zinna 

III ligi nie przyniosła aż tak wie-
lu goli, jak byśmy mogli się tego 
spodziewać. Dwie drużyny Stra-
żacy ITV Media oraz Start Zła-
ków Borowy mają po dwóch se-
riach gier komplet punktów.

Strażacy pokonali Vagat Do-
maniewice 3:1, zaś Start bez pro-
blemów poradził sobie z FC Je-
ziorko, wygrywając aż 5:1. Dwa 
gole padły w meczu OSP Soc-
cer Stachlew z łowicką Bezeu-
drą. Oba na swoim koncie zapisa-
li gracze ze Stachlewa i po golach 
Marcina Kanii i Piotra Kanii wy-
grali 2:0. 

Podziałem punktów zakończył 
się mecz ZSCKR Zduńskiej Dą-
browy z Vinci Łowicz. ZSCKR 
wyszedł na prowadzenie w 14. mi-
nucie po golu Kamila Kaczora,  
a już minutę później do remisu do-
prowadził Jan Sejdak. 

Pewne, gładki zwycięstwo od-
niosła Karczma Bednarska, któ-
ra pokonała aż 5:0 WKS 100 PP 
Polska. 

Osiem goli padło w meczu 
Victorii Zabostów z Zooksy Ha 
Ha Ha. Dzięki hattrickowi Jaku-
ba Papugi, dwóm golom Macieja 
Szymańskiego i jednym Mariusza 
Dylika Zooksy wygrały 6:2!  ever

3. kolejka XXVI edycji zina III ligi 
ŁoLiF: 
 Strażacy ItV media Łowicz – 
VAGAt Domaniewice 3:1 (2:0); 
br.: Patryk kaczor (3), Michał Dylik 
(10), samobójcza (18) – kamil Gra-
bowicz (19)
 oSP Soccer Stachlew – Beze-
dura Łowicz 2:0 (0:0); br.: Marcin 
kania (13), Piotr kania (24)
 zSCKR zduńska Dąbrowa – 
Vinci Łowicz 1:1 (0:0); br.: kamil 
kaczor (14) – Jan Sejdak (15)
 Karczma Bednarska Bedna-
ry – WKS 10 PP Polska Łowicz 
5:0 (2:0); br.: Michał kunat 2 (8, 
22), Damian Trałut (4), wojciech 
Jędrzejczak (18), Jakub kędziora 
(19)
 Victoria zabostów – zooksy 
HA HA HA ! Łowicz 2:6 (0:3); br.: 

Henryk kosiorek (15), Piotr Surma 
(22) – Jakub Papuga 3 (10, 16, 
23), Maciej Szymański 2 (6, 19), 
Mariusz Dylik (3)
 FC Jeziorko – Start złaków 
Borowy 1:5 (0:2); br.: Paweł bu-
rzyński (15) – wojciech kośmider 
2 (11, 19), Dominik lus (6), kamil 
Przyżycki (14), Adrian lus (15)

1. Strażacy ITV Media Łowicz 2  6 8-1

2. Start Złaków borowy 2  6  9-3

3. Vinci Łowicz 2  4  9-3

4. ZSCkR Zduńska Dąbrowa  2  4  4-3   

5. Zooksy Ha!Ha!Ha! 2  3  8-5

6. karczma bednarska bednary 2  3  5-5

7. OSP Soccer Stachlew 2  3  4-4

8. wkS 10 PP Polska Łowicz 2 3 3-6

9. Vagat Domaniewice 2  1  1-3

10. Victoria Zabostów Duży  2  1  2-6    

11. bezedura Łowicz 2 0 1-5

12. FC Jeziorko 2  0  3-13
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Piłka nożna | Puchar Marszałka

Brąz Pelikana 2008
Gracze MUKS Pelikan Ło-

wicz z rocznika 2008 wywalczyli 
trzecie miejsce w Pucharze Mar-
szałka województwa łódzkiego  
w roczniku 2008. Turniej finałowy 
odbył się 1 grudnia w hali Wyż-
szej Szkoły Informatyki w Ło-
dzi. Wzięło w nim udział osiem 
najlepszych zespołów z woje-
wództwa łódzkiego, wcześniej 
wyłonionych w turniejach elimi-
nacyjnych. Pelikan trafił do grupy 
ze zwycięzcami eliminacji z okrę-
gu łódzkiego (PSV Łódź), sie-
radzkiego (Pogoń Zduńska Wola) 
oraz z drugą drużyną eliminacji w 
okręgu piotrkowiskim Piotrcovią. 

Łowiczanie, mimo że przegry-
wali w pierwszym meczu z moc-
nym zespołem Pogoni 0:1, odwró-
cili losy meczu i po golach Eryka 
Pietrzaka i Antoniego Haczykow-
skiego wygrali 2:1. W drugim me-
czu Pelikan uległ 1:4 PSV Łódź, 
zaś w trzecim meczu do awansu 
potrzebne było zwycięstwo z Pio-
trcovią i Pelikan 2008 po bardzo 
dobrym meczu wygrał 2:1. Nie-
stety Pelikan przegrał w półfina-
le z Widzewem Łódź 0:2 i cieszył 
się z brązowych medali – nie było 
rozgrywanego meczu. Pelikan ra-
zem z Pogonią zostali sklasyfiko-
wani na trzeciej lokacie.

– Zagraliśmy bardzo dobrze 
w tym bardzo mocno obsadzo-
nym turnieju. W grupie zajęli-
śmy pierwsze miejsce. W meczu 
półfinałowym zagraliśmy nieste-
ty bez dwóch kontuzjowanych  
w poprzednim meczu Antka Ha-
czykowskiego i Eryka Pietrzaka. 

Jak się okazało to dla nas olbrzy-
mie osłabienia. Straciliśmy gola 
przy próbie rozegrania piłki przez 
bramkarza. W naszym pomyśle 
na grę nie ma miejsca na wykopa-
nie piłki do przodu na oślep. Za-
płaciliśmy stratą gola. Mieliśmy 
swoje sytuacje, ale w ostatnich se-
kundach, gdzie graliśmy z olbrzy-
mim ryzykiem straciliśmy gola 
z kontrataku. Widzew okazał się 
późniejszym zwycięzca turnieju. 
Ogólnie jestem zadowolony, bo 
my nie trenowaliśmy na hali tylko 
na boisku i wyglądaliśmy bardzo 
ciekawie jeśli chodzi o grę – oce-
nił trener Sut.  ever

Grupa A: 
 mGuKS Pogoń zduńska Wola 
– muKS Pelikan-2008 Łowicz 
1:2; br.: eryk Pietrzak i Antoni Ha-
czykowski
 PSV Łódź – muKS Pelikan 
-2008 4:1; br.: A. Haczykowski
 uKS Piotrcovia Piotrków try-
bunalski – muKS Pelikan-2008 
Łowicz 1:2; br.: Paweł Płacheta i 
Antoni Haczykowski
 mecze półfinałowe: MlkS wi-
dok Skierniewice – MGukS Pogoń 
Zduńska wola 3:1 widzew Łódź 
SA – MukS Pelikan-2008 2:0
 mecz o 1. miejsce: widzew 
Łódź SA – MlkS widok Skiernie-
wice 0:0, w rzutach karnych 3:2

Pelikan-2008: Szymon kucharek 
– Szymon Gawlik, Patryk banasz-
czak, Paweł Płacheta, Antoni Ha-
czykowski oraz witold Matusiak, 
eryk Pietrzak i Filip Domińczak.

Paweł Płacheta (z piłką) wraz z kolegami zdobyli trzecie miejsce 
w województwie łódzkim.
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Piłka nożna | liga zimowa – kids Soccer league

Pelikan 2009 lepszy od Legii Soccer Schools
Podopieczni trenera Macie-

ja Grzegorego z MUKS Pelikan 
Łowicz zagrali kolejne dwa me-
cze w lidze zimowej Kids Soccer 
League. Łowiczanie tym razem 
wygrali z Wilczkami Be a Star 
Acadamy 4:3 oraz ulegli Bugowi 
Wyszków 4:10.

W meczu z Wilczkami łowi-
czanie przegrywali do przerwy 
0:3, by w drugiej odsłonie strze-
lić cztery gole i wygrać 4:3! Bo-
haterem tego meczu był Woj-
ciech Żyto, który strzelił dwa gole 
i miał na swoim kluczową asystę 
przy czwartym golu. W meczu 
z Bugiem łowiczanie grali dobrze  
w pierwszej odsłonie, gdzie prze-
grywali 2:3, w drugiej zabrakło im 
sił, rozgrywając drugi mecz pod 
rząd i ostatecznie przegrali 4:10.

– Uważam, że kolejny raz po-
kazaliśmy się w Warszawie z bar-
dzo dobrej strony. W pierwszym 
meczu zagraliśmy z bardzo wy-
magającą drużyną Wilczków. 
Mimo, że do przerwy przegry-
waliśmy już 0-3 chłopcy wyszli 
na drugą połowę bardzo zmoty-

wowani i w świetnym stylu od-
robili stratę. W jednej z ostatnich 
akcji meczu udało się zadać też 
ostateczny cios, po którym rywa-
le już się nie podnieśli. Kluczową 
role w tym meczu rozegrał Wojtek 
Żyto, który strzelił dwie bramki  
i zaliczył piękną asystę. Cały ze-
spół zagrał bardzo dobrze zarów-
no pod względem piłkarski, jak 
i wolicjonalnym. W drugim me-

czu zmierzyliśmy się z liderem 
czyli Bugiem Wyszków. Mecz le-
piej rozpoczęli rywale, szybko ob-
jęli prowadzenie, którego niestety 
nie udało się odrobić. Rywal bar-
dzo dobrze grał w pressingu, przy 
naszych wprowadzeniach pił-
ki od bramki bardzo agresywnie 
i skutecznie odbierali nam piłkę 
i konsekwentnie nas punktowa-
li. Ciężko było wyjść spod takie-

go pressingu, ale mimo straconych 
bramek chłopcy nadal konse-
kwentnie próbowali grać krótko 
i nie uciekali się do dalekich wy-
bić piłki. W końcówce meczu za-
brakło też trochę sił, ale obraz ca-
łego meczu, mimo niekorzystnego 
wyniku jest pozytywny.– ocenił 
trener Maciej Grzegory.  ever

3. i 4. kolejka Kids Soccer Le-
ague – rocznik 2009 – zima 
2018: 
 muKS– Pelikan I Łowicz – 
Wilczki Be a Star Warszawa 4:3 
(0:3): br.: Maciej Majchrzak (31), 
wojciech Żyto 2 (35, 42), Franci-
szek uczciwek (49)
 muKS– Pelikan I Łowicz – Bug 
Wyszków 4:10 (2:3); br.: kryspin 
Jagiełło 2 (12, 34), Jan uczciwek 
(23), Adrian koper (45)
Pelikan I Łowicz: Jan uczciwek – 
Maciej Majchrzak, Fabian Chlebny 
– Antoni bąba– kryspin Jagiełło, 
Franek uczciwek – Adrian koper 
oraz wojciech Żyto, Jakub Dudziń-
ski, Mateusz Staszewski, bartło-
miej Jaros.

młodzi gracze Pelikana-2009 grają w lidze zimowej.

M
A

C
Ie

J 
G

R
Ze

G
O

R
y

Piłka nożna | Mecz towarzyski

Debiutancki mecz 
Soccer Kids 2013
Swój pierwszy prawdziwy 
mecz rozegrali młodzi 
zawodnicy UKS Soccer 
Kids Łowicz z rocznika 
2013. Młodzi gracze 
trenera Pawła Dziedzieli 
zagrali towarzyski mecz  
z Widokiem Skierniewice.

Podczas meczu, który od-
był się w niedzielę 2 grudnia nie 
brakowało pozytywnych emocji  
u młodych zawodników. Już w 
drodze do Skierniewic zawodnicy 
nie mogli doczekać się swojego 
pierwszego meczu i gdy weszli na 
boisko mogli radować się z rywa-
lizacji z innymi zawodnikami z in-
nego klubu. W samym meczu nie 
brakowało wielu goli co dla dzie-

ciaków jest bardzo ważne, upad-
ków, śmiechu. Co najważniejsze 
w samym spotkaniu padło wiele 
goli dla obu zespołów. Dzieciaki 
cieszyły się ze strzelonych goli,  
a po stracie bramki jak najszybciej 
chciały zrewanżować się rywalom 
i również strzelić gola.

– Bardzo fajne doświadczenie. 
Po trzech miesiącach treningów 
zagraliśmy mecz z Widokiem  
i dzieciaki bardzo się z tego powo-
du ucieszyły. Było wiele radości  
i to bardzo cieszy ponieważ po 
meczu zawodnicy pytali się kie-
dy zagramy kolejny mecz. Na po-
chwałę zasługują również rodzi-
ce obu drużyn, którzy w bardzo 
przyjazny sposób dopingowali 
swoje zespoły – ocenił trener Pa-
weł Dziedziela.  ever

Lekka atletyka | XVIII Powiatowe Masowe biegi Przełajowe Zrzeszenia lZS

Mimo zimna biegali w Kiernozi
We wtorek, 27 listopada w 

Kiernozi odbyły się XVIII Powia-
towe Masowe Biegi Przełajowe 
Zrzeszenia LZS, gdzie o meda-
le rywalizowali młodzi biegacze 
z Ziemi Łowickiej ze szkół pod-
stawowych, gimnazjów i szkół 
ponadpodstawowych. Ta maso-
wa impreza odbyła się na terenie 
kompleksu pałacowo-parkowego 
w Kiernozi. Zawody organizo-
wane były przez Radę Powiatową 
Zrzeszenia LZS w Łowiczu i LKS 
„Kopernik” Kiernozia.

W biegach, wystartowało nie-
co ponad stu biegaczy, reprezen-
tujących gminy Chąśno, Doma-
niewice, Kocierzew, Nieborów  
i Kiernozia. Byli to głównie ucznio-
wie szkół z Błędowa, Mastek, Ła-
guszewa, Dzierzgówka, Bednar  
i Domaniewic. Gospodarzy repre-
zentowali uczniowie SP Kiernozia 
i MOS Kiernozia.

Kameralna sceneria parku 
i dobrze przygotowana trasa bie-
gu sprawiły, że młodym spor-
towcom rywalizującym w trzech 
kategoriach wiekowych niestrasz-
na okazała się niska temperatu-
ra powietrza. Sama rywalizacja 

była bardzo wyrównana, o czym 
świadczą końcowe wyniki zawo-
dów. Najważniejsze, że przebie-
gała w sportowej atmosferze i bez 
niepożądanych wydarzeń.  zł

 Klasyfikacja medalowa 
1. Gm. kiernozia – 2 złote, 2 srebrne, 1 brąz

2. Gmina kocierzew – 2 złote, 2 srebrne

3. Gmina Chąśno – 2 złote, 4 brązowe

4. Gmina Domaniewice – 1 srebrny, 1 brąz

5. Gmina Nieborów – 1 srebrny

 Klasyfikacja punktowa
1. Gmina Chąśno    94 pkt. 

2. Gmina kiernozia   88 pkt.

3. Gmina kocierzew   41 pkt.

4. Gmina Nieborów   34 pkt.

5. Gmina Domaniewice   24 pkt.

Klasyfikacja indywidualna
 I kategoria wiekowa – roczniki 
2006 i młodsze – dziewczęta:  
1. Maja Rusek – SP błędów/Gm. 
Chąśno; 2. Anna Gruziel – SP Ła-
guszew/Gm. kocierzew; 3. Maja 
Siekiera – SP błędów/Gm. Chą-
śno
 I kategoria wiekowa – roczni-
ki 2006 i młodsze – chłopcy:  
1. Tomasz kochanek – SP kierno-
zia/Gm. kiernozia; 2. Milan Szysz-

czyński – SP Dzierzgówek/Gm. 
Nieborów; 3. Tomasz uczciwek – 
SP błędów/Gm. Chąśno
 II kategoria wiekowa – rocz-
niki 2004-2005 – dziewczęta:   
1. Małgorzata krawczyk – SP kier-
nozia/Gm. kiernozia; 2. ewa Ża-
kowska – SP kiernozia/Gm. kier-
nozia; 3. kinga kołaczyńska – SP 
błędów/Gm. Chąśno
 II kategoria wiekowa – rocz-
niki 2004-2005 – chłopcy:  
1. Miłosz klimczak – SP Łagu-
szew/Gm. kocierzew; 2. kornel 
woliński – SP Łaguszew/Gm. ko-
cierzew; 3.Marcel Sierota – SP błę-
dów/Gm. Chąśno;
 III kategoria wiekowa – roczni-
ki 2003 i starsze – dziewczęta: 
1. wiktoria wojda – SP Łaguszew/
Gm. kocierzew; 2. Zuzanna kubie-
recka – SP kiernozia/Gm. kierno-
zia; 3. Nadia Stańczak – SP kierno-
zia/Gm. kiernozia
III kategoria wiekowa – roczniki 
2003 i starsze – chłopcy: 1. bar-
tosz wojciechowski – SP błędów/
Gm. Chąśno; 2. wiktor Mroczkow-
ski – SP Domaniewice/Gm. Do-
maniewice; 3. kacper Janasz – SP 
Domaniewice/Gm. Domaniewice.

Najlepsi biegacze w Kiernozi z nagrodami i medalami ()  
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Lekka atletyka | Zawody w Milanówku i Grodzisku Maz.

Halowe starty UKS Błyskawica
Po krótkiej przerwie w startach 

podopieczni trenera Mieczysława 
Szymajdy z UKS Błyskawica Do-
maniewice, wrócili do rywalizacji. 
Swoją formę w niedzielę, 2 grud-
nia, w halowych zawodach lek-
koatletycznych organizowanych 
na terenie powiatu grodziskiego 
sprawdziło pięcioro młodych za-
wodników. 

Zwycięstwo w konkursie sko-
ku wzwyż w Milanówku odnio-
sła 12-letnia Małgorzata Jakóbiec 
oraz 9-letni Piotr Wieteska, który 
wystąpił w Grodzisku Mazowiec-
kim w konkursie pchnięcia kulą  
2 kg. 

W hali w Milanówku odbył się 
6. Mikołajkowy Konkurs Skoku 
Wzwyż. W najstarszej katego-
rii wiekowej U16, gdzie wystąpi-

ło 7 zawodniczek. Reprezentantka 
UKS Błyskawica Julka Perzyńska 
w tym konkursie przeskoczyła po-
przeczkę zawieszoną na wysoko-
ści 154 cm i wywalczyła trzecie 
miejsce. Konkurs wygrała Barba-
ra Burlewicz z OKS Skra Warsza-
wa (162 cm) przed Karoliną Pa-
rzychowską MKS Pułtusk (158) 
cm. 

W konkursie dzieci starszych 
świetnie wypadła Małgorza-
ta Jakóbiec, która była najlepsza  
w gronie 14 zawodniczek. Jakó-
biec pewnie odniosła zwycięstwo 
z wynikiem 145 cm. Druga była 
Hanna Odolińska z UKS Kresy 
Otwock (135 cm), a trzecia z ta-
kim samym wynikiem Aleksan-
dra Piotrowska z UKS MTE Mi-
lanówek. 

Dobrze zaprezentowała się ko-
lejna podopieczna Mieczysława 
Szymajdy Roksana Jagodzińska, 
która również skoczyła 135 cm, 
ale przegrała miejsce na podium 
z Aleksandrą Piotrowską w trakcie 
rozegranej dogrywki. 

Wysokie czwarte miejsce 
wśród 14 skoczków zajął również 
w konkursie roczników 2006-08 
Antoni Abramowicz, który uzy-
skał wynik 125 cm. 

W II Otwartych Halowych Mi-
strzostwach Grodziska Mazo-
wieckiego (wszystkich kategorii 
wiekowych) rozegranych równo-
legle w hali OSiR w Grodzisku 
Mazowieckim wystąpił 9-letni 
Piotr Wieteska, który w wymie-
nionych zawodach reprezentował 
Szkołę Pijarską w Łowiczu. Piotr, 

startujący w gronie sześciu chłop-
ców w konkursie pchnięcie kulą  
2 kg zwyciężył z wynikiem 6.21 
m i zdobył złoty medal w konkur-
sie. Drugie miejsce zajął Sebastian 
Prokopiuk 4,80 m a trzecie Sewe-
ryn Kosik 3,84 (obaj Grodzisk 
Mazowiecki). To dopiero początki 
lekkoatletycznej przygody Piotra 
Wieteski, który na pewno będzie 
chciał iść w ślady swojego brata 
Tomka i zdobywać medale na lek-
koatletycznych stadionach.  zł 

Piotr Wieteska zajął w Grodzisku 
Mazowieckim pierwsze miejsce.
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Koszykówka | wojewódzka liga kadetów u-16 M – grupa A   

Kadeci z pierwsza wygraną
Pierwsze zwycięstwo w lidze 

wojewódzkiej kadetów (do lat 16) 
odnieśli koszykarzy UMKS Księ-
żak z rocznika 2003-2005. Przy-
pomnijmy, że nasz zespół kade-
tów, który rywalizuje w grupie A 
w tym sezonie walczy o jak naj-
lepsze miejsce w gronie 10 zespo-
łów województwa łódzkiego. Eki-
pa trenera Dragana Ristanovića  
składa się głównie z młodszych 
zawodników i w starciu ze star-
szymi rywalami nie ma w wielu 
meczach szans. 

2 grudnia, w Łowiczu nasz 
team zdołał pokonać ekipę GTK 
Głowno 69:60. To ważna wygra-
na dla tego zespołu, który uwierzy 
we własne siły. Młodzi koszyka-
rze wiedzą, że muszą dużo tre-
nować i chętnie pracują na trenin-
gach, co daje efekty. 

Łowiczanie niedzielny mecz 
zaczęli nie najlepiej. Po dwóch 

kwartach Księżacy przegrywa-
li 17:26 i trudno było być opty-
mistą. Jednak team trenera Dra-
gana Ristanovića świetnie spisał 
się po przerwie. W trzeciej odsło-
nie odrobił straty, a czwartą kwar-
tę wygrał 22:16 i mógł cieszyć się  
z pierwszej wygranej w sezonie. 

Liderem grupy A jest zespół 
ŁKS AZS UŁ SG Łódź, nato-
miast w grupie B – AZS PWSZ 
Skierniewice. 

Kolejny mecz łowiczanie za-
grają w niedzielę, 8 grudnia w Ło-
wiczu o 15.00, a rywalem będzie 
ekipa PKK’99 Pabianice.   zł

4. kolejka wojewódzkiej ligi ko-
szykówki kadetów u16 – grupa 
A:
 umKS Księżak-2003 Łowicz – 
GtK Głowno 69:60 (14:19, 13:17, 
20:8, 22:16)

Księżak: Mateusz błasiak 22 
(1×3), Łukasz Pińkowski 15 (1x3), 
Szymon Durmaj 10, Gabriel wojda 
10, bartłomiej Myszkowski 9, Anto-
ni wróblewski 2, Michał warzywo-
da 1, wojciech Szygulski, Norbert 
wojda i Ignacy krawczyk 

Najlepiej dla GKK: bartosz biał-
czak 15 i Adam Mikołajczyk 12.  

tabela grupy A: 
1. ŁkS AZS uŁ SG Łódź 6 3 473 – 77

2. Pkk 99 Pabianice 6 3 316 – 135

3. AZS óSeMkA Skierniewice 6 4 185 – 347

4. uMkS księżak Łowicz 5 4 193 – 391

5. GTk Głowno 4 4 201 – 418

Kadeci Księżaka pokonali w minioną niedzielę GTkGłowno. 
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Koszykówka | 4. kolejka wojewódzkiej ligi młodzików u-14 M

Młodzicy Księżaka z drugim zwycięstwem
Drugie zwycięstwo w tym se-

zonie odnieśli młodzi koszykarze 
UMKS Księżak Łowicz z rocz-
nika 2005, 2006. Nasz zespół, 
w  sobotę, 1 grudnia, zagrał swój 
czwarty ligowy pojedynek. Pod-
opieczni trenera Dragana Rsita-
novića podejmowali w hali OSiR  
nr 2 w Łowiczu łódzki Start. Ry-
wal był dobrze znany, bo przed se-
zonem nasi koszykarze pokonali 
pewnie Start. Mecz jednak okazał 
się bardzo wyrównany i łowicza-
nie mieli trochę kłopotów. Klu-
czowa okazała się czwarta kwart, 
w której trenerzy wystawiają naj-
mocniejsze piątki. 

Bardzo dobry okres gry miał 
Michał Warzywoda, który prze-
prowadził kilka dobrych akcji, 
które pozwoliły Księżakowi od-
skoczyć na bezpieczną odległość. 
W kolejnych minutach Księżacy 
grali bardzo dobrze i zasłużenie 
wygrali 72:63. 

W spotkaniu ze Startem najsku-
teczniejszymi zawodnikami byli: 
Antoni Wróblewski, który zdo-
był 25 punktów dla drużyny i Mi-
łosz Liberski, zdobywca 20 oczek.  
Na pochwałę zasługują wszyscy 
zawodnicy, którzy mocno praco-
wali w obronie, co pozwoliło wy-
grać mecz. 

Kolejny pojedynek nasi mło-
dzicy zagrają w sobotę, 8 grudnia 
w Skierniewicach z teoretycznie 
słabszym zespołem AZS PWSZ 
Ósemka Skierniewice, zatem cze-
kamy na trzecie zwycięstwo.   zł

3. kolejka wojewódzkiej ligi ko-
szykówki młodzików u14:
 umKS Księżak-2005 Łowicz – 
StSRt Łódź 72:63 (11:12, 23:20, 
18:13, 20:18)
Księżak: Antoni wróblewski 25 
(1x3), Miłosz liberski 20, Michał 
warzywoda 10, Gabriel wojda 9, 
Oliwier kołaczyński 3, wojciech 

Szygulski 3, bartłomiej Myszkow-
ski 2, Jan Doroba,  Ignacy kraw-
czyk, Norbert wojda, kajetan ko-
walski. 
Najlepiej dla Startu:  Maciej kida-
wa 32 (1x3)
Pozostałe wyniki: ŁkS AZS uŁ 
Szkoła Gortata II Łódź – kkS 
Pro-basket kutno 53:116, MkS 
ósemka AZS PwSZ Skierniewice 

– AZS PwSZ ósemka Skierniewi-
ce 89:26. 

1. ŁkS AZS uŁ SG Łódź 8 4 473 – 153

2. SkS Start Łódź 7 5 307 – 397

3. óSeMkA AZS Skierniewice 6 3 280 – 120

4. umKS Księżak Łowicz  6 4 356 – 279

5. Pro-basket kutno 6 4 255 – 294

6. AZS óSeMkA Skierniewice 5 4 170 – 308

7. ŁkS SG II Łódź 4 4 174 – 464

trener Dragan Ristanović ma zawsze do swoich zawodników dużo 
cennych uwag.
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Piłka siatkowa | IX Turniej Pracowników Oświaty 

Nasi nauczyciele wicemistrzami 
Z lekkim niedosytem wróci-

li z turnieju siatkówki w Głow-
nie nasi nauczyciele wychowania 
fizycznego, którzy byli stawiani  
w gronie faworytów, jednak mu-
sieli się zadowolić wicemistrzo-
stwem. Zmagania pracowników 
oświaty odbyły się 24 listopada. 
Był to już dziewiąty turniej or-
ganizowany przez ZNP Głowno. 
Rok temu nasza ekipa wygrała te 
zawody i teraz po cichu liczyła na 
zwycięstwo, ponieważ miała dość 
mocny skład. Łowiczanie gładko 
wygrali swoje trzy pojedynki i na 
koniec walczyli z gospodarzami  
w meczu finałowym. 

Mecz finałowy z ekipą Głowna 
był wyrównany, ale to miejscowi 
cieszyli się z wygranej. Nasi na-
uczyciele za łatwo wygrali pierw-
szą partię (25:18) i chyba nieco się 
zdekoncentrowali. W kolejnych 
dwóch partiach siatkarze z Głow-
na wychodzili szybko na prowa-
dzenie i nie dali go sobie odebrać.  

W zawodach udział wzięło  
w sumie 10 ekip (5 żeńskich  
i 5 męskich). – To był dla nas do-
bry turniej. Finał był wyrównany, 
ale zabrakło nam trochę siły ataku. 
W ważnych momentach nie koń-

czyliśmy piłek. Rywal to wyko-
rzystał i zasłużenie wygrał mecz.  
– powiedział po zawodach kie-
rownik zespołu nauczycieli Woj-
ciech Florczak. 

Wiele emocji było w rywaliza-
cji pań. Do turnieju zgłosiło się aż 
5 zespołów. W decydującym me-
czu o pierwszym miejscu mocna 
ekipa z Rawy Mazowieckiej prze-
grała z Aleksandrowem Łódz-
kim i to siatkarki z Aleksandrowa, 
podobnie jak rok temu, zdobyły  
w tym roku mistrzostwo.  

W tym roku nauczyciele, któ-
rzy trenują w Łowickiej Amator-
skiej Grupie Siatkówki Awantur-
nik zagrali w składzie: Cezary 
Dołowiec, Wojciech Florczak, 

Damian Górski, Maciej Kolos, 
Robert Kowalski, Dominik Kuś 
(L), Zbigniew Łaziński, Tomasz 
Piasecki, Jakub Zagórowicz.  zł

 ostateczna kolejność turnieju 
mężczyzn:
1. ZNP Głowno I

2. ŁAGS Awanturnik Łowicz

3. ZNP Ozorków

4. bancery Team Głowno

5. ZNP Głowno II

 
 ostateczna kolejność kobiet:
1. ZNP Aleksandrów Łódzki

2.  black Team Rawa Mazowiecka

3. ZNP Tomaszów Mazowiecki

4. ZNP Głowno 

5. ZNP bielawy

zespół nauczycieli z Łowicza tym razem na  drugim miejscu.

Sport szkolny | Rejonowa Igrzyska Dzieci: ręczna chłopców 

Łowiczanie jednak bez awansu
Mistrzowie powiatu łowickie-

go w mini piłkę ręczną – repre-
zentacja SP 2 Łowicz, walczyła  
w półfinale wojewódzkim o awans 
na finał województwa łódzkie-
go. Turniej półfinałowy organi-
zowany przez Powiatowy Szkol-
ny Związek Sportowy odbył się  
w Łowiczu, w czwartek 29 listo-
pada w hali OSiR nr 2 na ulicy To-
polowej 2, a grali w nim ucznio-
wie z klas VI i V (rocznik 2006  
i młodsi). Do naszego miasta 
przyjechały reprezentację pięciu 
szkół. Łowiczanie zajęli 4. miej-
sce i nie awansowali do finałów. 

Uczniowie ze Szkoły Podsta-
wowej nr 2 w Łowiczu całkiem 
dobrze poradzili sobie w fazie 
grupowej i awansowali do pół-
finałów. Tu jednak podopieczni 
nauczyciela Przemysława Plich-
ty przegrali wyraźnie z ekipą z 
Kowies, a w meczu o 3. miejsce 
ulegli ekipie SP 6 Kutno. Zawo-
dy wygrali piłkarze ręczni z Białej 
Rawskiej i to oni awansowali na fi-
nały wojewódzkie. 

W zespole SP 2 Łowicz grali: 
Kacper Adamczyk, Kacper Ce-
roń, Jakub Gajda, Szymon Ko-
smowski, Oliwier Lesiak, Jan Peł-

ka, Antoni Pietrzak, Jan Pietrzak, 
Bartosz Skonieczny, Mateusz 
Wojda – nauczyciel w-f: Przemy-
sław Plichta.  zł

Półfinał Woj. Igrzysk Dzieci 
w piłce ręcznej chłopców:
Grupa A: SP w kowiesach – SP 6 
w kutnie 7:4 (5:2)
1. SP w kowiesach    2 pkt.

2. SP nr 6 w kutnie    0 pkt.

Grupa B: SP w białej Rawskiej – 
SP nr 4 w Skierniewicach 6:3 (3:0); 
SP nr 2 w Łowiczu – SP w białej 
Rawskiej 1:5 (1:2); SP nr 4 w Skier-
niewicach – SP nr 2 w Łowiczu 6:6 
(3:5) k. 1:2.

1. SP w białej Rawskiej    4 pkt.

2. SP nr 2 w Łowiczu    2 pkt.

3. SP nr 4 w Skierniewicach    1 pkt.

Półfinały: SP w kowiesach– SP 2 
Łowicz 13:3 (3:3); SP w białej Raw-
skiej – SP 6 w kutnie 6:0 (3:0)
mecz o 3. miejsce: SP nr 2 w Ło-
wiczu – SP nr 6 w kutnie 1:5 (1:2)
mecz o 1. miejsce: SP kowiesy – 
SP w białej Rawskiej 5:8 (4:4)

Kolejność końcowa:
1. SP w białej Rawskiej (powiat rawski)

2. SP w kowiesach (powiat skierniewicki)

3. SP nr 6 w kutnie (powiat kutnowski)

4. SP nr 2 w Łowiczu (powiat łowicki)

5. SP nr 4 w Skierniewicach

Ekipa SP 2 Łowicz odpadła z dalszej rywalizacji.
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Sport szkolny | licealiada: piłka ręczna 

Reprezentacja 
Ekonomika w finale 
wojewódzkim

Duże powody do radości mają 
szczypiorniści z Ekonomika. Re-
prezentacja ZSP nr 4, która zdoby-
ła mistrzostwo powiatu łowickie-
go w poniedziałek, 26 listopada 
w hali OSiR nr 1 w Łowiczu, za-
grała półfinał wojewódzki. 

O awans na zawody finałowe 
walczyły cztery zespoły z rejonu 
rawskiego. Łowiczanie penie wy-
grali tę rywalizację i zagrają w fi-
nałach wojewódzkich. 

Zawody rozegrano systemem 
pucharowym. Podopieczni Paw-
ła Kępki z Ekonomika (ZSP nr 4  
Łowicz) w półfinale pokonali 
ZS nr 1 z Kutna 13:8, a w  fina-
le pewne wygrali z rywalami z LO 
Skierniewice 12:4. 

Podopieczni Pawła Kępki cze-
kają teraz na finał wojewódzki, 
gdzie walka o miejsce na podium 
będzie trudna, ponieważ walczą 
tam ekipy trenujące piłkę ręczną 
w klubach sportowych. 

W składzie zwycięskiego ze-
społu ZSP nr 4 w Łowiczu grali: 
Olaf Andrzejewski, Piotr Buczek. 
Krzysztof Buczyński, Sebastian 
Dziuda, Bartosz Haczykowski, 
Damian Janicki, Krzysztof Motyl, 
Norbert Nowysz, Michał Perzy-
na, Jakub Skonieczny, Jakub Sut, 

Bartek Wiśniewski, Adam Wojda, 
Tomasz Wudkiewicz – nauczyciel 
w-f Paweł Kępka.  zł

Licealiada Szkolna – ½ Finału 
Wojewódzkiego w piłce ręcznej 
chłopców
Półfinały: 
 Liceum ogólnokształcące 
w Skierniewicach – zespół 
Szkół Ponadgimnazjalnych  
w Rawie mazowieckiej 9:7 (4:3)
 zespół Szkół Ponadgimnazjal-
nych nr 4 w Łowiczu – zespół 
Szkół nr 1 w Kutnie 13:8 (5:3)

mecz o 3. miejsce:
 zespół Szkół Ponadgimna-
zjalnych w Rawie mazowieckiej 
– zespól Szkół nr 1 w Kutnie 
15:18 (5:10)

mecz o 1. miejsce:
 Liceum ogólnokształcące w 
Skierniewicach – zespół Szkół 
Ponadgimnazjalnych nr 4 w Ło-
wiczu 4:12 (2:5)

Kolejność końcowa:
1. zespół Szkół Ponadgimnazjalnych nr 4 Łowicz

2. liceum Ogólnokształcące w Skierniewicach

3. Zespól Szkół nr 1 w kutnie (powiat kutnowski)

4. Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych w Rawie Maz.

Piłkarze ręczni z Ekonomika zagrają w finale wojewódzkim.
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PRoGNozA PoGoDY | 6.12.2018 – 12.12.2018

SYtuACJA  SYNoPtYCzNA:
 w środę wyż, ale od czwartku zatoka niżowa.
Napływa wilgotna, ale ciepła jak na grudzień 
masa powietrza polarno-morskiego.

CzWARtEK – PIątEK: 
Zachmurzenie duże oraz okresami z opadami 
deszczu, ale cieplej. widzialność dobra, 
w czasie opadów umiarkowana. 
wiatr południowo-zachodni, słaby do 
umiarkowanego, 3-6 m/s. Temp. max w dzień: 
+ 3 st. C w czwartek do + 7 st. C w piątek.
Temp. min w nocy: – 3 st. C w czwartek rano,  
kolejne noce cieplejsze około + 4 st. C.

SoBotA – NIEDzIELA: 
Zachmurzenie duże, okresami przejaśnienia, 
miejscami możliwy opad deszczu.
widzialność umiarkowana do dobrej, zamglenia, 
rano lokalnie słaba – mgły.
wiatr zachodni, słaby i umiarkowany, 3-7 m/s.
Temp. max w dzień: + 5 st. C do  + 7 st. C.
Temp. min w nocy:  + 4 st. C do  + 2 st. C.

PoNIEDzIAŁEK – WtoREK – ŚRoDA: 
Pochmurno z przejaśnieniami, na ogół bez 
opadów, chłodniej. wiatr północno-zachodni, 
słaby do umiarkowanego, 3-7 m/s.
Temp. max w dzień: + 2 st. C do  + 4 st. C.
Temp. min w nocy:  0 st. C do  – 1 st. C.

bIuRO MeTeOROlOGICZNe CuMuluS

PRoGNozA BIomEtEoRoLoGICzNA:
Pogoda niekorzystnie wpływać będzie na nasze 
samopoczucie. 

Sport szkolny | Powiatowe Igrzyska Dzieci w Pływaniu Drużynowym Chłopców 

Igrzyska Dzieci dla pływaków z SP 2 Łowicz 
Pływacy ze Szkoły Podstawo-

wej nr 2 Łowicz wywalczyli ty-
tuły mistrzów powiatu łowickie-
go w zawodach rozgrywanych 
w ramach Powiatowych Igrzysk 
Młodzieży Szkolnej w Pływaniu 
Drużynowym We wtorek, 27 li-
stopada na Pływalnię Miejską  
w Łowiczu zgłosiły się repre-
zentacje trzech szkół w kate-
gorii chłopców. Formuła zawo-
dów jest taka, że szkoła musi 
wystawić sztafetę składającą się  
z 6 osób z poziomu z rocznika 
2006 lub młodsi oraz obstawić 
wyścigi indywidualne w poszcze-
gólnych stylach. 

W mistrzostwach powiatu naj-
lepiej w rywalizacji chłopców po-
płynęli uczniowie z SP 2 Łowicz. 
Podopieczni nauczyciela Przemy-
sława Plichty pokonali, podobnie 
jak rok temu – ekipę SP 1 Łowicz 
i drużynę z Pijarskiej Szkoły Pod-
stawowej Królowej Pokoju i wy-
walczyli awans na półfinał woje-
wódzki. 

W najszybszej reprezentacji 
chłopców SP 2 Łowicz pływali: 
Szkoła Podstawowa nr 2 w Łowi-
czu: Sebastian Chudzyński, Jakub 
Drop, Stanisław Dróżdż, Dawid 
Fabiański, Sebastian Głowacki, 
Maciej Witerek – nauczyciel Prze-
mysław Plichta.  zł

1. Szkoła Podstawowa nr 2: 
Sztafeta 6 x 25 m: czas 1:50,05 
– 1. miejsce (30 pkt.), wyścigi in-
dywidualne: Styl dowolny 25 m: 
Sebastian Chudzyński – 16,05 
– 1. miejsce – 10 pkt., Maciej wi-
terek – 18,89 – 3. miejsce– 6 pkt., 
Styl grzbietowy 25 m:, Jakub Drop 
– 18,63 – 1. miejsce– 10 pkt., Sta-
nisław Dróżdż – 22,28 – 3. miej-
sce – 6 pkt., Styl klasyczny 25 m: 
Dawid Fabiański – 26,28 – 4. miej-
sce– 5 pkt. Styl motylkowy 25 m: 
Sebastian Głowacki – 17,09 – 1. 
miejsce– 10 pkt.
2. Szkoła Podstawowa nr 1: 
Sztafeta 6 x 25 m: czas 2:00,42 – 
2. miejsce (27 pkt.). wyścigi indywi-

dualne: Styl dowolny 25 m: Mikołaj 
Grzegorek– 17,56 – 2. miejsce – 8 
pkt., Maciej Owczuk – 19,24 – 4. 
miejsce– 5 pkt. Styl grzbietowy 
50m: Jakub Tarkowski – 25,18 – 5. 
miejsce 4 pkt., Styl klasyczny 25 
m: Maksymilian Frontczak – 23,30 
– 2. miejsce –  pkt., Aleksander 
koczywąs – 26,94 – 5. miej-
sce– 4 pkt.. Styl motylkowy 25 m: 
bastian Stobnicki – 26,33 – 2. miej-
sce– 8 pkt.
3. Pijarska Szkoła Podstawowa: 

Sztafeta 6 x 25 m: czas 2:04,78 – 
3. miejsce (25 pkt.), wyścigi indy-
widualne: Styl dowolny 25 m: kaje-
tan Opach– 19,39 – 6. miejsce – 3 
pkt. Styl grzbietowy 50 m: Łukasz 
kołudzki – 22,65 – 5. miejsce 5 
pkt., Mikołaj Łukasik – 21,65 – 2. 
miejsce 8 pkt. Styl klasyczny 25 m: 
Franciszek linkowski – 21,75 – 1. 
miejsce – 10 pkt., Antoni wolski 
– 23,66 – 3. miejsce – 6 pkt. Styl 
motylkowy 25 m: Julian urbański– 
29,47 – 3. miejsce– 6 pkt. 

młodzi pływacy z SP 2 Łowicz wygrali zawody powiatowe. 
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Sport szkolny | PID: Pływanie Drużynowe Dziewcząt

SP1 bezkonkurencyjna
Pływaczki ze Szkoły Podsta-

wowej nr 1 Łowicz po raz kolej-
ny potwierdziły swoją domina-
cję w naszym regionie i pewnie 
wywalczyły tytuły mistrzów po-
wiatu łowickiego w zawodach 
rozgrywanych w ramach Powiato-
wych Igrzysk Młodzieży Szkolnej  
w pływaniu drużynowym.  
we wtorek,  27 listopada.

W mistrzostwach powiatu naj-
lepiej w rywalizacji dziewcząt 
popłynęły podopieczne Iwony 
Górskiej z SP 1 Łowicz, które  
w sumie zgromadziły aż 83 punk-
ty i awansowały na półfinały wo-
jewódzkie. 

W mistrzowskiej ekipie SP 
1 Łowicz płynęły:  Szkoła Pod-
stawowa nr 1 w Łowiczu: Alek-
sandra Czubik, Marta Czubik, 
Michalina Kędzia, Kalina Petele-
wicz, Agata Popławska, Karoli-
na Kwiatkowska – nauczyciel w-f 
Iwona Górska.  zł

1. Szkoła Podstawowa nr 1: Szta-
feta 6 x 25 m: czas 1:42,21 – 1. miej-
sce (30 pkt.). wyścigi indywidualne: 
Styl dowolny 25m: kalina Petelewicz 
– 17,76 – 4. miejsce – 5 pkt., Agata 
Popławska – 18,17 – 1. miejsce– 10 
pkt. Styl grzbietowy 25 m: karolina 

kwiatkowska – 19,10 – 1. miejsce – 
10 pkt. Styl klasyczny 25 m: Marta 
Czubik – 18,50 –1. miejsce – 10 pkt. 
Michalina kędzia– 23,19 – 2. miej-
sce – 8 pkt. Styl motylkowy 25 m: 
Aleksandra Czubik – 17,54 – 1. miej-
sce – 10 pkt.

2. Szkoła Podstawowa nr 2: 
Sztafeta 6 x 25 m: czas 1:52,08 – 
2. miejsce (27 pkt.) wyścigi indywi-
dualne: Styl dowolny 25 m: Natalia 
Adamczyk – 17,08 – 2. miejsce – 8 
pkt., Antonina Hymka – 17,38 – 3. 
miejsce – 6 pkt. Styl grzbietowy 50 
m: Patrycja Drożdżewska – 23,11 
– 4. miejsce 5 pkt., Aleksandra 
więcek – 20,72 – 3. miejsce – 6 
pkt. Styl klasyczny 25 m: Gabriela 
kępka – 25,92 – 2. miejsce – 8 
pkt., Zofia lelonkiewicz – 58,24 – 
3. miejsce– 6 pkt. Styl motylkowy 
25 m: Patrycja Grzelak– 23,81 – 4 
miejsce– 5 pkt.
3. Pijarska Szkoła Podstawowa: 
Sztafeta 6 x 25 m: czas 2:05,87 
– 3. miejsce (25 pkt.). wyścigi in-
dywidualne: Styl dowolny 25 m: 
kamila Golędzinowska– 20,23 
– 6. miejsce – 3 pkt., Aleksandra 
latoszewska – 17,99 – 5. miejsce– 
4 pkt. Styl grzbietowy 50m: ewa 
Masłowska – 20,22 – 2. miejsce 8 
pkt. Styl klasyczny 25 m: Alicja Sie-
wiera – 26,15 – 4 .miejsce – 5 pkt. 
Styl motylkowy 25 m: Tatiana Frąt-
czak – 22,18 – 2. miejsce – 8 pkt. 
Julia Michalak– 23,14 – 3. miejsce 
– 6 pkt.

Dziewczyny z SP 1 Łowicz pływały najszybciej.

Sport szkolny | Pływanie drużynowe

Dwójka najlepsza 
w starszej grupie chłopców

Reprezentacje trzech szkół pod-
stawowych ścigały się we wtorek, 
27 listopada na Pływalni Miej-
skiej w Łowiczu, gdzie odbyły 
się Powiatowe Igrzyska Młodzie-
ży Szkolnej w Pływaniu Druży-
nowym. Uczniowie z roczników 
2005-2003 rywalizowali w szta-
fecie oraz w wyścigach indywi-
dualnych. 

W gronie chłopców najszybsi 
okazali się uczniowie SP nr 2 Ło-
wicz (nauczyciel w-f: Łukasz Pe-
telewicz), którzy wyprzedzili eki-
pę SP 1  Łowicz i zespół Pijarskiej.  
Najlepsza reprezentacja chłopców 

w powiecie łowickim z SP 2 Ło-
wicz wystąpiła w zestawieniu: 
Paweł Graczyk, Wiktor Grzego-
rek, Antoni Knera, Bartłomiej 
Krysiak, Jakub Szczepaniak, Jan 
Świeszchowski, – nauczyciel w-f 
Łukasz Petelewicz.  zł

 Klasyfikacja końcowa:
1. Szkoła Podstawowa nr 2 w Ło-
wiczu suma punktów – 77 (awans 
do ½ Finału wojewódzkiego)
2. Szkoła Podstawowa nr 1 w Ło-
wiczu suma punktów – 67 
3. Pijarska Szkoła Podstawowa 
w Łowiczu suma punktów – 61

Ekipa z SP2 Łowicz najlepsza na pływalni.

Sport szkolny | Pływanie drużynowe

Dziewczyny z Dwójki 
też pływały najszybciej

Reprezentacje tylko dwóch 
szkolnych reprezentacji ścigały się 
we wtorek, 27 listopada  2018 roku 
na Pływalni Miejskiej w Łowiczu, 
gdzie odbyły się Powiatowe Igrzy-
ska Młodzieży Szkolnej w pływa-
niu drużynowym. W rywalizacji 
mogły startować uczennice z rocz-
ników 2005-2003. 

Wśród pływaczek najlepiej po-
radziły sobie uczennice z SP nr 1 
Łowiczu  (nauczyciel w-f: Iwona 
Górska), które pokonały reprezen-
tację z SP 2 Łowicz. 

Mistrzowska Szkoła Podstawo-
wa nr 1 w Łowiczu: startowała w 
składzie: Bogumiła Czubik, Wik-
toria Dymek, Laura Kruszczyń-
ska, Joanna Mitręga, Aleksandra 
Sokalska, Julia Wosiewicz, – na-
uczyciel Iwona Górska.  zł

 Klasyfikacja końcowa
1. Szkoła Podstawowa nr 1 w Ło-
wiczu suma punktów – 84 (awans 
do ½ Finału wojewódzkiego)
2. Szkoła Podstawowa nr 2 w Ło-
wiczu suma punktów – 69 

Pływaczki z SP2 Łowicz mistrzyniami powiatu.

Sport szkolny | Powiatowa licealiada 

Chłopcy z  Ekonomika,  
a dziewczyny z Pijarskiej

W zawodach Powiatowej Li-
cealiady Młodzieży Szkolnej  
w Pływaniu Drużynowym, 27 li-
stopada, triumfowały dziewczyny 
z Pijarskiego LO i chłopcy z Eko-
nomika.

Do rywalizacji dziewczyn 
przystąpiły tylko pływaczki  
z Pijarskiego LO, zatem musia-
ły rywalizować same ze sobą.  
W tym gronie startowały: Julia 
Badłak, Karolina Kaczmarek, Ju-
lia Kałęcka, Wiktoria Kosmow-
ska, Weronika Lędzion, Julia Po-
drażka – nauczyciel w-f Bożena 
Mostowska.

Wśród chłopców walczyły trzy 
ekipy. O awans na „rejony” najle-
piej spisali się zawodnicy z ZSP 

nr 4 Łowicz (nauczyciel w-f: Pa-
weł Kępka). Drugie miejsce zajęli 
uczniowie z Pijarskiego LO, któ-
rzy ostatnio trzy razy wygrywali tę 
rywalizację. Tym razem zabrakło 
im do wygranej trzech punktów. 

W sztafecie chłopców ZSP 4 
pływali: Bartosz Kępka, Dawid 
Skóra, Mateusz Wosiewicz, Mi-
chał Sierota, Filip Jakubowski, 
Mateusz Cyganiak – nauczyciel 
w-f Paweł Kępka.  zł

 Klasyfikacja końcowa:
1. ZSP nr 4 w Łowiczu suma punk-
tów – 78 (awans do ½ Finału woje-
wódzkiego)
2. Pijarskie lO suma punktów – 74  
3. II lO suma punktów – 52 
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Piłka nożna | Mikołajkowy Turniej Żychlin Cup 2006

Nadzieje na sukces spełzły na niczym
Mikołajkowy Turniej Żychlin 

Cup 2006 zorganizowany przez 
KS Żychlin w sobotę, 1 grudnia 
2018 roku, zakończył się niezbyt 
szczęśliwie dla UKS AP Cham-
pions Łowicz. Po bardzo udanym 
początku podopieczni trenera 
Konrada Ścibora zakończyli za-
wody ostatecznie na miejscu pią-
tym.

Po wyrównanej walce Akade-
mii z Kutnem, która zakończy-
ła się remisem 0:0, w kolejnym 
meczu łowiczanie przegrali z KS 
Żychlin 2:1, ale w następnym po-
konali Różę Kutno 2:1. Sytuacja 
dawała jeszcze szansę na zwy-
cięstwo w turnieju. Niestety dwa 
kolejne spotkania zakończyły się 
niepowodzeniem Akademii, co  
z kolei przełożyło się na piąte 
miejsce w klasyfikacji generalnej. 

O wrażeniach z turnieju opo-
wiedział trener Ścibor: – Zaczęli-
śmy dobrym meczem z drużyną, 
z którą rok temu na podobnym 
turnieju przegraliśmy 0:2. Tym ra-
zem zremisowaliśmy 0:0 i wynik 
był jak najbardziej sprawiedliwy, 
bo i my mieliśmy sytuację do tego, 
żeby strzelić bramkę, ale również 
Kutno przeprowadziło akcję, po 
której też mogli zdobyć gola. Tak 
więc wynik jest jak najbardziej za-
służony.  W kolejnym meczu z KS 
Żychlin objęliśmy prowadzenie 
po bramce Michała Pawliny. Gra 
była cały czas pod nasze dyktan-
do, pod naszą kontrolą, natomiast 
bardzo nieodpowiedzialnie zacho-
waliśmy się w ostatnich minutach. 
Na 2. minuty przed końcem me-
czu straciliśmy bramkę na sku-
tek decyzji obrońcy, który podjął 
się próby dryblingu w sytuacji 1 
na 1, będąc ostatnim zawodni-

kiem przed bramkarzem. Po stra-
cie padła bramka, a na 30 sekund 
przed końcem, po rzucie wolnym, 
przeciwnicy po dobitce strzelili na 
2:1 i przegraliśmy mecz, którego 
przegrać tak naprawdę nie powin-
niśmy. W kolejnym meczu zagra-
liśmy z Różą Kutno. Tu również 
bardzo dobrze operowaliśmy pił-
ką, stwarzaliśmy bardzo dużo sy-
tuacji i wygraliśmy to spotkanie 
pewnie 2:1, choć wynik mógł być 
dużo wyższy. Równo z końco-
wą syreną gwizdka Kuba Barań-
ski podwyższył na 3:1, ale bram-
ka nie została już uznana. Przy 
takich wynikach i układzie mie-
liśmy szansę na zajęcie 1. miejsca  
w turnieju, toteż nastawiliśmy się 
na bardzo ofensywną grę w kolej-
nym meczu, bo tylko zwycięstwo 
w następnych meczach zapewnia-
łoby nam pierwsze miejsce. Zde-
cydowaliśmy, że gramy o pełną 
pulę i zagraliśmy bardzo agresyw-
nie. Jednak to Bzura Ozorków 
wygrała z nami  3:0, ale to było 
właśnie efektem podjętego ryzy-
ka i przeciwnik wykorzystywał 
nasze błędy. W ostatnim meczu, 
w którym zagraliśmy ze Zjedno-
czeniem Stryków, początkowo 
objęliśmy prowadzenie za spra-
wą Pawliny, który zdobył bramkę  
w 4. minucie meczu. I znów mecz 
układał się pod nasze dyktando, 
swobodnie operowaliśmy piłką, 
natomiast po raz kolejny pojedy-
nek 1na1 w obronie spowodował 
stratę i bramkę dla drużyny prze-
ciwnej, a to z kolei spowodowało 
obniżenie morale w zespole. Wi-
dać było, że gra stała się coraz bar-
dziej nerwowa, śpieszyliśmy się  
i to była woda na młyn dla rywali, 
którzy  zdobyli kolejne trzy bram-

ki i ostatecznie przegraliśmy 1:4, 
a turniej, który mógł być dla chło-
paków takim zadowoleniem skoń-
czył się na 5. miejscu. Chłopcy 
są po turnieju rozczarowani, bo  
z pewnością sama gra i umiejętno-
ści techniczne nie odzwierciedlają 
tego, jakie miejsce zajęli. Gra była 
dużo lepsza niż wynik sportowy, 
aczkolwiek piłka nożna jest grą 
błędów, a my te błędy popełniali-
śmy, a rywale je wykorzystywali – 
ocenił trener Ścibor.  Gogo

 mikołajkowy turniej Piłki Noż-
nej – rocznik 2006: kS Żychlin 
– Sl SAlOS Róża kutno 2:0; ukS 
AP Champions-2006 Łowicz – kS 
kutno 0:0; MkS Zjednoczeni Stry-
ków – MkS bzura Ozorków 0:0; 
ukS AP Champions-2006 – kS 
Żychlin 1:2; br.: Dawid Zabost; Sl 
SAlOS Róża – MkS bzura Ozor-

ków 0:1; kS kutno – MkS Zjedno-
czeni Stryków 2:0; ukS AP Cham-
pions-2006 Łowicz – Sl SAlOS 
Róża kutno 2:1; br.: Michał Pawlina 
i Dawid Zabost; MkS Zjednoczeni 
Stryków – kS Żychlin 4:1; MkS 
bzura Ozorków – kS kutno 0:2; Sl 
SAlOS Róża kutno – MkS Zjedno-
czeni Stryków 2:1; kS kutno – kS 
Żychlin 0:1; MkS bzura Ozorków – 
ukS AP Champions-2006 Łowicz 
3:0; kS kutno – Sl SAlOS Róża 
kutno 3:0; MkS Zjednoczeni Stry-
ków – ukS AP Champions-2006 
4:1; br.: Michał Pawlina; MkS bzura 
Ozorków – kS Żychlin 2:2.

1. kS Żychlin 5 10 8-7

2. kS kutno 5 10 7-1

3. MkS bzura Ozorków 5   8 6-4

4. MkS Zjednoczeni Stryków 5   7 9-6

5. uKS AP Champions Łowicz 5   4 4-10

6. Sl SAlOS Róża kutno 5   3 3-9

zespół łowickiej Akademii mocno pracował w każdym meczu. 
ukS AP Champions-2006 Łowicz (skład od lewej): bartosz lus, Jakub 
barański, Michał Pawlina (2), Mateusz kołaczyński, Maksymilian Mularski, 
Dawid Zabost (2), Jakub Ryfa, Adrian kołodziejczyk i Henryk kucharski. 
Trenerem jest konrad ścibor.
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Piłka nożna | Puchar Marszałka województwa Łódzkiego – rocznik 2007

Remisy to za mało na zdobycie pucharu
Nieudany start w finałach Pu-

charu Marszałka Województwa 
Łódzkiego mają za sobą pod-
opieczni trenera Michała Adam-
czyka. W rozgrywanym w nie-
dzielę, 2 grudnia,  turnieju MUKS 
Pelikan-2007 Łowicz zakoń-
czył rozgrywki na pozycji piątej. 
Wprawdzie łowiczanie nie prze-
grali żadnego z trzech meczów, 
ale za każdym razem kończyli re-
misem, a to okazało się niewystar-
czające, aby wyjść z grupy. 

Pierwszym rywalem Pelikana 
w walce o puchar był UKS War-
ta Sieradz jr. Spotkanie zakoń-
czyło się remisem 1:1 i dopiero 
rzuty karne zadecydowały o zwy-
cięstwie biało-zielonych. Kolejny 
mecz łowiczanie zagrali z Widze-
wem, ale i tym razem spotkanie 
miało bardzo wyrównany prze-
bieg i zakończyło się 2:2. Także 
dopiero rzuty karne przechyliły 
szalę zwycięstwa na korzyść Pe-
likana. Szczęścia brakowało tak-
że podczas starcia z UKS Orlik 
Ujazd. Mimo dobrej gry, mecz za-
kończył się remisem 1:1.

– Remisy to za mało. Nie prze-
grywając meczu odpadliśmy  
z turnieju. Mam niedosyt po tym 
turnieju. Moi zawodnicy zapre-
zentowali się na pewno dużo le-
piej niż w tamtym roku. Byliśmy 
zespołem, który nie dostawał od 
najlepszych. Czego przykładem 
może być remis 2:2, że zwycięzca 
całego turnieju Widzewem Łódź. 
Widzę, że drużyna robi postęp i to 
się liczy. Takie turnieje pomagają 

nabierać doświadczenia i to jest na 
plus – ocenił trener.  Gogo

 Grupa A: widzew Łódź SA – ukS 
Orlik ujazd 1:0; ukS warta Sieradz 
jr – MukS Pelikan-2007 1:1, k. 1:2; 
br.: Tomasz Zrazek. widzew Łódź 
SA – MukS Pelikan-2007 2:2, k. 
2:3; br.: karol Cywiński 2. ukS Orlik 
ujazd – ukS warta Sieradz jr 1:0; 
widzew Łódź SA – ukS warta jr 
2:1; ukS Orlik ujazd – MukS Pe-

likan-2007 1:1; br.: Tomasz Zrazek.
 Grupa B: Łódzka AF – ukS Pio-
trcovia Piotrków Tryb. 3:0; MulkS 
Łask – MlkS widok Skierniewice 
0:3; Łódzka AF – MlkS widok 
0:0; ukS Piotrcovia – MulkS Łask 
0:0; Łódzka AF – MulkS Łask 3:0; 
ukS Piotrcovia – MlkS widok 0:0.
 mecze półfinałowe: widzew 
Łódź SA – MlkS widok 5:0; Łódz-
ka AF Łódź – ukS Orlik ujazd 2:0. 
 mecz o 1. miejsce: widzew 
Łódź SA – Łódzka AF 0:0, k. 1:0.

1. widzew Łódź SA 5 11 10-0

2. Łódzka AF Łódź 5 11 8-0

3. MlkS widok Skierniewice 4   5 3-5

    ukS Orlik ujazd 4   4 2-2

5. MukS Pelikan-2007 Łowicz 3   3 4-4

    ukS Piotrcovia Piotrków Trybunalski 3   1 0-3

7. ukS warta Sieradz jr 3   1 2-4 

    MulkS Łask 3   1 0-6

Pelikan-2007: bartosz Ciupiń-
ski – Tomasz Zrazek (2), karol 
Cywiński (2), Antoni wolski, kamil 
kostrzewski, Dominik Nowak, Alan 
Masłowski i Maciej kępka – trene-
rem jest Michał Adamczyk.

tomasz zrazek dwukrotnie zdobył bramki dla Pelikana-2007 Łowicz.
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Dart | 5. kolejka I ligi ŁSD

Łowiczanie znów na podium
To był bardzo udany turniej. 

ŁKD Leg Łowicz awansował na 
trzecie miejsce w rozgrywkach 
I ligi Łódzkiego Stowarzyszenia 
Darta. Niedzielne spotkanie 5. 
kolejki rozgrywane w Łowiczu z 
Aztex Łódź zakończyło się zdecy-
dowanym zwycięstwem łowiczan 
(10:4), dzięki czemu wskoczyli  
o jedno miejsce wyżej w tabeli, 
zamieniając się miejscami ze swo-
im rywalem. 

W pięcioosobowej ekipie Lega 
najwięcej punktów zdobył: Syl-
wester Grzanka – 3,5 ptk., wygry-
wając wszystkie mecze. Bardzo 
dobrze poradził sobie także Mar-
cin Wroński, zdobywając 3 punk-
ty, Jacek Kocus uzyskał 2 punkty,  
Michał Kryszkiewicz zagrał dwa 
single zdobywając 1 punkt, a Ar-
tur Siekierski tym razem tylko 0,5. 

– Mecz się dobrze zaczął i do-
brze się skończył. Dla nas osią-
gnięty wynik jest super. Cieszy 
wygrana z trzecią drużyną w tych 
rozgrywkach, a po tym spotkaniu 
to my jesteśmy trzecią drużyną – 
ocenił kapitan Sylwester Grzanka.

W niedzielę, 9 grudnia, o godz. 
17. w Barze Maja w Łowiczu zo-
stanie rozegrany zaległy mecz 1. 
kolejki I ligi ŁSD z drużyną Czar-
ny Koń Łódź.   Gogo

 5. kolejka: ŁkD leg Łowicz – 
Aztex Łódź 10:4, Czarny koń Łódź 
– Vendetta Zgierz 3:11, karolew 
Łódź – Diabol Team Łódź 8:6 i Orły 
Ozorków – Autsajderzy Łódź 6:8.

1. Vendetta Zgierz (1) 4 8 38-18

2. karolew Łódź (2) 4 8 34-22

3. ŁKD Leg Łowicz (4) 4 6 37-19

4. Aztex Łódź (3) 5 6 36-34

5. Autsajderzy Łódź (5) 5 4 33-37

6. Orły Ozorków (5) 5 2 31-39

7. Diabol Team Łódź (7) 5 2 25-45

8. Czarny koń Łódź (8) 4 0 18-38

 zaległy mecz 1. kolejki: ŁkD 
leg Łowicz – Czarny koń Łódź 
przełożony 9 grudnia, godz. 17.00. 
 6. kolejka, 16 grudnia, godz. 
17: ŁkD leg Łowicz – karolew 
Łódź, Autsajderzy Łódź – Czar-
ny koń Łódź, Diabol Team – Orły 
Ozorków i Aztex – Vendetta Zgierz. 

Cała piątka zawodników ŁKD Leg Łowicz punktowała w niedzielnym 
meczu z drużyną Aztex Łódź. 
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Dart | 13. turniej XX edycji OMŁ

Jacek Kocus w fotelu lidera
Jacek Kocus zakończył 13. tur-

niej XX edycji OMŁ, czyli Otwar-
tych Mistrzostw Łowicza w dart-
cie 501 d.o., z tytułem zwycięzcy. 
Oprócz niego do rywalizacji sta-
nęło jeszcze siedmiu zawodników. 

W piątkowych rozgrywkach na 
drugim miejscu uplasował się Pa-
weł Adamczyk, trzeci był Mar-
cin Wyszogrodzki, zaś czwarte 
miejsce wywalczył sobie Artur 
Wójcik. Dalsze pozycje zajęli od-
powiednio: Łukasz Burzyński i 
Przemysław Jankowski (5-6) oraz 
Artur Borowiec i Sebastian Cichal 
(7-8).

Nieobecność na turnieju Syl-
westra Grzanki spowodowała, 

że w klasyfikacji generalnej wy-
przedził go Kocus, który zasiadł 
w ten sposób na fotelu lidera, ma-
jąc dwanaście punktów przewa-
gi. Na trzecim miejscu nadal jest 
Michał Kryszkiewicz, zaś Marcin 
Wroński niezmiennie czwarty.

Kolejne spotkanie odbędzie się 
w piątek, 7 grudnia.  Gogo

 13. turniej XX edycji omŁ  
w darcie 501 d.o.: 

1. Jacek kocus – ŁkD leg Łowicz (2) 204

2. Sylwester Grzanka – ŁkD leg Łowicz (1) 192

3. Michał kryszkiewicz – ŁkD leg Łowicz (3) 138

4. Marcin wroński – ŁkD leg Łowicz (4) 104

5. Łukasz burzyński (5)   80

6. Artur wójcik – ŁkD leg Łowicz (6)   80

7. Paweł Adamczyk (7)   76

8. Marcin wyszogrodzki (8)   64

9. Artur borowiec (9)   56

10. Marcin Podrażka (9)   50

11. Mariusz Siekierski (11)   30

12. Artur Siekierski – ŁkD leg Łowicz (12)   20

13. Sebastian Cichal (14)   20

14. Przemysław Jankowski (15)   18

15. bogusław Zagawa (13)   16

16. bogdan Adamczyk (16)     8

17. Dariusz Dudziński (17)     6

18. kamil kozieł (18)     4

Jacek Kocus został zwycięzcą 
13. turnieju OMŁ w darcie. 
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Pelikan Łowicz
– podsumowanie
sezonu 2018/2019. str. 34

Chińska gromi
i jest liderem
I Łowickiej Ligi Futsalu. str. 35

Łyżwiarstwo szybkie | Zawody Pucharu świata

Kibicuj Bródce w Tomaszowie Mazowieckim
W najbliższy weekend po pra-

wie 20-letniej przerwie najlep-
si łyżwiarze szybcy zawitają do 
Polski. W dniach 7-9 grudnia od-
będą się zawody Pucharu Świata  
w Tomaszowie Mazowieckim. 
Hala została tu oddana do użytku 
na jesieni ubiegłego roku i po raz 
pierwszy będzie organizowała im-
prezę tej rangi. 

Program imprezy:
 Piątek, 7 grudnia: godz. 9:00 
grupa b: 500 oraz 1000 m kobiet 
i mężczyzn; godz. 13:45 grupa A: 
500 oraz 1000 m kobiet i mężczyzn 
oraz biegi drużynowe kobiet i męż-
czyzn;
 Sobota 8 grudnia: godz. 9:00 
grupa b: 500 oraz 1500 metrów 
kobiet i mężczyzn; godz. 14:00 gru-

pa A: 500 oraz 1500 metrów kobiet 
i mężczyzn;
 Niedziela 9 grudnia: godz. 9:00 
grupa b: 5000 m kobiet i 10000 
m mężczyzn; godz. 13:00 grupa 
A: 5000 m kobiet i 10000 m męż-
czyzn oraz sprint drużynowy kobiet 
i mężczyzn

zbigniewa Bródkę powin-
niśmy zobaczyć w Tomaszowie 
już w piątek. Może wystartować 
w biegu na 1000 metrów w grupie 
B oraz w biegu drużynowym. Czy 
wystartuje, o tym zadecyduje tre-
ner Witold Mazur w porozumie-
niu z zawodnikiem. 

W sobotę mistrz olimpijski  
z Sochi wystartuje w grupie A na 
swoim koronnym dystansie 1500 
metrów. Będzie to dla panczeni-

sty z Domaniewic drugi po mi-
strzostwach świata w Inzell naj-
ważniejszy start w sezonie. Aby 
móc zaprezentować się wśród naj-
lepszych panczenistów na tym dy-
stansie, Bródka zmienił swoje pla-
ny i udał się na Puchary Świata 
w Japonii. 16 i 17 miejsca powin-
ny zagwarantować start w grupie 
A w Tomaszowie.

Zbigniew Bródka wielokrotnie 
podkreślał, jakim utrudnieniem 
dla naszych łyżwiarzy jest brak 
krytego toru w Polsce. 

Budowa pierwszej krytej hali 
w Polsce to niewątpliwie efekt 
3 medali zdobytych przez na-
szych panczenistów na Igrzy-
skach Olimpijskich w Sochi. Wy-
budowanie tego obiektu zapewne  
w znacznej mierze przyczyni-

ło się do kontynuowania kariery 
przez Bródkę. 

Możliwe, że będzie to ostat-
nia szansa (Puchary Świata nie 
są przydzielane tym samym mia-
stom co roku, niekiedy trzeba na 
nie czekać kilka lat), by zoba-
czyć naszego najbardziej utytu-
łowane panczenistę w rywalizacji  
z najlepszymi łyżwiarzami świata 
w Polsce, tak blisko naszego po-
wiatu. Warto więc udać się do To-
maszowa. 

Ci którzy nie będą mogli obser-
wować zawodów na żywo będą 
mogli obejrzeć je w TVP Sport. 
W sobotę do Tomaszowa przy-
będzie wielu kibiców z gminy 
Domaniewice. SP w Domanie-
wicach wraz z tamtejszym Urzę-
dem Gminy organizują wyjazd 

dla grupy ok. 60 osób. Część ki-
biców przyjedzie na własną rękę. 
Po raz pierwszy nasi panczeniści 
będą występowali przed tak licz-
ną polską publicznością. To po-
winno ich znacznie zdopingować 
i ułatwić walkę o jak najlepsze 
miejsca.

Być może w Tomaszowie zo-
baczymy też drugiego zawodni-
ka UKS Błyskawica Domaniewi-
ce – Artura Janickiego, który 
jest obecnie w bardzo dobrej dys-
pozycji. Ma on szanse otrzymać 
od organizatorów dzika kartę na 
udział w biegi 10000 metrów. Był-
by to dla Artura debiut w senior-
skim Pucharze Świata. Decyzja 
w tej sprawie zapewne zapadnie 
dzisiaj, w czwartek. 

 Radosław tafliński

Koszykówka | 12. kolejka I ligi koszykówki

Zwycięstwo po nerwowej końcówce 
Nie zwalniają 
tempa koszykarze 
pierwszoligowego Księżaka 
Syntex Łowicz. W meczu 
12. kolejki odnieśli czwarte 
zwycięstwo z rzędu  i teraz 
z pięcioma wygranymi są 
już na 12. miejscu ligowej 
tabeli w gronie szesnastu 
zespołów zaplecza 
ekstraklasy.

Zespół trenera Mikołaja Czai 
w sobotę, 1 grudnia, w Łowiczu 
okazał się lepszy w starciu z dru-
żyną Biofarm Poznań. Księżacy 
prowadzili od pierwszych minut, 
jednak w końcówce było nerwo-
wo. Skończyło się bardzo dobrze 
i to nasz team wygrał 85:82. 

Księżacy sobotni pojedynek 
zaczęli rewelacyjnie i po 4. minu-
tach prowadzili 14:0. Cała piątka 
naszego zespołu była bardzo sku-
teczna i każdy rzut wpadał do ko-
sza. Po 5. minutach wygrywali-
śmy 18:2, jednak goście powoli 
zaczęli odrabiać straty. Po pierw-
szej odsłonie Księżacy wygrywa-
li 24:16 i byli na dobrej drodze  
do zwycięstwa. 

Druga odsłona była bardzo wy-
równana. Goście doprowadzili 
nawet już do stanu 28:25, potem 
31:29, ale w ważnych momen-
tach trafiał Mikołaj Stopierzyński. 
W 28 minucie Biofarm przejął 
prowadzenie (38:39), jednak tuż 
przed przerwą punktował Mikołaj 
Motel i Jan Grzeliński i łowicza-
nie prowadzili 43:38.  

W trzeciej odsłonie Księża-
cy grali skutecznie i konsekwent-
nie utrzymywali kilka oczek prze-
wagi. choć goście doprowadzili 
do stanu 46:46. W końcówce 
kwarty ważną trójkę zdobył Arka-
diusz Kobus, skutecznie grał Jan 
Grzeliński i nasz team po trzech 
kwartach wygrywał 65:55. 

W czwartej kwarcie w najważ-
niejszych chwilach nie zawodzili 
Kobus i Marcin Salamonik. Tra-
fiali w kluczowych momentach 
i trzymali wynik. Przy stanie 
75:72 ważną „trójkę” równo z 

syreną 24 sekund trafił Stopie-
rzyński. Na 50 sekund przed koń-
cem łowiczanie wygrywali 80:75 
i wydawało się, że końcówka me-
czu będzie spokojna. Jednak Mi-
chał Samsonowicz przeprowadził 
akcję 3 plus 1 i zrobiło się 90:89. 
W końcówce rywale faulowali, 
ale wolne dobrze trafił Grzeliński, 
Kobus i Stopierzyński i Księżacy 
wygrali 85:82. 

W naszym zespole po raz kolej-
ny grała głównie szóstka graczy, 
zatem widać wyraźnie, że braku-
je zmienników. Taką sytuację pod-
kreśla też trener Mikołaj Czaja.  

– Zdobyliśmy tylko trzy punk-
ty przewagi, choć można to było 
dużo wcześniej zakończyć, gdyż 
przewagę, którą zbudowaliśmy 
ciężką pracą w obronie roztrwo-
niliśmy poprzez głupią grę mo-
mentami. Końcówkę zagraliśmy 
na przekór wszystkim rzeczom, 
które wpajam chłopakom od po-
czątku. Wszystko zrobili na od-
wrót. W związku z tym nale-
ży się cieszyć, że tylko trzema 
punktami się skończyło, bo ist-
niało widmo porażki. Planuję 
wzmocnić ten zespół. Nie mówię 
o zmianach, bo nie zamierzam 
nikogo zwolnić z tej drużyny, ale 
wzmocnić ten zespół na pewno 
trzeba. Dużo jednak za wcześnie, 
aby mówić o konkretnych nazwi-

skach – mówił po meczu trener 
Czaja.  zł

12. kolejka I ligi koszykówki mę-
skiej:
 KS Księżak Syntex Łowicz – 
Biofarm Basket Poznań 85:82 
(24:16, 19:22, 22:17, 20:27)
Księżak: Jan Grzeliński 23, Arka-
diusz kobus 17 (2×3), Mikołaj Sto-
pierzyński 15 (1×3), Marcin Sala-

monik 12 (2×3) i Łukasz Ratajczak 
12 oraz Mikołaj Motel 6, Michał 
świderski, Daniel Nieporęcki i bar-
tosz włuczyński.
Najwięcej dla Biofarmu: bartosz 
Jankowski 21 (2×3), Michał Sam-
sonowicz 12 (3×3) i Mikołaj kur-
pisz 12 (2×3).
Sędziowali: Janusz kiełbiński 
(wrocław), Maciej krupiński i Rafał 
Zuchowicz (obaj warszawa).

Komisarz: witold waczyński (To-
ruń). 
 Pozostałe wyniki 12. kolejki: 
kkS Polfarmex kutno – wkk 
wrocław 82:69, kk Jamalex Polonia 
1912 leszno – PTG Rawlplug 
Sokół Łańcut 85:74, elektrobud-
Investment Zb Pruszków – kk 
enea Astoria bydgoszcz 87:88, 
GkS Tychy – kS Pogoń Prudnik 
91:68, MukS energa kotwica 50 
kołobrzeg – Skk Siedlce 98:93, 
wkS FutureNet śląsk wrocław 
– STk Czarni Słupsk 96:83, AZS 
AGH kraków – kS Górnik Trans.eu 
wałbrzych 68:73. 

1. wkS FutureNet śląsk wrocław (1) 12 22 1087-950

2. PTG Rawlplug Sokół Łańcut (2) 12 21 1053-965

3. kk Jamalex Polonia 1912 leszno (4) 12 20 955-888

4. wkk wrocław (3) 12 20 979-918

5. kk enea Astoria bydgoszcz (5) 12 20 968-914

6. GkS Tychy (6) 12 19 1006-972

7. kS Górnik Trans.eu wałbrzych (8) 12 19 872-879

8. kkS Polfarmex kutno (11) 12 18 915-927

9. kS Pogoń Prudnik (7) 12 18 983-1015

10. STk Czarni Słupsk (10) 12 17 974-979

11. AZS AGH kraków (9) 12 17 1001-985

12. KS Księżak Syntex Łowicz (13) 12 17 944-1021

13. elektrobud-Investment Zb (12) 12 16 813-888

14. biofarm basket Poznań (14) 12 15 913-954

15. MukS energa kotwica 50 (15) 12 15 960-1029

16. Skk Siedlce (16) 12 14 940-1081

Rywal z Poznania wysoko postawił poprzeczkę naszym koszykarzom.

Koszykówka | Zapowiedź 13. kolejki I ligi    

Łowiczanie jadą do Kołobrzegu
Koszykarze Księżaka Syntex 

Łowicz mają szanse na kolejne 
zwycięstwo. Podopieczni trenera 
Mikołaja Czai w sobotę, 8 grud-
nia jadą na mecz do Kołobrzegu. 
MUKS Energa Kotwica 50 to ze-
spół, który w tym sezonie nie gra 
najlepiej. Jak na razie ma na swo-
im koncie tylko dwa zwycięstwa. 

Lider z Wrocławia jedzie do 
Bydgoszczy i tutaj miejscowi na 
pewno mocno się postawią i moż-
na liczyć na niespodziankę. 

KS Górnik Trans.eu Wałbrzych 
podejmuje KK Jamalex Polonia 
1912 Leszno i tu można liczyć 
na ich wygraną. Na pewno będą 
chcieli się pokazać swoim kibi-
com z dobrej strony, po poraż-

ce w naszym zespołem. Biofarm 
Basket Poznań walczy u siebie z  
AZS AGH Kraków i patrząc na 
składy obydwu zespołów trudno 
wskazać faworyta. 

Na zwycięstwo może liczyć KS 
Pogoń Prudnik, która zagra we 
własnej hali z SKK Siedlce. Wice-
lider tabeli PTG Rawlplug Sokół 
Łańcut podejmuje naszego sąsia-
da KKS Polfarmex Kutno. Sokół 
na pewno musi wznieść się wyso-
ko by ograć ekipę z Kutna, która 
ponoć ma ostatnio kłopoty kadro-
we związane z kontuzjami.

W parach STK Czarni Słupsk 
– GKS Tychy, WKK Wrocław 
– Elektrobud-Investment ZB  
Pruszków będzie sporo walki, ale 

bliżej wygranych wydają się go-
spodarze.  zł

 13. kolejka I ligi koszykówki 
męskiej: muKS Energa Kotwica 
50 Kołobrzeg – KS Księżak Syn-
tex Łowicz (sob., godz. 18.00), 
kS Górnik Trans.eu wałbrzych – 
kk Jamalex Polonia 1912 leszno 
(pt, 19.),  biofarm basket Poznań – 
AZS AGH kraków (s, 17), kS Pogoń 
Prudnik – Skk Siedlce (s, 17.30), 
PTG Rawlplug Sokół Łańcut – kkS 
Polfarmex kutno (s, 17.30), STk 
Czarni Słupsk – GkS Tychy (s, . 18.), 
kk enea Astoria bydgoszcz – wkS 
FutureNet śląsk wrocław (s, 18.), 
wkk wrocław – elektrobud-Invest-
ment Zb Pruszków (s, 9.00).

PIątEK, 7 GRuDNIA: 
 18.30-21.30 – Hala sportowa 
OSiR nr 2 w Łowiczu, ul. Topolo-
wa 2; 4. kolejka XX edycji SAm, 
czyli Siatkarskich Amatorskich 
mistrzostw Łowicza; 
 19.00 – bar Maja w Łowiczu, 
ul. Dworcowa 8; 14. edycja  
XX otwartych mistrzostw Łowi-
cza w dartsie 501 d.o.; 

SoBotA, 8 GRuDNIA:
 10.00 – Hala sportowa OSiR  
nr 1 w Łowiczu, ul. Jana Pawła II  
nr 3; zaległy mecz 6. kolejki 
III ligi tenisa stołowego męż-
czyzn: umKS Księżak II Łowicz 
– LKS Biała Rawska;
 14.00-17.00 – Hala sportowa 
OSiR nr 1 w Łowiczu, ul. Jana 
Pawła II 3; 3. kolejka XXVI edycji 
zina III ligi ŁoLiF, czyli Łowic-
kiej Ligi Futsalu;
 15.00-17.30 – Hala sportowa 
OSiR nr 2 w Łowiczu, ul. Topo-
lowa 2; 2. kolejka XXVI edycji  
V ligi ŁoLiF, czyli Łowickiej Ligi 
Futsalu;
 17.10-20.30 – Hala sportowa 
OSiR nr 1 w Łowiczu, ul. Jana 
Pawła II 3; 3. kolejka XXVI edycji 
Kia open I ligi ŁoLiF, czyli Ło-
wickiej Ligi Futsalu;

NIEDzIELA, 9 GRuDNIA:
 10.00-12.30 – Hala sportowa 
OSiR nr 1 w Łowiczu, ul. Jana 
Pawła II 3; 2. kolejka XXVI edycji 
Robkol IV ligi ŁoLiF;
 12.30-16.00 – Hala sportowa 
OSiR nr 1 w Łowiczu, ul. Jana 
Pawła II 3; 3. kolejka XXVI edycji 
Julomax II ligi ŁoLiF;
 16.30-19.50 – Hala sportowa 
OSiR nr 1 w Łowiczu, ul. Jana 
Pawła II 3; 4. kolejka XXVI edycji 
Kia open I ligi ŁoLiF, czyli Ło-
wickiej Ligi Futsalu; 
 17.00 – bar Maja w Łowiczu,  
ul. Dworcowa 8; zaległy mecz  
1. kolejki I ligi Łódzkiego Sto-
warzyszenia Darta: ŁKD Leg 
Łowicz – Czarny Koń Łódź;

PoNIEDzIAŁEK, 10 GRuDNIA:
 10.00 – Hala OSiR nr 1 w Ło-
wiczu; Powiatowa Licealiada 
Szkolna w tenisie stołowych 
dziewcząt i chłopców;

PIątEK, 14 GRuDNIA: 
 15.00 – Hala sportowa OSiR 
nr 2 w Łowiczu, ul. Topolowa 2; 
6. kolejka wojewódzkiej ligi 
koszykówki kadetów u-16 – 
grupa A: umKS Księżak-2003 
Łowicz – PKK 99 I Pabianice;
 18.30-21.30 – Hala sportowa 
OSiR nr 2 w Łowiczu, ul. Topolo-
wa 2; 5. kolejka XX edycji SAm, 
czyli Siatkarskich Amatorskich 
mistrzostw Łowicza; 
 19.00 – bar Maja w Łowiczu, 
ul. Dworcowa 8; 15. edycja XX 
otwartych mistrzostw Łowicza 
w dartsie 501 d.o.  Gogo
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